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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 
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NYERTES LAKASPALYAZATOK 
A város 168 millió fo

rintot nyert a kormány 
által kiírt lakásprogramra 
benyújtott pályázaton. A 
három nyertes pályázat 
pénzei építésre és vásár
lásra fordíthatók, tudhat
tuk meg. Mint Törőcsik 
Pál alpolgármester el
mondta, a nyertes pályá
zatok nyomán gőzerővel 
indul el a lakásprogram 
Kanizsán, amelynek 
eredményeként 60 szoci
ális bérlakás épül a lehe
tő legrövidebb időn be

lül, és körülbelül tíz la
kást vásárol a város, rá
szoruló családok részére. 
Útjára indulhat az a be
ruházás is, amelynek 
eredményeként a 
kiskanizsai Nagyrác is
kola épületéből fiatal há
zasok otthona lesz. 
Törőcsik Pál abbéli re
ményét fejezte ki, hogy 
nem lesz gond a 
kiskanizsai építkezéssel, 
és a városrész lakossága 
végre megérti, hogy nem 
hajléktalanokat, az élet 

peremére sodródott fiata
lokat kíván a város ott 
elhelyezni. Mint a vonat
kozó rendeletből kiderül, 
a kiskanizsai létesít
ményben csak olyan fia
talok lakhatnak majd, 
akik azoknak a szigorú 
anyagi és egyéb elő-
takarékossági feltételek
nek meg tudnak felelni, 
amelyeket a rendelet elő
ír. A pályázatokat a Szo
ciális Osztály (Simánné 
Mile Éva vezetésével, az 
IKI (Kámán László ve

zetésével), valamint a 
Szociális Egészségügyi 
Bizottság (dr. Csákai 
Iván vezetésével) együt
tesen dolgozta ki. 
Törőcsik Pál elmondta, 
hogy a közeljövőben 
újabb központi lakáspá
lyázatok kerülnek nyil
vánosságra, ezeket első
sorban magánszemélyek 
számára írják ki, azok
nak az ingatlantulajdo
nosoknak, akik lakásai
kat önerőből nem tudják 
felújítani. 

Ahogy arról már korábban is 
szó esett, hogy Tüttő István 
polgármester, Törőcsik Pál al
polgármester és Schmidt Lász
ló Ipari Park Fejlesztő Kht. az 

| olasz Redilco céggel folytatott 
tárgyalásokat az Ipari Park és 
Logisztikai Központ létrehozá
sának ügyében. Az ünnepek 
előtt ellátogatott városunkba a 
Redilco cég tervezője és még a 
tervezési munkálatok megkez
dése előtt terepszemlét tartott. 
Mint Törőcsik Pál alpolgár

mestertől megtudhattuk, a dol
gok jó úton haladnak, a 
Redilco készül arra, hogy a 
Nagykanizsát a Cannes-ben 
megrendezendő ingatlanbörzé
re, mint befektetési lehetőséget 
kivigye és bemutassa. Erre a 
megmutatkozásra Kanizsának a 
Redilco segítsége nélkül 
egyébként nem volna lehetősé
ge. Törőcsik Pál kérdésünkre 
elmondta, hogy remélhetőleg 
heteken belül elmozdulás vár
ható a laktanya ügyekben, épp 

ezért a közeljövőben újabb tár
gyalásokat kíván folytatni Bu
dapesten az illetékesekkél. 
Megtudhattuk azt is, hogy a he
lyi vállalkozókkal is tárgyalni 
kíván a Redilco, hiszen, mint 
már korábban szó esett róla, a 
helyi vállalkozókat sem kíván
ják kihagyni ebből az üzleti le
hetőségből. A beruházásában 
jelentős szerepet kívánunk a 
helyi vállalkozók számára biz
tosítani - mondta Törőcsik Pál. 

D. É. 

PÁLYÁZATI 
FELHÍVÁS 
Nagykanizsa Megyei Jogú 

Város Önkormányzata 
ELADÁSRA FELKÍNÁLJA 

a kizárólagos tulajdonában álló, 
per- és tehermentes 

Nagykanizsai 1. Futball Club 
Szolgáltató Kft.-ben 

lévő 100% nagyságú üzletrészét, 
megegyezés szerinti áron. 

Az üzletrész értékesítését követő
en az első vagy második osztály
ban történő szerepeltetéshez az 
önkormányzat évente 40.000.000 
Ft támogatást biztosít. 

A pályázat benyújtásához - elő
zetes egyeztetés alapján - Mar
ton István ügyvezető tájékozta
tást nyújt a Kft. működéséről 
(Tel: 93/536-236) 

A pályázatban részletezni kell a 
további működtetésre vonatkozó 
elképzeléseket. 

A pályázatokat lezárt borítékban 
Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros Polgármesteri Hivatal. Tüttő 
István polgármester (Nagykani
zsa, Erzsébet tér 7.) címére kér
jük beküldeni. 

A pályázat benyújtásának határ
ideje: 2001. január 20. 

A pályázat elbírálásáról 2001. 
január 30-ig a Nagykanizsa Me
gyei Jogú Város Közgyűlése 
dönt. 

Pályázati felhívás 
Nagykanizsa MJV Cigány Kisebbségi 

Önkormányzata pályázatot hirdet a nagy
kanizsai Bogdán János Cigány Kisebbsé
gi Közösségi Ház vezetői állásának betöl
tésére. 

Az 1997 óta működő közösségi ház cél
ja, hogy a cigányság és a többségi társada
lom közötti viszonyt javítsa. Az állás betöl
tésére főiskolai végzettséggel rendelkező, 
kreatív, jó szervezőkészségű személy je
lentkezését várjuk. A beadott pályázatnak 

tartalmaznia kell: rövid, maximum 2 oldal 
terjedelmű írást az eddig végzett tevékeny
ségről, iskolai végzettséget igazoló okirat 
másolatát (vagy diplomamásolatot), nyelv
vizsga esetén a vizsgabizonyítványt. Bére
zés megegyezés szerint. 

Pályázat benyújtásának határideje 
(ajánlott levélben): 2001. február 17. 

8800 Nagykanizsa, Pl.: 121 
Személyes konzultációra lehetőséget biz

tosítunk, előzetes időpontegyeztetés alapján. 
Teleki László CKÖ-elnök 

Tel.: 93/312-649 

A Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági 
Szakközépiskola Alma Mater Alapítványa 

2001. JANUÁR 27-ÉN 19 ÓRÁTÓL 
ALAPÍTVÁNYI BÁLT rendez, 

amelyre tisztelettel meghívja minden kedves volt tanítványát 
és támogatóját. A bál színhelye az iskola tornacsarnoka. 

További információt az iskolában személyesen (Nagykani
zsa, Platán sor 3.), vagy telefonon (93/537-419) lehet kérni. 

Az Alapítvány Kuratóriuma 



INTÉZMÉNY-FELÚJÍTÁS 
A költségvetés tervezése előtt készült az az anyag, amely részben az önkor

mányzat tulajdonában lévő intézmények állapotára mutat rá, másrészt egy cse
lekvési programnak tekinthető. Az összeállítás részleteiről Tarnóczky Attila al
polgármestert kérdeztük. 

- Még az ünnepek előtt kaptuk a 
hírt, miszerint a Lazsnakban műkö
dő szociális intézmény sürgős átköl
töztetése vált szükségessé. Mi történt, 
és melyek a további elképzelések? 

- Az otthon szakértői vélemények sze
rint életveszélyessé vált oly mértékben, 
hogy akár még néhány nap késlekedé
sért sem vállalta a felelősséget a szakér
tő, ezért kell átköltöztetni a volt gyer
mekkórház jelenleg üres épületébe. 
Hangsúlyozom, ideiglenes jelleggel köl
tözik oda az intézmény az apróbb felújí
tási munkálatok befejezését követően. 
Terveink szerint január első két hetében 
ezek a munkálatok befejeződnek. To
vábbra is elhatározott szándékunk hogy 
a Lazsnaki Szociális Otthon az Űrhajós 
Utcai Óvoda épületének kibővítésével 
kapja meg végleges, és a mai kor köve
telményeinek megfelelő elhelyezését. 
Idén újra beadjuk az erre vonatkozó 
címzett pályázatunkat. Január 17-én 
Harrach Péter miniszter úr Kanizsára 
látogat, és szeretnénk beszélgetni vele, 
támogatását kérni az ügyhöz Az is elő
fordulhat, ha végképp nem megy állami 
támogatással, akkor a Lazsnaki Otthon 
mostani épületének, területének értéke
sítésével jutunk akkora összeghez hogy 
a tervezett beruházást megvalósítsuk 

- Ha már a kórház üres épületébe 
költözött át az otthon, miért nem ott 

alakítják ki a végleges elhelyezés fel
tételeit? 

- A kiürülő Űrhajós Utcai Óvoda 
épületét más célra hasznosítani nem le
het, csendes környék. A kórház terüle
tén lévő épület máscélú hasznosítása vi
szont elképzelhető, gondolok itt a tüdő
gondozó valamikori, későbbi átköltözte
tésére, például. Az egészségügyi blokk
ba nem célszerű egy ilyen sajátos profi
lú intézményt elhelyezni. 

- Hol lesz a város új bölcsődéje? 
- A Kisfaludy utcai volt óvoda épüle

tében szeretnénk kialakítani. Az épület 
hátsó része egyébként korábban is böl
csődeként működött. Ezt az épület
együttest kívánjuk átalakítani, a köz
gyűlés már döntött a tervezési eljárás 
indításáról. Egy hét, esetleg nyolc gyer
mekszobás bölcsőde hozható létre ott, 
olyan körülmények között, amely a kor 
elvárásainak is megfelel. Az intézmény 
a városközpontban nyer elhelyezést, jól 
megközelíthető, és a buszközlekedés is 
megfelelő. Ezeket a követelményeket 
sem a Sugár utcai intézmény részben, 
sem a Batthyány utcában nem tudtuk 
volna megoldani. A Batthyány utcában 
eleve nem adottak a feltételek a terület
hiány miatt, a Sugár utcai épületbe elvi
leg teljesíthető lenne egy komoly beru
házással, akkor viszont felül kellene 
vizsgálni azt az elképzelést, amely az 

Arany János utcát bekötné a Sugár ut
cába, ez ugyanis a bölcsőde udvarának 
egy részét igénybe venné. 

- Mikor kezdődnek a bölcsőde ki
alakításának munkálatai, meddig 
tartanak az elképzelések szerint? 

- Ebben az évben lezajlik a beruhá
zás, bár azt nem tudom megígérni, hogy 
szeptember elején már fogadóképes lesz 
az intézmény. 

- Mi szerepel még az intézmény
felújítási tervekről készített anyagban? 

- A január végi közgyűlésre viszünk 
be egy közbeszerzési csomagot, amely 
az előbb említeti bölcsődekialakítás 
mellett tartalmazza még a Thury-szak-
középiskola tetőtér-beépítését, lépcsővel 
való ellátását, a nyílászárók cseréjét, a 
kiskanizsai Templom téri iskola nyílás
záróinak teljes cseréjét, külső tatarozá
sát, és a vízvezetékhálózat rekonstrukci
óját. E körben szeretnénk a Kőrösi-is-
kola nyílászáróinak cseréjét, tetőszige
telését megvalósítani, a Vécsey-iskolá-
ban életveszélyessé vált födém cseréjét 
és fűtésrekonstrukcióját megoldani. Az. 
anyag utolsó eleme a Tüdőgondozó In
tézet tatarozása, felújítása. Ezekből az 
elemekből állítunk össze egy közbeszer
zési csomagot, és megpályáztatjuk eze
ket a beruházásokat. 

- Milyen forrásból szeretnék meg
valósítani ezeket a beruházásokat? 

- Részben saját forrásból, de termé
szetesen központi forrásokat is megpró
bálunk pályázat útján igénybe venni. 
Van pályázat fűtésrekonstrukcióra, és 
életveszélyes tantermek felújításáru is. 

- Mekkora összeg szükséges a fel
újítási munkák elvégzéséhez? 

- Körülbelül háromszázmillió forint. 
- Miként vélekedik arról, hogy 

vannak olyan elképzelések, hogy az 
intézményfelújításokra szánt összege
ket más célokra szeretnék, munka
helyteremtésre szeretnék egyes képvi
selők fordítani? 

- Úgy gondolom, az idei költségve
tési tervezetben a munkahelyteremtés 
ügye, például területvásárlásra és az 
ipari park közművesítésére, és a lakta
nya vásárlásra elkülönített összegek 
kellő hangsúllyal szerepelnek. Ugyan
akkor tagadhatatlan, hogy az intéz
ményhálózat tekintetében komoly 
adósságokba keveredtek az egyes cik
lusokban a közgyűlések. Természete
sen bármit el lehet hagyni, de utána 
vállalni kell a felelősséget, hogy mi 
omlik össze, hol vág agyon valakit az 
áram, és így tovább. Hogy hol tartunk 
jelenleg, azt viszont jól jelzi a Lazsnaki 
Otthon ügye. 

- Milyen beruházások nem szere
pelnek ebben a csomagban? 

- Ezekről a beruházásokról a köz
gyűlés már külön döntött, tartalmazza 
például az uszoda felújítását, a Belvá
rosi Szakközépiskola ügyeinek rendezé
se, a Batthyány-gimnáziumban elkez
dett munkák befejezésére, és a költség
vetés tervezetén belül egy ötvenmilliós 
tartalék az életveszély elhárítására, 
amelyből például a HSMK villanyre
konstrukcióját is megoldhatnánk. 

D. É. 

A legutóbbi közgyűlések egyikén Kiss László 
képviselő úgy nyilatkozott, hogy a városnak in
kább munkahelyteremtő beruházásokon kellene 
gondolkodnia, és azt betervezni a költségvetésbe, 
mint folyamatosan olyan célokat megfogalmazni 
és teljesíteni, amelyek csak pénzbe kerülnek, ám a 
gazdasági helyzeten nem javítanak. Az általa java
solt foglalkoztatási támogatás részleteiről kérdez
tük a képviselőt. 

- Az önkormányzat az elmúlt tíz évben saját erejé
ből, saját eszközeivel nem próbált meg egyáltalán 
munkahelyet teremteni, vagy segíteni ezeknek a létre
hozását. Egy 12 milliárdos költségvetés mellett, 
mondjuk 200 millió forint egy évben sem jelenthet 
olyan nagy terhet a városnak, hogy egy ilyen célra ezt 
a pénzt félretegye. Ez egy kísérlet lehetne, hiszen ed
dig még kísérlet sem volt arra, hogy valamiképpen 
közreműködjön a város a munkahelyteremtésben. Ezt 
a 200 millió forintot véleményem szerint el lehetne 
különíteni egy pályázati alapra, amelyből azok a vál
lalkozók, kisvállalkozások részesülhetnének nagyon 
kemény kritériumok teljesítése mellett, akik munkahe
lyeket teremtenek. Például, ha valaki vállalja, hogy 

létrehoz egy munkahelyet saját vállalkozásában, vál
lalja, hogy azt öt éven át fenntartja, akkor nyilatkozat 
ellenében részesedhet ebből a pályázati alapból. Év
ről évre ellenőrizni lehetne, hogy a vállalkozó teljesí
ti-e a megállapodásban foglaltakat, ha nem, úgy visz-
sza kellene fizetetni vele a támogatást. Az általam 
megjelölt összeg egy keretösszeg volna, amivel lehet 
gazdálkodni, és az a meggyőződésem, hogy a 200 mil
lió forint nem lenne kimerítve egy évben sem. Ezt a 
támogatási formát a legalább három éve Kanizsán 
működő, iparűzési adót fizető, és semmilyen tartozás
sal nem rendelkező vállalkozásoknak pályázati úton 
ítélném oda. 

- Van már hely, ahol ez működik? 
- Az általam felvetett elképzelés nem új, először 

Németországban láttam hasonló kezdeményezéseket. 
Az ottani tapasztalatok szerint a felszabaduló munka
erő legolcsóbban a kis- és középvállalkozásokban he
lyezhető el, különösen akkor, ha ezeket a vállalkozá
sokat valamilyen formában támogatja az állam, vagy 
a helyi önkormányzat. Úgy gondolom, ez az egész egy 
próbát megérne a város részéről, különösen akkor, 
amikor mindenki tudja, hogy a város fellendülésének 
egyik kulcskérdéséről van szó. Egy év után már ren

delkezhetnénk annyi tapasztalattal, ami alapján el
dönthető lenne, hogy mit kell változtatni a rendszeren, 
hogyan fejleszthető tovább, van-e értelme folytatni. 

- Miből lenne az ön elképzelése szerint a rend
szer finanszírozható? 

- A költségvetés tervezési időszakában vagyunk, én 
biztos vagyok abban, ha van közakarat, akkor a for
rást is meg lehet találni. A nagykanizsai önkormány
zatok (1990-től kezdve) egyike sem gondolkozott 
azon, hogy a bevételi növekményt gazdálkodásra for
dítsa, úgy költse el, hogy abból újabb bevételekre 
tegyen szert. Úgy vélem, ez a beruházás egy olyan be
ruházás volna, ami megtérülne. 

- Részleteiben mennyire kidolgozott az ön által 
felvetett elképzelés? 

- Nagyon sokféleképpen meg lehetne valósítani ezt 
az elképzelést, de csak akkor érdemes a részletekbe 
belemerülni, ha támogatásra érdemesnek tartják. A 
vállalkozásokat lehetne támogatni ebben a formában, 
de lehet, hogy az önkormányzatnak kellene egy saját 
vállalkozást létrehozni a munkanélküliség problémá
jának kezelésére. Én csak egy ötletet hoztam, amelyet 
úgy gondolom, talán érdemes továbbgondolni. 

D.É. 



IVO 
Tisztelettel értesítem a 13. sz. választókörzet lakóit, 
hogy a lakóterületükön tapasztalható problémákkal , 

e lvégzendő feladatokkal, 
az Önkormányzat tevékenységével kapcsolatban 

LAKOSSÁGI FÓRUMOT TARTOK. 

Helye: A Vízmű ligetvárosi te lepének ebédlője, 

Időpontja: 2001 . január 18. (csütörtök) 18 óra 

Vendégeim: Törőcsik Pál alpolgármester 
Tóth Zsuzsa önkormányzat i képviselő 
Gyalókai Zoltán önkormányzat i képviselő 
Gáspár András VIA Kanizsa KHT, ügyvezető 
Kámán László IKI-igazgató 

Kérem tisztelt választóimat, hogy a fórumon minél nagyobb 
létszámban vegyenek részt, és véleményükkel, javaslataikkal 
segítsék elő lakóterületük gondjaink megoldását, életkörülmé
nyeik javítását. 

Megtisztelő megjelenésükre számítva, 

Tisztelettel: 
Kiss László - önkormányzati képviselő 

PER/PATVAR 
TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 

KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT 
ALAPÍTVÁNY 

NAGYKANIZSA, ZRÍNYI U. 33. 
TeL/fax: (93) 312-052 • e-mail: kfa@mail.sienet.hii 

Újra indul a menedzserképzés Nagykanizsán 
a Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány és a Budapesti Műszaki és 

Gazdaságtudományi Egyetem együttműködésével. 

Két szakirány: 
Humánmenedzser (munkatársak felvételével, képzésével, előmenetelé
vel, általában az emberi erőforrások menedzselésével foglalkozik) és a 
Gazdasági elemző (pénzügyi, gazdasági irányításban való részvétel, 
gazdaságossági elemzések készítése) 
szak indul (kellő számú jelentkező esetén) 2001. februárjától. 

A képzés 3- féléves, ami diplomavédéssel és záróvizsgával zárul. A sikeres 
diplomázók a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Mene
dzser szakirányú diplomáját kapják. 
Jelentkezés feltétele: főiskolai vagy egyetemi diploma megléte, nem előírás 

a nyelvvizsga. 
Jelentkezési határidő: 2001. február 2. 

Óriási lehetőség, hogy a kurzus elvégzése után csatlakozni lehet a 
Műegyetem MBA (Master of Business Administration) képzéséhez úgy, 
hogy a befizetett tandíjat és az elvégzett szemesztereket beszámítják. 

Az előadásokat a Budapesti Műszaki Egyetem neves oktatói tartják Nagy
kanizsán a Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány Zrínyi utcai épületében. 
(Előadások kéthetente, hétfő-kedd) 

JELENTKEZÉS ÉS TOVÁBBI INFORMÁCIÓ: 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. • Tel./fax: (93) 312 052 

A Per/Patvar rovatuk
tól szeretnék tanácsot 
kérni a következő ügy
ben: 

Evekkel ezelőtt örö
költem, nagyobb összeg
hez jutottam. Úgy hatá
roztunk, hogy nem költ
jük el, nem éljük fel, ha
nem veszünk a gyerme
künk nevére egy lakást. 
A haszonélvezeti jogo
mat fenntartottam. Gon
doltuk, ez jó befektetés, 
ha szükséges, hozzányúl
hatunk. A lakást kiadtuk 
albérletbe. 

A gyermekünk most el 
akarja adni, amivel egyet is értenék. 
Kikötésem, hogy a haszonélvezeti 
jogomért én is részesüljek a vételár
ból. Ebből erednek a vitáink, ugyan
is ő úgy gondolja, hogy én csak ír
jam alá a szerződést és az egész vé
telárat majd ő felhasználja. Én nem 
akarok a gyerekemtől semmit elven
ni, de most az ő hozzáállását nem 
értem. Mi az örökséget elkülthettük 
volna. Megesszük, elutazzuk és ak
kor most nincs semmi. Nem ezt tet
tük, mert az volt a célunk, hogy úgy 
a gyermekünk, mint mi, szükség ese
tén tőkéhez jussunk. Most valóban 
szeretne a gyermekünk egy nagyobb 
lakást vásárolni, kedvezményes hi
telt, támogatást kap. Ezt én nem 
akarom megakadályozni, de még azt 
sem hajlandó elfogadni, hogy leg
alább azt a pénzt adja oda, ami a 
vételárból megmarad. Most már 
nyugdíjasok vagyunk. Ez a pénz je
lentené számunkra a tartalékot, ha 
esetleg nagyobb kiadásra kénysze
rülnénk Tulajdonképpen az a kér
désem, hogy jogosan kérhetek-e 
pénzt a haszonélvezeti jogomért? 
Eladhatja-e úgy a gyermekem a la
kást, hogy én nem mondok le a ha
szonélvezeti jogomról ? 

Kedves Olvasó! 
A kérdéseire a válaszom röviden: 

igen. Megpróbálom azonban Önt 
néhány gondolattal hozzásegíteni a 
megoldáshoz: Feltételezem, holtig
tartó haszonélvezeti jogot szerzett 
az ingatlan vásárlásakor. A haszon

élvezeti jog személyhez kötött, úgy
nevezett dologi jog. Vagyoni értékű 
jog. Megszerzésekor a jogosultat il
letékfizetési kötelezettség terheli. 
Az ingatlan értékesítésekor a ha
szonélvezeti jog jogosultja is igényt 
tarthat ellenértékre, amennyiben az 
ingatlan tehermentesen kerül el
adásra. A legegyszerűbb az. amikor 
a tulajdonos és a haszonélvezeti jog 
jogosultja a vételár felosztásában, a 
haszonélvezeti jog értékében megál
lapodnak és ez az adásvételi szerző
désben rögzítésre kerül. A haszonél
vezeti jog értékét az Illetékekről 
szóló törvény alapján is meg lehet 
határozni. Ezt a módszert gyakran 
választják az ügyfelek. A haszonél
vezetei jog értékét az ingatlan for
galmi értéke, a haszonélvezeti jog 
jogosultjának életkora alapján lehet 
megállapítani a törvényben megha
tározott szorzó szerint. 

A haszonélvezeti jog a tulajdonos 
személyében beállott változásra te
kintet nélkül fennmarad, ami egy
szerűen azt jelenti, hogy az ingatlant 
haszonélvezeti joggal terhelten is le
het értékesíteni. Ez azonban nagyon 
ritkán fordul elő tekintettel a ha
szonélvezetei jog tartalmára, a ha
szonélvező jogaira, amik a tulajdo
nossal szemben is őt megilletik. Er
re azonban e rovat keretein belül 
most nem tudok kitérni, helyhiány 
miatt. Kérdéseire azonban remélem 
válaszolni tudtam és a segítségére 
lehettem. 

Dr. Stepán Annamária 
ügyvéd 

Az OKTATÁSI MINISZTÉRIUM által akkreditált 120 órás 
VIZUÁLIS NEVELÉSI továbbképzés 

indul februártól Nagykanizsán rajztanárok, tanítók, 
óvodapedagógusok számára. 

mailto:kfa@mail.sienet.hii


FIZETETT POLITIKAI HIRDETÉS 

RÉSZÖNKORMÁNYZAT ES NEM KÜLÖNVÁLÁS 

Z A K Ó L A S Z L O F K g P O R S Z Á G G Y Ű L É S I K É P V I S E L Ő 
A J Á N L Á S A : 

Tisztelt Kiskanizsaiak! 
A legnagyobb felelősséggel ajánlom szíves figyelmükbe 

Szálai Ferencet , Polai Józsefet , 
Jagarics Istvánt és Gondi Zoltánt , 

akiket kiváló lokálpatriótának, becsületes, tettrekész embereknek ismer
tem meg. Közös bennük továbbá az is, hogy a közügy szolgálatát minden
nél fontosabbnak tartják, elég legyen utalnom a Hunyadi téri játékpark 
megvalósulásában játszott szerepükre. Közéleti aktivitásuk nem ment a 
családi életük rovására, ezért is merem e pár gondolattal kérni önöket a 
rájuk való szavazásra. / 

Barátsággal: 3&ee/fe Aírí-itz/ir 

LAKOSSÁGI FÓRUM 12-ÉN PÉNTEKEN 18 ÓRAKOR 
A POLGÁRT OLVASÓKÖRBEN 

Szálai Ferenc 
FÜGGETLEN 

Nyugdíjas 
kisiparos 

Polai József 
FKgP 

Igazgatás
szervező tanár 

Jagarics István 
FKgP 

Vállalkozó 

Gondi Zoltán 
FÜGGETLEN 
Középiskolai 

tanár 
(x) 

A R É S Z Ö N K O R M Á N Y Z A T 

A városok eltérő településszerkezetéből adódik, hogy vannak olyan 
településrészek, amelyek a település egészén belül önálló egységet al
kotnak, sajátos problémákkal, érdekekkel, hagyományokkal. Ilyen te
lepülésrész Kiskanizsa is. 

Kedves Választók! 

Szándékunk, hogy Önökkel egyetértésben váljék lehetővé a helyi 
ügyek fokozottabb érvényesítése, megvalósulása. Ezt biztosítja szá
munkra az 1990. évi LXV. tv. keretében a részönkormányzat. 

A települési részönkormányzat - amely az Önök szavazáson való rész
vételével választással jön létre - Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kép
viselő-testületének szerve, annak része és nem egy különvált testület. 
Nem elégedhetünk meg Kiskanizsa finanszírozásának jelenlegi rend
szerével, amely csak alapellátásra szorítkozik. Törvényadta lehetősé
geink keretében mozogva szeretnénk fejlesztési célokat megvalósítani. 

A részönkormányzat biztosítja, hogy a településrész lakosságát érintő 
döntéseknél a képviselőtestület csak a részönkormányzat egyetértésé
vel, véleményezésével dönthet. Ellenkező esetben a belső jogszabály
nál fogva lesz törvénysértő, jogellenes. 

Tisztelt Választók! 
KÉRJÜK, JÖJJENEK SZAVAZNI! 

Ne feledjék! 
Minden választópolgárnak nem 1, hanem 5 jelöltet kell megszavaz
nia. 5-nél több esetében a szavazás érvénytelen. 

KONIG ETTEREM-PANZIO AJANLATA: 
SOK SZERETETTEL VÁRJUK KEDVES VENDÉGEINKET IGÉNYES, NYUGODT KÖRNYEZETBEN 

EGYEDI ÉTELEINK SZÉLES VÁLASZTÉKÁVAL, MINDEN PÉNTEKEN ÉS SZOMBATON ÉLŐZENÉVEL. 
Rendezvények, lakodalmak rendezése, 

lebonyolítása maximum 180 főig. 
A vendégek szállítását éttermünk vállalja saját 

járművel - díjtalanul az étterem 20 km-es körzeten belül. 
Panziónk ajándéka az ifjú párnak 

az általuk választott szoba - díjtalanul. 

ÁLLÓFOGADÁSOK, BANKETTEK, BEMUTATÓK 
SZÍNVONALAS BIZTOSÍTÁSA. 

POTSZILVESZTER A KÖNIG PANZIÓBAN 2 0 0 1 . FEBRUAR 3-án SZOMBATON 
• Aperitive 
VACSORA 

burgo-• Tárkonyos-tejszínes raguleves 
nyagombóccal 

• Serrel locsolt sült csülök - gyömbéres, 
párolt káposztával 

• Gombás, májjal töltött sült csirkecomb 
• Fűszervajjal töltött, óvári bélelt pulyka

mell 
• Petrezselymes pirított burgony 
• Házirétes 

ÉJFÉLKOR 
• Virsli, debreceni 

Zene: Mura Band 

Jegyek vásárolhatók 
a Kánig Étterem - Panzióban 

Jegyek árai: 3.500 Ft/fő 

Érdeklődni: Kőnig Étterem Panzió (74-es Főút Fűzvölgyi elágazó) 
Tel.: 93 /556-033 , Fax: 93/556-032 • T ö r ő József - üzletvezető 30/256-2615 



NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS KÖZGYŰLÉSE 

PÁLYÁZAT HIRDET 
A JEGYZŐI MUNKAKÖR BETÖLTÉSÉRE 

Feltétetek: 
- állam- és jogtudományi doktori képesítés 
- legalább kétéves közigazgatási gyakorlat 
- közigazgatási vagy jogi szakvizsga 
- erkölcsi feddhetetlenség 

A munkakör 2001. március 1. napjától tölthető be. 
Az illetmény megállapítása a Ktv. alapján megállapodás szerint 

történik. 

A szakmai elképzeléseket tartalmazó pályázatokat a szükséges 
mellékletekkel együtt (érvényes erkölcsi bizonyítvány, önéletrajz, 
szakképesítést és gyakorlatot igazoló okiratok) Tüttő István polgár
mester címére (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., Tel.: 93/500-701) 
kell benyújtani 2001. január 26. napjáig. 

A pályázatok elbírálására 2001. február 20-ig kerül sor. 
A pályázati kiírást a helyben szokásos módon, illetve a Belügyi 

Közlönyben kell közzétenni. 

OKMÁNYIRODAI TELEFONSZAMOK ÜGYTÍPUSONKÉNT 
Lakcímváltozások 

Személyigazolvány, útlevél 

Vállalkozói igazolvány 

Vezetői engedély 

Gépjármű rendszám, forgalmi engedély 

500-869 

500-870 

500-865 

500-864 

500-891 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRA 
DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú válasz

tókerület polgárait várja fogadóóráján 2001. január 17-én (szerdán) 
17.30 és 19 óra között a Zeneiskolában (Sugár út 18.). 

ÁRVERÉS 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN 

BÉRBEADJA 

a Nagykanizsa, 1214/3. hrsz-ú, 

udvar megjelölésű ingatlanon ta

lálható 79 nm nagyságú raktárhe

lyiséget. 

Az árverés helye: Nagykanizsa 

Megyei Jogú Város Polgármesteri 

Hivatala földszinti tárgyalóterme 

(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

Az árverés ideje: 

2001. január 31.10 óra 

Részletes kiírási anyag a Pol

gármesteri Hivatal földszint 13/a 

számú irodájában. 

ÁRVERÉS 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatala 
NYILVÁNOS ÁRVERÉS 

ÚTJÁN ÉRTÉKESÍTI 
a Nagykanizsa, Kinizsi u. 2. szám, 
990/2. hrsz. alatti gazdasági épület 
és udvar megnevezésű ingatlan 855 
nm nagyságú területét. 
Az árverés helye: Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város Polgármesteri 
Hivatala földszinti tárgyalóterme 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

Az árverés ideje: 
2001. január 25.10 óra 

Kikiáltási ár: 13.000 Ft/nm, azaz 
11.115.000 Ft fajlagos kikiáltási 
áron, melyből a felépítmények érté
ke 1.363.200+áfa. 

Részletes kiírási anyag a Polgár
mesteri Hivatal földszint 13/a szá
mú irodájában vehetji át. 

H I R D E T M É N Y 
Tájékoztatom a kiskanizsai városrész választópolgárait, hogy a 2001. január 14-én 

sorra kerülő Településrészi Önkormányzat testületi tagjainak választásán az alábbi sze
mélyek indulnak jelöltként, akiket a Helyi Választási Bizottság nyilvántartásba vett. 
Ács György 
Cser István Ottó 
Gondi Zoltán János 
Horváth Gyula 
Horváth Jánosné 
Jagarics István 
Kálcsics László 
Polai József 
Rodek György Józsefné 
Simon Zoltán 
Szálai Ferenc 
Szokol József 

független 
független 
független 
független 
független 
FKGP 
független 
FKGP 
független 
független 
független 
független 

Továbbá tájékoztatom a választópolgárokat, hogy a szavazólap ÁBC sorrendben fel
sorolja az összes jelöltet. Erről a listáról kell legfeljebb Öt jelöltet kiválasztani, ahány 
képviselő választására van lehetőség. A megválasztható képviselők számát a szavazólap 
is tartalmazza. A választópolgárnak ki kell választani az általa érdemesnek tartott öt je
löltet és a nevük melletti körbe x vagy + jelet kell rajzolni. 

Ötnél kevesebb jelöltet is meg lehet jelölni, de legalább egyet ahhoz, hogy a szava
zata érvényes legyen. Aki azonban Ötnél több jelöltet választ, annak valamennyi sza
vazata érvénytelen. 

Megválasztott képviselő az az öt jelölt lesz. aki a legtöbb szavazatot kapta. 
Nagykanizsa. 2000. december 27. 

Választási Iroda Vezetője 
Nagykanizsa 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
a 2001 . évi Kulturál is Feladatok támogatás elnyerésére 

A pályázat célja: 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város művé
szeti és közművelődési életének támoga
tása. Pályázhat: helyi magánszemély, 
közösség, csoport, nonprofit szervezet és 
művelődési intézmény. Pártot, pártpoli
tikai tevékenységet, egyházat, vallási fe
lekezetet nem támogat az alap. 
Pályázni az alábbi célokra lehet: 
1. Nagykanizsán megrendezésre kerülő 

képzőművészeti, zeneművészeti, irodal
mi, színházi, közgyűjteményi és egyéb 
kulturális rendezvények támogatása. 

2. A nagykanizsai művészeti csoportok, 
együttesek magyarországi és külföldi 
fesztiválokon való részvételének és 
vendégszereplésének támogatása - el
sősorban a testvérvárosokban. 

3. Nagykanizsán megrendezésre kerülő 
nemzetközi, országos és regionális 
művészeti vagy egyéb kulturális ren
dezvények támogatása. 

4. Kulturális, irodalmi, helytörténeti és 
közhasznú információs szolgáltatások 
támogatása. 

5. Közösség, csoport, non-profit szerve
zet működése. 

A céltámogatás elnyerésének módja: 
1. Pályázni 2002. március 31-ig megren

dezésre kerülő, fent meghatározott cé
lokra lehet. 

2. A pályázatokat a Polgármesteri Hiva
tal portáján, illetve a Hevesi Sándor 
Művelődési Központ információs 
szolgálatnál átvehető adatlapon kell 
benyújtani. 

3. Egy pályázó több célra is nyújthat be 
pályázatot. Ez esetben célonként kü
lön űrlapot kell kitölteni. 

4. A pályázatot a Polgármesteri Hivatal 
Művelődési Osztályára kell két pél
dányban benyújtani. 

5. A beadás határideje: 2001. január 31. 

Oktatási, Kulturális és Sportbizottság 

A 2001 . É V I V Á R O S I R E N D E Z V É N Y N A P T Á R 

Ö S S Z E Á L L Í T Á S Á R A 

Intézményeky civilszervezetek, együttesek, közösségek! 

Tájékoztatjuk Önöket, hogy Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata elké
szíti a 200I-es rendezvénynaptárát.. 

Ahogy az elmúlt évben is - kérjük, hogy jövő évi programjaik időpontját és annak 
helyszínét megjelölve adják le a rendezvénynaptár összeállításához. 

Javaslataikat a Polgármesteri Hivatal Művelődési és Sportosztály ára (Nagykanizsa, 
Erzsébet tér 7.) 2001. január 15-ig nyújtsák be. 

Balogh László s.k. 
Oktatási. Kulturális és Sportbizottság elnöke 
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KEDVES HÖLGYEIM! 

TISZTELT URAIM! 
Immár több mint kettő év telt azóta, hogy a 4, 

választási körzet egyéni önkormányzati képvise
lője lehettem, az Önök bizalmából. 

A képviselő-testület alakuló ülésén (1998. no
vember 2.) a képviselő-testület Ügyrendi és Jogi 
Bizottságának elnökévé történt választásom mel
lett, tagja lettem a Városfejlesztési és Környe
zetvédelmi Bizottságnak is. 

1999-ben a - javaslatomra létrehozott - Városi 
Könyvtárt építő ad hoc bizottság, valamint 2000-
ben a KanizsaNet2000 Informatikai Kht. felügyelő 
bizottságának is tagja lettem. Ez utóbbi két bizott
ságnál végzett munkámat térítésmentesen látom el. 
2000-ben sikeresen elvégeztem az EU Phare pro
jekt által finanszírozott a köztisztviselők illetve ön
kormányzati képviselők részére szervezett tanfo
lyamot (a képviselő-testületből másod magammal). 

Képviselővé történt választásom óta 432 ren
dezvényen vettem részt: 
Közgyűlés 69 ülés 
Ügyrendi és Jogi Bizottság 63 ülés 
Városfejlesztési és Környezetvédelmi 
Bizottság 59 ülés 
Képviselői fogadóóra 26 alkalom 
Egyéb rendezvények 241 alkalom 

Képviselői fogadóórát minden hónap első 
szerdán 17.00 órakor, a dr. Mező Ferenc Gimná
ziumban, egy alkalommal pedig a IX. Kanizsai 
Vásár és Kiállítás alkalmából a vásár területén 
(1999. 09. 11. szombat 10.00 óra) tartottam. 

Egyéb rendezvények: egyéb bizottságok ülései, 
pályázatok elbírálása, kulturális rendezvények és 
bemutatók, városi ünnepségek és megemlékezé
sek, fogadások. Egy alkalommal tagja voltam a 
Kazanlakban (Bulgária) járt 4 fős önkormányzati 
delegációnak (1999. június 4-8.). 

Közgyűlések és bizottsági üléseken való rész
vételi arányom: 98,96%. 

KÖZGYŰLÉSI TEVÉKENYSÉGEM 

- önálló képviselői indítvány 12 
- interpelláció 7 
- kérdés 44 
- napirend előtti felszólalás 8 
- rendelet és határozati javaslattétel 33 
- közgyűlési hozzászólások száma 245 

A választókörzet életében jelentős előrelépés
nek tartom, hogy 2000. novemberére sikerült 
megszüntetni a Teleki utca páratlan oldalán évek 
óta tapasztalt szennyvízcsatorna-szagot. 

Természetesen nem feledkeztem meg a „hét
köznapi" képviselői feladatokról sem. így a zöld
területek gondozásáról (fakivágások, gallyazás), 
utak karbantartásáról és építéséről (1999-ben fek
vő rendőrök telepítése, valamint a Platán sor 4 és 
a „bolgár ABC" közötti zöldterületen út építése). 

KAPCSOLATTARTÁS A LAKOSSÁGGAL 

Közvetlen: havi rendszerességgel tartottam fo
gadóórákat, a nyári hónapokban is, melyeken a 4. 
sz. választókerület határán kívülről is történtek 
megkeresések: (pl. Kiskanizsa, Katonarét, Olaj-te
lep, Észak-keleti városrész,), napi személyes meg
szólítások a közterületeken, megkeresések a párt
irodában. Itt szeretném megemlíteni, hogy a 
MSZP irodája az Ady u.2 alá a volt népességnyil
vántartó helyére költözött. A vezetékes és mobil
telefon számom nyilvános (325-578 & 30/304-31-
61). 

Közvetett: az önkormányzati képviselők közül 
elsőként és úgy tudom mind a mai napig egyet
lenként - elsősorban a fiatal generációkra gon
dolva - elektronikus úton, az Internet segítségé
vel is lehet hozzám fordulni. A Zalai Hírlapban 
és a Kanizsa Hetilapban rendszeresen tájékozta
tom a körzet lakosait a fogadóóráimról, s rend
szeresen megjelenik az e-mail címem is: 
toth_laszlo@nagykanizsa.hu. Történnek megke
resések levélben is. A levelek nagy része segít
ségkérésre irányul, de vannak mocskolódó hang-
vételűek is. 

Itt kívánom megjegyezni, hogy a III. önkormány
zat képviselői közül egyedül a Kanizsa Hetilap ha
sábjain tavaly is beszámoltam az 1998. 10. 18 és a 
1999. 10. 18. közötti időszakban végzett önkor
mányzati munkámról, s röviden értékeltem a testü
let első éves tevékenységét. 

Lakossági megkeresések 
' - munkahelyteremtés, munkanélküliség: hiába 
a közismert szociális érzékenységem, sajnálatos 
módon nem tudok munkahelyeket teremteni, ám
bár mindent megtettem a képviselői munkám so
rán, hogy a testület a fenti ügyeket a súlyának 
megfelelően kezelje, 

- a magas munkanélküliség és az alacsony jö
vedelmi szintek miatt jelentős a különféle segé
lyek iránti kérelem, 

- a kilátástalan lakáshelyzet, illetve a szociális 
bérlakás építések elmaradása miatt erős kritikát 
fogalmaznak meg az önkormányzat és a hivatal 
tisztségviselői felé, 

- jelentős a közgyógyellátás körének szűkítése 
folytán az abból kiesők száma illetve az ebből fa
kadó megkeresések aránya, 

- ezenkívül számos a közterületek állapotával 
foglalkozó megkeresés is. Itt idéznék Tüttő István 
polgármester úrhoz, 2000. december 5-én írt leve
lemből: 

„...Tárgy: a 2001. évi költségvetésben forrás biz
tosítása 

Az 1999. október 25-én Önnek írt a „Nagy
kanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 
2000. évre vonatkozó munkaterve részeként" 
többek között kértem a Teleki u . - Platán sor -

Eötvös tér által határolt terület felújítási tervé
nek elkészítését út- és járdahálózat vonatkozá
sában. 

A közgyűlés 2000. évi munkatervébe is csak 
közgyűlési felszólalásomnak valamint képviselő
társaim támogató szavazatának köszönhetően ke
rült be a választó körzetben élő. közel 4.000 , tisz
tességben megőszült, munkában megfáradt becsü
letes - nagyrészt nyugdíjas - ember jogos igénye. 
A fentiek vonatkozásában a mai napig intézkedés 
nem történt. így kénytelen vagyok megismételni 
az 1999-es kérésem, egyben 2001-ben elvárom az 
alábbiakban felsorolt, megalapozott lakossági el
várások teljesítését: 

1. A Platán sor 5/b-től a fodrászüzlet mellett a 
Platán sori kiépített járdáig húzódó gyalogos 
útvonal aszfaltozása. (Melléklet egy 1998. áp
rilis 15-ei bizakodó hangú hivatali levél, mi
szerint az 1999-ben a burkolás megvalósul
hat.), 

2. A Platán sor páros oldalának bekötő útjainak, 
parkolóinak aszfaltozása, 

•3. A Platán sori ABC áruház körüli terület asz
faltozása, 

4. A Platán soron a forgalmi rend illetve a par
kolás újragondolása, 

5. A Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Szakkö
zépiskola környékének rendbetétele, 

6. Teleki u. forgalomcsillapítása, 
7. Teleki u. és az Eötvös téri járdák aszfaltozása, 
8. Folytatni kell a Fő u. mindkét oldalán lánc

korlátok további elhelyezését, a földterület 
feltöltését, parkosítását, 

9. A Kórház u. nyugati oldalán megállni tilos 
tábla elhelyezése, parkosítása, 

10. A Hunyadi u. - Eötvös tér - Huszti tér tömb
rekonstrukció elkészítését,..." 

Értékelés 
A II. évezred utolsó esztendejének december 

havában sajnálattal állapítom meg, hogy az el
múlt 10 év nem vált a város dicső korszakává. 
Nagykanizsa kollektív tudatában egyre inkább 
rögzül, hogy az önkormányzat illetve azt legin
kább megjelenítő egyes tisztségviselőik, csakis az 
abszurd stílus kategóriájába sorolható ténykedé
sét, alapvető jellemzőit Örkény, Rejtő és főleg 
Hasek művei alapján érthetjük meg. Mindazonál
tal sokkal kevésbé vicces, sőt. ennyi pénzért kife
jezetten gyönge tréfa. Felelősségteljes figyelem
mel azt mondom: stílus- és irányváltásra lenne 
szükség, morális és minden egyéb lehetséges érte
lemben. Ellenkező esetben illúzióink sem lehet
nek a III. évezredben, 

Nagykanizsa, 2000. december 6. 

Tisztelettel: 
Tóth László 

önkormányzati képviselő 
4. sz. vk. 

mailto:toth_laszlo@nagykanizsa.hu


A szocialisták felmondták 
Sajtótájékoztatón jelentette be 

hétfőn Kelemen Z. Pál, az MSZP 
nagykanizsai önkormányzati frak
ciójának vezetője, hogy levélben 
tájékoztatták a polgármestert a Fi-
desz-MPP-vel a választások után 
kötött megállapodás felbontásáról. 

Kelemen Z. Pál bevezetőjében 
elmondta, hogy 1998 októberében 
nem gondoltak koalícióra, mert 
úgy érezték, hogy adott kérdések
ben az önkormányzati frakciók 
együttműködése hatékonyabb le
het. Emellett nem akarták kényel
metlen helyzetbe hozni azon 
fideszes képviselőtársaikat sem, 
akik hajlottak volna a koalícióra, 
hiszen Fidesz-körökben ellenállás 
volt az MSZP-vel szemben. 

Sajtókérdésre válaszolva el
hangzott, hogy akkora a szakadék 
az MSZP és a Fidesz-frakció állás

pontja között költségvetés kérdé
sében, hogy ma elképzelhetetlen a 
megállapodás, ami a költségvetés 
elfogadásában realizálódhatna. 
Kelemen Z. Pál kijelentette, hogy 
a Fidesz elvesztette szakmai és 
morális tőkéjét, ami a Törőcsik-
ügyben csúcsosodott ki. Böröcz 
Zoltán, a PB elnöke elmondta, 
hogy tavaly elkészítettek egy al
ternatív költségvetést, de idén nem 
biztos, hogy szükség van erre, hi
szen várhatóan idén is „izomból" 
fogadja el a többség a költségve
tést. Mint kiemelte, a tavalyi nagy 
hitelfelvétel tervezésekor indok
ként hangzott el az, hogy ez az ára 
annak, hogy a következő évben ne 
kelljen hitelt felvenni, ám a mosta
ni információk szerint újabb nagy 
hitelfelvétellel számolnak a terve
zetet készítők. A polgármester 

gúzsbakötöttségét firtató kérdésre 
válaszolva Tóth László városi al
elnök, az ÜJB elnöke azon véle
ményének adott hangot, hogy 
Tüttő István a jelenleginél már 
nem lesz jobban gúzsbakötve. 
Nem akar a frakció újabb „Fidesz-
komisszárt" jegyzőnek. Mint aho
gyan az alább közölt dokumentum 
is tartalmazza, kinevezési kérdé
sekben nem tudtak egyeztetni, 
ahogyan a többi pl. vagyonértéke
sítési kérdésekben sem. Böröcz 
Zoltán szerint a klientúra-építés a 
Fidesz részéről olyan szakaszba 
jutott, hogy a ki kell elégíteni pl. 
még ebben az évben a Fő úti ön
kormányzati ingatlanokat bérlők 
kedvezményes vásárlási igényeit. 
Munkatársunk kérdésére válaszol
va Kelemen Z. Pál elmondta, hogy 
a megállapodást annak idején ko

rábban fogalmazták, de az aláírá
sára, már az alakuló közgyűlés 
napján írták alá immár alpolgár
mesterek és frakcióvezetők vala
mint a polgármester. A jelen nem 
lévő polgármesternek a megálla
podás felmondásához fűződő hoz
záállásáról a frakcióvezető el
mondta, hogy az egyetértő. 
Böröcz Zoltán azt a tájékoztatást 
adta még, hogy tudomásuk szerint 
a december végi hitelfelvétel száz
millió forint köriili, nem éri el azt 
a nyolcszázmilliós hiányt, amely
ről szó esett az egyik közgyűlésen. 
A végső, pontos adat a zárszám
adáskor lesz ismeretes. 

Az alábbiakban közöljük a meg
állapodást illetve annak felmondá
sát tartalmazó dokumentumok tel
jes szövegét. 

L.I . 

MEGÁLLAPODÁS 
Mely Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármestere által kez-

deményezetten az 1998. október 18-án megválasztott MSZP és 
FIDESZ-MPP Közgyűlés képviselőkből álló képviselői csoportok 
között, a választási eredmények, valamint a választási programok 
megvalósításának szem előtt tartása mellett, 
- Nagykanizsa Város Polgármesteri Hivatala, az önkormányzat 

intézményei és gazdálkodó szervezetei működőképességének 
fenntartása, 

- Nagykanizsa város további fejlődésének, mind gazdasági, mind 
kulturális, szellemi értelemben is a Régiók Kapujává válás meg
valósítása, 

- A közgyűlés és bizottságai város érdekében történő - párt prefe
renciákon felül emelkedő - hatékony működésének biztosítása 
érdekében köttetett. 

Felek kinyilvánítják azon szándékukat, hogy: 
- a Közgyűlés kinevezési, választási, megbízási hatáskörébe tar

tozó kérdésekben 
- az Önkormányzat tulajdonát érintő értékesítésekben, 
- az Önkormányzat beruházásainak elhatározásában bármelyik fél 

kérésére előzetes, kötelező egyeztetést tartanak. 
A képviselőcsoportok között a kapcsolatot a képviselőcsoportok 

vezetői tartják. 
Jelen megállapodást aláírók kinyilvánítják, hogy képviselő és 

egyéb közgyűlés megbízatásaikat tisztességgel, a város érdekében 
fejtik ki. 

Nagykanizsa, 1998. október 30. 

Kelemen Z. Pál - MSZP képv. csoportvezető 
Birkner Zoltán - FIDESZ-MPP képv. csop.vez. 

Tüttő István - polgármester 
Tarnóczky Attila - alpolgármester 

Törőcsik Pál - alpolgármester 

Tüttő István Ür Tárgy: megállapodás felmondása 
polgármester 
Nagykanizsa 
Erzsébet tér 7. 

Tisztelt Polgármester Úr! 
Az Ön kezdeményezésére , a város működési feltételeinek 

javítása, az itt élő emberek éle tkörülményeinek javítása érde
kében a Magyar Szocialista Párt Önkormányzat i Frakciója és 
a F I D E S Z Magyar Polgári Párt Frakciója között létrejött 
megállapodást , 2 0 0 1 . j anuár 8-i hatállyal a frakció nevében 
fe lmondom. 

Az elmúlt két év tapasztalatai meggyőztek bennünket is ar
ról, hogy a FIDESZ-frakció a megál lapodást kizárólag saját 
érdekei szerint működtet i . A z érdekegyeztetések formálisak. 
A FIDESZ-frakció döntéseit kizárólag pártpolitikai, egyéni 
ambíciók és a klientúra kiépítése motiválja. A magunk részé
ről ehhez eddig sem, és a jövőben sem akarunk asszisztálni. 

Meggyőződésünk szerint vi lágossá kell tenni a város szá
mára, hogy a szocialista polgármester gúzsba kötött, mozgás
terét a F I D E S Z vezette jobboldal i koalíció önös érdekei sze
rint korlátozza. 

Biztosítjuk a Polgármester Urat, hogy a város érdekében 
végzett munkáját a továbbiakban is támogatjuk. 

Nagykanizsa, 2000. j anuár 8. 

Kelemen Z. Pál 
frakcióvezető 



NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS KÖZGYŰLÉSÉNEK 
52/2000. (XI. 29.) SZÁMÚ RENDELETE A HULLADÉKGAZDÁLKODÁSI DÍJAKRÓL 

Nagykanizsa Megyei Jogú Közgyűlése a helyi önkormányzatokról szóló 1990. évi 
LXV. tv. 16. §. (1) bekezdésében biztosított jogkörben, figyelemmel az 1995. évi 
XLII. tv-ben foglaltakra az alábbi rendeletet alkotja. 

1. § A hulladékgazdálkodásról szóló 10/1996. (III. 10.) sz. önkormányzati rende
let 19. § (I) bekezdését módosító 41/1996. (XI. 26.) sz. önkormányzati rendelet 2. íj
ban foglalt kötelezettségeknek eleget téve a települési szilárd hulladékkal kapcsolatos 
kötelező közszolgáltatás díját az alábbiak szerint állapítja meg. 
2. § A rendelet hatálya a Nagykanizsa város közigazgatási határáig a teljes bel-
és külterületére terjed ki. 
3. § A kötelező közszolgáltatásért fizetendő díj az alapdíjból, valamint a gyűjtő
edények térfogatából és ürítésük gyakoriságából az alábbi módon számított díj: 

éves díj, Ft/év = éves alapdíj Ft/év + (éves ürítések száma, U/é x gyűjtőedény(ek) 
száma, db/ü x ürítés gyakorisága szerinti díj, Ft/db) 
4. § A kötelezettek által fizetendő alapdíj mértéke 

nettó díj áfával 
lakosság, háztartásonként 252 Ft/hó 282 Ft/hó 
vállalkozások, üzletek 283 Ft/hó 317 Ft/hó 
5. §. A kötelezettek által fizetendő ürítési díj: (lásd: táblázat) 
6. §. E rendelet 2001. január l-jén lép hatályba, hatályba lépésével egyidejűleg az 
önkormányzat 1/2000. (1.11) számú rendelete hatályát veszti. 

Ürítés gyakorisága szerint díj, Ft/db 

Lakossági Vállalkozások 

Gyűjtőedény 

mérete, liter 

Hetié gyszeri Heti kétszeri (átlagos) Ürítésenként Gyűjtőedény 

mérete, liter nettó áfával nettó áfával nettó áfával 

50 60 67 48 54 67 75 
60 69 76 54 60 77 86 

110 129 144 102 114 144 161 
120 141 158 113 127 157 176 
240 282 316 223 250 316 354 
770 911 1020 734 822 1021 1144 

1100 1289 1444 1019 1141 1444 1617 
4000 4690 5253 3707 4152 5253 5883 

Nagykanizsa, 2000. november 29. 
Dr. Tuboly Marianna jegyző 
A kihirdetés napja: 2000. november 29. 

Tüttő István polgármester 

2001. évi kéményseprőipari közszolgáltatási lakossági díjjegyzék 
I. Használatban lévő lakóépületi kémények műszaki felülvizsgálata, ellenőrzé

se, tisztítása. Égéstermék maradéktalan eltávozásának műszaki ellenőrzése 
(csak gáztüzelés esetén) 

a) Egyedi kémény Ft/év 
- szilárd és olajtüzelésű 570 Ft/db/év 
- gáztüzelésű 560 Ft/db/év 

b) Gyfijtökémény 
- szilárd és olajtüzelésű 570 Ft/rákötési szint/év 
- gáztüzelésű 560 Ft/rákötési szint/év 

c) Füstgáz-levegő kémény 
- gáztüzelésű 560 Ft/rákötési szint/év 

d) Központi kémény (64x64 cm-nél kisebb, fűtési célú ) 
- szilárd és olajtüzelésű 660 Ft/fm/év 
- gáztüzelésű 606 Ft/fm/év 

e) Üzemi kémény (64x64 cm-nél kisebb, technológiai célú) 
- szilárd és olajtüzelésű 1.205 Ft/fm/év 
- gáztüzelésű 569 Ft/fm/év 

f) Gyári jellegű kémény (64x64 cm-nél nagyobb) 936 Ft/m 
2. Lakóépületi tartalékkémények műszaki felülvizsgálata, ellenőrzése és szükség 

szerinti tisztítása 241 Ft/db/év 
3. Használatban lévő üdülőépületi kémények műszaki felülvizsgálata, ellenőrzése, 

tisztítása. Égéstermék maradéktalan eltávozásának műszeres ellenőrzése (csak 
gáztüzelés esetén) 

a) Egyedi kémény 
- szilárd és olajtüzelésű 1.195 Ft/db/év 
- gáztüzelésű 836 Ft/db/év 

b) Gyűjtőkémény 
- szilárd és olajtüzelésű 1.195 Ft/rákötési szint/év 
- gáztüzelésű 836 Ft/rákötési szint/év 

c) Füstgáz-levegő kémény 
- gáztüzelésű 836 Ft/rákötési szint/év 

4. Üdülőépületi tartalékkémények műszaki felülvizsgálata, ellenőrzése és szükség 
szerinti tisztítása 488 Ft/db/év 

5. Kémények használatával összefüggő ellenőrzések 
a) Kivitelezés közben (eltakarás előtt) nyilatkozattal 

- egyedi 1.424 Ft/db 
- gyűjtő 2.848 Ft/db 
- füstgáz-levegő 8.545 Ft/db 
- központi, üzemi, gyári jellegű 8.545 Ft/db 

b) Kivitelezés befejeztével, kész kémény esetén 
- egyedi 1.424 Ft/db 
- gyűjtő 2.848 Ft/db 
- füstgáz-levegő 2.848 Ft/db 
- központi, üzemi, gyári jellegű 8.545 Ft/db 

6. Kémények használatával összefüggő szakvélemények és kiszállási költség 
- egyedi 3.420 Ft/db/kémény 
- gyűjtő 3.420 Ft/db/kémény 
- füstgáz-levegő 3.420 Ft/db/kémény 
- központi, üzemi, gyári jellegű 3.420 Ft/db/kémény 

7. Füstgáz-levegő kémények égési levegő ellátásának és esetleges égéstermék át-
szivárgásának műszeres ellenőrzése 1.366 Ft/szint 

A soronkívüli kéménytisztítás és kiégetés, amennyiben a munka elvégzését a tulaj-
donos a sormunka során lehetővé tette, díjmentes. 
A fenti árakat a mindenkor érvényben lévő áfa terheli. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlésének 
63/2000. (XII. 20.) számú rendelete 

az egyes vendéglátóipari tevékenységek korlátozásáról 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Köz

gyűlése a helyi önkormányzatokról szóló 
1990. évi LXV. törvény 16. §. (1) bekez
désben kapott felhatalmazás alapján a kö
vetkező rendeletet alkotja. 

1.8 
A rendelet célja, hogy a lakosság nyu

galma érdekében szabályozza a nagymér
tékű zajhatással és forgalomnövekedéssel 
járó vendéglátóipari tevékenység folyta
tásának helyét Nagykanizsa város köz
igazgatási területén. 

2.8 
216. diszkó üzletkörű vendéglátóipari 

üzlet csak az 1. számú mellékletben meg
határozott útvonalak (közterületek) men
tén üzemeltethetők. 

3.f 
Ez a rendelet a kihirdetését követő na

pon lép hatályba. Rendelkezéseit a ha
tálybalépését követően benyújtott és az 
üzletek működéséről szóló kormányren
deletben szabályozott névátírási és műkö
dési engedély iránti kérelmek elbírálása 
során kell alkalmazni. 

Nagykanizsa, 2000. december 19. 
Dr. Tuboly Marianna Tüttő István 

jegyző polgármester 
Kihirdetés napja: 2000. december 20. 

1. sz. melléklet 
A rendelet 2 8 ( 1 ) bekezdéséhez 
Diszkó üzlet üzemeltethető 
- Vár úton. 

Csengery úton a 111. számú háztól 
délre eső szakaszon, 
Vágóhidi úton, 
Camping úton, 
Petőfi utcában a 112. házszámtól 
északra, 
Ady utcában a 74. házszámtól délre, 

- Kalmár utcában, 
Európa Tanács utcában. 

MENETJEGY ÉS 
BÉRLETJEGY DÍJAK: 

Vonaljegy ára elővételben 85 Ft 
Vonaljegy ára autóbuszon 114 Ft 
Egyvonalas havi bérletjegy 1850 Ft 
Egyvonalas félhavi bérletjegy 1230 Ft 
Egyvonalas kombinált 1960 Ft 
Összvonalas havi bérletjegy 2120 Ft 
Összvonalas félhavi bérletjegy 1410 Ft 
Összvonalas kombinált 2230 Ft 
Tanuló, nyugdíjas bérletjegy 724 Ft 
Arckép nélküli bérletjegy 6360 Ft 
Az árak az áfát, valamint az utasbizto
sítás összegét is tartalmazzák. 

2001. ÉVI VÍZ- ÉS CSATORNADÍJAK 
Megnevezés vízdíj 

(Ft/m") 
csatornadíj 

(Ft/mJ) 
összesen v 

(Ft/mJ) 

1. Lakossági célú felhasználás 153,00 82,00 235,00 

2. Nem lakossági célú felhasználás 184,00 108,00 292,00 

3. Zártkerti felhasználás 153,00 - 153,00 

4. Nem a vízszolgáltató által 
üzemeltetett hálózatszakaszon 
lakossági felhasználás 

153.00 153.00 

A fenti díjak az áfát nem tartalmazzák. 



BUDAI ISTVÁN 
7. sz. választókörzet 
önkormányzati képviselője 
Nagykanizsa, Kazanlak krt. 7. sz 

Tárgy: önálló képviselői indítvány 
buszmegállók áthelyezése tárgyában. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS KÖZGYŰLÉSE 
NAGYKANIZSA 

Tisztelt Közgyűlés! 
Választókörzetemben van a Rózsa 

utca Hevesi utca és Kazanlak krt. kö
zötti kb. 200 m-es szakasza. E rövid 
szakaszon két buszmegálló is van. A 
Városkapu krt. felől érkező autóbu
szok a Rózsa u. 22. és a Rózsa u. 16. 
sz. házak előtt állnak meg, kiépítetlen 
buszmegállókban a közúton, közvetle
nül az ablakok alatt. 

A járművek és a buszra várakozó 
nagy tömeg zavarja a fenti házakban 
lakók nyugalmát, ezt több esetben fel
vetették. 

A Rózsa u. 22. sz. előtti megállóba 
gyakran három busz is érkezik 
egyidó'ben.. Az utolsó busz kénytelen 
a Kazanlak krt-i kereszteződésben 
megállni és ezzel teljesen elzárja a ki
látást a Kazanlak krt-on a Zemplén ut
ca felől érkezők elől. Ez balesetveszé
lyes. 

A Rózsa utca D-i oldalán lévő 
(Szolgáltató Ház mögötti) kiépítetlen 
buszmegállóba beálló buszok zavarják 
Rózsa utca forgalmát. Mivel nincs ki
épített öböl, ezért a buszok a forgalmi 
sávban állnak meg. az útkeresztező
déstől kb. 10 méterre, forgalmi dugót 
okozva. 

A fent leírt problémákra vonatkozó
an az alábbi indítványt teszem: 

I. A fent jelzett útszakaszon a Vá
roskapu krt. felől érkező autóbuszok 
jelenlegi két megállóját meg kell szün
tetni, helyette ki kell építeni a Rózsa 
utca 18. és Rózsa utca 20. számú há

zak közötti üres területen egy új meg
állót, öböllel és buszváróval. A Rózsa 
utca 20. sz. ház előtti kereszteződést 
meg kell szüntetni, az ott kiépített utat 
parkolóként hasznosítani, mivel vele 
párhuzamosan a Rózsa utca 18. számú 
ház előtt lévő úton a forgalom lebo
nyolítható. 

2. A Rózsa utca D-i oldalán lévő a 
Szolgáltató Ház mögötti megállót meg 
kell szüntetni, vagy öböl kiépítésével 
meghagyni, ha erre forgalomtechnikai 
okok miatt szükség van. A Rózsa utca 
22. sz. ház előtti megállót (kifelé me
nő) változatlan formában meg kell 
hagyni, mivel itt csak leszálló forga
lom van, így nem zavarják lakók nyu
galmát. 

Kérem a T. Közgyűlést, hogy a fen
tieket szíveskedjen megtárgyalni és a 
következő határozatot hozni: 

Határozati javaslat: 
A Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Közgyűlése felkéri a polgármester, 
hogy a Nagykanizsa, Rózsa utca - He
vesi utca - Kazanlak krt. közötti sza
kaszának autóbusz közlekedést és an
nak megváltoztatásának lehetőségét 
vizsgáltassa meg, a lehetséges megol
dásra a Közgyűlésnek tegyen javasla
tot. 
Felelős: TUttő István polgármester 
Határidő: 2000. 12.31. 

Nagykanizsa, 2000. november 20. 
Tisztelettel: 

Budai István képviselő 

Esélyt mindenkinek! 

Országépítést nem csak szavak
ban! - gondolat jegyében sajtótájé
koztatóra került sor az SZDSZ nagy
kanizsai irodájában. Elsőként Magyar 
Bálint, a szabad demokraták választá
si és kormányzati programjának alap
ját képező. Korszakváltás Programját 
mutatta be a média képviselőinek. A 
Csillag István és Magyar Bálint veze
tésével elkészült dokumentumot több 
mint száz neves szakértő bevonásával 
készítette el az SZDSZ programalko
tó stábja. A közel 250 oldalas kiad
ványban üt csomag, öt reform és tíz 
országépítő program foglalja össze a 
jövő feladatait. Kovács Kálmán, 
nagykanizsai és egyben zalai elnök. 

többek között a választási program 
megyei vonatkozásairól beszélt. Zala 
megyéről szólva kijelentette, a térség 
szempontjából létfontosságú az M7-
es építésének mielőbbi megkezdése, 
a szennyvíz csatomázások és a vas
útvillamosítás folytatása. Az infrast
ruktúra fejlesztése kiemelt területe az 
SZDSZ választási programjának -
fejtette ki Kovács Kálmán. Rajk 
László, a frissen megválasztott orszá
gos ügyvivő kifejtette: az SZDSZ cél
ja a kétosztatú politikai rendszer kiala
kulásának meggátolása és a demokrá
cia védelme. Ennek érdekében a sza
bad demokraták számítanak a társada
lom többségének támogatására. 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa , Kinizsi u tca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI BÚTOROK 

TERVEZÉSE, KIVITELEZÉSE 

IGÉNY SZERINT. 
NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 

A független Nagy
kanizsai Kereskedel
mi és Iparkamara 
megalakulását követő 
első küldöttgyűlésen 
elfogadták az alapsza
bályt a küldöttek. A 
tagdíjszabályzat ter
vezetre is egyhangú 
igennel szavaztak a 
jelenlévők. A korri
gált árbevétel egy ez
reléke a tagdíj alapja, 
ami lényegesen ki
sebb a korábbinál. 
Megkezdődhet az ér

demi munka, az októ
ber 6-án alakult füg
getlen kamarában. A 
vagyon megosztással 
kapcsolatban továbbra 
sincs megegyezés a 
megyei kamarával. 
Együttműködési kész
ségük továbbra is 
egyértelmű. A Kani
zsaiak október köze
pén bejelentették az 
igényüket, érdemi tár
gyalás nem történt az
óta sem. A Nagykani
zsai Kamara az elmúlt 

üt évre visszamenő- | 
leg. küzel 20 százaié- I 
kos vagyonra tart §' 
igényt. Az induláshoz | 
hitel felvételére is van 
lehetőség, de erről 
még nem határozott a 
küldöttgyűlés. Az or
szágos testület bizto
sítja az indulás, a mű-
küdés tárgyi feltét
eleit. A Nagykanizsai 
Kereskedelmi és Ipar
kamara a Berzsenyi út 
2/A-ban működik.' 

B. Zs. 

KÜLKAPCSOLATOK 
Togliatti jelentős piaci lehetőségeket kínál a vállalkozóknak 
A karácsonyi ünnepek előtt, az 

oroszországi Togliattiból érkezett 
küldöttség városunkba Ketag 
Tagajev alpolgármester vezetésével . , 
Tüttő István polgármester a sajtó 
képviselőinek adott tájékoztatójában 
elmondta: a lehetséges gazdasági 
kapcsolatok továbbfejlesztéséhez 
folytattak megbeszéléseket. Togliatti 
városa 800 000 fős lakosságával je
lentős piaci lehetőséget is kínál 
Nagykanizsa és a környezetében élő 
vállalkozók számára. Megállapodtak 
abban, hogy rüvid időn belül a ka
marák bevonásával konkrét üzleti 
ajánlatokat gyűjtenek össze mind
azon cégektől, akik ebbe a körbe tar
toznak. Kölcsönösen informálják 
egymást, várhatóan februárra eljut
hatnak odáig, hogy kölcsönös üzlet
kötéseket tegyenek. Erre vonatkozó 
információ átadására ma sor kerül. 
Néhány/cég bemutatja termékskálá
ját, árajánlatát. Szándéknyilatkozatot 
írnak alá, ami az elmondottakat rög

zíti. A szándéknyilatkozatban lesz 
egy olyan kitétel, melyben megvizs
gálják, Togliatti városában egy 
Kanizsa nevű áruház nyitásának fel
tételeit. A vendégek részérő] olyan 
szándék fogalmazódott meg. hogy 
az üzletben csak kanizsai illetve kör
nyékbeli termékek, cikkek kerülné
nek árusításra. Nem titkolták, magas 
színvonalú, jó minőségű árukat sze
retnének vásárolni. Elmondásuk sze
rint korábban is sikeresen működött 
magyar üzlet Togliattiban. Ezt a ha
gyományt szeretnék felújítani. Meg
fogalmazták azt az óhajukat, hogy a 
kamarával is szeretnék megújítani és 
szélesíteni a kapcsolatot. A megbe
széléseken jelen voltak a helyi ka
mara vezetői. Megfogalmazták azt a 
keretet, ami az együttműködés meg
valósításának garanciája lehet. Szót 
váltottak többek közütt a termálener
gia hasznosítási lehetőségeiről és a 
befektetési lehetőségekről. 

B. Zs. 
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ÉVÉRTÉKELÉS VEGYES ÉRZELMEKKEL 
- Az utolsó soros közgyűlé

sen felvetődött, hogy talán nem 
az a legjobb mód, ha egy kör
zet képviselője, hogyha minden 
egyes képviselő-testületi ülésen 
interpellál, illetve kérdéseket 
tesz fel, hanem próbálja megta
lálni az illetékeseket, és úgy 
igyekszik megoldani a körzeté
ben felmerülő problémákat. 

- Én ezzel szeretnék újítani -
mondotta Birkner Zoltán, a keleti 
városrész, Rózsa utca és Hevesi 
utca közötti területének képvise
lője. - Minden évben márciusig 
15-20 pontban összegyűjtöm az 
elvégzendő legfontosabb munká
kat a körzetemben, utána meg
tárgyaljuk a megfelelő szakem
berekkel, hogy mennyibe kerül és 
megkeresve a forrását, költség
vetést készítünk. Nyilvánosan 
közzéteszem a felvetéseket, és 
igyekszem végrehajtani, végre
hajtatni az idei évben. Szeren
csém volt, mert a felmerülő 
problémák 80-90 százalékát 
megoldottuk, ez nem azt jelenti, 
hogy elégedettnek kell lenni. Ré
gi gond volt a Rózsa és a Bartók 
Béla utcát összekötő járdasza
kasz világítótest nélkülisége. A 
közelében üzletek, kocsmák van
nak, jó néhány atrocitás történt 

ezen a szakaszon. November kö
zepétől van világítás az útszaka
szon. 

A társadalmi munkákról szólva 
Birkner Zoltán elmondta, a kör^ 
zetben közel 1 millió forintot for
dítottak különböző munkákra. 
Idetartozik még, hogy a Csoko
nai utcai óvoda környékén a víz
elvezetés részben megoldódott, 
kisebb munkálatok, járdafestés, 

útburkolati jelek 
felfestése, város
szerte elterjedt, 
amit a VIA 
Kanizsa Kht. ve
zetőivel közösen 
találtak ki. 
Az iskolák köz
vetlen közelébe 
felhelyeztek, és 
városszerte el
terjedt a „Vi
gyázz, gyerme
kek" táblát. . Ez 
egyfajta sebes
ségkorlátozásra 
ösztönöz min
denkit. Megkérte 
a kht. vezetőit, 
hogy minden ját
szótérre helyez
zenek ki szeme
tes vödröket. 
Ezek nagy rész

ben megvalósultak, de sajnos, 
azóta már többet megrongáltak. 
Fontosnak tartotta, hogy a gyer
mekjátszóterek mindenhol 
legyenek rendbe téve, a padok 
lefestve. Amit közmunkásokkal 
meg lehetett oldani, azt a VIA 
Kanizsa Kht.-n keresztül az 
egyéb cégek megoldották. A 
körzet ebben az évben a vállaltak 
alapján rendbe lett téve, de ren

geteg tennivaló maradt még. A 
Hevesi utca első szakaszán a 
gyalogjárda nagyon megsüllyedt, 
a következő évi felújítási mun
kákba remélhetően be fog férni. 
Két-két és fél millió forintba ke
rül, a vízelvezetést meg kell ol
dani, és végig vezetni az egész 
utcán. 

- Ha értékelni szeretnénk az 
évet - összegezte a képviselő - , 
amit próbáltunk, jóindulatú volt. 
Egy kisebb része oda nem figye
lés révén nem maradt meg érték
ként, és ez baj. Akkor lesz rend
ben a környezetünk-, ha nemcsak 
néhányan gondolják fontosnak a 
környezetük tisztaságát, rendbe
tételét. A játszótereken kihelyez
tünk új játszópalánkokat, torinói 
kaput, hogy tudjanak focizni a 
gyerekek. Két helyen feltettek 
röplabdahálót, de mindjárt el is 
lopták. 

A kutyafuttató körül próbál
koztak zacskó kihelyezésével, de 
komoly kampány kell ahhoz, 
hogy Magyarországon megvaló
sulhasson ez a módszer. Van 
még mit tenni! Egy körzeti kép
viselő önmagában nem képes 
mindent kilobbizni. Ahol jelzést 
kap problémákról, azt igyekszik 
felszámolni. 

Bakonyi Zsóka 

EMLÉKEZZÜNK A HŐSÖKRE! 
Megjelent az a fényképekkel illusztrált ki

advány, melyet Lovrencsics Lajos, a Nagyka
nizsai Városvédő Egyesület elnöke szerkesz
tett az aradi vértanúk emlékére felállított szo
borpark történetéről. A magyar szabadságharc 
150. évfordulója emlékére, az egyesület kez
deményezésére a Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Önkormányzata és az egyesület közö
sen emlékparkot épített az ezredfordulón az 
aradi hősöknek tisztelegve. „Az ezredév vál
tozásai, újszerű kihívásai mindannyiunkat 
mérlegelésre késztetnek, mit őrzünk meg múl
tunk értékeiből, milyen teljesíthető vállaláso
kat tegyünk városunk közösségeinek és önma
gunk, környezetünk gazdagítása érdekében. A 
város lakosságának nyitott szellemisége és a 

közjó alapozásának példaadó erőfeszítései, 
különösen becsülendő értékek, melyek szeb
bé, emberibbé, vonzóbbá tették Nagykanizsát, 
otthonosabbá a szülőföldet, lakhatóbbá a hont. 
1998-ban a fenti szellemiségtől áthatva a 
kanizsai lakosság túlnyomó többségének bi
zalmát, erkölcsi és anyagi támogatását élvez
ve, döntés született arról, hogy az aradi tragé
dia 150. évfordulójára a vértanúknak emlék
helyet, szobrokat állítunk Batthyány Lajos el
ső magyar miniszterelnök mellszobrával 
együtt. A munkálatokat még ez évben elkezd
tük." - olvashatjuk a kiadványban, mely az 
aradi vértanúk emlékét idézi fel 1849-2000-
ig. Rövid áttekintést kapunk az alkotások épí
tési és kivitelezési történetéről, az Aradi Vér

tanúk Szoborcsoport 2000. október 6-án tör
tént felavatási ünnepségéről, az első felelős 
miniszterelnök és a 13 tábornok rövid élettör
ténetéről. Színes fotókon látható a Vasem
berház udvarán megszépült tér nappal és éj
szakai kivilágításban, valamint a bronz portré
szobrok. Megismerkedhetünk az Aradon felál
lított aradi vértanúk emlékszobrának történe
tével is. A kötetet Zsoldos Ferenc lektorálta, a 
nyomdai munkálatok a Kanizsa Nyomdában 
készültek. A Nagykanizsai Városvédő Egye
sület 1000 példányban adta ki a kiadványt, 
melyből tiszteletpéldányt kaptak a város isko
lái, és a támogatók, de meg is vásárolható az 
erre kijelölt helyeken. 

Bakonyi Zsóka 

10 2001 . január 11. 



A KÖNIG SZÉLESPROFILÚ CÉG 
Aki a 74-es úton észak felől 

érkezve elhagyja a magyarszent
miklósi bekötőutat, az egy 
messziről belátható térben na
gyobb, mutatós tetőtérbeépítésű 
épületre lesz figyelmes. Ez a fűz 
völgyi elágazásnál - a hajdani 
malom helyén - a Kőnig Restau 
rant Panzió. Az intézmény vado 
natúj, alig néhány hete adták át 
Horváth István, a Kőnig KKT 
egyik tulajdonosa kalauzol végig 
a két szinten. 

- Ez egy 200 vendég befogadá
sára alkalmas étterem - mutat vé
gig a földszintet szinte teljes egé
szében elfoglaló ízléses, napfé
nyes belső téren Horváth úr - , 
amelyet kérés szerint bármikor 
ketté tudunk szeparálni. Az így ki
alakított kisebb, 70 fős belső te
rem alkalmassá válik bankettek, 
családi rendezvények megtartásá
ra akkor, amikor a külső részben 
tovább folyhat a napszak szerinti 
vendéglátás. Konyhánk négy sza
káccsal non-stop rendszerben mű
ködik, az útonjáró alkalmi vendé
gektől kezdve az előadásokon, be
mutatókon, konferenciákon túl a 
vállalati vacsorákig minden 
igényt ki tudunk elégíteni. Az éj
jel-nappal felszolgálható korsze
rű, jó minőségű és friss étkeztetés-

hez kiváló konyhatechnikai beren
dezésekkel szereltük fel az étterem 
konyháját. 

- És hol van a panzió? 
- A tetőtérben. A 10 szoba 23 

vendéget tud fogadni, kényelmet 
és korszerű technikát is nyújtva, 
hiszen a ma üzletembereinek -
akikből vendégkörünket elsősor
ban szeretnénk kiépíteni - a szí
nes tv és a minibár mellett a tele
fon és az Internet hozzáférhetőség 
is fontos. Az üzletemberek mellett 
számítunk a külföldi vadászokra 
is. Elsősorban német nyelvterület

ről, annál is inkább, hiszen a 
KONIG név Németország után 
1993 óta itt Magyarországon is 
ismertté vált, a cég nevet magá
nak ingatlanközvetítéssel szerzett. 
Ezért is hagytuk meg jelképként, 
ahol csak lehetett, az eredeti emb
lémát, a két oroszlán által közre
fogott koronát. 

- A Kőnig cég Nagykanizsán 
egészen más tevékenységgel ke
rült be a köztudatba - fordultunk 
a közben megérkezett tu
lajdonostárshoz, Preksen László
hoz. 

- Valóban, két irodánk, 
a zalaegerszegi és a 
nagykanizsai más tevé
kenységet is folytat. 
Leginkább talán a mun
kaerő-gazdálkodás is
mert. A két legnagyobb 
megrendelőnk, a GE 
Tungsram Rt.-nek és a 
Flextronics Kft.-nek hu
mán erőforrást adunk 
bérbe - leegyszerűsítve: 
dolgozókat közvetítünk 
-, főként betanított mun
kásokat, de vannak kö
zöttük speciális szalag
munkára felkészítő ope
rátorok és szakmunká
sok is. Olyan tevékeny
séget is folytatunk, mint 

legutóbb, a Nyíregyházán épülő 
ipari park egyik nagyüzemének, az 
ottani Flextronicsnak 700 dolgo
zót képeztünk ki, természetesen 
biztosítva számunkra a zalaeger
szegi képzés mellett Nagykanizsán 
a szállást. Ezeken túl foglalkozunk 
vállalkozások, cégek bérszámfejté
sével, könyvvitelével, de ügyfeleink 
figyelmébe ajánlhatom még építő
ipari tevékenységünket is. Az épí
tőipari alapanyag kereskedelemtől 
a tervezésen át a kivitelezésig tel
jes vállalkozói palettát nyújtunk. 

(x) 

INFRASTRUKTURÁLIS FEJLESZTÉS 
Azok, akik vendégek voltak a Zalako-

márban működő M7 Vámügynökségi és 
Logisztikai Kft.-nél, egy egyre jobban szé
lesedő és prosperáló céget látogathattak 
meg. A hajdani ZÖLDÉRT-telep helyén 
4600 négyzetméteren fedett közvámraktár, 
iparvágány és a logisztikát kiszolgáló ka
mionparkoló, benzinkút és étterem fogadja 
azokat az áruszállítókat, akik a határközeli 
vámkezelés előnyeit ki akarják használni. 
wmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmm 

Meghívottak jelenlétében került sor arra, 
hogy legújabb infrastrukturális beruházásu
kat, egy ötven kamiont befogadó őrzött par
kolót és hozzá az AS24 benzinkutat bemutas
sák. Vass ísU'án, a Ciklo-Trade Kft. tulajdo
nosa és Németh Éva, az M7 Kft. ügyvezetője 

elmondták, hogy hogy a cég három éve jelent 
meg Zalakomárban, az országnak olyan pont
ján, amely a leendő 5. sz. korridor mentén 
fekszik, a Kijev-Milánó gazdasági folyosó 
tranzithelye. így nagyszerűen ki tudja hasz
nálni a közút és vasút metszéspontját, s felte
hetően csatlakozni fog a sármelléki „Balaton" 
reptérhez is. A logisztika területén - tudtuk 
meg - megjelent és megerősödött a magántő
ke, s ezek a telephelyek sokkal élőbbek és 
gazdaságosabban működnek, mint a kor
mányzat által kijelölt 10 országos logisztikai 
központ. Elhangzott még, hogy a nagykani
zsai Thury György SZKI magas szinten kielé
gíti a cég szakemberigényét, s sokirányú gyü
mölcsöző kapcsolat alakult ki az iskola és a 
logisztikai bázis között. Varga Miklós, 

Zalakomár polgármestere nagyra értékelte a 
bemutatott cég szerepét, gazdasági támogatá
sát, s a település jövője szempontjából a leg
kisebb bővülést is meghatározónak ítélte. 

A telephely bejárása során az AS24 automa
ta, kártyával működő gázolaj ellátó rendszert 
Moulenes Gábriel, a belga-francia Tankser
vice Hungária Kft. ügyvezető igazgatója mu
tatta be, aki elmondta, hogy a Madridtól 
Minszkig, Londontól Kecskemétig kiépített 
nemzetközi hálózatnak ez a harmadik magyar 
töltőállomása. Itt egymásra talált az AS24 és a 
helyi professzionális, célorientált cégvezetés 
annak érdekében, hogy a nemzetközi fuvaro
zást gyorsan, várakozás nélkül, kiküszöbölve a 
nyelvi nehézségeket, ki tudják elégíteni. 

(x) 



BÁNTALMAZOTT GYEREKEK 
VAN SEGÍTSÉG! 

Lapunk tavaly december 14-i szamában közöltünk egy olvasói le
velet, amelyben az olvasó azt kéri tőlünk, hogy segítsünk egy bántal
mazott kisgyermek ügyében eljárni, tanácsot adni, hová fordulhat
na, hol fedhetné fel a problémát. A feltett kérdésekkel megkerestük 
Simánné Mile Évát, a szociális és egészségügyi osztály vezetőjét. 

- A gyermek védelme minden 
természetes és jogi személy köte
lessége, aki a gyermek nevelésével 
oktatásával, ellátásával, ügyeinek 
intézésével foglalkozik. Mindez 
törvényben deklarált jog. Ebből én 
azt következtetem, hogy minden 
magyar embernek kötelessége azt 
is jelezni, ha a környezetében va
lami olyat tapasztal, amit szüksé
ges, hogy a hatóság kivizsgáljon. 
Nem nagyon tudunk mit kezdeni a 
névtelen levelekkel, mert általában 
semmilyen konkrétumot nem tar
talmaznak, épp úgy, mint ez, ami
ről szó van esetünkben. A levélírót 
nem tudom elítélni, hogy a sajtó
hoz fordult, de én úgy gondolnám, 
hogy az elmúlt három évben any-
nyit beszéltünk a Gyermekvédelmi 
Törvényről, a gyermekjóléti szol
gálatokról, és általában a gyer
mekvédelem kérdéseiről, hogy 
mindenkinek rendelkeznie kell 
alapvető információkkal, hogy me-

' lyek azok a hivatalos fórumok, 
ahová fordulhat. Azzal sem értek 
egyet, hogy vádaskodik a tanárral 
szemben. A mai oktatás nem úgy 
kezdődik, hogy reggel bemennek a 
gyerekek, és megnézik őket, van-e 
rajtuk külsérelmi nyom vagy sem. 
A gyermeki jogok védelme körébe 
tartozik az is, hogy senki sem nézi 
a gyerekeket, amikor azok öltöz
nek vagy vetkőznek, a nemiségüket 
már egészen kicsi korban tisztelni 
kell. Rendkívüli esetekben persze 
előfordulhat, hogy a tanár bemegy 
az öltözőbe, de ez csak a gyerekek 
kifejezett kérésére történhet. 

- A gyermekbántalmazás 
mennyire gyakori jelensége ko
runknak? 

- Gyermekbántalmazás mindig 
volt, van is, és sajnos lesz is. Leg
feljebb az esetek száma csökkent
hető egy jól működő jelzőrend
szerrel, de meg nem szüntethető. 

Az elmúlt három évben nagyon 
nagy nyilvánosságot kapott ez a 
kérdés is, így talán több eset is ju
tott az illetékesek tudomására. 
Nem minden esetben van szó 
egyébként brutális gyermekbán
talmazásról, lehet a szegénység
nek olyan foka, hogy sérül a gyer
mek érdeke, mert nem kapja meg 
a napi háromszori ételt, vagy más 
dolgokban szenved hiányt. Nem 
minden esetben a szülő hibája ez, 
ha csak annyiban nem, hogy nem 
jön el és nem kér segítséget tő
lünk, mert szégyelli. Van egy má
sik véglet is, amikor a szülő azt 
várja el tőlünk, hogy minden 
gondját mi oldjuk meg, hogy a 
gondoskodást teljes egészében ve
gye át az állam. Mi a gyermekne
veléshez csak segítséget, kiegészí
tő támogatást tudunk nyújtani, ez 
azonban nem fed le minden szük
ségletet, a szükségletek kielégíté
sében a szülőnek is szerepet kell 
vállalnia. Állítom, hogy azért ma 
gyermeknek nem kell éhezni, ha a 
szülő megkeres bennünket, hiszen 
iskolaidőben és azon túl is minden 
tőlünk telhetőt megteszünk a gye
rekek érdekében. Némely szülő azt 
szeretné, ha a gondoskodás min
den formája alól mentesülne, ho
lott a gyermek ellátása mindenkor 
a szülő, illetve a törvényes képvi
selőfeladata és kötelessége, ehhez 
az állam kiegészítő segítséget ad
hat. Ha ez nem valósul meg, ak
kor egy az egyben állami gondos
kodás keretében pótolhatók ezek a 
hiányosságok. Tíz éve nagyon ne
hezen állnak át az emberek, hogy 
az államnak, az önkormányzatnak 
valóban kötelessége segíteni azok
ban az esetekben, ha a krízis vala
kinek önhibáján kívül - mondjuk 
egészségügyi okból - következik 
be, de nem minden állami feladat, 
a segélyek többségében adhatók, 

és nem járnak alanyi jogon. Pusz
tán segélyekből megélni, csak ar
ra támaszkodni ma Magyarorszá
gon már nem lehet. Elgondolkod
tató, hogy 10-11 évvel a rend
szerváltás után felnövekszenek 
nemzedékek, úgy, hogy nem látják 
azt, hogy szüleik elmennek dol
gozni. Ha valaki tíz éve folyama
tosan munkanélküli és nincs olyan 
egészségügyi problémája, ami ezt 
indokolná, ott már azért adódik a 
kérdés, akar-e egyáltalán ez az 
ember dolgozni. Ha valaki har
minc évesen vált munkanélkülivé, 
akkor azért az elmúlt tíz évben 
válthatott szakmát, javíthatta esé
lyeit a munkaerőpiacon. Aki való
ban szeretné eltartani a családját, 
az a tapasztalataim szerint bármi
lyen munkát elvállal. Vannak gye
rekek, akik úgy nőnek fel, hogy 
nincs tapasztalatuk a munka vilá
gáról, a gondoskodás, a munka 
egyensúlyáról, számukra ez válik 
természetessé. Ezzel a jelenséggel 
számolnunk kell. 

- Ha valaki ilyen, a levélben 
leírt, vagy hasonló gyermekbán-
talmazási esettel találkozik, hol 
jelezheti? 

- Jelezheti a gyermekjóléti szol
gálatnál, a jegyzőnél, a gyámhiva
talba is bejelentés tehet, de fordul
hat a Szociális és Egészségügyi 
Osztályhoz is. Szólhat az iskola 
gyermekvédelmi felelősének, a há
ziorvosnak, a védőnőnek is. Írhat 
névtelen levelet is, de ne ilyen ál
talánosan megfogalmazottat, mert 
ezzel egyetlen hivatalos fórum sem 
tud mit kezdeni. Legalább a gye
rek adatait szerepeltesse a levél
ben, vagy valami konkrétumot, 
aminek alapján elindulhatunk. 

- Mi tudnak kezdeni egy ilyen 
levéllel? 

- Sajnos semmit, mert nagyon 
általános. 11201 kiskorú gyermek 
él ebben a városban. Közülük e le
vél alapján szinte bárkiről lehet 
szó. 

- Mennyire jogos a félelem, a 
névtelenségbe burkolózás? 

- Ma valóban mindenki fél fel

vállalni, hogy ő tegye meg az első 
feljelentést, mert ezt tulajdonkép
pen így fogják fel az emberek. 
Nem győzzük hangsúlyozni, hogy 
itt tulajdonképpen nem egy felje
lentésről van szó, hanem a ható
ság tudomására hoznak egy tényt, 
ami egyébként a beszélgetés elején 
idézett törvény szerint mindenki
nek kötelessége. Nem könnyű azt 
ma felvállalni, hogy az. ember egy 
információ birtokában elinduljon 
valamerre. Azokban a családok
ban, ahol gond van a szülőkkel, 
netán gyermekbántalmazás is tör
ténik, nyilván ország-világ előtt 
tagadják. Még azt is elhiszem, 
hogy megfenyegetik azokat, akik 
esetleg az információk birtokában 
vannak. Meg lehel azt tenni, hogy 
elhallgatja a nevét a segítség ké
rője, de megad minden konkrétu
mot annak érdekében, hogy lépni 
tudjunk. Meg kell mondanom, 
előfordul az is, hogy valaki ártó 
szándékkal, merő rosszindulatból 
jelez nekünk, de mi ebben az eset
ben is elindítjuk a vizsgálatot, hi
szen előre nem tudható, hogy fals 
információról van-e szó. Azt 
egyetlen esetben sem tehetjük meg, 
hogy nem lépünk, mert a mi mun
kánk mögött ott van, hogy mi tör
ténik, ha mégis valós dologról van 
szó, és mi későn érkezünk. A Gyer
mekvédelmi Törvény vonatkozó 
paragrafusai előírják, hogy min
den hozzánk érkező információt 
meg kell vizsgálnunk. Az már a mi 
dolgunk, hogy megértessük a szü
lővel, hogy mi ezért vagyunk, és 
nekünk elsősorban együttműkö
désre kell törekednünk a szülővel. 
Ha ez nem sikerül, akkor is meg 
vannak a megfelelő eszközeink ar
ra, hogy mégis kiderüljön az igaz
ság. 

- Gyakoriak a bejelentések? 
- Az elmúlt három évben több 

esetben vizsgálódtunk szomszéd, 
ismerős bejelentése nyomán, 
összességében azonban az önkén
tes bejelentkezés és segítségkérés 
a jellemző Nagykanizsán. 

D.É. 
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2001. január 20-án, szombaton 19 órától rendezi 
hagyományos 

AtAPtTVÁNYI BÁLJÁT 
Az alapítvány kuratóriuma és az iskola közössége 
tisztelettel és szeretettel hívja és várja mindazokat, 

akik az iskola célkitűzéseit támogatják és 
lehetőségük van a részvételre. 

Belépőjegyek a Batthyány Lajos Gimnázium titkárságán M 
személyesen, levélben vagy telefonon igényelhetők. 

PÁLYÁZATI 
FELHÍVÁS 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

NYILVÁNOS PÁLYÁZATOT HIRDET 
a Nagykanizsa, Kisfaludy u. 19. szám alatti volt 

óvodaépületekből 80 férőhelyes bölcsőde 
kialakításának tervezési munkáira. 

A részletes pályázati kiírás 4.000 Ft + ÁFA vissza nem térítendő díj 
befizetése ellenében megvásárolható a Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivatal Gazdálkodási Osztály Vagyongazdálko
dási és Beruházási Irodájában (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 
fsz. 13/a. szoba) 2001. január 15-től 2001. január 22-ig 8.00-15.00 
között munkaidőben. 

A pályázatok benyújtási határideje: 2001. január 30. 

A pályázatról tájékoztatást ad a Nagykanizsa MJV Polgármesteri Hi
vatal Gazdálkodási Osztály Vagyongazdálkodási és Beruházási Iro
dájáról Zieger Vilmosné (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. fsz. 1. szoba), 
telefon: 93/500-700, 500-721. 

Nagykanizsa, 2001. január 9. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 
8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 

A Nagykanizsai Református Gyülekezet és 
Alapítványa, és a TIT közös szervezésében 

2001-ben megtartjuk 
a KANIZSAI ESTÉK sorozatot 

Kanizsai Esték 2001. programja 
Helye: Református Templom (Kálvin tér 1.) 

Kezdési időpont: 17 óra 

Az előadások összefoglaló címe: 
Mit adtunk mi Európának?! 

1. 2 0 0 1 . 0 1 . 12 Előadó: 
dr. Pálfi Dénes ,TIT megyei elnöke 

2. 2 0 0 1 . 0 1 . 19 Előadó: 
Lakatos Pál újságíró, főszerkesztő 

3. 2 0 0 1 . 02 . 02 Előadó: dr. Tőkéczki László történész, 
egyetemi docens 

4. 2 0 0 1 . 0 2 . 0 9 Népfőiskolai Col légiumi est. 
5 . 2 0 0 1 . 02 . 16 Előadó: 
6. 2 0 0 1 . 0 2 . 23 dr. Kiszely István 

antropológus professzor 
és dr . Kis Boáz református lelkész 

7. 2 0 0 1 . 0 3 . 0 2 Előadó: M a k o v e c z Imre építészmérnök 

8. 2 0 0 1 . 0 3 . 0 9 Irodalmi est 
Koszta Gabrie l la pécsi e lőadóművész 

PÁLYÁZATI 
FELHÍVÁS 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

NYILVÁNOS PÁLYÁZATOT HIRDET 
a Vécsey Zsigmond Általános Iskola 

(Nagykanizsa, Vécsey u. 6.) 
födémcserés felújításának tervezési munkáira. 

A részletes pályázati kiírás 4.000 Ft + ÁFA vissza nem térítendő díj 
befizetése ellenében megvásárolható a Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivatal Gazdálkodási Osztály Vagyongazdálko
dási és Beruházási Irodájában (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 
fsz. 13/a. szoba) 2001. január 15-től 2001. január 22-ig 8.00-15.00 
között munkaidőben. 

A pályázatok benyújtási határideje: 2001. január 30. 

A pályázatról tájékoztatást ad a Nagykanizsa MJV Polgármesteri Hi
vatal Gazdálkodási Osztály Vagyongazdálkodási és Beruházási Iro
dájáról Zieger Vilmosné (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. fsz. 1. szoba), 
telefon: 93/500-700, 500-721. 

Nagykanizsa, 2001. január 9. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 
8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 

2001 . január 11. 13 



HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
A Pécsi Tudományegyetem BTK Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9. Tel./fax: 310-465 
E-mail: hsmk@sienet.hu, vagy hsmk@kanizsa.dhs.org 

Jegyárusítás 14.00-18.00 óráig, tel.: 311-468 
Köszöntőt mond: Tüttő István, Nagy
kanizsa Megyei Jogú Város polgár
mestere. 

Január 23.19.00 óra: FEKETE PÉTER 
operett (BRÓDY-BÉRLET). A zala

január 13. 14.30 óra: TARKA
BARKA MŰHELY. Állatképek 
készítése batikolással. 

Január 13. 18.00 óra: SZOMBAT ES
TE - szórakoztató rendezvénysorozat 
fiataloknak. Bemutatkozik a FLEGE-
TON EGYÜTTES. Helye: Cserháti 
Sándor Mezőgazdasági és Gépészeti 
Szakközépiskola. Belépődíj: nincs. A 
rendezvénysorozatot a Nyugat-Dunán
túli Regionális Ifjúsági Tanács támo
gatja. 

Január 15. 19.00 óra: TISZTÚJÍTÁS -
szatíra (HEVESI-BÉRLET). A zala
egerszegi Hevesi Sándor Színház elő
adása. Főbb szerepekben: Megyeri 
Zoltán, Pap Lujza, Farkas Ignác Jászai-

( díjas. Kaszás Géza. Belépődíj (pót
szék): 900 Ft. 

Január 16. 13.00 és 15.00 óra: TÜN
DÉR ERZSÉBET - zenés, táncos me
sejáték. A BM Duna Művészegyüttes 
előadása. 13.00 óra: MAZSOLA
BÉRLET. 15.00 óra: TAPSI-BÉR
LET. Belépődíj: 300 Ft. 

Január 17. 10.00 és 14.00 óra: TÜN
DÉR ERZSÉBET - zenés, táncos me
sejáték. 10.00 óra: VACKOR-BÉR
LET. 14.00 óra: MANÓ-BÉRLET. 
Belépődíj: 300 Ft. 

Január 18. 10.00 és 14.00 óra: TÜN
DÉR ERZSÉBET - zenés, táncos me
sejáték. 10.00 óra: TÁLTOS-BÉR
LET. 14.00 óra: HÁP1-BÉRLET. Be
lépődíj: 300 Ft. 

Január 22. 14.00 óra: A MAGYAR 
KÖZMŰVELŐDÉS AZ ÚJ ÉVEZ
REDBEN. Előadó: Földiák András, a 
magyar Művelődési Intézet igazgatója 

Január 22. 17.00 óra: FÁTH LAJOS 
NÉPMŰVÉSZETI GYŰJTEMÉNYÉ
NEK KIÁLLÍTÁSA. Megnyitja: Ka
tona Edit néprajzkutató. Megtekinthe
tő: febmár 8-áig. 

Január 22. 18.00 óra: A MAGYAR 
KULTÚRA NAPJÁNAK ÜNNEPE. 

egerszegi Hevesi Sándor Színház elő
adása. Főbb szerepekben: Kricsár Ka
mill, Farkas Ignác, Pap Lujza, Tánczos 
Adrienn. Rendező: Megyeri Zoltán. 
Belépődíj (pótszék): 900 Ft. 

Január 24.19.00 óra: FEKETE PÉTER 
- operett (RÁTKAI-BÉRLET). Belé
pődíj (pótszék): 900 Ft. 

FEBRUÁRI ELŐZETES: 
SAS KABARÉ február 5-én 20 órakor. 
Közreműködik: Heller Tamás, Beregi Pé
ter. 

INFORMÁCIÓ: 
A HSMK felvételt hirdet induló tanfo
lyamaira: 

HALADÓ TÁRSASTÁNC 14 éven 
felülieknek (24 órás, heti 1x3 óra) Rész
vételi díj: 3000 Ft, vezeti: Füstös Gábor. 

KOSÁRFONÓ tanfolyam indul kez
dőknek (40 órás). Vezeti: Hadiné Szálai 
Gabriella kosárfonó. Részvételi díj: 
10.000 Ft. 

HALADÓ SZABÓ-VARRÓ tanfo
lyam indul (35 órás). Vezeti: Pulai 
Lászlóné, részvételi díj: 5000 Ft. 
Jelentkezni lehet a részvételi díj 50%-
ának befizetésével január 20-áig. 

Várjuk jelentkezésüket az alábbi tan
folyamokra: 

ALAKFORMÁLÓ NŐI TORNA 
(heti 2x1 óra). Részvételei díj: 1800 
Ft/hó. Vezeti: Góber Csabáné. 

STEP AEROBIC (heti 3x1 óra). 
Részvételi díj: 2500 Ft/hó, felnőtt napije
gy: 280 Ft/ alkalom, diák napijegy: 180 
Ft/alkalom. Vezeti: Lenk Enikő. 

NŐI KONDICIONÁLÓ TORNA 
(heti 2x1 óra). Részvételi díj: 1800 Ft/10 
alkalom, 250 Ft/l alkalom. 

HONVÉD KASZINÓ 
Ady E. u. 7. Telefon: 311-036 

Január 8. 17.00 óra: A VADÁSZPILÓTA MAGÁNYA - KÉPEKBEN. 
KOSITZKY ATTILA nyugállományú altábornagy fotókiállítása. 

Január 13. 19.00 óra: A LIBERÁLIS NAGYKANIZSÁÉRT ALAPÍTVÁNY 
BÁLJA. 

Január 20. 18.00 óra: A MARY'S ESKÜVŐI SZALON ÖNÁLLÓ DIVATBE
MUTATÓJA. 

Január 27.. 19.00 óra: A BOLYAI ÁLTALÁNOS ISKOLA ALAPÍTVÁNYI 
BÁLJA. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HAZA (Kiskastély) 
Erzsébet tér 14-15., Telefon: 313-920 

SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS BRUNNER ERZSÉBET festőművészek kiál
lítása. 

Z. SOÓS ISTVÁN festőművész állandó kiállítása. 
A Képzőművészetek Háza nyitva: 10-17 óráig, hétfőn szünnap. A belépés díjtalan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A THURY GYÖRGY MÚZEUM. Megte
kinthető: hétfőtől péntekig 10-17 óráig, szombat, vasárnap szünnap. Belépődíj: fel
nőtt 170 Ft/fő, diák, nyugdíjas: 85 Ft/fő, csoportos: 110 Ft/fő családi jegy (minimum 
4 fő): 280 Ft. Előre bejelentett iskolai csoportoknak a kiállítás látogatása ingyenes. 

ERKELFERENC 
OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 
Január 25. 15.00 óra: OLAJIPARI 

NYUGDÍJASOK FARSANGI 
BATYUSBÁUA. 

Január 26. 18.00 óra: IRODALMI 
KÁVÉHÁZ. Vezeti: Bakonyi Erzsé
bet. 

Január 27. 8.00 óra: A NAGYKANI
ZSAI MÉHÉSZ EGYESÜLET ESZ
KÖZBEMUTATÓVAL EGYBE
KÖTÖTT SZAKMAI ELŐADÁSA. 

Január 13. 8.00 óra: A NAGYKANI
ZSAI MÉHÉSZ EGYESÜLET BE
SZÁMOLÓ TAGGYŰLÉSE. 

Január 19. 14.00 óra: DÍSZMADÁR-
ÉS KISÁLLAT-KIÁLLÍTÁS. 8-12 
óráig az iskolás és óvodás csoportok
nak a kiállítás megtekintése ingye-

Január 20-21. 8.00 óra: DISZMA 
DÁR- ÉS KISÁLLAT-KIÁLLÍTÁS. 

MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HAZ 
Hajgató S. u. 1. Telefon: 319-202 

Január 29. 19.00 óra: SZOMORÚ VASÁRNAP - kamaramusical. SERESS 
REZSŐ PALAI (Móricz-bérlet). Szereplők: Voit Ági, Bodrogi Gyula, Ga
ras Dezső. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa , A d y u. 14. Információ: 311-163, 

Bővebben olvashatnak programjainkról honlapunkon: 
www.vkkanizsa .c3 .hu, e-mail: admin@vkkanizsa .c3 .hu 

G Y E R M E K K Ö N Y V T Á R , Zrínyi u. 33 . 
Információ: 312-180, e-mail: gy_kvt@vkkanizsa .c3 .hu 

Január 4-én 14.00 óra: FELOLVA
SOM LEGKEDVESEBB TÖRTÉ
NETEM (az Olvasás éve programso
rozat decemberi találkozója felnőt
teknek és gyerekeknek). Helye: Vá
rosi Könyvtár Gyermekkönyvtára. 

2001. január l-jétől a Könyvtár 
NYITVATARTÁSI IDEJE: 
HETFO: 
KEDD: 
SZERDA: 

13.00-18.30 óráig 
13.00-18.30 óráig 
13.00-18.30 óráig 

CSÜTÖRTÖK: 13.00-18.30 óráig 
PÉNTEK: 13.00-18.30 óráig 
SZOMBAT: 8.00-12.00 óráig 
Kiskanizsai fiók (Hajgató S. u. 1.): 
hétfő-szerda: 13.00-18.00 óráig, kedd, 
csötörtök. péntek: 10.00-18.00 óráig, 
Hevesi úti (Hevesi S. u. 6.): 
hétfő-péntek: 13.00-18.00 óráig, 
szerdán 9.00-12.00 óráig is. 
Gyermekkönyvtár (Zrínyi u. 33): 
Hétfő-péntek: 12.00-18.00 óráig, szom
baton 8.00-12.00 óráig. 

Januári programok a Kanizsa Plazában 
Január 13. (szombat) 16 óra: DJ 

HÓFEHÉRKE ÉS A PARTY 
TÖRPÖK - zenés gyermekműsor. 

Január 18. (csütörtök) 18 óra: A 
TV2 KIFUTÓ című műsorának 
sztárjai a PLAZA színpadán. 

Január 21. (vasárnap) 9.30 órától: 
FITNESS PLAZA - játékos torna, 
tánc a FITNESS CENTER bemu
tatójával és irányításával. 

Január 27. (szombat) 15 óra: UTA
ZÁS BOHÓCIÁBA A POM-POM 

EGYÜTTESSEL. Vidám gyer
mekműsor - felnőtteknek is! 

Január 31. (szerda) 15 órától: ÉL
MÉNYEIM A KANIZSA 
PLAZÁBAN - rajzverseny általá
nos iskolások számára. 

E L Ő Z E T E S : 
Február 4. (szombat) 15 óra: 1 1/2 

FECÓ - ZENEBOHÓCOK közre
működésével a rajzverseny DÍJKI
OSZTÓ ünnepsége. 
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Szülő és gyermek 
vőben Velencén, Szegeden, Kalo
csán és Budapest HL kerületében 
lesz lehetőség újabb játéktár meg
nyitására. 

S mivel várja minden kedden és 
csütörtökön 9-11 óráig és 15-18 
óráig, valamint a szombaton 9-13 
óráig a kedves kis macska a csalár 

önfeledt játéka 
dókat? Lajos Lászlóné vezető sze
rint most csak egy teremben, de 
reményei szerint nemsokára na
gyobb térben sok-sok fejlesztő já
tékkal, módszertani tanácsadással, 
foglalkoztatással és játékterápiás 
szakellátással. Kollégáit - Frigy 
Ernát, Bencze Petemét, Sántáné 

R A J Z O L A CSALÁD 

Eredményesen zárult néhány 
lelkes nagykanizsai pedagógus 
kezdeményezése, hiszen december 
22-én felavatták Nagykanizsán is 
- egy országos játéktár részeként -
a Mikkamakka játékközpontot. 
Lázár Ervin mesefigurájának, a 
kedves és szabad vándormacská
nak a neve hamar bevonult a köz
tudatba, hiszen a bölcsis és ovis 
szülők már ősztől örömmel hozták 
el ide csemetéiket. 

Dr. Takács Bernadett, az orszá
gos központ vezetője gyakran ellá
togatott Nagykanizsára, s a tanács
adásokon és a gyakorlati segítség
nyújtáson túl, mindig találkozott 
szülőkkel, pedagógusokkal, a sajtó 
képviselőivel. Munkálkodásával 
olyan szellemiséget sugárzott, 
amely hitet tett amellett, hogy a 
családi nevelésben komoly, elfo
gadott, látogatott bázishelyek 
legyenek ezek a játszóházak. A 
nagykanizsai a sor elején, aztán 
megyénként és fővárosi kerületen
ként legalább egy-egy. A közeljö-

A Péntek lányokat, a negyedik 
osztályos Brigit és a hetedik osz
tályos Zsófit nehéz otthon találni. 
Időpontot kell velük egyeztetni 
akár egy felnőttel, mert csak a 
hétfő délutánjuk szabad. 

A Péterfy Altalános Iskola ta
nulói. Rajztanáruk, Ambrus Márta 
gyakran szóba kerül beszélgeté
sünk során. Nemcsak tanítja a lá
nyokat, hanem figyeli a lehetősé
geket és a pályázatokat, ahol ta
nítványai részt vehetnek. 

Két éve, a város egyik legjobb 
közösségébe, a kardvívókhoz jár
nak sportolni. A városi Mikulás
versenyre készülnek éppen. A rajz 
szakkör és kerámia szakkör még 
belefér szabad idejükbe. Egyik 
hobbijukat sem szívesen áldoznák 
fel a másikért. Zsófi hároméves 
korától vesz részt pályázatokon. 
Édesanyjuk, Horváth Györgyi 
résztvevője a kanizsai képzőmű
vészek tárlatainak. Évekkel ez
előtt, az osztrák tv egy gyermek
műsorában meghirdetett pályáza
tára benevezte a hároméves Zsófi 
lánya rajzait. Több levelet és 
meghívást kaptak Ausztriából, de 
csak a tv-ből ismerhették meg a 
bécsi kiállítás helyszínét, mert 
anyagi okok miatt nem tudtak el
utazni. Briginek is óvodás korá

ban kezdődtek el a sikerei. Ta
valy, a Víz Világnapjára meghir
detett városi pályázaton első he
lyezést ért el. Legutóbb Szlové
niába nevezték be őket. Több íz
ben nyertek városi pályázatokon 
mind a ketten. Nem múlik el nap
juk rajzolás nélkül. Zsófit az épí
tészet foglalkoztatja, házakat ter
vez, városrészeket, maketteket ké
szít. Tanárnője említette, hogy 

sokszor azért nem nyert pályáza
tokon, mert nem hitték el, hogy ő 
rajzolta a beadott munkát. Brigi 
jobban fest, bátrabb a színkezelé
se. Rajzai humorosak, mint az 
egyénisége. Ha megtetszik neki 
valami, már le is rajzolja. Képre
génybe illő történetek, lovak, óko
ri egyiptomi harcosok, fáraók so
rakoznak rajzfüzetében. 

Ősszel kezdtek kerámiázást ta-

Vukman Kornéliát, Varga Máriát 
és Lőrincz Ildikót - úgy mutatta 
be, hogy az eddig végzett önzetlen 
és lelkes előkészítő, szervező 
munkájuk nélkül nem fogadhatták 
volna már szeptembertől a gyere
keket. 

S mi várta azt a kb. 150 nagyka
nizsai családot, aki eddig megfor
dult a Játéktárban? A mindig mo
solygó pedagógusok mellett olyan 
berendezési tárgyak, játékkészlet, 
amelyek a legdurcásabb gyereket 
is megenyhítették, s önfeledt já
tékra késztették. Persze otthon is, 
meg a bölcsiben és az oviban is 
van játék. De ennyi együtt, meg 
ennyi egyedi, különleges darab 
nem egészen. Ez a birodalom még 
a felnőtteket is elvarázsolja, lá
gyabbá, megértőbbé, játszani vá
gyóvá teszi. A négyszögletű kerek 
erdő cicája így segít abban, hogy 
értelmet adjon a gyermeki létnek. 
Mert csak az igazán játszani tudó 
gyermekből lesz boldog felnőtt. 

B.E. 

nulni. Szobájukban, a szekrények 
polcain kerámiából készült sípok, 
virágtartók, ékszerdobozok, állat
figurák sorakoznak, jelezve nem 
csak a gyerekek kézügyességét, 
hanem a tanárnőjük gondosságát 
is. 

Az édesanyának, Györgyinek 
nincs ideje festeni, a családot 
szolgálja ki. A lányok örömmel 
mutatják olajfestményeit, ame
lyekkel a helyi képzőművészek 
karácsonyi kiállításán szerepelt. 
Az édesapa, Péntek Zoltán az Izzó 
elektroműszerésze, nem kapott 
kedvet a festészethez, ő szerel, 
forraszt, no és a lányokat szpon
zorálja. A nyáron, Budapesten 
nyaraltak a nagynénjüknél. Szak
szerű rajzolást tanultak Judittól és 
férjétől, akik festőművészek. 
Rajzlapjaikon hazahozták élmé
nyeiket, így nemcsak fővárosi ki
állítás őrzi Konkoly Gyula 
Munkácsy-díjas festőművész olaj
festményein a lugas árnyai alatt 
pihenő családtagokat, hanem a 
kanizsai kislányok rajzai is. 

B. Zs. 
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Egy nagystílű, többszáz ren
dezvényből álló sorozat zárá
saként rendezte meg a Törté
nelmi Emlékbizottság decem
ber 28-án a nagykanizsai kul
turális gálát. „Az évszázad 
kultúrája - a kultúra évezre
de" című műsorfolyam - az 
óvodásoktól a nyugdíjasokig, 
az amatőr kultúrcsoportoktól 
a hivatásos együttesekkel be
zárólag - bemutatta a város 
pezsgő kulturális életét, egy
ben keresztmetszetet is nyúj
tott arról az értékről, ami az 
elmúlt években ebben a szfé
rában teremtődött. A gála 
után ültünk le beszélgetni a 
bizottság elnökével, dr. Hor
váth Györggyel. 

- Ezen az esten több mint há
romszáz szereplő lépett színre -
kezdte az elnök úr. - A játék hatá
sát bemutató kis ovisoktól kezdve 
az önfeledt gyermeklakodalmast 
táncoló Rozmaring együttesen át, 
egészen a szinte az új évezredbe 
áttáncoló Eraklin felnőtt táncosai
nak keringőjéig, valami olyan 
nagyszerű együttműködést, szere
tetet, bemutatkozni és ünnepelni 
vágyást tapasztaltam, amelyet rit
kán élhetnek meg a szervezők. A 
két ünnep közötti lecsendesült köz
élet, a családi otthonokba való 
visszahúzódás, a pihenő időszak 
sem gátolta meg a város lakóit ab
ban, hogy ne lettek volna kíván
csiak erre a gálára, ami egyben a 
város esztendei kulturális életének 
is egyfajta zárása volt. 

- A bizottság értékelése során 
mekkora időszakra tekintett vizs-
sza? 

- Mintegy három évre, hiszen 
már 1997-ben megkezdtük az elő
készítő-szervezőmunkákat az 1848-
49-es forradalom és szabadság
harc 150. évfordulójának méltó 
nagykanizsai megünneplésére. Ezt 
a munkát folytattuk 1998-ban, 
majd a nem régen leköszönt esz
tendőben az ezeréves államiság 
fennállása ünnepségeit is bizottsá
gunk bonyolította le. Ezeknek a cé
loknak az együttes megvalósítását 
jól kifejezte kis csoportunk elneve
zése: Történelmi Emlékbizottság. A 
bizottság tagjai - Baráth Zoltán, 
dr. Horváth László, Kápolnás Zol
tán, Papp Ferenc, Zsoldos Ferenc, 
Lehota János. Halász Gyula -, va

lamint titkára Halmos Csaba, ko
molyan vették megbízatásukat. Ezt 
nemcsak a rendezvényterv alapján 
megtartott ülésekre értem, hanem 
arra a felelősségteljes munkálko
dásra is, ahogyan a rájuk bízott 
részterületeket, az egyes eseménye
ket, rendezvényeket átfogták, irá
nyították. 

- Kiknek szóltak a programok? 
- Az természetes, hogy a nagy 

történelmi évfordulók elsősorban 
az ifjúságot mozgatták meg. De 
gyerekek mögött mindig ott álltak a 
felnőttek - s most nemcsak a felké
szítő tanárokra gondolok -, szülők, 
barátok, a város érdeklődő közön
sége is. A Történelmi Emlékbizott
ság igazán elmondhatja, hogy ezen 
túlmenően a felnőttek számára is 
sikerült emlékezetessé tenni a jubi
leumi esztendőket, be tudtuk vonni 
őket az ünneplésbe. Néhány példá
val szeretném mindezt alátámaszta
ni. Ilyen rendezvény volt a millen
niumi vetélkedősorozat felnőtt kate

góriában, a Magyar Zene századai 
sorozat, a fotópályázat, a számta
lan sportkupa, vagy akár az. általá
nos és középiskolások városismere
ti túrájában a felnőtt részvétel. Tár
gyiasult világunkban a maradandó, 
látható értékeket is gyakran szá
mon kérik. Úgy érzem, bizottsá
gunk ezzel is adózott a városnak, 
hiszen márványtáblát avattunk 
Csány László, Inkey Kázmér emlé
kére, bábáskodtunk Baráth Béla 
zalai népdalokat bemulató könyve 
kiadásánál, valamint nagykanizsai 
csatlakozása millenniumi képesla
pok archiválásánál is. Nagyon ne
héz kiemelni ebből a három évig 
tartó rendezvénytanfolyamból bár
mit is. Mert lehet, hogy amikor 
1998. március 15-én a Kremzner 
étteremből - mint Pilvax kávéház
ból - elindult az „Ahogy kezdődött" 
kosztümös történelmi játék, akkor a 
többnyire felnőtt nézők ugyanúgy 
részesei, netán átélői voltak már
cius idusa nagy napjának, mint a 

játékban szereplő fiatalok. De a 
sport területéről is hozhatnék pél
dákat: az 1848 méteres futást vagy 
a diákolimpia egyes állomásait. 

- Ezt a hatalmas munkát hogyan 
voltak képesek elvégezni? 

- Csak segítséggel és együttmű
ködésekkel. Ez vonatkozik a terve
zési időszakra is, hiszen az ünnep
ségsorozat előkészítésének idősza
kában évente felhívást tettünk köz
zé a helyi médiában, kértük a vá
ros polgárait, hogy ötleteikkel, ja
vaslataikkal járuljanak hozzá a je
les évfordulók megünnepléséhez. 
Intézményektől, társadalmi szer
vektől, magánszemélyektől szép 
számmal érkeztek is javaslatok. A 
város javára szolgált a Városvédő 
Egyesülettel való együttműködé
sünk, például az Aradi vértanúk 
szobor-, vagy a Kanizsa Várkapu 
címeravatása, de megemlíthetném 
a Honismereti Füzetek sorozatban 
megjelent Tüskés Tibor könyvet is. 
Mint intézménytől a HSMK-tól, a 
Zeneiskolától és a Thury György 
Múzeumtól kaptuk a legnagyobb 
segítséget, de a rendszeres és hite
les tájékoztatásért ezúton is köszö
netet mondunk a nyomtatott és 
elektronikus sajtónak. Feltétlenül 
meg kell még említenem azokat a 
kutatókat, gyűjtőket, városunk ne
ves szakembereit, akik az első szó
ra rendelkezésünkre álltak, önzet
lenül vettek részt a különböző 
programokban. Nevüket azért sem 
hallgathatom el, mert nem ez az 
egyetlen esemény, jubileum, ami
kor csatasorba álltak. Dr. Bacsa 
Gábor, dr. Kerecsényi Edit {elő
adó a szabadegyetemen), Kiss 
György, Kocsis Katalin (zenei elő
adássorozat), Kunics Zsuzsa, 
Lovrencsics Lajos, dr. Rózsáné dr. 
Lendvai Anna (helytörténeti vetél
kedők zsűrizése), valamint Dr. 
Zsoldi Zoltán mind-mind emléke
zetes perceket szereztek városunk 
lakóinak. Nem lenne teljes a felso
rolás, ha nem emlékeznék meg az. 
iskolák, óvodák, pedagógusairól, 
akik az. egyes rendezvényekre fel
készítették a gyerekeket, a kultúr-
együttesek vezetőiről, akik az. első 
hívó szóra hozták a csoportjukat. A 
Történelmi Emlékbiz.ottság irányí
tásával, városi összefogással így 
méltó módon ünnepelte meg 1848-
49-et és a millenniumot Nagykani
zsa városa. 

Büki Erzsébet 



NEMZETISÉGI NAP 
A hatodik alkalommal megrende

zésre kerülő Nemzetiségi Napon, 
Tarnóczky Attila alpolgármester ün
nepi köszöntőjében kiemelte: az or
szág számára meghatározó fontossá
gú az, hogy hogyan élhet harmoni
kusan egymás mellett kisebbség és 
többség. Cigány kisebbség és nem 
cigány többség. Hatalmas előítéle
tekkel kell megküzdenünk mind
annyiunknak, akik úgy gondoljuk, 
hogy az értelem és a szív is arra kö
telez bennünket, hogy ez így legyen. 
Tovább bonyolítja a helyzetet, hogy 
ez a kérdés összemosódik egy másik 

lóságban is teszi a dolgát - mondotta 
befejezésül. 

Teleki László, a cigány kisebbségi 
önkormányzat elnöke beszédében 
hangsúlyozta: a kisebbségi önkor
mányzatunknak ez az év végén zajló 
hagyományos programja egy nemze
tiségi naphoz kötődik, amit kihasz
nálnunk arra, hogy barátainkkal, 
együttműködő partnereinkkel meg
osszuk azt, hogy mit tettünk az el
múlt egy évben. Fontosnak tartjuk, 
hogy akik támogatják évközben a 
munkánkat, valamilyen szinten 
visszaigazolást kapjanak. 1999 végé

kérdéssel, a nincstelenség kérdésé
vel, ami nem cigány kérdés. Ebben 
az országban nincstelenek mindig is 
éltek. Meg kell őszintén állapítani, 
hogy az utóbbi 10 esztendőben a 
számuk növekedett. Egy jó részük 
valóban olyasfajta ember, akiket ki
elégít a szociális segélyeken való 
tengődés állapota. Nagyobb részük 
nem ilyen. Kétségbevonhatatlan, 
hogy a gazdasági változások és a 
csökkenő munkahelyek elsősorban a 
cigány népességet érintették, és nagy 
részük önhibájukon kívül s minden 
igyekezete ellenére került a mai 
helyzetébe. És ha gyerekekről van 
szó, akkor igazán mindegy, hogy a 
szülők tehetnek-e a kialakult hely
zetről. Ez az alapvető kérdés. Ennek 
a megoldása sem lehetséges, ha a 
magyar társadalom többsége nem 
nyitott a megoldás feladata iránt. Ez 
ügyben össze kell fogni a társadalom 
azon részének, amely megfelelő em
pátiával, beleélő képességgel rendel
kezik. Nagyon örülök a cigány ki
sebbségi önkormányzat immár ha
gyományos nemzetiségi napjának, 
ez valóságos tett ebben az ügyben. 
Örülök annak, hogy évről évre meg
találják azt a három embert, aki en
nek a gondolatnak a jegyében, a va-

re elkészült a közösségi ház, belak
tuk valamennyi helyiségét. Naponta 
vannak különböző programok, köz
életi képzések, hogy valóban felké
szültek legyünk minden egyes politi
kai lépésnél, közéleti szereplésnél. A 
kisebbségi önkormányzatban foglal
koztunk a többségi társadalom irá
nyából jött igényekkel, és meg kellett 
fogalmaznunk, mit tudunk tenni an
nak érdekében, hogy a cigányságon 
belül egy nagyobb iskolázottságot 
tudjunk elérni. Ezért indítottuk a hét
végi kollégiumot, aminek eredmé
nyeként, 105 cigánygyerek került kö
zépiskolába. Igyekszünk tovább fog
ni a kezüket, talán elő tudjuk segíte
ni, hogy felsőfokú iskolába, főiskolá
ba jussanak. A továbbiakban fontos 
bejelentést tett Teleki László: a Zalai 
„A Nostru" Egyesület és a CKÖ kö
zösen az elmúlt héten 28 millió fo
rintot nyert foglalkoztatásra. A város 
minden munkájához, amit igényel- • 
nek, szeretnének támogatást adni. A 
Kanizsa Csillagai Hagyományőrző 
Együttes műsora után Teleki László 
elismerést adott át a Fehér Kígyó 
Hagyományőrző Együttesnek, Dr. 
Herbai István politológusnak, és Sza
bó Imre helyi vállalkozónak. 

Bakonyi Zsóka 

Molnár Ferenc Roland, az S.O.S. a Fiatalokért Közhasznú Egyesü
let elnöke, a következő levelet jutatta el szerkesztőségünkbe a 
S.O.S. Karácsonyi Gálán történtekkel kapcsolatban: 

„Köszönettel vettük kritikus, ele mégis segítő szándékú észrevételei
ket, megjegyzéseiket az „S.O.S. a Fiatalokért" Közhasznú Egyesület 
2000. december 11-én „S.O,S. Karácsonyi Gála" néven megrendezett 
műsorunkkal kapcsolatban. 

Mivel az Egyesület anyagi helyzete szűkös, úgy csak a szponzorok ál
tal felajánlott tárgyak köréből tudtuk megoldani az ajándékozást. De 
már világos számunkra, hogy a továbbiakban erre nagyobb figyelmet 
kell szentelnünk. , 

A műsor szervezetlenségei miatt elnézésüket kérjük, és a jövőben fel
készültebbek, körültekintőbbek leszünk. Ehhez - együttműködésünk re
ményében szeretnénk az Önök segítségét kérni. 

Az állandó kapcsolattartás érdekében az Egyesület elnöke részt vesz 
az ifjúságvédelmi felelősök részére szervezett januári összejövetelen. S 
amennyiben Önök fontosnak tartják még céljainkat, az együttműködés 
ezen módját szeretnénk elmélyíteni. 

így lehetőség nyílna a rendezvények előtti megbeszélésre, egyeztetés
re. Valamint az Egyesület fogadóóráinak keretében (szerda 14.00-
18.00) és szívesen vennénk szakmai segítségnyújtásukat. 

Nemes céljainkhoz mérten, szeretnénk színvonalas munkát végezni. 
Sokkal jobbat, mint eddig, hiszen ezek a célok bennünk élnek, saját 
megélt gondokból táplálkoznak, de tapasztalatlanságunk miatt ehhez az 
Önök segítségére, támogatására van szükségünk. " 

Köszönettel: 
Molnár Ferenc Roland 

Nagykanizsa, 2001. január 5. 

ESEMÉNYNAPTÁR 
Szervezet neve: „S.O.S. a Fiatalokért" Közhasznú Egyesület 
Szervezet címe: 8800 Nagykanizsa, Petőfi u. 5. IV. emelet 409-410 
Képviselő neve: Molnár Ferenc Roland 

„S.O.S. a Fiatalokért" Egyesület jótékonysági bálja 
Ideje: 2001. 02. 24. Helye: Honvéd Kaszinó, Tükörterem 

Irodalmi, történelmi vetélkedő 

Ideje: 2001. 03. 08., 09. Helye: Hevesi Sándor Művelődési Központ 

S.O.S. Kupa 

Ideje: 2001. 05. 10., 11. Helye: Mindenki Sportpályája 

Regionális Ifjúsági Találkozó 
Ideje: 2001. 06. 13. Helye: Hevesi Sándor Művelődési Központ 
S.O.S. a Fiatalokért elnevezéssel tehetséges fiatalok fesztiválja 
Ideje: 2001.09.13., 14. Helye: Hevesi Sándor Művelődési Központ 

„S.O.S. a Fiatalokért" Közhasznú Egyesület jótékonysági bálja 
Ideje: 2001. 11. 17. Helye: Hevesi Sándor Művelődési Központ, vagy Hon
véd Kaszinó 

Molnár Ferenc Roland 
egyesület elnöke 

Nagykanizsa, 2001. január 5. 

FELHÍVÁS 
Az 1950-1953 között alföldi zárt táborokban fogva tartottak és hoz
zátartozóik 2000. október 28-án megalakították a Hortobágyi 
Kényszermunka-táborokba Elhurcoltak Egyesületét. 
Egyesületünk célja az elhurcoltak emlékének megőrzése és a kitele
pítéssel kapcsolatos jog- és érdekérvényesítés. 
Kérjük sorstársainkat és hozzátartozóikat, hogy tagfelvételi szándé
kukat levélben: 1255 Budapest, Pf.: 215 számú postafiókra címez
ve, vagy telefonon a következő számok egyikén jelezzék: 1/351-
1579, 1/201-9752, vagy 93/312-582. 

Takács János - elnök 



BOVULO SZAKKÉPZÉS 
A CSERHÁTIBAN 

Ez év szeptemberében a 
Cserháti Sándor Mezőgaz
dasági és Gépészeti Szak
középiskolában új szakkép
zési forma indul be. A két 
felelős vezetővel, dr. Ka-
mondi László egyetemi do
censsel, a Miskolci Egye
tem dékánhelyettesével és 
Janzsó Antallal, a szakkö
zépiskola igazgatójával az 
előkészítés időszakában, jó
val a februári meghirdetés 
előtt ültünk le beszélgetni. 
Előzetesen megállapodtunk 
abban, hogy az érettségi 
utáni más irányú és érde
keltségű helyileg igénybe 
vehető képzésekre - mint a 
Gábor Dénes Műszaki Fő
iskola által működtetett in
formatikus mérnök-, vala
mint az iskola technikus
képzése - ez esetben nem 
térünk ki. 

- Mivel bővül ősztől a Cserhá
tiban a szakképzési paletta? - for
dultunk Janzsó Antal igazgatóhoz. 

- Októberben kaptuk kézbe az 
Oktatási Minisztérium Közlemé
nyét, amiben arról a döntésről hi
vatalosan is értesültünk, hogy 
2001. szeptemberében beindítha
tunk egy akkreditált iskolai rend
szerű, az állam által finanszíro
zott, felsőfokú szakképzési progra
mot. A Miskolci Egyetem Gépész
mérnöki Karával történt megálla
podás értelmében ez a szakképzés 
mérnökasszisztens szakképesítést 
nyújt majd. A dékánhelyettes úrral 
egyeztettük a lehetséges három 
csoport szakirányát is, ezek pedig 
a következők: minőségbiztosítási, 
termelésirányítási- logisztikai és 
műszaki informatikai szakirány. 
Úgy gondoljuk, hogy a gazdasági 
élet többek között ezt igényli, de 
azt is figyelembe kellett vennünk, 
hogy a Cserháti oktatói gárdája 
mire van felkészülve. Ez utóbbi 
azért fontos, mert a leendő mér
nökasszisztenseket mi fogjuk taní
tani, az egyetemi oktatók majd 

csak a vizsgáztatásban működnek 
közre. Hogy egy, kettő, vagy há
rom osztályt tudunk beindítani, az 
a jelentkezők létszámától és igé
nyétőlfügg. 

- Tudott Nagykanizsán, hogy 
az egyetem és a szakközépiskola 
közötti kapcsolat már olajozottan 
működik. 

- Valóban, hiszen már 1996 
őszén megvetettük „lábunkat" az 
iskolában. Az egyetem Gépészmér
nöki Kara ekkor kezdett el egy le
velező tagozatú képzést. A főisko
lai szintű mérnökképzést egy gaz
dasági tanácsadó-oktatásszervező 
vállalkozó kezdeményezte és bo
nyolította - költségtérítésesen -, 
majd 1999-ben a képzési forma 
gondozását átvette a Kanizsa Fel

sőoktatásáért Alapítvány. Tavaly 
végzett az első évfolyam termelés
irányítás és logisztikai szakképesí
téssel. 2001-ben műszaki mene
dzserek, 2002-ben - megnöveked
ve az igénylők száma - már két 
csoport végez minőségbiztosítás és 
környezetvédő szakon. Amennyi
ben igény lenne rá, az egyetem ok
tatói az előzőkön kívül vállalni 
tudnák még a gyártásautomatizá
lás és a műszaki informatika sza
kokat is. Feltétlenül el szeretném 
mondani, hogy az első évfolyam
mal nagyon meg voltunk elégedve. 
A hatvan indulóból megmaradt 
harminc fő komolyan vette a tanu
lást, bár volt közöttük negyven 
éven túli is. Nem volt könnyű a 
helyzetük, akár munka mellett ta

nult valaki, akár munkanélküliként 
próbálkozott: félévente 6-7 tárgy
ból 5 biztosan vizsgaköteles. Sze
mély szerint megtapasztalhattam, 
hogy a hét félév után személyisé
gükben is mennyire megváltoztak 
a hallgatók. 

- Miért éppen egy ilyen távoli 
várossal alakított ki az egyetem 
kapcsolatot? 

- Mielőtt a választ megadnám, 
rögtön leszögezem, hogy a miskol
ci egyetemi tanárok nem afféle 
„bolygó hollandik", csak Egerbe 
és Nagykanizsán kívül még egy vi
déki városba járnak oktatni. Mi 
pontosan megnéztük, hogy hová 
megyünk. Dékánunk, dr. Cselényi 
József már első látogatása után 
megjegyezte, hogy egy igen jól 
felszerelt, magas technikát felmu
tató, valamint kiváló képességű és 
elhivatott oktatói gárdát foglal
koztató iskolát ismert meg. Mivel 
jómagam már ötödik éve kisebb-
nagyobb rendszerességgel meg
fordulok itt, úgy foglalhatnám 
össze tapasztalataimat: bizonyos 
szellemiség követhető nyomon az 
iskolában. Nyugodtan elmondha
tom azt is, hogy vidéken az egye
tem fogadása itt a legjobb. Értem 
alatta az önkormányzattal való 
együttműködést, a konzultációs le
hetőséget nyújtó cserhátis tanárok 
felkészültségének színvonalát, és 
az iskola technikai-műszaki bázi
sát, ami a számítógépes hátteret 
illetően még jobb is, mint az egye
temé. Egyáltalán: az iskola lété
vel, működésével, követelményei
vel, oktatóinak elhivatottságával, 
az itt kiépített minősített technikai 
háttérrel kötelességet érez a kö
zépfokú oktatáson túli műszaki 
képzés és továbbképzés tisztessé
ges lebonyolításáért. Jó kézzel, 
koncepciózusán, lehetőségeiket a 
jobbnál is jobban kihasználva 
próbálják betölteni azt az űrt, ami 
ebben a városban, sőt az egész, 
dél-zalai régióban a gépipar és a 
ráépülő szakképzés terén kiala
kult. 

Büki Erzsébet 



Kedves Kanizsa i K é p z ő m ű v é s z e k 
é s M ű v é s z e t e t Pártolók! 

Két évvel ezelőtt volt már meg
tisztelő alkalmam, hogy jó szava
kat szóljak a kanizsai képzőművé
szekről, a „mi a művészembe
reinkről". Köszönet érte most is a 
Kanizsai Képző- és Iparművészek 
Egyesületének (még így hívják), a 
helyet adó Egry József Galériának 
és Járási Ildikónak. (A magyar és 
a zalai festészet egyik legmarkán
sabb alakja Egry József, az áradó 

napfény impresszionisztikus festő
je a névadója a mi galériánknak, 
hirdetve azt is, hogy az értől, 
Zalaújlakról, a Balatontól, a pan
non-zalai géniusztól is el lehet jut
ni az óceánig!) Mi itt vagyunk ott
hon, és ezért is fontos, hogy a 
minket legközvetlenebbül érzéke
nyítő leghazaibb művészeinket kü
lön örömmel is köszöntsük - még 
inkább, ha együtt is vállalják a be
mutatkozást. 

A későbbi időkben minden 
tárgy - különösen a képzőművé
szeti! - esztétikai jellegénél fogva 
„nyommá" válik, s tovább él ben
ne a művész. S ha egy kicsit lokál
patrióták vagyunk, ennek a he
lyiekből - így magunkból is -
származó továbbélésnek mi ma
gunk is nagyon örülhetünk. Ezért 
becsülendő, a helyi megformáló és 
megformált valóság! Kanizsai mű
vészeink próbálkozásai a valóság 
sokféle tárházát nyújtják: de mégis 
oszthatatlan egység, mert a 
mieink, kanizsaiak: a világ ki-be
lélegzését velünk együtt érzékelik 
itt, ahol élünk, mozgunk és va
gyunk. A műveltség többféle lehet, 
de a kultúra egy: ezért is örülhe
tünk egy ilyen közös kiállításnak, 
mert növelheti együvé tartozásunk 
érzetét, s ez akár Kanizsa javára is 

válhat. Példaértékű lehet a közös 
kiállás, remélem tavasszal, a Város 
Napja környékén is lesz hasonló! 

Minél inkább visszamegyünk az 
időben, a képzőművészet annál 
könnyebben élvezhető, formailag 
egyértelműen szép. Egy kortárs al
kotás viszont gyakran meghök
kentő, első pillantásra nem egyér
telmű, formabontó. Itt most kani
zsai „kortárs-művészektől" látunk 

múltba néző szép és kortárs művé
szeti élvezetre csábító nyitottságot 
is. De hiába vannak mai divatok, a 
régi mesterek útmutatásai még ma 
is érvényesek. Talán, mint laikus 
is mondhatom: a művészet isteni 
adomány, örök és végtelen. Be
szélnek arról, hogy a művészet 
fejlődik, pedig szerintem (és má
sok szerint) csupán ismétlődik. A 
divatirányzatokkal persze lehet kí
sérletezni, de csupán azért, hogy 
meg lehessen tudni, milyen újat 
tudnak nyújtani. 

Az avantgardizmus mára akadé-
mizmussá süllyedt és megmereve
dett. Létrehozták az értelmezhetet
len műalkotások sokaságát, a mű
vészet belterjessé vált, az esztéti
kai értékrend felborult. Paranccsá 
vált a megújulás, akár a legkocká
zatosabb kísérletek bátorítása is. A 
szépség néha illetlen szóvá vált, 
pl. ma kompromittáló derűs tájké
pet festeni. Pedig a hagyományos
nak tekinthető technikáknál nincs 
jobb! Ha az emberben van ösztö
nös indíttatás és mélyről jövő alá
zat, akkor, ha művész, magának 
kell felismernie a küldetését. Az
után, hogy ebből művészet lesz-e, 
az majd jóval később válik el. A 
divat felpörgése múlékony, tüné
keny. De itt Kanizsán, úgy érzem, 

nem sima divatközvetítő művésze
ti élet folyik, hanem pezsgő, rejté
lyes és derengő. 

Ez is ilyen kiállítás: sokszínű, 
inkább boldog, amolyan XXI. szá
zadra való - ilyenkor adventkor. 
Engem és sokakat örömmel tölt el, 
hogy 16 kanizsai képzőművész 
vállalta az egymás melletti megje
lenést. Engedtessék meg nekem, 
hogy mint „laikus pszeudo-
mecénás", hadd köszöntsem egy-
egy „eposzi jelzővel" (megkísérel
ve a lehetetlent!) az itt kiállító 
kanizsai művészeket a konkrétu
mok helyett, de annál nagyobb 
szeretettel (ABC-sorrendben): 

A kanizsai művészetpártoló kö
zönség nevében tisztelettel kö
szöntöm, és örülünk, hogy most is 
láthatjuk: a sejtelmes Ambrus 
Mártát, a rejtélyes Babati Csabát, 
a famitológiás Csávás Csabát, a lí
rai szenzibilis Farkas Zsuzsát, a 

misztikus Flumbort Ritát, a gaz
dag asszociációs Fürtös Ilonát, a 
konstruktív Horváth Györgyit, a 
madonnás Járási Ildikót, a színhar-
móniás Kassainé Szarjas Gertrú-
dot, az izgalmas Kotnyek Istvánt, 
a kozmológiás Kustár Zsuzsát, az 
organikus Ludvig Zoltánt, az at
moszférikus Melega Istvánt, a kí
sérletező Stamler Lajost, a lényeg
re koncentráló Szekeres Emilt, a 
messzirement Szemenyei Nagy 
Tibort. 

Tudom azt, hogy Nagykanizsa 
képzőművészete túl van a provin
ciális naturalizmus és a szocreál 
korszakán, s a stíluspularizmus je
gyében mára és a jövő évezredre 
jelen vannak a klasszikus törekvé
seket preferálók és az avantgárd 
újabb hullámai felé tájékozódók: 

tehát azok, akik tudják, nem csak 
az az igazi művész, aki járatlan 
úton jár; és azok is, akiket nem 
kötöttek gúzsba a múlt szabályai, 
konvenciói. Mára minden korábbi 
művészetdefiníció szétrobbant, de 
remélhető, hogy a jövőben is el
dönthető általában és itt Kanizsán 
is, hogy melyek a jó, a művészi, a 
világos és az értékes alkotások. 
Véleményem szerint az itt szerep
lő alkotások ilyenek, s ezért aján
lom tisztelettel Nagykanizsa mű
vészetpártoló közönsége figyelmé
be az itt jelenlévő alkotókat. 

S még egy fontos tény, amelyre 
itt is szeretném felhívni a nyilvá
nosság figyelmét: Már 2 éve 
nyomdakészen várja a megjelenést 
egy szép kivitelű képzőművészeti 
album „Ars Kanizsa" címmel, 
melyben a legtöbb nagykanizsai 
képző- és iparművész szerepel. 
Eddig prózai okok miatt nem sike-

rült megjelentetni, pedig a nyom
dai előkészületekre a város már 1 
millió forintot áldozott. Még más
fél millió Ft kellene az igazán de
koratív megjelenéshez. A 200l-es 
év az utolsó, amikor még megje
lenhet ez az album a benne szerep
lő tartalom elavulása nélkül. Jó 
lenne remélni, hogy a 2001. évi 
Város Napja meghozza ezt is, és a 
kanizsai képzőművészek újabb ki
állítását. 

Köszönöm, hogy megnyithat
tam ezt a kiállítást! 

* * * 

Elhangzott az Egry József Galé
riában a Nagykanizsai képző- és 
Iparművészek Egyesületének kiál
lítás megnyitóján. 

Balogh László 
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KÉZILABDA 

A kézilabdázás szeretete nem 
új keletű Nagykanizsán, a már-
már legendás emlékű Gazdász 
férficsapata alapozta meg annak 
idején a sportág iránti rajongást 
a sportbarátok körében. A nyolc
vanas évek elején beindult szer
vezett utánpótlásképzés, elsősor
ban a Péterfy-iskolában létreho
zott sporttagozatos rendszer ré
vén, tehetséges fiatalok egész 
sorát „termelte" ki, a kiváló test
nevelők és edzők, Uzsoki László, 
Brenner Árpád, Rezsek Győző, 
Pusztai László szakavatott irá
nyítása mellett mind a lányok
nál, mind a fiúknál. Evekig „ta
roltak" regionális és országos 
versenyeken, úttörő olimpiákon, 
s megalapozták a felnőtt csapa-

zésekre készültek szerda dél
utántól városunkban. Az orszá
gos szövetség vezetői jó érzék
kel választották a találkozók 
színhelyéül megyénket, ponto
sabban a két „nagyvárost". Igaz, 
Nagykanizsán még mindig nincs 
igazi sportcsarnok, ám a lelkes 
szervezők, élén Szabó Balázzsal 
és Varga Józseffel a Zsig-
mondy-Winkler középiskola 
tornatermét közel ezer néző be
fogadására alkalmas csarnokká 
„varázsolták". Már az edzések is 

összecsapást. A szurkolók szere
tetét érezhette Hajdú János szö
vetségi kapitány legénysége, az 
edzések népes látogatottsága 
mellett a péntek esti közönségta
lálkozón a Plázában is, ahol 
disznótoros vacsorával alapozták 
meg a másnapi összecsapást. Az 
első harminc perc kicsit döcögős 
játéka után parádés második fél
időt produkáltak, s két góllal -
12-12-es félidőt követően 27-25-
re - legyőzték a világ egyik leg
jobbjának tartott horvát váloga-

vastapssal jutalmazták Kotormá-
nék produkcióját. Válogatottunk 
a jelek szerint jó úton halad egy 
újabb sikerszéria felé, a rutinos, 
száznál is több válogatottsággal 
bíró játékosok - Szathmári, Só-
tonyi, Pásztor - mellett a fiata
labbak - Décsi, Doros, Nagy - is 
egyre meghatározóbb személyi
ségei az együttesnek, s nem vé
letlen, hogy többen neves euró
pai klubcsapatok, köztük a Bar
celona (itt játszik Nagy László) 
színeiben is szerepelnek már. A 

tok előbbre lépését is. Először az 
Olajbányász női, majd a 
Tungsram férficsapata kvalifi
kálta magát a hazai élvonalba a 
kilencvenes évek elején. Sajnos, 
mára ez már múlt idő, hiszen 
mindkét együttesünk a harmadik 
osztályban, az NB II-ben szere
pel. Az, hogy mi eredményezte a 
visszaesést, hosszan lehetne tag
lalni, elsősorban persze a megfe
lelő anyagiak hiánya. A minősé
gi kézilabdázás iránti igény, 
mégha nosztalgiaszinten is, de 
élénken él a sportág kedvelői
ben, amit jelez a magyar férfivá
logatott múlt heti vendégszerep
lése is. A franciaországi világ
bajnokságon való részvételt né
mi balszerencsével elpuskázó ki
válóságaink, az oda szinte már 
„bérlettel" rendelkező horvát vá
logatott elleni barátságos mérkő-

olykor telt ház előtt zajlottak, a 
szombat délutáni válogatott mér
kőzésre pedig zsúfolásig megtelt 
a küzdőtér melletti lelátó és az 
emeleti karzat, noha a Duna TV 
élő adásban közvetítette az 

tottat. Azt hiszem nem túlzás, 
hogy a sikerhez a nézősereg lel
kes buzdítása is hozzájárult, akik 
között jó néhányan voltak a Du
na túlpartjáról érkezettek is, s a 
bravúros győzelem után felállva, 

Kanizsán pályára lépett magyar 
válogatott összeállítása (zárójel
ben a lőtt gólok): Fazekas -
Bendó, Nagy (5), Doros (1), 
Kotormán (9), Décsi (4), Pásztor 
(6). Csere: Szathmári (kapus), 
Mohácsi (2), Sótonyi. 

A zalaegerszegi összecsapást 
az ott kevesebbet hibázó horvá
tok nyerték szintén két góllal 
(24-22), ami azért jelzi, hogy 
van tartása a júniusi Eb-selejte
zőre készülő, most még formáló
dó , magyar férfiválogatottnak. 
Remélhetőleg a találkozók iránti 
óriási érdeklődés ismét felhívta a 
város vezetőinek, no és a szpon
zorok figyelmét a minőségi kézi
labdázás (újbóli) megteremtésé
re, s egy régóta áhított, több 
funkciónak is eleget tevő kaniz
sai sportcsarnok létrehozására. 

B.Z. 



MERRE TOVÁBB KANIZSAI LABDARÚGÁS? 
- beszélgetés Marton Istvánnal, a Nagykanizsai 1. FC Kft, ügyvezetőjével 

Az utolsó közgyűlés határozata sze
rint, amennyiben január utolsó 
napjáig nem lesz olyan vásárló, 
amely a száz százalékos önkor
mányzati tulajdonú Nagykanizsai 
1. FC Szolgáltató Kft-t teljes egé
szében megvásárolná, június 30-
ával a mostani tulajdonos megkez
di a végelszámolást. (Amennyiben 
január 30-ig nincs aláírt szerződés 
a vétel-eladás kérdésében.) Ha lesz 
befektető, az első- vagy másodosz
tályú csapat működtetését negy
venmillió forinttal segítené évente 
az önkormányzat. Azzal kapcso
latban nem tájékoztatták a sajtót 
arról, hogy van-e alsó limit, 
amennyiért értékesíthető a kft. -
tehát teljesen nyílt ez a kérdés, és 
várják az ajánlatokat? Ha még
sem adja el az önkormányzat a tu
lajdont, mi a jogi helyzet a júniusi 
végelszámolás esetén? 

- Nem hiszem - kezdte az ügyve
zető -, hogy a végelszámolás beje
lentése a befektetők hajlandóságát a 
legcsekélyebb mértékig megnövelné. 
Sőt. lohasztó és a kalandorokat ser
kenti, azokat, akik esetleg a zavaros
ban próbálnak meg halászni. Bízom 
abban, hogy a helyzet nem fajul 
idáig - én mindig optimista ember 
voltam. Ha nem az lettem volna, 
nem lennék immár a tizenegyedik 
éve önkormányzati képviselő. Abban 
is bízom, hogy a helyi labdarúgás 
nemcsak él, hanem élni is fog. Szá
momra elképzelhetetlen, hogy az or
szág huszitáik városában ne legyen 
egy másodosztályú futballcsapat. 
Búrmennyire fájdalmasan érint is 

.•bennünket, hogy nem kerültünk a 
legjobbak közé - és lehet azon kese
regni, hogy miért nem 16 vagy 18 
csapat került be az első osztályba -, 
de az átrendezés a foci színvonalá
nak is jót tett. Ha belegondolunk ab
ba, hogy olyan települések, mint 
Bécs, Marcali, Celldömölk, Hévíz 
egyre jobb másodosztályú csapatok
kal rendelkeznek, akkor azt hiszem, 
végzetes hiba lenne a sport szem
pontjából, ha Nagykanizsa lemonda
na a másodosztályban való szereplés 
jogáról. Nagyon szép példa - aki ol
vassa a szaksajtót, tudhatja -, hogy 
a tizenegyezer lakosú Kunszentmár
tonban a csapatot el akarják adni. 
Kik jelentkeztek vevőkét? A kö
zelmúlt nagy vesztesei: Diósgyőr, 
Vác és Szeged. És nagy valószínűség 
szerint - már csak a földrajzi közel
ség miatt is - Szeged lesz a befutó. 

- Ez egy Gázszer-Pécs típusú 
megoldás lesz? 

- Pontosan. Ez a megoldás azt 
példázza, hogy akik magukra egy ki
csit is adnak, azok megpróbálnak 
legalább a profi liga másodosztályá
ban szerepelni. A nyugati térségben, 
ahol olyanok szerepelnek az első- és 
másodosztályban, mint a Sopron, 
Szombathely, Veszprém, Zalaeger
szeg, Pécs, Kaposvár, de talán Tata
bánya és Nagykanizsa - ott ezek a 
csapatok arra hivatottak, hogy 
hosszú időn át ingázzanak az első-
és másodosztály között. A sportveze
tők azonban meg szokták kerülni azt 
a talán legfontosabb kérdést, hogy 
mibe kerül egy NB l-es, NB l/B-s 
bajnokság. Aki éberen figyel, tudhat
ja, hogy az első osztályban bent
maradni negyedmilliárd forintos 
költségvetés alatt nem lehet. A mi 
klubunk az első osztályban minden
képpen erőn felül igyekezett. Az első 
hat között végző másodosztályú csa
patot az utánpótlással együtt száz
százhúszmillió forintból lehet mű
ködtetni. A nagy kérdés viszont az, 
hogy ezt az összeget kik adják össze, 
mi ennek a forrása. Hosszabb távon 
- kétségtelen - lehet az önkormány
zat legnagyobb támogató, de nagyon 
helyesnek tartom azt, hogy az önkor
mányzat a tulajdonjogot magánsze
mélyeknek kívánja eladni. Ha a 
százhúsz millióból negyvenmilliót 
biztosít az önkormányzat, akkor a 
vevő pontosan körül tudja határolni, 
hogy ezt a feladatot - első- vagy má
sodosztályú csapat működtetését -
ebből kell megoldania. 

- A negyvenmilliós önkormány
zati támogatás csak az első csapatra 
vonatkozik, vagy vele együtt pl. az 
utánpótlásra is? 

- Ilyen formában nem lett egyér
telműen tisztázva, de értelemszerűen 
az első- és másodosztályra kell, 
hogy gondoljunk. Bár utánpótlás 
nélkül ez nem működhet, ahogy az 
utánpótlását sem lehet nevelni nem 
létező csapatnak. 

- Kik lehetnek a vevők? 
- Nagyon jó lenne, ha a városba 

működő sportszerető vállalkozások 
mélyebben nyúlnának a zsebükbe, 
ha a kisebb magánvállalkozásoknak 
és magánembereknek is példát sta
tuálnának. Január 20-ig várjuk az 
ajánlatokat, a harmincadiki köz
gyűlésen értékeljük ki ezeket. Ha 
bármilyen okból nem lesz döntés az 
eladásról, az politikai öngyilkos
ság. Lehet, hogy felmerült valaki
ben vagy valakikben a szándék, 
hogy mindenképpen végelszámolás 
következik, mert semmilyen ajánlat 

nem lesz elfogadható, de még egy
szer mondom: ez politikai öngyil
kosság. A pénzügyekről, a támoga
tásról pedig ismételni tudom, amit 
a közgyűlésen is elmondtam: ha a 
pénz időben érkezik, a tisztességes 
megélhetést biztosíthatja. Amennyi
ben nem időben érkezik, funkcionál 
másként, mint temetési segélyként. 
Példa erre az edző-kérdés. Amikor 
a harmadik közgyűlésen sem szüle
tett döntés az anyagi kérdéseket, a 
kft. és a csapat jövőjét illetően, a 
két hónappal előbb kötött előzetes 
megállapodást az edző nem írta 
alá. A történtek miatt - ezt állítha
tom - többe került a kft-nek az 
edzőkérdés megoldása a sok egyez
tetés, utazás, intézkedés miatt, mint 
került volna egy egyértelmű koráb
bi döntés esetén. 

- Hogyan oldódott meg végül az 
Ön által említett edző-kérdés? 

- Kollégáimmal úgy döntöttünk, 
hogyha egy külföldi, jugoszláviai 
mesteredző szerződtetése nem kerül 
többe, mint egy magyar alig NB l-es 
vagy másodosztályú edző, akkor in
kább őt választjuk. A csapat edzője 
fél plusz egy évre szóló szerződéssel 
Slobodan Kustudic lesz, aki a ju
goszláv labdarúgás élvonalában 
edzősködött: ilyen volt a Buducnost, 
a Spartac Subotica, de a jugoszláv 
válogatott mellett is dolgozott. 

- Várható változás a játékos
keretben is? 

- Mint ismeretes. Nagy Csaba tá
vozott, Pálfi Róbert is szabadon el
igazolhat. De mindenképpen megje
gyezni kívánom, hogy aki a mester 
munkatempóját, követelményrend
szerét nem tudja elfogadni, teljesíte
ni, az valószínűleg a januári fizeté
sét veszi fel utoljára a klubnál. A 
komoly munkának meg kell, hogy le
gyen az eredménye, nemcsak abban, 
hogy kialakult a végleges játékos
keret, hanem abban is, hogy az 1-6. 
hely között végzünk. Márpedig, ha 
az első hat között végzünk - ne adj 
isten, hogy dobogóközeiben -, vajon 
mit mondanak a sportszeretők egy 
befektető-mentes végelszámolás ese
tén a közgyűlésre. A jogi helyzet az, 
hogy amennyiben a végelszámolás 
során nem tudják kielégíteni a köve
teléseket, a végelszámolás átmegy 
felszámolásba, a felszámolót pedig a 
bíróság jelöli ki. 

- Sokszor felvetődött kérdés, 
hogy a játékosok játékjoga kié. ho
gyan alakul egy-egy átigazoláskor a 
játékosok ára. Publikus az, hogy kik 
a játékjog-tulajdonosok? 

- Egypár kiegészítő játékos játék
joga csupán a kft-é, a jelentősebbeké 
pl. a MATAV Sopronnál, a Nyíregy
házánál van. de pl. Stefiin Toleski 
játékjogának egy részét elcseréltük -
Toleski egyébként valószínűleg el is 
megy vagy a Ljubjanához vagy a 
Primorjéhoz. A fel-felvetődő kérdés, 
hogy magánemberek tulajdonában 
lenne játékjog, jogszerűtlen lenne, 
hiszen ma játékjog nem lehet más tu
lajdona, mint az MLSZ-é és a játé
kos klubjáé. Háttérszerződésekről, 
megállapodásokról nincs tudomá
som. 

- Valamilyen eredményességhez 
kötötték az edző szerződésének 
meghosszabbítását? 

- Természetesen a bajnokság kö
zepén, április közepén, a tizenegye
dik forduló után, ha nem sikerült 
megszerezni a megszerezhető pontok 
hatvan százalékát, tizenhárom pon
tot, akkor jogosultak vagyunk a szer
ződés egyoldalú felbontásúra - min
denféle anyagi következmény nélkül. 
A következő értékelésre a bajnokság 
végén kerül sor, amikor szintén fel 
lehet bontani a szerződést. Az. edző -
amennyiben távozási szándéka van a 
bajnokság végén -. azt köteles írás
ban bejelenteni május 31-ig. 

- Mennyire bő a játékoskeretünk.' 
- Elmondhatjuk, hogy bő a játé

koskeret. Azt is elmondhatjuk, hogy 
a többi csapathoz viszonyítva a leg
alacsonyabb fizetéssel rendelkeztek 
a mi játékosaink. De az a bizonyos 
fizetés nem a magyar átlagfizetéssel 
egyenlő. 

- Mit vár a lehetséges befektetők
től, az önkormányzattól, a sportsze
retőktől? 

- Az önkormányzattól azt, hogy 
nem veszíti szem elől azt, hogy egy 
megyei jogú városnak már csak a 
presztízse miatt is fenn kell tartani 
egy másodosztályú csapatot. A 
sportszeretőktől, befektetni szándé
kozóktól pedig azt várom, hogy kö
zösen, a célt szem előtt tartva min
dent megpróbálunk, hogy a klub mű
ködőképes maradhasson. 

- Ön ügyvezetőként, de több évti
zede szurkolóként is van olyan is
meretek birtokában, hogy válaszolni 
tudjon a kérdésre: befektetőként, ve
vőként belevágna abba, hogy jó 
irányba terelődjön a kanizsai profi 
labdarúgás ügye? 

- Vannak elképzeléseim ezt illető
en, társaimmal a befektetői szándé
kaink egyre inkább kikristályosod
nak. 

L. I. 
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„Kívánom, hogy az új évben jobb kezed csak barátnak kelljen nyújtani, soha ne alamizsnáért!" 
(Ir köszöntő) 

HÜVELYI FERTŐZÉS 
A hüvelyi fertőzések nagyon gyakoriak, 
mivel a hüvely sötét, meleg, nedves 
környezetet biztosít, amit a mikroorga
nizmusok kedvelnek. Ha nemi szervén 
viszketés, égő érzés jelentkezik vagy a 
normálistól eltérő mennyiségű színű, 
szagú, konzistentiájú folyást észlelt. 
Önnek valószínű hüvelyi fertőzése van. 

MIÉRT KAPTAM MEG? 
Az egészséges hüvelyben számos orga
nizmus él. Néha bakteriális vagy gom
bás fertőzés alakul ki. ha a természetes 
környezet károsodik, pl. antibiotikumos 
kezelés vagy orális fogamzásgátló 
használata miatt. Tampon és az 
intrauterin eszköz (IUD) irritálhatja a 
vaginát, ezáltal hajlamosíthat fertőzés
re, csakúgy, mint az intim spray, hab
fürdő és a túlzásba vitt irrígalas. A ned
vességet át nem engedő ruházat, a 
nylon alsónemű és a szoros farmer 
szintén elősegíti a fertőzés kialakulását. 
Cukorbetegeknél gyakrabban fordul elő 
fertőzés szervezetük magas cukortartal
ma miatt. Egyes fertőzések nemi úton 
terjednek. 

HOGYAN KEZELHETŐ 
A HÜVELYI FERTŐZÉS? 

A kórokozó kimutatása a hüvelyvála
dékból történik. Ezután írja fel az orvos 
a gyógyszert, ami általában tabletta, de 
lehet irrígalas, hüvelykúp, gél vagy 
krém is. Szükség lehet viszketéscsilla
pító krém használatára. A kórokozótól 
függően sor kerülhet szexuális partnere 
kezelésére is. Ne éljen nemi életet, 
amíg a fertőzés teljesen megszűnik. 

MIT TEGYEK, HOGY 
ELKERÜLJEK EGY 

UJABB FERTŐZÉST? 
Ne hagyja félbe a kezelést akkor sem, 
ha á fertőzés látszólag megszűnt. Ne 
használjon hüvelyi dezodorokat, hintő
porokat vagy illatosított szappanokat. 
Ne használjon habfürdőt. Lehetőleg zu
hanyozzon, ne fürödjön. A nemi szer
vek területét törölje szárazra a törölkö
zővel. Ne túl szoros és lehetőleg pamut 
fehér alsóneműt viseljen. Úszás után 
azonnal vegyen száraz ruhát. Tampon 
helyett inkább (nem illatosított) intim
betétet használjon. Bátorítsa partnerét 
kondom használatára. 

Dr. Varnava Charalambos 

Beléptünk egy új évezredbe, évszázadba. Ez az év a Vízözön óta az 5448. 
Január Boldogasszony hava, Télhó hava, Bak hava. A hónap 31 napos, 
melyből a 3. hét első napja a 15. A hét az ősökre emlékezve a „sátoros ün
nepek" hete lesz. 
15. hétfő, Lóránt, Lóránd napja. Az ősök pusztai vándorlására emlékeznek, 
amikor még csak sátrakban laktak negyven évig. Az ünnep idején sátrakat ál
lítanak fel a templomokban, otthonukban. Ezen időszak alatt itt kell étkezni, 
de a sátrakban szoktak aludni. Fontos kitétel: A sátornak szabad ég alatt kell 
állnia! A sátor mellett ünnepi csokornak kell lennie, melynek négy féle nö
vényből kell állnia: mirtusz, citrusgyümölcs, pálmaág, fűzfa. A Lóránd a Ló
ránt régebbi magyar alakváltozata, amely pedig germán eredetű és a Roland
ból származik. Egyéb névnapok: Alfréd, Aurél, Mikeás, Mór, Pál, Sándor, 
Marissza. 
16. kedd, Gusztáv napja. Északi germán (skandináv) eredetű név. Elemeinek 
jelentése: harc + támasz. Egyéb névnapok: Ahmed, Karád, Marcell, Otelló, 
Ottó, Fanni, Stefánia. 
17. szerda, Antónia, Antal nap. Antal napján tudják az orbáncot ráolvasással 
gyógyítahi, amelyhez Szent Antal tüzét használják segítségül. A név latin 
eredetű, a római Antonius nemzetségnévből származik, hasonlóképpen az 
Antóniához, eredetük és jelentésük ismeretlen. Egyéb névnapok: Oros, 
Leonetta, Roxána, Rozalinda. 
18. csütörtök, Piroska. A latin Prisca névből a magyarban Piriska, majd eb
ből Piroska lett. A latin név jelentése: régi, ősi, tiszteletreméltó. A név han
galakjának Piroskára történő változásában a Piros név hatásának, illetve a pi
ros szónak is szerepe lehetett. Népszerűvé Arany János: Toldi szerelme című 
regénye tette. Egyéb névnapok: Özséb, Pál, Aténé, Beatrix, Gyöngy, Margit, 
Színes. A Színes régi magyar női név felújítása. A szín szóból származik, en
nek azonban az Árpád-korban külső, szép alak, szépség, tetszetőség illetve 
arc volt a jelentése. Ennek -s kicsinyítőképzős származéka a XVI. század 
előtt valószínűleg: (szép) alakocska, arcocska, esetleg szépecske jelentéssel 
bírt. 

19. péntek, Sára, Márió. A Sára a Bibliából már ismert, onnan is származik, 
vagyis héber eredetű. Jelentése: fejedelemnő, hercegnő. A Sarolta névvel ön
kényesen kapcsolták össze. A Márió a Máriusz név olasz megfelelője. Egyéb 
névnapok: Absa, Kenéz, Máriusz, Sarolta, Veronika. 
20. szombat, Fábián, Sebestyén napja. A Fábián a latin Fabianus névből 
származik. Jelentése: a Fabius nemzetséghez tartozó férfi. A Sebestyén szin
tén latin eredetű, a Sebastianus név rövidülésének magyaros alakja. Jelenté
se: Szebaszte városából való. A palesztinai város neve Szamaria volt, Heró
des változtatta meg Augustus császár tiszteletére. A görög eredetű Szebaszte 
városnév jelentése ugyanis, akárcsak az Augustus: magasztos, fennkölt. 
Egyéb névnapok: Eutim, Sebők, Tímea. 
21. vasárnap, Ágnes napja. Nagy hozsánna: a Sátoros ünnep hetedik napja, 
félünnep. A Jóm Kippurkor hozott ítéletek még megváltoztathatók. Bűnbá
nati nap. Az ünnepet megelőző éjszakát ébren töltik a zsinagógában, felol
vasnak a Tórából és a Talmudból. Ilyenkor, ha valakinek látszik az árnyéka, 
a hagyomány szerint, az adott évben meg fog halni. Reggel kiveszik a Tórát, 
és hét körmenetet tesznek a templomban. Ez a sátoros ünnep végső napja. Az 
Ágnes név görög eredetű je lentése szűzies, tiszta, szemérmes. A középkor
ban az agnus (bárány) szóval azonosították, hasonló hangzása, és az állat ha
sonló tulajdonságai miatt. Egyéb névnapok: Baranka, Epifánia, Inez. 

SPORTESEMÉNYEK 
Január 7. 8.00 óra: VÁROSI TEREM
LABDARÚGÓ BAJNOKSÁG. Olajbá
nyász-csarnok 
Január 13. 8.00 óra: VÁROSI TEREM
LABDARÚGÓ BAJNOKSÁG. Olajbá
nyász-csarnok 
Január 14. 8.00 óra: VÁROSI TEREM
LABDARÚGÓ BAJNOKSÁG. Olajbá
nyász-csarnok. 

Január 14. 14.00 óra: N. TUNGSRAM 
SK-KESZTHELYI SPARTACUS. NB 
I/B-s sakkmérkőzés. Belvárosi Sakkterem. 
Január 21. 8.00 óra: VÁROSI TEREM
LABDARÚGÓ BAJNOKSÁG. Olajbá
nyász-csarnok. 
Január 28. 8.00 óra: VÁROSI TEREM
LABDARÚGÓ BAJNOKSÁG. Olajbá
nyász-csarnok. 

HA BAJ 
VAN... 

F'elnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 3 1 3 - 2 7 4 . 

Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 3 1 3 - 3 8 0 . Címük: Nk, Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. 1.) 3 1 3 - 1 3 1 -es telefonszámon. 

Mentők: 1 0 4 

Tűzoltók: 1 0 5 

Rendőrség: 1 0 7 

luqia-
Tudja-e, vannak fogadott ünne

peink? 
Helyi ünnep, olyan hétköznapnak 

félig ünnepként való megtartása, 
melyre egykor Kiskanizsa közössé
ge fogadalmat tett. Napjainkban ez 
veszített jelentőségéből. Ilyen foga
dott ünnep például az Antal nap (jú
nius 13.), mely napon a hívek lilio
mot szenteltetnek a templomban és 
megáldatják a kisgyermekeket. Fá
bián és Sebestyén napján (január 
20.) a néphit szerint, e védőszentek 
tisztelete megóvja a betegségektől, 
járványoktól és háborús pusztítá
soktól a falut. Flórián napján (május 
4.) szokták elültetni a kukoricát és a 
burgonyát. Sarlós Boldogasszony 
napja (július 2.) a búcsú időpontja. 
Kisasszony napja (szeptember 8.) 
Szűz Mária születésének emlékét 
őrzi. Szent Ferenc napján (október 
4.) a hajdani néphit szerint, aki e na
pon búzát vet, meg fog üszkösödni. 
Vendel napján (október 20.) a gaz
dák jó része templomba ment, 
ilyenkor pihentették az állatokat. 

Az orvos felhívja telefonon a 
betegét: - Van egy rossz hírem, 
meg egy még rosszabb. A rossz 
az, hogy magának már csak 24 
órája van hátra. 

- Ez tényleg rossz hír - feleli a 
beteg. - Mi lehet ennél rosszabb? 

- Tegnap óta próbálom magát 
utolérni. 

* * * 
Lány: Mit adnál egy olyan férfi

nak, akinek mindene megvan? 
Barátnő: A telefonszámomat. 

22 2001 . január 11. 



GYARAPÍTSA TUDÁSÁT, NÖVELJE ESÉLYEIT 
A BGF PÉNZÜGYI ÉS SZÁMVITELI FŐISKOLA 

ZALAEGERSZEGI INTÉZETE 
TANFOLYAMAIN! 

- Felvételizőknek: 80 órás felvételi előkészítő tanfolyam matema
tikából. Kezdés: 2001. január 26. 

- Mérlegképes könyvelői (utoljára régi rendszerű!) „számvitel" 
szakvizsgára jelentkezőknek: 24 órás felkészítő. Kezdés: feb
ruár 2. 

- Számviteli szakembereknek: 2x5 órás konzultáció a Számviteli 
Törvény változásáról. Kezdés: február 2. 

KEZDJE AZ ÚJ ÉVEZREDET IS VELÜNK! 
VÁRJUK JELENTKEZÉSÉT: 

BGF PSZF Továbbképzési Osztály 
8900 Zalaegerszeg, Gasparich u. 18/a. 

Telefon: 92/509-922, 509-923 

A P R Ó H I R D E T É S E K 
H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet) V E S Z Ü N K F E L ! 

BÉRLET 

Berzsenyi utcában kétszobás 
lakás kiadó. Érd.: 318-995 
(4001 K) 
Nagykanizsán 1 és 1/2 szobás 
lakás február l-jétől albérletbe 
kiadó. Érd.: 30/929-1632 
(4002 K) 

i m i M i m 
A Murányi Kereskedőház elektronikai cikkeket 

forgalmazó, jelenleg 20 üzlettel rendelkező országos 
kiskereskedelmi hálózat. 

Nagykanizsán a Plazaban lévő üzletébe 
keres munkatársat 

ELADÓ munkakörbe. 
ELVÁRÁSOK: 

• jó kommunikációs készség 
• vevőorientált gondolkodás 
• idegen nyelv ismerete előny 

AMIT KÍNÁLUNK: 

VEGYES 

Félpáncél tőkés versenyzongo
ra felhangolatlan állapotban el
adó. Érd.: 30/9932-534 (31028 

K) 
Irodának keresek helyiséget az 
alábbi feltételekkel: kis szoba, 
konyha, W C , telefon. Címeket , 
(névvel és telefonszámmal) a 

szerkesz tőségbe 
(Pf.: 154) kérek, 
„Iroda" jel igére. 
(4006 K) 
Kétszárnyas ka
pu, 1 db kisajtó, 
1 db teatűzhely 
új állapotban el
adó. Érd.: 14 
óra után a 324-
333-as telefon
számon. (4009 

K) 
Eladó teatűz
hely, gáztűzhely 
gázpalackkal és 

• eredményorientált jövedelem 
• rendszeres szakmai továbbképzés és 

fejlődési lehetőség 
• dinamikus, fiatalos csapat 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rpzgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

ComputerElektronika 
Számítástechnikai és 
Elektronikai Szerviz 

Nagykanizsa, Felsőerdö út 87. 
TeL/lax: 93/315-313, Mobil: 06/30/2771413 
- Új és használt számítógépek, 

nyomtatók, részegységek 
- Hálózatépítés 
- Számítógépjavítás, -bővítés 

- Nyomtató- és szünetmentes
javítás 

- Szoftvertelepítés, -karbantartás 

OLCSÓ KELLÉKANYAGOK 
Canon, HP, Epson nyomtatókhoz, 

különféle fénymásolókhoz. 

Nagykanizsa területén 
ingyenes kiszállás, helyzetfelmérés, 

szaktanácsadás. 

kétszárnyas vaskapu kisajtó-
val. Érd.: 324-333 (4010 K) 

TÁRSKERESŐ 

51 éves özvegyasszony va
gyok, szeretném megtalálni a 
párom érzelemgazdag, a lko
holmentes , komoly szándékú 
özvegy vagy elvált, jó le lkű fér
fi személyében. „Tudom, hogy 
létezel" je l igére a szerkesztő-
ségbe (Pf.: 154). (4007 K) 
52 éves elvált férfi keresi kor
ban hozzáillő, csinos, házias 
hölgy ismeretségét. „Együtt 
könnyebb" jel igére a szerkesz-
tőségbe (Pf.: 154) (4008 K) 

SZOLGÁLTATÁS 

P A R K E T T Á S M U N K Á K ! 
Érd.: 321-011 (31227 K) 
Idős hölgyek gondozását válla
lom. Érd.: a szerkesztőségben 
(Pf.: 154) „Gondoskodás" je l -
igére. (4003 K) 
Szobafestést, mázolást, tapétá
zást és gipszkartonozást válla
lok. Érd.: 30/902-0542 (4004 
K) 

Kis presszóba-vendéglőbe ke
resek szakácsot és felszolgálót. 
Horvát nyelvtudás előny! Ne
veket és telefonszámokat a 
szerkesztőségbe (Pf.: 154) ké
rek, „Vendéglő" jeligére. 
(4005 K) 

HIRDESSEN 
NÁLUNK! 

Lapunk 
minden 

nagykanizsai 
családhoz 

ingyenesen 

Hirdetési áraink után 
érdeklődjenek 
telefonon vagy 
személyesen! 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka, Büki Erzsébet, 
Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea, Tóth Tihamémé. Külső munkatársak: Bacskay Zoltán, Be
nedek Miklós, Halász Gyula, Horváth István. Szerkesztőség: Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. Levél
cím: 8801 Nagykanizsa, Pf.: 154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47. I. 
emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős veze
tő: Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg, Gorkij u. 1. Tel.: 92/313-550. Felelős ve
zető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Posta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. E-
mail címünk: kanizsahetilap@broadband.hu. ISSN 0865-3879 

Fényképes önéletrajzokat az alábbi címre várjuk: 
Mamut Üzletközpont R4 Murányi Kereskedőház 

1024 Budapest, Lövőház u. 2-6. 

mailto:kanizsahetilap@broadband.hu
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2001 . január 13. (szombat) 18.00 
Mindenki Háza, Kápolna tér, tel.: 318 275 

A miklósfai Közművelődési és Városszépítő Egyesület célul tűz
te ki a városrész néprajzi hagyományainak felelevenítését, ápolását. 
E témakörbe beletartozik a gasztronómiai hagyományok továbbvi
tele, megismertetése is. Ahogy más tájegységeken halászléfőző-
versenyt, vagy prószafesztivált rendeznek, úgy szeretnének a mik
lósfaiak is a maguk sajátos ételével előrukkolni, ezért savanyúrépa-
főző-versenyt hirdettek. A miklósfai savanyú répa utolérhetetlen 
ízét, jó hírnevét szükségtelen ecsetelni. Akik részt vesznek a ren
dezvényen, megismerhetik elkészítési módját vállalkozó kedvű 
asszonyoktól és férfiaktól, illetve megkóstolhatják az ebből készült 
változatos ételeket. 

A versengők minimum 5-6 személyre való „miklósfai répából" 
készült ételt készítenek (pl.: babos, húsos, tejfölös répa). 

A minősítést pártatlan szakértő zsűri végzi úgy, hogy tagjai nem 
ismerik a főzök személyét. 

A rendezvényre várnak minden kedves érdeklődőt, „sógort, ko
mát, jó barátot, barátnőt, szurkolót, szponzort" és persze mindenki 
mást is, aki szívesen megkóstolná a versengő ételeket. A vacsora 
után táncot és közös nótázást terveznek, amikor a Mindenki Házába 
„betérő" helyi borok is „bemutatkozhatnak" a résztvevők körében. 

ÚJRA NYITVA 
A BAGOLAI KÖNYVTÁR 
Még 2000 karácsonya előtt Mar

ton István önkormányzati képviselő 
átadta a városrész olvasni szerető 
polgárainak a bagolai fiókkönyvtá
rat. 

A könyvtárról az első adatot a 
'60-as években megjelent Könyvtári 
Minervában találtuk, az ottani ada
tok szerint 1952-ben alapították a 
könyvtárat, annak a könyvtár-alapí
tási láznak a részeként, mely az '50-es 
évek elején söpört végig az orszá
gon. Maga a Városi Könyvtár az azt 
megelőző esztendőben alapíttatott. 
Sajnos ezek a könyvtárak semmiféle 
korábbi könyvtári erőfeszítésnek 
nem voltak a folytatói. Azóta azon
ban folyamatos a létük, és a mostani 
időszak az 50 éves évfordulók kez
dete. 2000-ben volt 50 éves az ún. 
körzeti könyvtári rendszer, jövőre a 
Városi Könyvtár új épületének át
adásakor éppen 50 éves lesz az in
tézmény. Még ugyanebben az évben 
és az azt követőben pedig a községi 
könyvtárak alapításnak félszázados 
évfordulóját fogjuk ünnepelni. 

Az alapítás évében 700 kötetes 
volt a könyvtár. 

1982-től Bagola Nagykanizsa vá
rosrésze lett. Ekkor a községi 
könyvtárból városi fiókkönyvtár lett. 
A gyarapítást a többi fiókkönyvtár
ral együtt végezték. Igen szép és ér
tékes anyag gyűlt itt össze. 

1994-ben 3482 kötete volt, 60 
négyzetméteren működött, 61 beirat
kozott olvasója volt, közel 1000 kö
tetet kölcsönöztek. 

Hosszú ideje Pálinkás Gézáné vé
gezte a könyvtárosi teendőket. 

1999 telére ő szociális otthonba 
került, a könyvtárosi teendőket már 
nem tudta ellátni. 

A könyvtárterem kiürítését kérték 
ez év nyarán, mert az egyházi célo
kat szolgáló épületben számítottak a 
könyvtárteremre is. 

A polgármesteri hivatal hivatali 
helyiségébe költöztették a könyve
ket, a teljes állományt átvizsgálták 
és a feleslegessé vált, elavult, el
használódott könyveket kivonták az 
itteni állományból. így most kisebb, 
de jobban használható állomány áll 
az érdeklődők rendelkezésére. 

A miklósfai könyvtár nyitva tartá
sával összehangolva működik ez
után a könyvtár, minden hét pénte
kén 17.30-18.30-ig. A Hevesi úti fi
ókkönyvtár folyóirat- és könyvállo
mányának felhasználásával a hétvé
geken mindig megújult választékkal 
áll az érdeklődők rendelkezésére. 

A könyvtárosi feladatokat Haran
gozó László látja el, aki egyben a 
könyvek és folyóiratok cseréjét is el
végzi. 

Szeretettel vár minden érdeklődőt 
a bagolai fiókkönyvtár. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ V \KOS 
ÖNKORMÁNYZATA 

2001. március 8-án, 14 órai kezdettel kerül sor 
a Thury György Kereskedelmi és Vendéglátó 

Szakközép- és Szakmunkásképző Iskola Éttermében 
(Nagykanizsa, Kisfaludy u. 2.J 
a hagyományos nagykanizsai 

BORVERSENYRE. 
A verseny kiírója és rendezője 
Nagykanizsa Megyei Jogú Vá
ros, Nagykanizsai Hegyközség. 

Nevezési feltételek: a versenyre 
azok a bortermelők nevezhet
nek, akik a Nagykanizsai Hegy
község területén termett, szár
mazási bizonyítvánnyal igazolt 
szőlőből készített (fajtánként 
legalább 200-200 liter) borral 
rendelkeznek és a Város Bora 
cím elnyerése esetén (a zsűri ál
tal meghatározott áron), hajlan
dók a városnak eladni azt. Ne
vezni írásban a hegybírónál - a 
fajták és a tételszámok megjelö
lésével - lehet. 

A minták begyűjtését 2001. 
március 5-én és 6-án (előzetes 
egyeztetés után) a hegybíró sze
mélyesen végzi. 

Nevezési dí j : fajtánként 1000 
Ft, amely tartalmazza az egysé
ges üvegek és dugók árát is. A 
hegyközség számlájára történő 
befizetésének lehetőségeiről a 
hegybíró gondoskodik. 

A BÍRÁLAT NYÍLT ÉRTÉKE
LÉSSEL TÖRTÉNIK, amelyen 
minden nevező részt vehet. 

A zsűri elnöke: Zilai Zoltán 
borász, az O.I.V. (Nemzetközi 
Szőlészeti Borászati Hivatal) 
Borbíráló Bizottságának tagja. 

A zsűri tagjai: Bock József, 
„Az év bortermelője" (1997) 
cím kitüntetettje - Villány; 
Figula Mihály, „Az év borter
melője" (2000) cím kitüntetettje 
- Balatonfüred. 

A borverseny fődíjai: „A VÁ
ROS FEHÉRBORA" és „A 
VÁROS VÖRÖSBORA" cím 
elnyerése. 

A borverseny díjai: minden 
résztvevő emléklapot, a díjazot
tak díszoklevelet és értékes em
léktárgyakat kapnak. 
A díjakat a helyszínen, a fődíja
kat pedig 2001. április 27-én a 
Város Napja rendezvényen, a 
Hevesi Sándor Művelődési 
Központban adjuk át. 

A borversenyt Bock József és 
Figula Mihály boraihoz, az is
kola növendékei és oktatói által 
komponált ételekből álló vacso
rával és borkóstolóval zárjuk. 
Minden további információért 
forduljanak Förhénci Horváth 
Gyula hegybíróhoz! 

NAGYKANIZSAI 
HEGYKÖZSÉG 
8800 Nagykanizsa, 
Jakabkut i utca 86. 

Telefon: 06/93/329-375, 
06/20/9193-308 

T Á J É K O Z T A T Ó A R E N D S Z E R E S 
G Y E R M E K V É D E L M I T Á M O G A T Á S 

V Á L T O Z Á S A I R Ó L 
Értesítjük mindazon jogosultakat, akik az önkormányzat által 

megállapított rendszeres gyermekvédelmi támogatásban részesülnek, 
hogy az 1997. évi XXXI. sz. - a gyermekek védelméről és a gyám
ügyi igazgatásról szóló tv. változása alapján 2001. január 1. napjától 
kezdődően a támogatások „Kiegészítő családi pótlék" néven kerülnek 
kifizetésre. A támogatás új összege: 4.000 Ft/hó/ellátott. 

A jogszabályi változások átvezetéséről a Szociális és Egészségügyi 
Osztály hivatalból intézkedik. 

Nagykanizsa, 2001. január 9. 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 

Polgármesteri Hivatal 
Szociális és Egészségügyi Osztálya 
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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 
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IPARI PARK KIVITELEZÉSI TERVEK 
A nagykanizsai Ipari Park Fejlesztő Kht. a 2001 . esztendő 

elején - a tervezettek szerint - az l /A fejlesztési ü tem felada

taival kezdte munkáját. Mint Schmidt László ügyvezetőtől 

megtudtuk, ez elsősorban különféle kivitelezési tervek - úthá

lózat, közművek - elkészítésére vonatkozik, amelyek közbe

szerzési eljárás keretén belül realizálódnak. A helyi vállalkozó

kat előnyben részesítő fejlesztési feladatokat a Zala Megyei Te

rületfejlesztési Tanácstól pályázati úton nyert 27 millió forint 

fedezi, amely összeget a pályázati kiírás ér telmében három 

éven belül kell felhasználni. 

ÁJANLO; 
• Népszámlálás 

» információk 
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É Megalakult a Cigány Szerveze-
I tek Országos Szövetsége, mely-
I nek elnöke Teleki László lett. 
I 1998-ban a választásokat köve-
| tőén a Zalai „A Nostru" koalíció-
I ra lépett a Lungo Orommal, niely-
I nek eredményeképpen az orszá-
j gos cigány önkormányzatban Zala 

megye 3 mandátumhoz jutott. Az 
évek múltával sok felkészült, jó 
roma szakember nevelődött ki. és 
az így felhalmozott tudás szinte 
kötelezővé tette egy olyan szerve-

j zet megalakítását, amelyben a kii-
j lönböző megyék szakemberei 
| megoszthatják tapasztalataikat 
j egymással, egy nagy közös cél ér

dekében, így alakult meg ez az 
országos szövetség, melyet I I 
megye alapított, s amely elnöké
nek Teleki Lászlót választotta. A 
program pénzügyi finanszírozása 
Phare pályázatokon keresztül, a 
jogi személyiségű szervezetek 
évente befizetett 20 e/.er Ft-os 
tagdíjából, valamint a pártoló ta
gok lehetőség szerinti befizetései
ből tevődne össze. 

A múlt héten zajlott a családok átmeneti otthonának műszaki átadása. 
Az otthon a közeljövőben kezdi meg működését a Thury-laktanya egykori 
épületében. A részletekről Antal Istvánnét, a Vöröskereszt helyi szervezeté
nek vezetőjét kérdeztük. 

- Nagyon összetett, sok feladatból 
áll a szociális ellátás, sokan sok okból 
jogosultak rá, és mi azt szereménk, ha 
mindenkinek segíteni tudnánk, aki rá
szorul. Évről évre jelennek meg pályá
zatok, és mi igyekszünk minden olyan 
lehetőséget kihasználni, ami az előbb
re jutásunkat, a jobb ellátási lehetősé
geket biztosítja. Pályázat útján jutot
tunk hozzá ehhez a lehetőséghez is, és 
úgy gondoljuk, egy régen megoldásra 
váró problémára születik megoldás az 
állal, hogy hamarosan megkezdi mű
ködését a családok átmeneti otthona. 

- A pályázaton nyert pénzen kí
vül milyen forrásokat vettek igény
be még? 

- Mint Vöröskereszt, rengeteg ado
mányhoz juthattunk: tégla, a burkoló
lapok. Voltak magánszemélyek, akik 
bútorokat, berendezési tárgyakat 
ajánlottak fel, mások edényeket adtak. 
Négy és félmillió forint értékben kap
tunk felajánlásokat, részben helyi, 
részben pedig városon kívüli jóté-
konykodóktól. Az egyik hotelból teljes 
szobaberendezéseket bontottunk ki. 

- Hány családnak nyújt otthont 
ez a konstrukció? 

- Tíz család lakhatási gondjai ol
dódnak meg ezáltal. 

- Telt ház lesz az otthonban? 
- Jelentkeztek családok nálunk is, a 

szociális osztályon is, a gyermekjóléti 
szolgálat szakembereinél is. Az összes 
jelentkezőt nyilvántartásba vettük, és 
ezt követően dönt majd egy bizottság 
arról, kik is költözhetnek be az otthon
ba. Több félreértés is volt már, most 
is szeretném elmondani, hogy ez az 
otthon azokon a családokon kíván se
gíteni, akiknek nincs hová menniük, 
szó szerint az utcán élnek. Nem azok
nak a csonka- vagy egész családok
nak a gondját hivatott megoldani, 
akik mondjuk a szüleiknél laknak. 
Hangsúlyozni szeretném, átmeneti 
otthonról van szó, itt csak egy megha
tározott ideig élhetnek a családok, a 
célunk az, hogy egy bizonyos idő el
teltével elhagyják ezt az otthont, hogy 
az önálló életvitellel is megpróbálkoz
zanak. Fél évig vehető igénybe az első 
körben, ami nagyon indokolt esetben 
két évre hosszabbítható meg. Szeret
nénk, ha lakóink egy bizonyos idő el
teltével egy rehabilitációs otthonba 
kerülhetnének át, ahol már az önálló 

életvitellel is megpróbálkozhatnak, és 
ezt követően akár egy szociális bérla
kás lakóivá válhatnának. Az otthont 
segítő szándékkal hoztuk létre, a csa
ládok egybetartása érdekében, de 
nem azért, hogy végleges lakhatást 
nyújtsuk bizonyos családoknak. 

- Milyen elhelyezést nyújtanak a 
lakóknak? 

- Minden családnak lesz egy szo
bája. Közösek a fürdő és mosóhelyi
ségek és a konyha is, lesz társalgó és 
játszószoba a gyerekeknek. 

- Kik dolgoznak majd az otthon
ban? 

- Lesz ott gyermek- és ifjúságvédel
mi szakember, gyógypedagógus, óvo
dapedagógus, szociális asszisztens, 
mentálhigiénés szakember, és család
gondozók. A szakemberek két műszak
ban dolgoznak majd, munkájukban a 
reggeli, délutáni és esti időszak lesz 
majd a legfontosabb, hiszen napköz
ben a felnőttek vagy dolgoznak, vagy 
munkát keresnek, a gyerekek pedig a 
koruknak megfelelő gyermekintéz
ményben töltik a nap nagyobb részét. 

- Kitétel-e a munkavégzés? 
- Az otthonba költöző családok 

egyikének munkavállalónak kell len
nie, hiszen másként a családok képte
lenek lennének kikerülni az otthonból, 
jövedelem hiányában nem juthatnak 
előre. 

- Ez az ellátási forma is szerepel 
a városvezetéssel nemrégiben aláírt 
szerződésben? 

- Igen, az. önkormányzat évről évre 
a költségvetésben meghatározott 
összeggel támogat bennünket, az (uta
lunk átvállalt feladatokért. 

- Milyen terveik vannak a jövőre 
vonatkozóan? 

- Az ez évi tervünk, hagy egy gon- ' 
dozási központ kialakítására nyújt
sunk be pályázatot, erre ugyanis ápri
lis-májusig van lehetőség. Van egy 
másik épület az egykori Tluuy-lakki-
nyában, amelyet az önkormányzat 
rendelkezésünkre átadott, ez alkalmas 
lenne a céljainkra. Ott egy komoly 
egészségügyi bázist szerelnénk kiala
kítani fertőtlenítővel és orvosi rende
lőt. A távlati terveink között pedig egy 
a hajléktalanok számra kialakítandó 
szociális otthon szerepel. Hiszen ez a 
feladat jelenleg nem megoldón. A vá
rosban lévő otthonok maximális ki
használtsággal működnek. Azok a 
hajléktalanok, akik valamilyen okból 
ápolásra, egészségügyi ellátásra szo
rulnak, sajnos elhelyezésükre éveket 
kellene várni, hiszen a jelenleg műkö
dő hajléktalanellátó egységek erre 
nincsenek /elkészülve. Épp ezért gon
doltuk a hajléktalanok szociális ottho
nát kialakítani. 

D.É. 



MEGESZI A KUTYA A TELET 
Felhívjuk a Nagykanizsai Rendőrkapitányság illetékességi területéhez tar

tozó fegyvertartási engedéllyel rendelkezők figyelmét, hogy a fegyvertartá
si engedélyek 2001. évben lejáró hatósági érvényességi ideje (fegyvertartási 
engedély 22-23. oldal) kérelemre, további öt évre meghosszabbítható. 

Azon engedélyesek, akik fegyvertartási engedélyük meghosszabbítását 
nem kérik, a rendőrhatóság előtt a lejárat napjáig nyilatkozzanak a fegy
vereik sorsáról. 

A lejárat napját követő napon az engedély érvénytelen!!! 
Azon engedélyesek, akik fegyvertartási engedélyük meghosszabbítását 

kérik - a torlódások elkerülése végett - , a Rendőrkapitányság ajtaján kifüg
gesztve találják azon időpontokat, amikor intézkedni lehet. 

Az ügyintézés zavartalanságának biztosítása érdekében a táblázatban 
megjelölt napokon kizárólag az engedélyek hatósági érvényesítését vé
gezzük. 
A fegyvertartási engedély hatósági érvényesítéséhez szükséges: 

1. Kitöltött kéreleműrlap (beszerezhető a Rendőrkapitányságon az érvé
nyesítés napján) 

2. Személyazonosító igazolvány 
3. Fegyvertartási engedély 
4. 3.900 Ft értékű illetékbélyeg (szíveskedjenek magukkal hozni) 
5. Fegyver(ek) 
6. Valamennyi fegyver műszaki érvényességét igazoló tanúsítvány 
7. Egészségi alkalmasságot igazoló orvosi igazolás, ha az a kérelem be

nyújtásakor és engedélyezésekor lejárt vagy lejár 
8. Elméleti és gyakorlati jártasságot igazoló vizsgabizonyítvány (adatpon

tosítás miatt kell bemutatni) 
9. 2001 évre érvényesített vadászjegy 

10. Sportcélú lőfegyver tartása esetén 2000. január l-jétől a megjelenés 
napjáig kimutatás, igazolás az edzéseken, versenyeken való részvétel
ről, 2001 évi minősítés, 2001. évi rajtengedély, érvényes sportegészség
ügyi igazolás. 

A felsorolt kellékeket minden engedélyes hozza magával, ellenkező eset
ben az érvényesítést nem lehet végrehajtani. 

A fegyvertartási engedélyek hatósági érvényesítésén kívüli minden egyéb 
(fegyvertartással illetve személy- és vagyonvédelemmel kapcsolatos) ügyin
tézés az alábbi ügyfélfogadási rend szerint történik: 

kedd: 8.00-12.00 és szerda: 13.00-17.00 

Nagykanizsai Rendőrkapitányság 
Igazgatásrendészeti Osztály 

ÁLLAS • ÁLLAS • ÁLLAS 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kirendeltsége az alábbi 
szakmákban, illetve munkakörökben kínál elhelyezkedési lehetőséget: 

Munkakörök Végzettség Bérezés (Ft-ban, bruttó) 

Élelmiszerbolti eladó szakmunkás 40.000-55.000 
Ruházatbolti eladó szakmunkás 40.000 
Szobafestő-mázoló szakirányú 40.000-45.000 
Kőműves szakirányú 60.000 
Varrónő szakirányú 40.000-60.000 
Asztalos szakirányú 40.000-50.000 
Vas- és fémszerkezet lakatos szakirányú 40.000-50.000 
Esztergályos szakirányú 50.000 
Járművillamossági szerelő szakirányú 40.000-50.000 
Csomagolástechnológus szakirányú 70.000 
Elektroműszerész szakirányú 40.000-60.000 
Marketingmenedzser főiskola 100.000-120.000 
Villamosmérnök főiskola v. egyetem 70.000 
(angol- vagy németnyelv-ismeret) 
Gépészmérnök főiskola v. egyetem 70.000 
(angol- vagy németnyelv-ismeret) 
Kereskedelmi ügyintéző főiskola v. egyetem 70.000 
(angol- vagy németnyelv-ismeret) 
Bővebb felvilágosítást a munkahelyi ajánlatokról ZMMK kirendeltségén. 
Nagykanizsa, Fő út 24. szám alatt adunk. Telefon: 93/31 1-032. 
Ügyfélfogadási idő: h-k-sze.: 8.00-12.00 és 13.00-16.00 óra között, 

péntek: 8.00-13.00 óra 

Pálfy János meteorológus el
mondta - habár az érdeklődő, odate
lefonáló kanizsaiak ezt vitatják - ez 
a tél sem rendkívüli. Elég csak 
1998-ra visszatekinteni! Például a 

januári átlaghőmérséklet (január 15-
ig) 98-ban 1,5 "C volt, idén 1,6 "C, 
1998 januárjában is előfordult egy 
13,8 "C-os „meleg" nap. mint ahogy 
elgondolkodhattunk idén január 7-én 
mért 15,8 "C-os „téli" napokról. A 
statisztikák szerint a két esztendő 
legalacsonyabb hőmérsékleti adatai 
is passzolnak: 1998 januárjában ez 
- 9 , 3 fok volt, idén - 5 , 4 fok. A csa
padékadatai is egyeznek, három éve 
16,2 mm hullott eső, havas eső for
májában, idén 16.9 milliméter, fő
ként eső, ónos szitálás hullt. Az is 
megfigyelhető, foglalta össze Pálfy 
János, hogy már a néhány évvel ez
előtti időjárási adatokra sem emlé
keznek jól az emberek, s általában 
hajlamosak a jelen pillanatban ész
lelt, érzékelt időjárást rendkívüliként 
jellemzi. 

- Még visszajön a. tél! Meg
isszuk a levét a hosszú ősznek. 
Vet tem két hószóró lapátot, van só 
is. Idén még nem kellett használni 
belőle. Akinek van kertje, szőlőhe
gye a lakók közül, az tudja, 
mennyire fontos lenne a csapadék. 
Az is félő, hogy korán kihajtanak a 
fák az enyhe idő miatt és elfagyhat 
a termés. A városban élők úgy ér
zékelik, hogy spórolhatnak a fűtés
sel. Akik a falvakban fával fűtenek, 
ott mindenképpen folyamatosan 
rakni kell a kályhát - vélekedett a 
házmester . 

ATES0IMNAK 

.HIÁNYZIK A HÓ! 

A „K0Z" VÉLEMÉNY 

Van, aki örül neki, 
van, aki nem! 

Az enyhe télről mondta el véle
ményét két olvasónk. 

Nagy Antal házmester nem örül a 
hosszú ősznek. 

Á c s Niki végzős középiskolai 
tanuló már kinőtt a szánkózásból . 

- Bence öcsém és Viki húgom 
már karácsonykor az erkélyre készí
tették a szánkót. Sajnálkoznak, hogy 
nem lehet a kutyát egy kicsit ..meg-
röptetni" a ház előtti dombtetőit. Ne
kem nem hiányzik a hó. A cipők 
könnyen beáznak, nehéz, a közleke
dés, késnek a buszok. Vannak hátrá
nyai is a télnek, de februárban még 
hullhat nagy hó - válaszolja Niki. és 
tovább sietett az iskolába. 

15. Zs. 

OKTATÁSI ADATOK 
A város Közoktatási Feladatellátási Intézményhálózat működtetési és 

fejlesztési terve szerint az intézményi létszámmutatók 2000-ben: 65 cso
portban 1657 óvodás van, az általános iskola 207 tanulócsoportja 4958 
gyereket fogad be, a középiskolákban a 4564 tanuló számára 152 tanuló
csoport nyújt oktatási keretet. 

Összehasonlítva az 1991-92 tanévet az 1999-2000-sel megállapítható, 
hogy városunk oktatási intézményi számmutatóinak szinte minden adata 
erőteljes csökkenést mutat. így az ellátolt gyerekek száma 2404-gyeI, a 
foglalkozási csoportok száma 160-nal, a pedagógusok száma 142-vel. az 
egyéb alkalmazottak száma 127 fővel csökkent. A prognosztizált, további 
csökkenések újabb átszervezéseket, profil- és keretváltozásokal vonnak 
maguk után városunk oktatási hálózatában. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

2 2001 . január 18. 



MIT VISZ A KISHAJÓ? 
Olyan könnyedén átcsusszantunk az új évszázadba - de még az új 

évezredbe is - , hogy szinte észre sem vettük. Hát igen! Amikor új 
esztendőbe lép az ember, azt sem jelzik mérföldkövek, határként állí
tott sorompók. Csak jönnek a napok egymás után, néha szürkén, né
ha az örömtől fényesebben. Január 1. hajnalára valahogy most a vi
lág sem dobbantott nagyot, szórta szerte-széjjel ötletrózsáit, hiszen -
városunkat is beleértve - , egy évvel ezelőtt elpuffogtatta a nagy vál
tás petárdáit. 

Ennek ellenére nem igen akadhatott ember, aki nem gondolt volna 
arra, hogy igen, ez már történelmi léptékű idő: a huszadikból a hu
szonnegyedik századba léptünk, talán egy új kor hajnalához értünk. 
Szilveszterkor a legvígabban bul izok agyának hátsó rejtekében is 
gyökeret ereszthetett a gondolat: mi vár rám, családomra, szeretteim
re, munkahelyemre, városomra és a nagyvilágra. Vajon hányan ját
szadoztak el gyermekkorunk ismert agytornájával - bizony ez is, 
meg a malmozás is közkedvelt, unos-untalan űzött gyermek és fel
nőtt szórakozás volt! - , s tették fel a kérdést: „Mit visz a kis hajó?". 
A kis hajó, amelyik úszhat a folyón, tavon, zuhatagon, de leginkább 
az élet tengerén. Mit visz é-vel, p-vel, z-vel, de leginkább: odaér-e 
célba? 

Hát igen! Mit visz 2001 első hónapjában, aztán szép sorjában a 
többiben, majd 2010-ben, s így tovább, ki meddig merészkedik el 
gondolataiban. Valahogy a hajó vízrebocsátását ezekben a napokban 
nem kísérte szorgalmas berakodás, hanem inkább - hogy a példánál 
maradjunk - ijesztő, sokkoló, elgondolkodtató, reménytelenséget su
galló, bajt és bánatot hozó csikorgó láncok és szétszakadt kötelek. A 
média a nagyvilágból leukémiás katonák halálát, hazánkból egy 
rossz felé irányuló pisztolylövést, városunkból pedig - ugye ez volt a 
legfontosabb?! - a kerek labda glancolására herdálandó milliók 
ügyét röpítette szét. Egyik se jó ómen! Mert hát ha ezt az utóbbit 
nézzük, mennyivel masabb lett volna, ha Nagykanizsa első közéleti 
híre egy sikeres szerződés aláírásáról, egy régen vágyott objektum 
felavatásáról, netán huszonegy újszülöttről szólt volna. 

Míg innen-onnan zúdultak ránk a hírek, a kis hajó meg szépen 
útrakelt.. Viszi magával reményeinket, vágyainkat, akaratunkat, de 
terheinket és nyügló'déseinket is. Milyen jó lenne, ha a rakományt 
kedvünk szerint súlyozhatnánk, osztályozhatnánk, csomagolhatnánk 
és címezhetnénk. Helyben vagyunk: a címkézés! Ismerősöm - hallva 
milyen irományra készülök - igen fontosnak tartva, ezt festené a ha
jó oldalára akár névként is: „Hit-remény-szeretet". Azonban azon
nal hozzátéve azt is, hogy nem vallásos értelemben címkézte fel az 
élet hajóját, csak az bukott ki belőle őszintén, ami neki a leköszönt 
esztendőben annyira hiányzott. 

Hát igen! Valami olyan mérhetetlen szeretetlenség lebeg közöt
tünk, hogy szinte tettenérhető, megfogható, időnként a húsunkba is 
belemar. Van azonban ennél talán rosszabb is: a reménytelenség. 
Sajnos egyre többen hiszik, hogy kevés a remény egy emberibb Ma
gyarország felépítésére: közéleti tisztaságra, állampolgári tisztesség
re, munka- és családi békére, nagyobb testi és lelki egészségre, min
dennemű másság eltűrésére ... A sor hosszan folytatható. 

A hajónk meg közben már nyílt vizeken jár. Messziről látni, hogy 
még tud navigálni, de néha-néha meg-megbillen. Csak el ne süllyed
jen, jéghegynek ne ütközzön! 

Büki Erzsébet 

TISZTELT KANIZSA UJSAG. 
Nagyon nehéz hely

zetbe kerültem. Régen 
megözvegyültem, a kél 
lányommal éltem. Most 
már ők is férjhez men
tek. Az idősebbiknek 
odaadtam egy régi há
zat. Még én örököltem 
egy magtalan nénikém
től, mert elgondoztam. 
Három éve a kisebbik 
lányom is férjhez, ment. 
Ok velem laknak, gon
doltam jól megleszünk, 
hiszen rendes ember a 
vőm is. Két éve lesz, 
hogy úgy döntöttem, a 
lányomnak ajándékozom a házat, 
hiszen a nagyobbiknak is adtam 
egyet, ami igaz, hogy kisebb, de 
ők már szépen kialakították. Ez 
tágas, három szobás ház, nagy 
udvarral, gondoltam elférünk 
benne mind. Ha a fiatalok csino
sítani akarják, vagy valamit át
alakítani, építeni hozzá, már az 
övék, maguknak csinálják. Meg
kötöttük az ajándékozási szerző
dést, csak a lányommal, ezt meg 
is beszéltük. A vőm, úgy vettem 
észre, nem neheztelt ezért. Nem 
volt probléma, egészen decembe
rig. Ekkor megjelent nálunk egy 
házaspár, hogy a hirdetésre jött, 
érdekli őket a ház., megnéznék. 
Csak én voltam otthon, mondtam 
nekik, valami tévedés lesz, mert ez 
a ház nem eladó. Közben megjöt
tek a fiatalok és kiderült, hogy el
adásra hirdették meg a házat, 
több vevő is jelentkezett. 

Azt mondták, hogy falun szeret
nének venni egy házat, ahol lehet, 
hogy gazdálkodnának, illetve a 
vömnek csinálnának egy műhelyt. 
En továbbra is velük élhetnék. 

Miért költöznék én falura? 
Mindig városban éltem. Itt van
nak az. ismerőseim, rokonaim, a 
temetőben a férjem, a szüleim, ro
konok. Mit csináljak én egy ide
gen helyen? Megmondtam, hogy a 
házat nem engedem eladni. Mű
helyt itt is lehet építeni. Erre a lá
nyom azt válaszolta, hogy nem te
hetek semmit, mert nekem már 
nincs jogom a házon. Az. igaz, 
hogy én nem kértem semmit, oda
adtam a házamat. Most a szeme
met sem merem becsukni, mert at
tól félek, hogy egy reggel úgy éb
redek, hogy nincs a fejem fölött 
tető. Tudom, hogy nélkülem is el

adhatják a házat, aztán csak föl
pakolnak és elköltöztetnek. Tény
leg nem tehetek semmit? Én visz-
sz.a akarom kapni a házamat. 
Kedves Asszonyom! 

Az ajándékozási szerződés meg
kötésekor jó lett volna, ha saját ma
ga számára is fenntart valami biz
tosítékot, amit az ingatlan-nyilván
tartásban az ingatlanra bejegyeztet
nek. Lehetőség van most is erre. 
közös akarattal, amennyiben Önt 
ez a megoldás megnyugtatja. Ezen 
kívül még két lehetősége van: 

- Közös megegyezéssel fel
bonthatják az ajándékozási szer
ződést okirattal. Ez a megoldás 
természetesen csak akkor lehetsé
ges, ha a leányával a szerződés 
felbontásában meg tud állapodni. 

- A bírósághoz fordulhat, kere
seti kérelmet terjeszthet elő az 
ajándék visszakövetelésére. Te
kintettel arra. hogy az ajándék in
gyenes juttatás, a Ptk.. lehetőséget 
ad arra, hogy az ajándékozó az 
ajándékot visszakövetelje, erről 
tételesen rendelkezik. Többek kö
zött az ajándékozó az ajándékot 
visszakövetelheti, ha az a felte
vés, amelyre figyelemmel az aján
dékot adta, utóbb véglegesen 
meghiúsult. A leveléből úgy íté
lem meg. hogy az Ön esetében a 
visszakövetelésnek ez lehetne a 
jogalapja. Önnek kell azonban bi
zonyítania azt a bíróság előtt, 
hogy e nélkül az ajándékozásra 
Önök között nem került volna sor. 

Első számú tanácsom pedig az. 
hogy próbálják a kialakult helyze
tet megbeszélni, békésen rendez
ni, mert csak ez lehet alapja a lo-
vábbi együttélésüknek. 

Dr. Stepán Annamária 
üayvéd 



MÁRCIUS 8-ÁN BORVERSENY 
Az ev első sajtótájékoztatóján, a március 8-án megrendezésre ke

rülő városi borversenyről adott tájékoztatást Tarnóczky Attila alpol
gármester és Förhénci Horváth Gyula, a Nagykanizsai Hegyközség 
hegybírója a Polgármesteri Hivatal első emeleti tárgyalójában. 

- Nagy örömömre szolgál, hogy 
létrejött a Nagykanizsai Hegyköz
ség. A közvélekedéssel ellentétben 
meggyőződésem, hogy a város ha
tárain lévő szőlőhegyeken nem
csak rossz bor terem, hanem jó is. 
Erre büszkék lehetünk. Abban re
ménykedem, hogy egy hosszas, 
gyötrelmes folyamat eredménye
képpen a bortermelés fellendül. 
Azzal, hogy létrejött a hegyköz
ség, a kezdeti szándékunk szerint, 
a lelkesedéshez szakértelem is pá
rosulhat. A verseny kiírója to
vábbra is a város önkormányzata, 
de a rendezésben oroszlánszere
pet vállal a hegyközség - hangsú
lyozta Tarnóczky Attila. 

- Egy olyan területen, ahol a 
szakmai munkának nem volt koor
dináló szervezete az elmúlt 5 évti
zedben, ennek különös jelentősége 
van. Ezért az idei és a jövőben 
megrendezésre kerülő Nagykani
zsai Borversenyt mindig nyílt ér
tékeléssel lebonyolított verseny
ként szeretnénk megrendezni. Úgy 
tervezzük, hogy a bortermelők je

len legyenek a bírálaton, a zsűri 
pedig velük együtt értékeljen. Erre 
egyrészt azért van szükség, hogy a 
borászat nemzetközi szaknyelvét 
megismerje valamennyi kanizsai 
érdeklődő bortermelő, másrészt 
tapasztalják meg azt, hogy ízlelés 
útján mennyire föltárhatók egy 
bornak az értékei vagy a hátrá
nyai. Szakítunk azzal a hagyo
mánnyal, hogy a legkönnyebben 
elérhető, és a területen már jár
tasságot szerző koordináló bizott
ságot verbuváljanak, mindamel
lett, hogy minden tiszteletünk az 
elmúlt zsűri tagjaié. Idén arra tö
rekedtünk, hogy nemzetközi szin
ten is jegyzett borászokat nyer
jünk meg a kanizsai borverseny 
borbíráló bizottságába. A borok 
begyűjtése, a nemzetközi borver
senyekhez hasonlóan, egyedi. A 
szervezők személyesen gyűjtik 
össze, és nem lezárt palackokat 
kérnek. Ez nem bizalmatlanság, 
ugyanakkor mégis törekednünk 
kell arra, hogy valóban a város 
határában lévő szőlőhegyeken, és 

valóban annak a termelőnek a 
munkáját dicsérő tételből vegyék 
ki a mintát. Ezek sorszámot kap
nak, tehát a termelőn és a rende
zőkön kívül senki nem tudja, hogy 
mi a szőlő fajtája, a bor márkane
ve, és évjárata. A zsűri neveket 
sem tud, csak sorszámokat. A zsű
ri elnöke Zilai Zoltán borász, az. 
egyik legtehetségesebb fiatal, 
nemzetközileg elismert szakember 
az országban. O szervezi a Buda
pesti Borfesztivált, a Magyar Bor
világversenyt. A zsűri tagja Bock 
József, aki 1997-ben, és Figula 
Mihály, aki 2000-ben volt az „Év 
bortermelője" Magyarországon. 
A verseny fődíjai: „A Város Fe
hérbora", és „A Város Vörösbo
ra" cím elnyerése. Szakítottunk 
azzal a kétéves hagyománnyal, 
hogy a város literenként 200 fo
rintért megvásárolja a bort a ter
melőtől. Az ár, a világ minden je
lentős borfogyasztó társadalmá
ban minőséget is jelez. Egyre in
kább kialakulóban van ez a ma
gyar piacon is. Ettől azt is várjuk, 
hogy sokkal nagyobb számban ne
veznek, hiszen Nagykanizsa hatá
rában mintegy 1800 család fog
lalkozik bortermeléssel. Nevezési 
feltételek: a versenyre azok a bor

termelők nevezhetnek, akik a 
Nagykanizsai Hegyközség terüle
tén termett, származási bizonyít
vánnyal igazolt szőlőből készített 
(fajtánként legalább 200-200 li
ter) borral rendelkeznek s a Város 
Bora cím elnyerése esetén (a zsűri 
által meghatározott áronI. hajlan
dóak a városnak eladni azt. Még 
egy újdonsággal szeretnék emlé-
kezetesessé tenni az eseményt. A 
házigazdaként szereplő Thury 
György Kereskedelmi és Vendég
látó Szakközép.- és Szakmunkás
képző Iskola tanéttermében dolgo
zó szakemberek, és diákok a két 
neves bortermelő, Bock József és 
Figula Mihály borához hasonló 
ízvilágú ételeket komponálnak. A 
borversenyt vacsorával és borkós
tolóval zárják - sorolta fel a tud
nivalókat Förhénci Horváth Gyu
la. 

- Előrelépést jelent az új forma, 
a palackozás előtti kezelés kérdé
sét megoldottuk. A borverseny 
március 8-án, 14 órakor kezdődik. 
A díjakat a helyszínen, a fődíjakat 
2001. április 27-én. a Város Nap
ja rendezvényen, a HSMK-ban 
adjuk át - összegezte befejezés
képpen Tarnóczky Attila. 

Bakonyi Zsóka 

MIT ADTUNK MI EURÓPÁNAK? 
Mit adtunk mi Európának? 

címmel rendezte a Református 
Gyülekezet és Alapítvány a 
„Kanizsai Esték" sorozat első 
előadását. A TIT-el közös szerve
zésben lebonyolított programban 
dr. Pálfi Dénes, a TIT megyei el
nöke kapott szót, aki Balogh Ti
bor református lelkész beköszön
tője után az idei évadban elsőként 
emelkedett szólásra. 

Pálfi Dénes szerint a harmadik 
évezred tizenkettedik napján iga
zán méltó módon lehet szólni 
Magyarország és Európa kapcso
latáról, hiszen ez a nap a doni át
törés napja, egy olyan nap, ami
kor 120 ezer magyar halott nevé
ben tehetjük fel a kérdést: hová 

V 

tartozik ez az ország, hol a helye 
a Kárpát-medencében, a körül és 
azon túl. 

A millenniumi esztendő nem
csak ezeréves államiságunk létét, 
történetét mutatta fel - folytatta 
Pálfi Dénes - , hanem azt a kér
dést is nyomatékkal felvetette, 
hogy hogyan kerülhetünk be újra 
oda, ahová első bölcs királyunk, 
az akkori politikai helyzetet igen 
jól ismerve, bevitt bennünket, ré
szeltetve mindazzal, ami akkor az 
európaiságot jelentette. S, hogy 
mikor fogadnak bennünket újra 
vissza? Sajnos az uniós országok 
nizzai csúcstalálkozójukon belső 
ügyeiket sem tudták rendezni, 
nemhogy az újonnan felveendő 

tagországokról született volna ér
demi döntés. 

Ezen bevezető után tért rá Pálfi 
Dénes arra a kérdésre, hogy erre a 
gazdasági szövetségre, amit egy
szerűen úgy nevezünk, hogy Euró
pai Unió, hogyan és mivel készül
jön Magyarország. Véleménye 
szerint, ami ennek a Kárpát-me
dencében fekvő kis országnak ér
téke, azt kell exponálni, így első
sorban a földrajzi fekvése, az ég
hajlata, a talajviszonyai nyomán 
kialakult adottságait: mezőgazda
ságának értékeit. Ugyan az utóbbi 
50 évben ennek az ágazatnak fejlő
dése hullámzást mutatott - a jelen
legi problémáktól eltekintett az 
előadó - , ennek ellenére vélemé

nye szerint, még mindig legalább 
húszmillió ember élelmezésére ter
melünk javakat. Habár a világgaz
daság és Európa országainak igé
nye ma már eltér a magyar mező
gazdasági termékek típusaitól, faj
táitól, állagától, ízlésétől, de még a 
színétől is, mégis a gabonafélék, a 
takarmánynövények, a kukorica-
termelés, bizonyos borfajták, fű
szerpaprika, szőlő, gyümölcs és 
dísznövények terén továbbra is az 
európai élmezőnyben vagyunk. 

Vannak tehát értékeink, amivel 
az európai közösséget gazdagít
hatják, reméljük ezt méltányolni 
is fogják - adott hangot remé
nyeinek Pálfi Dénes. 

B.E. 
) 
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NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VÁROS KÖZGYŰLÉSE 

PÁLYÁZATOT HIRDET 
A JEGYZŐI MUNKAKÖR BETÖLTÉSÉRE 

Feltételek: 
- állam- és jogtudományi doktori képesítés 
- legalább kétéves közigazgatási gyakorlat 
- közigazgatási vagy jogi szakvizsga 
- erkölcsi feddhetetlenség 

A munkakör 2001. március 1. napjától tölthető' be. 
Az illetmény megállapítása a Ktv. alapján megállapodás szerint 

történik. 
A szakmai elképzeléseket tartalmazó pályázatokat a szükséges 

mellékletekkel együtt (érvényes erkölcsi bizonyítvány, önéletrajz, 
szakképesítést és gyakorlatot igazoló okiratok) Tüttő István polgár
mester címére (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., Tel.: 93/500-701) 
kell benyújtani 2001. január 26. napjáig. 

A pályázatok elbírálására 2001. február 20-ig kerül sor. 
A pályázati kiírást a helyben szokásos módon, illetve a Belügyi 

Közlönyben kell közzétenni. 

OKMÁNYIRODAI TELEFONSZAMOK ÜGYTÍPUSONKÉNT 
Lakcímváltozások 

Személyigazolvány, útlevél 

Vállalkozói igazolvány 

Vezetői engedély 

Gépjármű rendszám, forgalmi engedély 

500-869 

500-870 

500-865 

500-864 

500-891 

ÁRVERÉS 
Nagykanizsa Megyei fogú 

Város Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS 
ÁRVERÉSEN 
BÉRBEADJA 

a Nagykanizsa, 1214/3. hrsz-ú, 

udvar megjelölésű ingatlanon 

található 79 nm nagyságú rak

tárhelyiséget. 

Az árverés helye: Nagykanizsa 

Megyei Jogú Város Polgármes

teri Hivatala földszinti tárgyaló

terme (Nagykanizsa, Erzsébet 

tér 7.) 

Az árverés ideje: 

2001. január 31.10 óra 

Részletes kiírási anyag a Pol

gármesteri Hivatal földszint 

13/a számú irodájában. 

ÁRVERÉS 
Nagykanizsa Megyei Jogú 

Város Polgármesteri Hivatala 

N Y I L V Á N O S Á R V E R É S 

Ú T J Á N É R T É K E S Í T I 

a Nagykanizsa, Kinizsi u. 2. 
szám, 990/2. hrsz. alatti gazda
sági épület és udvar megnevezé
sű ingatlan 855 nm nagyságú te
rületét. 
Az árverés helye: Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város Polgármes
teri Hivatala földszinti tárgyaló
terme (Nagykanizsa, Erzsébet 
tér 7.) 

Az árverés ideje: 
2001. január 25.10 óra 

Kikiáltási ár: 13.000 Ft/nm, 
azaz 11.115.000 Ft fajlagos ki
kiáltási áron, melyből a felépít
mények értéke 1,363.200+áfa. 
Részletes kiírási anyag a Pol
gármesteri Hivatal földszint 
13/a számú irodájában vehető 
át. 

A Kiskanizsai településrészi 
önkormányzat választás eredményei: 

Név Szavazat 

1. Ács György 510 
2. Cser István Ottó 185* 
3. Gondi Zoltán János 279 
4. Horváth Gyula 636 
5. Horváth Jánosné 559 
6. Jagarics Istvánná 155 
7. Kálcsics László 501 
8. Polai József 479 
9. Rodek Györgyné 376 

10. Simon Zoltán 320 
11. Szálai Ferenc 174 
12. Szokol József 466 

A településrészi önkormányzatba az öt legtöbb szavazatot kapott 
Horváth Gyula, Horváth Jánosné, Ács György, Kálcsics László és 
Polai József jutott. 

Az adatok tájékoztató jellegűek. 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
a 2001 . évi Kulturál is Feladatok támogatás elnyerésére 

A pályázat célja: 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város mű
vészeti és közművelődési' életének tá
mogatása. Pályázhat: helyi magánsze
mély, közösség, csoport, non-profit 
szervezet és művelődési intézmény. 
Pártot, pártpolitikai tevékenységet, 
egyházat, vallási felekezetet nem tá
mogat az alap. 

Pályázni az alábbi célokra lehet: 
1. Nagykanizsán megrendezésre ke

rülő képzőművészeti, zeneművé
szeti, irodalmi, színházi, közgyűj
teményi és egyéb kulturális ren
dezvények támogatása. 

2. A nagykanizsai művészeti csoportok, 
együttesek magyarországi és külföldi 
fesztiválokon való részvételének és 
vendégszereplésének támogatása -
elsősorban a testvérvárosokban. 

3. Nagykanizsán megrendezésre kerü
lő nemzetközi, országos és regioná
lis művészeti vagy egyéb kulturális 
rendezvények támogatása. 

4. Kulturális, irodalmi, helytörténeti 
és közhasznú információs szolgál
tatások támogatása. 

5. Közösség, csoport, non-profit szer
vezet működése. 

A céltámogatás elnyerésének módja: 
1. Pályázni 2002. március 31 -ig meg

rendezésre kerülő, fent meghatáro
zott célokra lehet. 

2. A pályázatokat a Polgármesteri Hi
vatal portáján, illetve a Hevesi Sán
dor Művelődési Központ informá
ciós szolgálatnál átvehető adat la
pon kell benyújtani. 

3. Egy pályázó több célra is nyújthat 
be pályázatot. Ez esetben célonként 
külön űrlapot kell kitölteni. 

4. A pályázatot a Polgármesteri Hiva
tal Művelődési Osztályára kell kél 
példányban benyújtani. 

5. A beadás határideje: 2001. január 
31. 

Oktatási, Kulturális 
és Sportbizottság 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
BUDAI ISTVÁN önkormányzati képviselő a 7. számú választókerület pol

gárait várja 2001. január 26-án (pénteken) 17 és 19 óra között a 
Kazanlak körút 7. számú épület „A" lépcsőházában lévő irodahelyiség
ben. 

KISS LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2001. január 27-én (szomba
ton) 10-11 óráig várja fogadóóráján a 13. számú választókerület polgá
rait Miklósfán, a Mindenki Házában. 

2001. január 18. 



GEPKOCSIATIRAS A HIVATALBAN 
ZÖKKENŐMENTES ÜGYINTÉZÉS 

Az idén január elsejétől a gépjárművezetői engedélyek, illetve a 
forgalmi engedélyek kiadását, az azzal kapcsolatos ügyintézést is a 
Polgármesteri Hivatalok végzik. Az elmúlt két hét tapasztalatairól 
Partiné dr. Szmodics Györgyit kérdeztük. 

- Mi is kicsit félve tekintettünk a 
január 2-a elé, vajon hogyan fo
gunk megbirkózni ezzel az új fel
adattal, figyelembe véve az elmúlt 
évi állapotokat, amikor a személyi 
igazolvánnyal kapcsolatos ügyin
tézést vettük át. Az elején elég sok 
probléma adódott részben a zsú
foltság részben a számítógépes 
ügyintézés miatt. Kezdetben olyan 
mennyiségű ügyfél árasztotta el az 
irodát, amit nagyon nehéz volt ke
zelni, de aztán az idő haladtával 
megoldódtak a problémák, és 
mostanra egy egyenletes jóütemű 
munka jellemzi az. igazolvány-ügy
intézést. 

- Igazolódtak a félelmeik? 
- Az első napon nagyon sokan 

jöttek, hirtelen rohantak meg ben
nünket az állampolgárok. Már a 
reggeli nyitáskor 40-50 ügyfél vá
rakozott a bejáratnál. Azt kell 
azonban mondanom, hogy várako
zással ellentétben nem volt akkora 
nagy gond és probléma. Bár az el
ső nap itt is akadozott a számító
gépes rendszer, voltak zökkenők, 
de igyekeztünk valamiféle rend
szert kialakítani. Akiket az előző 
napon dolgavégezetlenül kénysze
rültünk elküldeni, azoknak sorszá
mot adtunk, hogy ne kelljen még 
egyszer végigállniuk a sort. A kö
vetkező nyitáskor őket soroltuk 

előre. Az. utóbbi két-három nap
ban már gördülékenyen folytak az 
ügyintézések, igaz a délelőtti órák
ban egy kicsit többet kellett várni, 
mint amennyit mi reálisnak tar
tunk, de abban reménykedünk, 
hogy a rendszer beálltával rövidí
teni tudjuk a várakozási időt. 

- Melyik napokon van ügyin
tézés? 

- A jelenlegi rendszer szerint az 
ügyfélfogadás rendje megegyezik 
a Polgármesteri Hivatal ügyinté
zési rendjével, hétfőn 8-12 és 
13-16 óra között, szerdán 8-12 és 
13-17 óra között, pénteken 8-12 
óra között várjuk az ügyfeleket. 

- Hogyan lehet rövidíteni a 
várakozási időt? 

- Azt szeretném kérni az állam
polgároktól, hogy amennyiben le
hetséges, idejük, elfoglaltságuk 

engedi, inkább a délutáni órákban 
keressenek fel bennünket. A ta
pasztalataink azt mutatják, hogy a 
délutáni ügyfélfogadás idején ke
vesebben vannak, így rövidül a 
sorbanállás ideje, és a munkavég
zésünk is egyenletesebbé válhat. 
Tapasztalataink szerint a legfor
galmasabb időszak a hétfő reggel, 
a legtöbben ekkor szeretnék elin
tézni az átírással, jogosítvánnyal 
kapcsolatos ügyeiket. 

- Önöknél is működik a meg
hatalmazással történő átírási 
rendszer? 

- Igen. Meglétét még a rendőr
ségi ügyintézés idejéből örököltük. 
Hogy,az. állampolgárok várakozá
si idejét ezzel a jelenséggel ne 
nyújtsuk, azoknak, akik több gép
kocsi átírását szeretnék elintézni 
egyszerre, egy külön ablakot nyi
tottunk. 

- Többször okozott fennaka
dást a rendőrségen a számítás
technikai rendszer hibája. Itt ez 
nem gond? 

Okmányiroda vonzáskörzete 
Nagykanizsa, Alsórajk, Balatonmagyaród, Belezna, Bocska, Bör-

zönce, Csapi, Eszteregnye, Felsőrajk, Fityeház, Fűzvölgy, Galam
bok, Garabonc, Gelse, Gelsesziget, Hahót, Homokkomárom, Hosz-
szúvölgy, Kacorlak, Kerecseny, Kilimán, Kisrécse, Liszó, Magyar
szentmiklós, Magyarszerdahely, Miháld, Murakeresztúr, Nagybakó
nak, Nagyrada, Nagyrécse, Nemespátró, Orosztony, Pat, Pölöskefő, 
Pötréte, Rigyác, Sand, Sormás, Surd, Szepetnek, Újudvar, Zalako-
már, Zalasárszeg, Zalasz^bar, Zalaszentbalázs, Zalaszentjakab, Zala
újlak. 

- A várakozásainkhoz, képest 
nem. Itt is előfordulnak rend
szerhibák, de talán nem olyan 
sűrűséggel, mint korábban. Meg
gyorsítja az. ügyintézést az is, 
hogy az. okmányok kitöltése gépi 
úton történik. A mai napig 29 ve
zetői engedélyt és 199 járműok
mányt állítottak ki a dolgozók. 
Az elmúlt napokban mintegy 240 
ügyfél fordult meg az okmányiro
dában. 

- Jelenleg is úgy működik a 
rendszer, hogy a postán kell be
fizetni a csekket, és okmánybé
lyeget vásárolni? 
, - Okmánybélyeg itt is kapható, 
ezért nem kell külön elmenni. Saj
nos a rendszer annyiban változat
lan, hogy a csekket csak a postán 
lehet befizetni. Már gondolkoz
tunk azon, hogy miként lehelne 
ezen változtatni, hiszen nem .sze
rencsés, hogy az állampolgárnak 
sorban kell állni először itt, majd 
a csekkel a postán, és a feladóve
vénnyel Vissz.a kell jönni. Igaz, itt 
már másodszor nem kell sor-
baállni, soron kívül megkapja az 
okmányait, de épp elég, hogy el
jön ide, aztán lemegy a postára, 
és ismét vissza kell jönnie. Erre 
remélhetőleg előbb-utóbb születik 
majd valami ésszerű megoldás. 
Türelmet és megértést kérnénk az 
állampolgároktól, hisz minden te
rületen a kezdeti időszakban ne
hezebb, problémásabb az ügyin
tézés, 

D. É. 

PÓTSZILVESZTER A KÖNIG PANZIÓBAN 2001. FEBRUAR 3-án SZOMBATON 
• Aperitive 
VACSORA 

burgo-Tárkonyos-tejszínes raguleves 
nyagombóccal 
Serrel locsolt sült csülök - gyömbéres, 
párolt káposztával 
Gombás, májjal töltött sült csirkecomb 
Fűszervajjal töltött, óvári bélelt pulyka
mell 
Petrezselymes pirított burgony 
Házirétes 

ÉJFÉLKOR 
• Virsli, debreceni 

Zene: Mura Band 

Jegyek vásárolhatók 
a König Étterem - Panzióban 

Jegyek árai: 3.500 Ft/fő 

Érdeklődni: K é n i g Étterem Panzió (74-es Főút Fűz völgyi elágazó) 
Tel.: 93/556-033, Fax: 93/556-032 • T ö r ő József - üzletvezető 30/256-2615 



AMIT A NÉPSZÁMLÁLÁSRÓL TUDNI KELL 
Amióta az emberiség álla

mokba szerveződve él, min

dig fontosnak érezték, hogy 

számba vegyék a népességet . 

Az ókorban először Kínában 

számlálták meg a lakosságot, 

majd Róma rendelte el, mert 

tudni szerették volna az adó

zó és a hadra fogható polg

árok számát. Hazánkban az 

első, már mai érte lmében vet 

népszámlálást II. József ren

delte el. A kiegyezést követő

en létrehozott Statisztikai Hi

vatal első nagy összeírására 

1870-ben került sor. Azóta 

évtizedenként ismétlődik 

meg a népszámlálás Magya

rországon. A népszámlálás 

előkészítését az 1999. évi 

CVIII. Törvény rendeli el, és 

kormányrendeletek szabá

lyozzák. A válaszadás né

hány kérdés kivételével köte

lező. A kérdőívek az eddigi 

gyakorlattól eltérően nem 

tartalmaznak neveket, a fel

vett adatok később nem kap

csolhatók az összeírt szemé

lyekhez, az íveket a feldolgo

zás után megsemmisít ik. A 

népszámlálás részleteiről 

Partiné dr. Szmodics Györ

gyit, a Polgármesteri Hivatal 

Közigazgatási Osztályának 

vezetőjét kérdeztük. 

- A népszámlálás azon része, 

ami lakosságot is konkrétan 

érinteni fogja, vagyis az adat

felvételek idén február 1-je és 

21. között történnek meg. Min

den lakásban kopogtatnak 

majd az összeíróbiztosok, akik 

természetesen igazolni fogják 

magukat. Minden népszámláló 

biztosnál egyforma igazolvány 

lesz, mely a személyi igazol-
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vánnyal együtt érvényes. Az ál

lampolgár a Központi Statiszti

kai Hivatalban működő zöld

számon is érdeklődhet a szám

lálóbiztos személyét illetően. 

Remélhetőleg nem lesznek 

olyan esetek, hogy valaki 

lyeken tájékoztathatják az ál

lampolgárokat. Úgy gondolom, 

ez a tömbházas lakóépületek 

esetében célszerű, hiszen egy-

egy háztömb már majdnem egy 

teljes számlálókörzet, és a 

számlálóbiztosnak is érdeke, 

számlálóbiztosnak adja ki ma

gát, és így kíván terepszemléz

ni az állampolgárok otthoná

ban. De mint mondtam, ha va

laki az igazolvány valódiságá

ról a biztos bebocsátása előtt 

meg kíván győződni, módja 

van rá. A problémák megelőzé

se végett mindenképpen azt tu

dom tanácsolni az állampol

gároknak, kérjék az igazolvány 

felmutatását. 

- A számlálóbiztos érkezé

séről kapnak a polgárok ér

tesítést? 

- A számlálóbiztosok kaptak 

értesítési nyomtatványt, ame-

hogy a munkáját gyorsan, pon

tosan tudja végezni. Ha valaki 

nem tud a megadott időpontban 

otthon tartózkodni, természete

sen van lehetősége arra, hogy 

egy új időpontot kérjen a meg

adott időintervallumon belül. 

- Mit kérdeznek majd , mi 

áll a kérdőíveken? 

- Elég összetettek a kérdő

ívek. Gyakorlatilag kétfajta 

kérdőív kerül kitöltésre, az. 

egyik az úgynevezett lakáskér

dőív, amiben gyakorlatilag az 

épületállomány felmérése tör

ténik meg. A másik egy szemé

lyi kérdőív, amelyet minden 

személyre vonatkozóan ki kell 

tölteni. Az állampolgárságra, a 

lakhelyre, a családi állapotra, 

a gyermekek számára, az isko

lázottságra, a foglalkozásra, a 

munkahelyre vonatkoznak a 

kérdések. Az. adatszolgáltatás 

ebben az esetben kötelező, az 

állampolgár személyiségi jo

gaira, vagy egyéb jogokra hi

vatkozva nem tagadhatja meg 

a válaszadást, néhány kérdést 

kivéve. Ezek újfajta kérdőívek, 

a személyes adat, a név nem 

szerepel rajtuk, csak az. egyéb 

adatok. Gyakorlatilag tehát 

nem azonosítható, hogy ki mit 

mondott, és nem is ez. a lényeg, 

hanem azok az adatok, amely

ből különböző elemzések ké

szíthetők a feldolgozást köve

tően. A személyi adatlapon 

szerepel néhány olyan kérdés, 

amelyre az állampolgárnak 

nem kötelessége válaszolni, 

például a nemzetiségi hovatar

tozásra, vagy a vallásra vonat

kozó kérdések. Úgy gondolom, 

ezekre a kérdésekre is nyugod

tan adhat az állampolgár vá

laszt, hiszen az adatai nem sze

repelnek a kérdőíven, így nem 

azonosítható be. 

- A kitöltött kérdőíveknek 

mi a sorsa? 

- A polgármesteri hivatalok 

koordinálják a népszámlálást, 

az adatlapésomagokat mi állít

juk össze, itt veszik át a szám

lálóbiztosok, tőlük pedig a hi

vatal erre kijelölt kollégái ve

szik át. Az adatfeldolgozás gé

pi úton, központilag történik. 

- Mikorra yárhatók az első 

összesített adatok? 

- Vélhetően a második félév

ben. 

D. É. 



A HELYI VÉDELMI B IZOTTSÁG M 
HASZNOS TANÁCSAI A TELI 

TISZTELT LAKOSOK! 
Igaz, még nem beszélhetünk igazi téli 

időjárási viszonyokról , de azért minden

ki tapasztalta már a hirtelen bekövetkező 

nagyobb havazás hogy befolyásolja éle

tünket, vagy milyen kel lemetlenséget 

okozhat. Hogy a kellemetlen hatásokat 

meg tudjuk előzni, a téli időjárási viszo

nyok normalizálásában résztvevő szer

vek a következő tanácsokat adják, hogy 

megelőzzék a nagyobb bajt. 

Közlekedőknek a településeken kívül: 
- Figyelje a meteorológiai előrejelzé

seket, tájékozódjon az útviszonyokról , 

ha azok kedvezőtlenek, halassza el uta

zását, vagy tömegközlekedési j á rművel 

utazzon. 

- Csak a téli közlekedésre felkészített, 

jó műszaki állapotú já rművel induljon 

el, melyben legyen hólapát, vonókötél , 

alkalmanként k ismennyiségű érdesítő 

anyag. 

- Óvatosan válassza meg a sebességet, 

tartson biztonságos követési távolságot, 

vegye figyelembe a megnövekedet t fék

utat, ne kockáztasson az előzéseknél . 

- A sárga villogóval felszerelt gépek 

megpillantásakor már fokozatosan vegye 

vissza a sebességet, nehogy rácsússzon a 

munkagépekre. Ha szembetalálkozik 

munkagéppel csökkentett sebességgel , 

óvatosan haladjon el mellette. 

- Ha elakadásveszélyes helyhez köze

lít, ne próbáljon meg azon áthaladni, 

mert Ön is elakadhat és a hóeltakarítást 

akadályozhatja a gépkocsija. 

- Kerülje az elakadást. Kezdődő hófú

vás, intenzív havazás esetén a legköze

lebbi lakott hely elérésekor helyezze biz

tonságba gépkocsiját, úgy várja be , míg 

az út ismét járható. 

- Az elakadt gépkocsit lehetőleg ne 

hagyja egyedül az úton, vagy ha ott ma

rad, akkor értesítési helyet és módot j e 

löljön meg feltűnően látható helyen. 

Közlekedőknek lakott területen belül: 
- Főközlekedési utak és mellékutak 

veszélyes lejtőinek sózására kerül sor. 

Alásózással igyekeznek megakadályozni 

a hóréteg letapadását. Szóróanyag kijut

tatása közben, illetve azt közvetlenül kö

vető időszakban hótolás nem végezhető, 

ezért találkozhatnak az autósok emel hó

ekével közlekedő hóeltakarító gépekkel 

is. 

- Kérjük az autótulajdonosokat, hogy 

nagy havazás esetén kerüljék a szűk ut

cákon való parkolást, és az útviszonyok 

miatt továbbhaladni nem képes j á rműve

ket - akár külső segítséggel is - távolít

sák el a hóeltakarítást végző gépek útvo

naláról. 

- Belvárosi parkolóhelyek hóeltaka-

rítására csak az úthálózat ékezését köve

tően kerül sor, ezért nagyobb hóesés 

kezdetén tömegközlekedési já rművekkel 

utazzon. 

- Hóeltakarí tást , illetve közlekedést 

akadályozó j á rmű elszállítását útkezelői 

hatáskörben elrendelhetjük. Ilyen eset

ben m a x i m u m 8 0 - 1 0 0 méterrel távolab

bi parkolóhelyre szállítjuk el a gépko

csit, ügyelve annak sérülésmentességé

re. 

- Hóeltakarítással kapcsolatos bejelen

tések Nagykanizsán a 311-058-as telefo

non tehetők meg. 

M i n d k é t e se tben kérjük a gép já rmű

vek vezetői t , hogy seg í t sék a hóe l ta 

kar í tó , t ö m e g k ö z l e k e d é s i j á r m ű v e k 

b i z tonságos ha ladásá t , m u n k a v é g z é 

sét! 

Tűzvédelmi előírások téli időszakban: 
- A tűzvédelmi szempontból jelentős 

létesí tmények (közintézmény, gazdasági 

társaság, középmagas és magas lakóépü

let) tűzoltási felvonulási területeit, tűzol

tó vízforrásait (medence, tűzcsap), azok 

környékét , az oda vezető közlekedési 

utakat meg kell tisztítani a hótól. 

un 
- Az itt felsorolt területre havat szórni I 

nem szabad. Föld alatti tűzcsapok esetén j 

különösen ügyeljenek a jelzőtáblák meg

létére. 

Mit tegyen az állampolgár? 
- Rendelkezzen a legalább néhány 

napra e legendő fűtőanyaggal, élelmi

szerrel, gyógyszerrel és ivóvíztartalék

kal. 

- Gondoljon az áram, gáz kimaradás

ra, az alternatív fűtési, melegedési lehe

tőségre. 

- Időben je lezze, ha különleges egész

ségügyi ellátási igénye van, vagy lesz 

(pl.: vesekezelés, szülés előtt álló nő. ve

szélyeztetett terhes, stb.) 

- Ne induljon útnak, ha bizonytalanok 

az útviszonyok, gyalogosan közlekedve 

számoljanak az épületekről lehulló hőtö-

megre és jégcsapokra, gyalogátkelőhe

lyen való megindulásnál gondoljanak ar

ra, hogy a gépjárműveknek csúszós úton 

megnő a fékútja. 

Mit kell tenniük az intézmények veze
tőinek, lakóházak tulajdonosainak: 

- Az intézmények bejáratát és járdáit a 

hótól meg kell tisztítani, gondolkodni 

kell a csúszós részek szórásáról, 

érdesítéséről, a balesetveszély csökken

téséről. 

- A lakóházak előtti járdákat a hótól 

meg kell tisztítani, a csúszós felületet 

fel kell szórni csúszást gátló anyagok

kal. 

- A feladatok végrehajtását a balese

tek megelőzése érdekében a veszélyes 

időszakokban a köztérület felügyelet ki

emelten ellenőrzi, és ha kell, eljár a mu

lasztókkal szemben. 

A téli időjárási viszonyok baleseti ve

szélyének csökkentése érdekében kérjük 

az itt leírtak figyelembevételét, betartá

sát. 

KÖSZÖNJÜK! 
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MADÁRDAL, NÁDAS, CSEND 
Önkormányzati képviselők. 

Gyakran látjuk őket a városi 
tv-ben, amikor éppen a „köz" 
ügyeiért dolgoznak. Kritizál
juk őket, ha nem kedvünkre 
valóan szólnak vagy szavaz
nak. Sikeres munkát várunk 
tőlük, a városért, mindannyi
unk boldogulásáért. Vajon mit 
csinálnak civilben, hol dolgoz
nak, amikor nem a közért tesz
nek, hanem választott hivatá
sukat gyakorolják? Soroza
tunkban képviselőinket mutat
juk be munkahelyükön, civil
ben, de szólnak azokról a té
mákról is, amelyek képviselő
ként foglalkoztatják őket. 
Gyalókai Zoltán, a ZALA VO
LÁN Rt. Nagykanizsai Műsza
ki Üzemének főművezetője. 
Feladata a buszok üzemképes
ségének biztosítása, az idegen 
járművek, teherautók hibáinak 
kijavítása megfelelő műszaki és 
esztétikai színvonalon, és a le
hető leggazdaságosabban. 

- Mi jelent kikapcsolódást ön
nek? 

- A horgászás. Néhány bará
tommal 10-12 éve járok a Kis-Ba
latonra, a Balatonra és a Csóna
kázó-tóra horgászni, bár egyre rit
kábban adódik rá idő. 

- Időzzünk el a Csónakázó-tó

nál. Nyáron ismét sokan szeret
nének a tóban fürdeni.. 

- Azt tudom, hogy az akkreditált 
labor másfél éve vizsgálja a tó víz
minőségét. Engedélyt akkor lehet 
kiadni, ha előtte fél éven keresztül 
fürdésre alkalmas vízminőséget 
igazol a labor. A tónak kicsi a víz
utánpótlása, kicsi a vízmélysége. A 
városnak hosszú távon kell lennie 
egy olyan tervének, hogy szabad
idő, sport, esetleg kulturális kikap
csolódást nyújtson a város lakos
ságának. Belátható időn belül sa
ját pénzből nem tudja elkészítetni. 
Nem egyértelmű az sem, hogy mi a 
város tulajdona a környéken. Cél
szerű lenne egy nyitott medencét 

kialakítani a tó mellett. Annak ide
jén azért találták ki ezt a szép te
rületet, hogy a város lakossága 
oda járjon pihenni. A pihenés kul
turáltsági fokát lehet fokozni, de 
levenni belőle nem szabad. 

- A járókelők is tapasztalhat
ják, hogy nem sok halat fognak 
a horgászok. Mi lehet az oka? 

- Az ősszel volt komoly haltele
pítés. Senki nem akar olyan tóba 
igazából pénzt fektetni, amelynek 
a tulajdonjoga bizonytalan. A tó 
hiába az önkormányzaté, a Föld
művelési és Vidékfejlesztési Mi
nisztérium rendelkezik a horgász
tóval. Egy évvel ezelőtt pályáza
tot kellett benyújtani arra, hogy 

kié a mederjog, mert azé a halá
szati jog is az új törvény szerint. 
Reméljük, helyi horgászok nyerik 
meg, mert nem szeretnénk, ha 
idegen befektető bekerítené a ta
vat. 

- Mint önkormányzati képvi
selőt, milyen gondolatok foglal
koztatják? 

- Most a város 2001. évi költ
ségvetése a legfontosabb. Azon a 
véleményen vagyunk, hogy a város 
érdekében meg kell találnunk a 
helyes arányokat. Valószínűleg ezt 
az évet sem tudjuk hitel nélkül át
vészelni, de fontos, hogy a hitel 
összege lényegesen kevesebb le
gyen, mint az előző ciklusokból 
ránk testált adósság. Szeretnénk a 
várost, egy csökkenő adósságteher 
mellett tovább üzemeltetni. 

- A város legkeletibb részének 
önkormányzati képviselője. Mi
lyen lakókörnyezetben élnek ott 
az emberek? 

-Nyugodt környéken lakunk. A 
Péterfai, a Zemplén Győző át. a 
Vctroskapu körút, és a Munkás ut
ca néhány háza tartozik hozzám. 
Gyár nincs a környéken, csuk a 
közlekedésből adódó zajok lehet
nek zavarnak. A terület nagy része., 
lakó-pihenő övezet. Az. emberek 
nyugalomra, tisztaságra, pihenés
re vágynak. 

Bakonyi Erzsébet 

Bányász gyász-szakestély Nagykanizsán 
Először rendeztek gyász-szakes-

télyt két elhunyt barátjuk, egyete
mi évfolyamtársuk, kollégájuk 
tiszteletére az ország különböző 
helyeiről összegyűlt olajbányá
szok 2001. január 11-én, Nagyka
nizsán. A gyász-szakestély fontos 
rekvizituma volt a klopacska, a ré
gi magyar bányászvárosok elma
radhatatlan tartozéka, a lárvafá
nak, vagy szlovák nevén klopacs-
kának nevezett jelző, riasztó esz
köz. Ez egy zsinórral felfüggesz
tett vastag tölgyfadeszka volt, amit 
kalapáccsal ütöttek. Ott lógott va

lamennyi aknaszájnál, néhány bá
nyászvárosban - mint Selmecen is 
- külön erre a célra épített torony
ban helyezték el. A klopacska 
hangja jelezte a műszak kezdetét 
és végét, tűz vagy ellenséges tá
madás esetén ezzel riasztottak, bá
nyásztemetéseken ennek hangja 
kísérte utolsó útjára az elhunytat. 
Nagykanizsán, hordozható 
klopacska szólt a gyász-szakesté-
lyen, és kísérte utolsó útjára a 
MOL Rt. nagykanizsai olajmérnö
két, Takács Zsoltot. 

B. Zs. 



Az SZDSZ elnöke, Demszky Gábor Kovács Kálmán és Lotz Károly társaságában saj
tótájékoztatón jelentette be Nagykanizsán is, hogy pártja Magyarországon először, a 
munkavállalók életkor alapján történő diszkriminációja elleni cselekvési program meg
valósítását kezdte meg. 

nem ér véget a nyugdíjba vonulással. Az 
idős emberek társadalmi szerepvállalását új
ragondolják. 

Az életkor szerinti diszkrimináció 
területei igen kiterjedtek 

Az életkor szerinti diszkrimináció nem 
csupán az alkalmazásba vételnél, hanem egy 
sor egyéb területen jelentkezik. Munkahe
lyen belül és kívül egyaránt. A továbbkép
zésnél, a munkavégzésnél, az előléptetésnél, 
a kompenzációnál, az elbocsátáskor, az okta
tási intézménybe jelentkezéskor, a vásárlás
nál vagy szolgáltatás igénybevételekor, az 
orvosi ellátás területén, ingatlan vásárlásakor 
vagy bérlésekor, hitel igénylésekor, a banki, 
biztosítói szolgáltatások igénybevételekor, 
az állami vagy önkormányzati szolgáltatások 
nyújtásakor. 

A kor szerinti diszkrimináció elleni 
szabályozás külföldön 

Az Egyesült Államokban 1967 óta külön 
törvény tiltja az életkor miatti megkülön
böztetést. Nyugat-Európában Spanyolor
szág, Franciaország és Svédország, Európán 
kívül Ausztrália és Új-Zéland rendelkezik 
ilyen törvénnyel. Az angol parlament most 
készül elfogadni a „Foglalkoztatás kor sze
rinti diverzifikáció" törvényét, amely előír
ná, hogy egy munkahelyen a különböző kor
csoportok megfelelő arányban legyenek 
képviselve. Írországban és Hollandiában is 
most dolgoznak ilyen jogszabály megalko
tásán. A legátfogóbb törvények nemcsak a 
foglalkoztatást szabályozzák, hanem az 
egészségügyet, a társadalombiztosítást és a 
fogyasztói ügyeket is. Az Európai Unió 
1999-ben hatályba lépett alapszerződése (az 

- Diszkriminációval fenyegetett a 40 fö
lötti korosztály, vagyis 1,5 millió polgár. A 
munkaerőpiacon - az európaihoz hasonlóan 
- folyamatosan növekszik a középkorúak és 
idősek aránya. Ma Magyarországon ezt a ré
teget, vagyis a 40 év felettieket komolyan fe
nyegeti az életkor szerinti diszkrimináció ve
szélye. Sok tízezer, százezer embernek kell 
félnie attól, hogy szakmai karrierje, aktív 
élete idő előtt kényszerűen véget ér. Ők 
azok, akik elsők, amikor a szükségszerű le
építésekre kerül sor, és utolsók, amikor a fel
vételről, a továbbképzésről, vagy az előlép
tetésről van szó. A probléma országosan kö
zel 1,5 millió embert érinthet. Jóllehet a tár
sadalom fokozatosan öregszik, az idősebbek 
kiszorulnak a munkaerőpiacról. Az emberek 
tipikus életpályáját a tanulás - munka -
nyugdíj hármasa jellemezte a legutóbbi idő
kig. A modell a rendszerváltáshoz kapcsoló
dóan és a társadalom elöregedéséből fakadó
an abban nyilvánult meg a legélesebben, 
hogy az idősebbek fokozatosan kiszorultak a 
munkaerőpiacról. Az idősebbek aránya a né
pességen belül növekszik, az 1990 és 1999 
közötti 10 év alatt a nyugdíjasok aránya több 
mint a duplájára nőtt, és míg a 40 évesnél 
fiatalabbak körében a keresők aránya több 
mint 10%-kal emelkedett, addig a 40 év fö
löttieké több mint 10%-kal csökkent. Nyug
díjazás után a csak a megkérdezettek 17%-a 
tervez munkavégzést. Az 1995 és 2000 kö
zött átképzésben részesülteknek kevesebb 
mint 25%-a kerül ki a 40 év felettiek korosz
tályából. Európában az aktív, munkaképes 
időszak határai kitolódnak, Európában ez idő 
alatt az aktív élet és a nyugdíjas kor közti 
határ egyre elmosódottabbá válik, az életcik
lusok átfedik egymást. Az oktatásban való 
részvétel nem csak a fiatalok privilégiuma, 
az aktív élet egyre gyakrabban kezdődik már 
a tanulás ideje alatt, ugyanakkor sokszor 

Amszterdami Szerződés) alapján a tagál
lamok (és a leendő tagállamok, köztük Ma
gyarország) kötelesek 2006-ig önálló 
antidiszkriminációs törvényt elfogadni, és 
hatályba léptetni. A törvényekben alkalma
zandó alapelveket - a minimumot - az Unió 
irányelveiben határozza meg. 

* * * 

- Az SZDSZ-nek kötelessége - folytatta 
Demszky - a polgárokat esetlegesen veszé
lyeztető diszkrimináció ellen fellépnie. Cé
lunk, hogy a már meglévő diszkriminációt 
felszámoljuk, illetve, hogy elejét vegyük 
újabbak kialakulásának. Ezért elő kívánjuk 
segíteni a már létező, a megkülönböztetést 
tiltó jogi szabályozás érvényre jutását, illetve 
szükség esetén kezdeményezzük újabb, rész
letesebb jogi szabályozás megteremtését. 
Részt kívánunk venni a jogalkotásban. Meg
győződésünk, hogy ezen a területen is az a 
legcélravezetőbb, ha az érintett szereplőkkel 
párbeszédet folytatunk, és ennek nyomán 
partneri viszonyt hozunk létre. Ez a partner
ség önszabályozó módon elősegítheti a 
diszkrimináció ellenes szemlélet, majd a 
gyakorlat kialakulását. 

A gazdasági, társadalmi élet szereplőivel 
közösen kidolgozunk egy olyan etikai kóde
xet, amely a probléma kezelésére megfelelő 
garanciát nyújt a veszélyeztetett munkaválla
lók számára. Ez az etikai kódex a főváros tu
lajdonában álló vállalatok számára kötelező 
erővel fog bírni. A magánmunkáltatókat pe
dig minden rendelkezésünkre álló eszközzel 
ösztönözni fogjuk az etikai kódex alkalma
zására. Szakmai segítséget adunk számukra 
az antidiszkriminatív gyakorlat kialakítására. 
A munkáltatók ez irányú tevékenységét fi
gyelemmel kísérjük (monitoringj, diszkrimi
náció esetén pedig minden fórumunkon (így 
különösen web-oldalunkon) teret és segítsé
get adunk a diszkriminációt elszenvedettek
nek. A főváros ezentúl jogi tanácsadást indít. 
Jó nevű ügyvédeket, jogászokat kér fel, akik 
ingyen és önkéntesen vállalnak szerepet a 
program elindításában. 

L. I. 
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TISZTÚJÍTÁS UTÁN, KÖLTSÉGVETÉS ELŐTT 
Sajtótájékoztató a FIDESZ-MPP-nél 

A Fidesz kanizsai elnöke, Cseresz
nyés Péter és az önkormányzati kép
viselő csoport vezető helyettese, 
Gyalókai Zoltán hétfőn sajtótájékoz
tatót tartott új irodájukban, a 
Rozgonyi u. l-ben. 

Cseresznyés Péter elmondta, hogy 
a Fidesz nagykanizsai csoportja, s 
annak önkormányzati képviselői az 
1998-as önkormányzati választások 
óta önálló, a város felemelkedését 
szolgáló elképzelései mentén dolgo
zott, s fog ezután is tevékenykedni. 

- Bár számszerűleg a Fidesz az ön
kormányzati képviselő-testületben ki
sebbségben van, minden lehetőséget 
igyekezett kiaknázni a város fejlődésé
nek érdekében. Ennek a jelentős mun
kának az eredményeképpen Nagykani
zsa számos kormányzati és egyéb for
rásokat szerzett, mely külső források 
összege eléri az 1,5 milliárd forintot. 
Ezeknek a pénzeknek a segítségével 
kezdődhetett el a könyvtár építése, 
kaphatott a városi kórház CT-t és 
mammográfot, készülhetett el a hul-
ladékdepónia, s kezdheti el a város la
kásépítési programját. 

Bár ennek és az elkövetkező sajtótá
jékoztatónak elsődleges célja munkánk 
és terveink bemutatása, most mégis né
hány gondolatot szeretnék elmondani 
az elmúlt napokban MSZP-s oldalról 

megnyilvánuló hangulatkeltéssel kap
csolatban. 

Mivel sem az előző ciklusban vég
zett tevékenységükkel, sem a mostani
val nem tudnak semmi pozitívumot fel
mutatni, az az érzésünk, inkább mások 
tenni akarásának lejáratásán keresz
tül, magukat a tenni akarókat akarják 
lejáratni. 

A város érdekeit figyelmen kívül ha
gyó, örökös esődhelyzetet emlegető 
nyilatkozatok láttak napvilágot balol
dali részről a sajtóban, holott a város 
valóban nehezen kezelhető adósságál
lományát az elmúlt ciklusban abszolút 
többségben levő baloldali frakciók el
hibázott gazdaságpolitikája eredmé
nyezte, mely az Alfától az Omegáig 
Kft. végelszámolása kapcsán megtett 
7.853.000 Ft nettó összegű károkozás 
miatti bírósági feljelentésben csúcso
sodott ki. Az MSZP ellenzéki szerep
körben akar tetszelegni, ezért emlege
tik képviselői megkötöttségüket. Ebben 
a gondolatmenetükben azonban van 
egy óriási hiba. Hogyan lehet az 
MSZP keze megkötve, amikor a város 
polgármestere szocialista párti politi
kus. 

A szocialista polgármester mozgás
terét nem a Fidesz, nem más jobbolda

li önkormányzati képviselők, s nem is a 
két alpolgármester korlátozza, hanem 
valójában saját pártjának önkormány
zati frakciója. Ez teremtett olyan hely
zetet, hogy a polgármester úr a saját 
maga által előterjesztett költségvetést 
nem szavazta meg 2000-ben. 

A Fidesz helyi csoportja, a Fidesz, 
frakcióhoz tartozó önkormányzati kép
viselők munkáján keresztül továbbra is 
a város érdekében, a város fejlődésé
ért fog dolgozni. Ezért a polgármester 
úrtól egy olyan költségvetési előter
jesztést várunk, mely a város valós ér
dekeit szolgálja. 

Ehhez a feladathoz fel kell nőni, hisz 
városunk történetének legnagyobb 
gazdaságfejlesztési programja elindu
lásának küszöbén áll - mondta a Fi-
desz-csoport új elnöke. 

Gyalókai Zoltán emlékeztetett ar
ra, hogy '98-ban arra esküdtek fel, 
hogy a legjobb tudásuk szerint politi
záljanak a város érdekében. Vélemé
nye szerint a „politikai műbalhék" 
helyett ezt kellene szem előtt tartani. 
Hatalmas előrelépésnek tartja azt, 
hogy a költségvetés tervezete szerint 
közel félmilliárdot kívánnak fordíta
ni munkahelyteremtésre, kétszázmil
liót pedig intézményfelújításra. A 

költségvetés elfogadáskor és a költ
ségvetési év során egyaránt figyelni 
kell arra, hogy rendelkezésre álljon e 
célokra a fedezet. Sajtókérdésre vála
szolva a frakcióvezető helyettes el
mondta: 

- A tisztújítás, az új elnökség, az új 
elnök megválasztása soron kívüli váltás 
volt. Ezt követően, mi mindenképpen fel 
kívántuk bontani a '98-ban. az MSZP-
vel kötött megállapodást, amely tulaj
donképen azért született meg, mert 
egyik oldal sem szerzett annyi szavazft-
tot, hogy minősített többséget érhessen 
el. Az. volt a cél, hogy meg tudjunk 
egyezni a bizottsági elnökök, a bizottsá
gi tagság, a tisztségviselők személyé
ben, ennél többre a Fidesz nem gondolj. 
Át kell gondolni a bizottsági kérdést, hi
szen egy éve egyeztetések folynak e kér
désben. Azt szeretnénk, ha kisebb lét
számú, hatékonyabb bizottságok dol
goznának, a tagok leterheltsége is csök
kenne. Minderre azért lenne szükség a 
hatékonyság mellett, mert a bizottságok 
egy része sokszor működésképtelen, 
több bizottság feladatköre pedig túlsá
gosan tág. Régóta húzódik az SZMSZ-
módosítás, de - véleményem szerint -
már nem sokáig halogatható. A bizott
sági külső tagságról mindenképpen be
szélni kell, hiszen a lemondott külső ta
gok helyére újakat kell választani. 

L. I. 

Dr. Bárányi Enikő és Marton István képviselő
csoportjuk nevében a nyilvánosságot kapott 
MSZP-s és Fidesz-es nyilatkozatokra reagált ked
di sajtótájékoztatóján. 

Dr. Bárányi Enikő frakcióvezető elmondta, hogy 
meglepte a két nagy frakció közötti koalíció felbon
tása. 

- A közgyűlésen többször elhangzott mindkét 
részről, hogy nincs megállapodás, nincs az MSZP és 
a FIDESZ között koalíciós szerződés. Ez a közgyűlés 
első 6-12 hónapjában hangsúlyozottan jelent meg. 
Természetesen tudtuk, sejtettük - sőt biztosak vol
tunk abban bizonyos döntések kapcsán - hogy van 
ilyen megállapodás. Ennek a felbontása egy időzített 
bomba lehetne, de meggyőződésem, hogy a közgyű
lés működésében nem okozhat alapvető problémát. 
Ahogyan frakcióvezető társaimmal a televízióban 
nyilatkoztam, optimista vagyok, remélem, lesznek és 
folytatódnak olyan beruházások a városban, ame
lyek a helyi gazdaság pozitív irányú elmozdulásához 
vezetnek. 

Dr. Bárányi Enikő elmondta: nem hiszi, hogy bár
ki is gúzsba lett volna kötve, mert aki a városért dol
gozni akart, megtehette. 

- Frakciónk arculatát azáltal tudjuk megteremteni 
és megjeleníteni, ha változatlanul az önállóság és a 
város érdekében történő aktuális egyeztetés alapján 
veszünk részt a szavazásokban és döntésekben. Szá
munkra elfogadhatatlan az, hogy olyan módszer ala
kuljon ki, amelynek alapján egy nagy és egy kis frak-

Reagál az FKgP-MDF-frakció is 
ció automatikusan együtt szavazzon. Lehetnek eltéré
sek, ennek szavakban és szavazatokban is meg kell 
nyilvánulniuk. 

Marton István szerint - és ebben a sajtónyilatko
zatok erősítették meg - a két nagy frakció elegánsan 
elbeszél egymás mellett. 

- Példátlan volt az önkormányzatiság léte óta, 
hogy két frakció mindent eldöntsön a közgyűlésben 
miközben mindezt tagadják. Egy megállapodás fel
mondása azt kellene, hogy jelentse, hogy visszaállít
ják a megállapodás megkötése előtti állapotot. Ez a 
megállapodás volt az alapja, amely eldöntötte, az 
önkormányzat erőviszonyait: bizottságok számát, 
létszámát, összetételét, elnökségét, és azt, hogy be
vezették a két alpolgármesteres rendszert. Hab a 
tortán, hogy mindkét alpolgármester egy pártból 
került ki. A megállapodás mindent felölet, kinevezé
seket, tulajdonértékrsítést, beruházásokról való 
döntést, és feleslegesen tartalmazott olyan kérdése
ket, amelyeket a képviselői eskü letételekor minden
ki elmondott. 

Marton István kifogásolta, hogy a megállapodás 
felmondása után még nem nyilvánult meg mindenki, 
aki annak idején aláírta a dokumentumot. A könyv
tárberuházás kapcsán elmondta, hogy ez az a beruhá
zás a tíz év alatt, amelyet nem kísérnek politikai bot
rányok. Azt is hangsúlyozta, hogy a könyvtárépítés 
elkezdéséhez szükséges feltételek megteremtésében 

Zakó Lászlónak van legnagyobb szerepe, nem a Fi
desznek, amelynek képviselői közül csupán néhá
nyan szavaztak mellette a Parlamentben. A megfele
lő számú szavazatot a kisebbik kormánypárt és az el
lenzék biztosította. Dr. Bárányi Enikő hozzáfűzte, 
hogy a támogatók között volt több zalai fideszes kép
viselő is. 

- Nem látom olyan súlyosnak a helyzetet - mondta 
a frakcióvezető' - , ahogyan a legtöbben a város hely
zetéről nyilatkoznak. Reménykedem abban, hogy a 
két nagy frakció nem a választásra készül, hanem kö
zösen jó célok megvalósulása felé haladunk. Ez azért 
is kötelességünk, mert nem szabad, hogy a lakosság 
kiábránduljon a demokráciából és esetleg szélsősé
gek felé forduljon. Ha elhangzanak, felvetődnek 
olyan hangok, hogy a város polgármestere gúzsba 
van kötve - én azt mondom, igaz.: különben hogyan 
lehet, hogy a saját előterjesztését, a költségvetést 
nem szavazta meg ? 

- Véleményem szerint - egészítette ki Marton Ist
ván - politikai ,,csacskaság" ez a gúzsba-kötültség 
kérdés. A két frakció közötti megállapodás megkötése 
és annak felbontása is egészségtelen volt. Ha már 
megkötötték egyáltalán, korábban fel kellett volna 
bontani. Az. FKgP-MDF frakció a továbbiakban is 
támogat minden előrevivő döntést mindenféle megál
lapodás nélkül is. 

L. I. 
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REPAFESZTIVAL MIKLOSFAN 
Miklósfán, az e lmúlt nyá

ron Kiss László helyi önkor
mányzat i képviselő kezde
ményezésére felvetették, 
hogy a helyi Közműve lődés i 
és Városszépí tő Egyesüle te t 
fel kellene újítani. A progra
mok összeáll í tása során Ka
rácsony József egyesület i tit
kár javas latára megszülete t t 
a répafesztivál gondolata . 

A híres miklósfai répasava
nyítás titkát dr. Kotnyek 
Istvánné nyugdí jas iskola
igazgató osztot ta meg a több 
mint 100 fős közönségge l : 

- Még én sem tudtam kide
ríteni, hogy honnan és mikor
tól ered a módszer. Az asszo
nyok jó előre elkészítik a ko
vászt, hogy megkeményedjen, 
mikor már savanyú szaga van 
akkor érett meg. Langyos víz
be teszik, és ha abban feloldó
dik, akkor kerülhet bele a ré
pa. Az első időkben két-három 
napig benn kell hagyni a ré
pát, míg megsavanyodik, ké-

sát. Szomszédjának javaslatá
ra répás és meggyes- répás ré
test kísérletezett ki ez alka
lomra, melynek receptjét ve
lünk is megosztot ta . A répás 
rétes nem savanyú répából 
készül . A nyers répát legya
luljuk, apróra vagdossuk, ke
vés zs i radékkal és tejjel meg
pároljuk. A levéből k inyom
kodjuk, összekeverjük fahéj
ja l és cukorra l . Nagyon pi
káns íze lesz a meggytől . 

T ö b b mint százan jöttek 
össze kóstolóra a miklósfai 
Mindenk i Házába . Sok dolga 
akadt a zsűr inek; sima babos 
répa, babos húsos répa, füstölt 
húsos , csü lkös és tejfölös kol-
bászos répából kellett kivá
lasztaniuk a legjobbat. 

A díjakat Tarnóczky Attila 
a lpolgármes te r adta át. Első 
díjat kapott a répás réteséért 
Oros Lajosné, a répafőző ver
seny első díját Dclncsó 
Károly né nyerte el. A répa
fesztivál igazi győztese való-

A GYŐZTES A KÖZÖNSÉG VOLT 
sőbb elég, ha este belerakják, a lére, állandóan langyos he-
reggel már kicsavarhatják és lyen kell tartani, mert elpusz-
vihetik a piacra. Vigyázni kell tulnak az élesztőgombák. 

Dr. Ko tnyek Is tvánné szer- j ában 
vezőként vett részt a feszt ivá- volt. 
Ion, de n e m zsűr iz te t te a lkotá-

jól lakott közönség 

B a k o n y i Z s ó k a 
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• Társaságunk karbantartással 
foglalkozó munkatársainak idei 

1 első két napján a szilveszteri pe-
*ís tárdázók által megrongált parko

lójegykiadó-automaták javítása 
É adott munkát. 
• • A Deák téri karácsonyi vá

sár december 27-i lebontását kö-
I vetően január második hetében az 

Erzsébet tér - Fő út - Deák tér 
ünnepi díszkivilágításának lebon-

I tására is sor került. A vásári pavi
lonokat társaságunk tárolja. A pa-

I vilonokat várhatóan a húsvéti vá
jj sár alkalmával, 2001. március 26-

\ tói április 16-ig láthatják a Deák 
téren. 

• Kedvező időjárási körülmé
nyek esetén január második felé
ben megkezdjük a szakmailag 
szükséges faápolási, gallyazási, 
fagyöngy-mentesítési munkánkat, 
valamint elkezdődnek az elmaradt 
fakivágási munkálatok. Törekvé
sünk, hogy egy-egy lakótelepen 
generális növényzetfelújítást vé
gezzünk, minden indokolt beavat
kozás elvégzésével. A lakossági 
igényeket - az indokoltság és 
szakmaiság határáig - igyekszünk 
figyelembe venni. 

• A Csónakázó-tónál lévő ön
kormányzati vendégházat bizott
sági döntés értelmében 2001. ja

nuár l-jétől társaságunk üzemelte
ti. A házban végzett nagytakarítás 
és a tartályos gázellátó rendszer 
feltöltése után februártól lesz al
kalmas a vendégek fogadására. A 
házat és környezetét idén funkció
jának megfelelően az eddigieknél 
hatékonyabban szeretnénk kihasz
nálni, ezért felajánljuk a helyszínt 
csoportos rendezvények megtartá
sára. A vendégház igénybevételé
re a rendezvény előtt legalább 15 
nappal megállapodást kell kötni 
társaságunkkal. 

• Tájékoztatjuk a parkolóbér
lettel rendelkező autótulajdonoso
kat, hogy a 2000. évi bérletek ér

vényessége január 20-án lejár. 
Kérjük, hogy az idei bérletek 
megváltása céljából társaságunkat 
felkeresni szíveskedjenek. 

• A Munkás úti garázssomái 
január első hétvégéjen 2 db hulla
dékgyűjtő konténert helyeztünk 
el. A garázstulajdonosok mindkét 
edényt csak félig töltötték meg 
hulladékkal. Ez ideig mindössze 
15 befizetés érkezett a garázstulaj-
donosok részéről, így vélhetően a 
februári konténerbiztosítást köve
tően financiális okok miatt meg 
kell szüntetnünk a szolgáltatást. 

Gáspár András 
ügyvezető 

Nagysikerű CD-bemutató ISTVÁN SZOBRA 
A 25 éves 
bileumát ün
neplő Nagyka
nizsa Város 
V e g y e s k a r a 
m e g t a r t o t t a , 
„Boldog Kará
csonyt" című 
CD-bemutató-
ját a Felsővá
rosi Templom
ban. A koncer
ten közremű
ködött a Dél-
D u n á n t ú l i 
Fesztiválzene

kar, és Németh Krisztina énekművész. A darabokat Kollonay Zoltán zongoramű
vész, karnagy hangszerelte. 

Ű J R A O P E R A 
L e g 

u t ó b b 
Csendes éj 
c í m m e l , 
igazi kará-
c s o n y i 
hangulatot 
varázsolt a 
H S M K 
színpadára 
az Opera 
S t a g i o n e 
t á r su la ta . 
A barokk
tól a mo
dern ze
néig nép
szerű dal
lamok csendültek fel többek között, Melis György, Kukeli Júlia, Leblanc Győző 
és Bellai Eszter előadásában. 

Következő Opera Stagione előadás: Don Pasquale a HSMK-ban február 7-én 
(szerdán) 19 órakor. 

December 28-án avatták fel a Polgármesteri Hivatal előcsarnokában látható Szent 
István királyt ábrázoló szobrot. A fából faragott szobrot a Fafaragó Egyesület 
ajándékozta az önkormányzatnak. Készítője Csávás Csaba és Wegroszta Zoltán. 
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ÉLETCÉLOM, HOGY 
SZINKRONSZÍNÉSZ LEGYEK 

Nagy Tímea a Tungsram-Hevesi 
Versmondó Kör tagja, a Győrben 
megrendezett Radnóti Versmondó 
Biennálén Radnóti-díjat kapott. 

- Hány év kitartó munkájának ered
ménye a Radnóti-díj? - kérdeztük a 
versmondót. 

- Hét éve vagyok tagja a versmondó 
körnek. A Radnóti-díj elérése komo
lyabban négy éve érlelődött bennem. 
Két évvel ezelőtt is voltam versenyen, 
cikkor különdíjas lettem. Nagyon izgul
tam, szerettem volna megnyerni ezt a 
díjat. A győri városháza dísztermében 
volt a második forduló és a gála. Na
gyon színvonalas verseny volt. írókat 
és költőket is díjaztak. 

- Mit jelent ez a díj egy versmondó
nak? Valamiféle belső dicsőséget min
denképpen. Ki lehet használni? 

- Nagyon sokat jelent, mert a felké
szítőimnek bizonyítottam, hogy nem
hiába tanítottuk, szerettek. Másfelől, 
akárhol felkérnek, ez a díj valamit 
szimbolizál. Szolnokon, ahol lakom, 
még semmi visszhangja nincs, mert 
senki nem ismer. Próbálom utamat 
egyengetni, de nagyon nehéz ismeret
ség nélkül. Nagy előny lenne, ha 
Kanizsán laknék, mert itt ismernek, 
most beindult volna a szereplések so
rozata. 

- Szolnoknak van Radnóti-díjas 
versmondója? 

- Szerintem nincs. Két versmondót 
ismerek, akikkel szavalóversenyeken 
találkoztam. 

- A felkészítő tanárai nevét kérdez
nem sem kell, Schmidt István és Hor
váth István voltak. 

- Nekem azért jelentett sokat, mert 
Schmidt István is ott vette át a Radnó
ti-díjat 15 évvel ezelőtt, ugyanabban a 
teremben. Nagyon örült neki. Horváth 

István, ügy is fogalmazhatok, hogy a 
második édesapám, mert amikor apu 
meghalt 1993-ban, őt akkor ismertem 
meg. Példaképem lett, olyan szerettem 
volna lenni, mint ő az előadó
művészetben, a kiállásában. Van te
kintélye. 

- Hogyan került Szolnokra? 
- Jelentkeztem egy budapesti szink

ronszínész-képzőbe, a felvételin megfe
leltem. Szolnokon laknak a vőlegényem 
szülei, és onnét a beutazás kevesebbe 
kerül, mint Kanizsáról, vagy egy albér
let a fővárosban. Ha elvégzem, munká
ba lehet állni. 

- Kanizsán nem sokat látjuk ezek 
szerint. 

- Ha felkérnek megoldható, mert csü
törtökig járok iskolába, a hétvégém sza
bad. Három hónapja járok a képzőbe, 
versmondást is tanulunk, de fellépések 
sajnos nincsenek. Többször voltunk pro
fi szinkronstúdióban, ahol a sorozato
kat, a különböző amerikai filmeket 
szinkronizálják. Májusban vizsgázunk, 
utána kapunk pármondatnyi szerepet tö
megjelenetekben. Ez mindahhoz kell, 
hogy megismerjenek bennünket. Jó 
szakma szerintem, nekem nagyon tetszik. 
Ez. volt az. egyik életcélom. Szavalásban 

a Radnóti-díj volt a végső, szerelném, 
ha beindulnának a felkérések. A szink-
ronszakmúval az a legfőbb vágyain, 
Iwgy ismerné váljon a hangom, folya
matos felkéréseim legyenek. Két-három 
évet adok magamnak, és remélem, vala
melyik brazil sorozatban lehet majd hal
lani a hangomat, mert azok a legfelka-
pottabbak és a legjobban fizetettek. 

- Van kedvenc költője, vagy válto
zik időnként? 

- Kedvenc költőm nincs, mindegyik
nek van valami szép a világában. Ked
venc versem sincs, de mindegyiket sze
retem. Szeretek verseket olvasni, .hall
gatni. Az. iskolában sok szép új verset 
tanulunk, különböző előadásmódokat' 
látók. Olyan formában közelítjük meg 
a verseket, hogy magunk elé kell kép
zelni azt a képet, amit gondolunk a 
versről, és teljesen a magunkévá tenni. 
Nagyon szép, hogy szinte mindenkinek 
tükröződik a szemében, amit lát, és azt 
át próbálja nekünk adni. Nekem na
gyon kedvenc versem Tóth Árpádtól az 
Áprilisi capriccio. El kell nekem kép
zelnem egy utat. ahol az átszel tele van 
virágokkal, hangokkal, amikor ébrede
zik a világ, még nem indul be a napi 
hajsza, minden nagyon nyugodt, szép. 
Ezeknek tükröződnie kell az. arcomon. 
Ha ezt a tanár is látja a szememben, az. 
arcomon, a mozdulataimban, akkor 
tudja, hogy szépen alakul, kezd készen 
lenni a vers. 

Bakonyi Zsóka 

Az énekesnő verssel köszöntött 
be Nagykanizsán. Mint a Gá-
la'6 műsorvezetője, új oldaláról 
mutatkozott be: elegánsan, 
könnyedén konferálta fel a fel
lépő művészeket, a közreműkö
dő közéleti személyiségeket. 
Egyszerű vonalú fekete muszlin 
ruha, rínom mívű ezüstlánc a 
nyakban, alig észrevehető 
smink: mikrofonnal a kézben, 
Katona Klári énekesnőt láthat
tuk. 

- Egyáltalán nem újdonság nekem a 
műsorvezetés - reagált első kérdésem
re -, hiszen rádióban, tv-ben ebben a 
műfajban is már többször kipróbálhat
tam magamat. Talán emlékeznek az ol
vasók a „Napraforgó" az „Ennyi" cí
mű műsorra, de a Petőfi adón egyszál 
magam éjszakai műsort is vezettem. 
Nem idegen nekem a zene nélküli szó, 
mivel általában magam írom dalaim 
szövegét. így aztán igazán elmondha
tom, hogy azt énekelem, ami a sajá
tom, ami őszintén bensőmből fakad. 

- Verse egy kicsit meghökkentette 
az embereket. 

- Miért? Ma már nem ildomos a nő
nek a férfit feldicsérni, férfinak a nőt 
elbájolni? Nincs helye az igazi érze
lemnek? Nem igaz! Ugyan én is látom 
a világban, hogy a rohanó tempó 
mennyire meggyötri a párkapcsolato
kat, hogy az erőltetett menetbe kény
szerűen negyvenes férfi infarktust kap, 
hogy a hajdan olyan szerelmes társak 
pár évi együttlét után elfelejtik hozzá
juttatni a másikat saját örömükhöz, 
hogy milyen hamar ki tudnak égni a ki
válónak indult együttlétek. Ez a vers 
talán azt az ősi, soha el nem múló gon
dolatot, érzést, tennivágyást is kifejezi, 
hogy a férfi és a nő soha nem ihondhat 
le az egymás tenyéren tartásáról. 

- Mindig ilyen komolyan gondolko
dott az élet dolgairól? 

- Mindig! Jó családba születtem, 
ahol szerették és szeretik egymást az 
emberek, ahol a hétköznapi gondok 
sem tudnak bilincsbe verni. Persze az 
én jelenlegi életérzéseimben az is ben

ne van, hogy nemsokára ötvenéves le
szek. Ez azért már egy tisztes kor, kell, 
hogy bölcsebbé, megfontolttá tegye az 
embert. Nemrégen felemlegette nekem 
egy riporter a gyöngybefűzős hajamat. 
Én az. akkori külsőm mögött is így gon
dolkodtam, komoly emberi érzelmekről 
énekeltem. Aki előveszi a neked" 
vagy a „Fekete gyöngy" című lemezei
met, az elfogadja, amit most mondtam. 
Manapság ugyan máshol tart az élet, 
mint amikor azok a nóták születtek, 
más a popzenében is a divat, de a szö
vegeknek ki kellene tudni fejezni az. 
emberek egymás iránti elvárásait. 

- Háziasszonykodik is? 
- Minden munkát elvégzek, ami a 

háztartásomban adódik. Szeretek sütni, 
főzni, szeretteimet meglepni valami fi
nomsággal. Még a mosogatást sem 
mellőzöm. Sok énekesnő társain maga 
varrja a fellépőruháit, no, arra már 
nem vagyok képes. Meg sem engedhet
ném magamnak a bejárónőt, de nem is 
igényelem. Úgy nőttem fel. hogy a kö
rülöttünk lévő rend megteremtéséért 

magunknak kell megdolgoznunk, s 
nincs otthon férfi- avagy női uuiiikti. ki 
mikor ráér, vagy együtt végezzük el a 
házi munkát. 

- Mivel foglalkozik mostanában az 
énekesnő Katona Klári? 

- Szerencsésnek tarthatom magam, 
hiszen harmadik nagylemezemnek én 
készíthetem el a szövegét és a zenéjét 
is. Nem vagyok beszorítva sem időben, 
sem stílusban, a kiadóm „Katona Klá
ris lemezt" kért. Ez. ugye a mai állan
dóan változó igények közepette nagy 
dolog. Megfogalmazhatom szóban és 
zenében is a gondolataimat. Az.t hi
szem, a felolvasott vers is rákerül a ko
rongra. Talán a felkérés is hozzájárult 
ahhoz., hogy jelen pillanatban a saját 
bőrömben jól érezhessem magam, s ne 
csak nosztalgiából éljek. 

A Gála'6 közönsége nem maradt 
Katona Klári éneke nélkül. Fényes 
Szabolcs örökzöld dalát, a ..Holnap, ki 
tudja holnap..." címűt adta elő profi 
módon. 

Büki Erzsébet 
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Különdíj 

FILMEZŐ GYEREKEK 
A HSMK-ban 1999 őszétől műkö

dik az Izgő-Mozgó Képek Műhely, a 
Kamera '67 Filmstúdión belül. Úgy 
jött létre, hogy vezetője, Miilei Márta 
dekoratőr járt a Soros Alapítvány Vi
zuális Nevelés tanfolyamára. Dolgoza
tát a gyerekekről és a filmezésről ké
szítette, vagyis arról a kérdésről, hogy 
miként lehetne egy animációs filmstú
diót létrehozni gyerekeknek. Tanárai
nak tetszett a dolgozata, és azt ajánlot
ták, hogy mindenképpen folytassa to
vább a munkát. Keresett tehetséges, 
ügyesen rajzoló kisgyerekeket a kör
nyezetében. Az első foglalkozásokon a 
mozgás illúzióját keltő játékokat készí
tettek, ilyen volt a forgódob, a pör
gettyű, a papírtárcsa. Együtt maradt a 
kis csapat, és az elmúlt év őszén el
kezdtek forgatni egy filmet az intéz
mény filmstúdiójában. A 10 perces 
filmetűd a kenyérről szól, és az „A part 
alatt" - című versen alapul. Katona 

Orsika énekelt a filmben. A Híd Du
nántúli Vizuális Műhely támogatja 
anyagilag őket. de sokat köszönhetnek 
Szabó Zsigmondnak és Kotnyek Ist
vánnak, a felnőtt filmklub tagjainak. 
Eredményeket is tudhatnak maguk mö
gött: 1999-ben az Országos Diák Film
es Videó Szemlén kaptak egy különdí
jat Budapesten. 2000 márciusában Pé
csett, az Országos Ifjúsági és Diák 
Műhely 2000. elnevezésű versenyen 
két animációs filmjükkel egy első és 
egy különdíjat is elhoztak. Két hete, a 
Dunántúli Független Filmszemlén az ő 
filmjükkel kezdték a vetítést, és kaptak 
egy különdíjat. Az általános iskolások
ból álló klub tagjai legutóbb azt a házi 
feladatot kapták, hogy készítsenek egy 
olyan, egy-egy perces animációs kisfil
met, ami egy valóságos állatról szól. 
Arról, hogy egy valóságos állat hogyan 
alakul át mesefigurává. 

B. Zs. 

Halmos Csaba közművelődési refe
rens tájékoztatta azt Oktatási, Kulturá
lis és Sportbizottságot arról, hogy a 
Honvéd Hagyományőrző Egyesület az 
elmúlt évben ötvenezer forint támoga
tást kapott a várostól tábla elhelyezé
sére. Mint megtudhattuk, a tábla he
lyét illetően a Főépítészi Iroda nem tu
dott megfelelő ajánlatot tenni, így a 
pénzt nem sikerült elkölteni. Az egye
sület most kérelemmel fordult a bi

zottsághoz, hogy a megmaradt pénzt 
működésre fordíthassák. A bizottság 
támogatta a kérelmet. Szintén a tavalyi 
évben nyújtott támogatást a város Far
kas Zsuzsa grafikusművész kiadvá
nyának elkészítéséhez. A könyv még 
nem készült el, ennek oka, hogy a mű
vész eddig még nem adta le a nyom
dába a szükséges dokumentumokat. 
Halmos Csaba ez ügyben is átüteme
zést kért. 

BURSA HUNGARICA 
Legutóbbi ülésén döntött az Okta

tási, Kulturális és Sportbizottság a 
Bursa Hungarica ösztöndíj elbírálá
sáról. 103 pályázat érkezett a kiírás

ra, ebből 66 volt érvényes, és 55 pá
lyázó kapta meg az ösztöndíjat. A 
részletekről későbbiekben tájékoztat
juk olvasóinkat. 

A HEVESI SZÍNHÁZ 
KÉRELME 

Támogatási kérelemmel fordult a 
nagykanizsai közgyűléshez a Hevesi 
Sándor Színház. Hárommillió forint mű
ködési támogatást kértek a kanizsai köz
gyűléstől. Legutóbbi ülésén az Oktatási, 
Kulturális és Sportbizottság tárgyalta a 
kérelmet. Tarnóczky Attila úgy véleke
dett, a költségvetés hiánya nem teszi le
hetővé a támogatást. Tóth Zsuzsanna is 
hasonló álláspontot képviselt. Papp Fe
renc, a Hevesi Sándor Művelődési Köz

pont igazgatója tájékoztatta a jelenlévő
ket, hogy az állam minden egyes ilyen 
jellegű támogatási forint mellé 67 fillért 
rendel, amit nem lenne szabad veszni 
hagyni. A HSMK igazgatója elmondta, 
hogy saját bevétele terhére 1,5 millió fo
rintot ajánl fel a hárommillióból annak 
érdekében, hogy a bérletárakat ne kell
jen a következő évadban se komoly 
mértékben emelni. Az OKSB ebben a 
formában megszavazta a támogatást. 

NYOLCVANEVES 
A NAGYKANIZSAI 

SZIMFONIKUS ZENEKAR 
1921. január 8-án alakította meg a 

Zrínyi Miklós Irodalmi Kör a mai 
zenekar elődjét. Az évforduló kap
csán, Vámos Béla művészeti vezető 
vázolta fel az országosan is nagy 
múltra visszatekintő zenekar történe
tét. 

- A reáliskola fúvósaival kiegé
szítve, jól működött a szimfonikus ze
nekar a háborúig. 1946-ban a Hon
véd Zenekar fúvósaiból és a város
ban élő vonósokból újjáalakult az. 
együttes. Az 1970-es évektől kezdve a 
régi művelődési házban városi szim
fonikus zenekarként működött, majd 
elkészülte után, az. új HSMK-ban 
próbáltak. Az 1990-es évek elején át
kerüli gazdaságilag is a Zeneiskolá
ba. Az önkormányzat javaslatára, 
munkájuk segítése érdekében 1995-
ben megalakult a Zenepártolók 
Egyesülete. Hogy ilyen hosszú időt 
élt meg a szimfonikus zenekar, kö
szönhető azoknak az embereknek, 
akik ugyan nem voltak profik, de lel
kesen részt vettek a zenekar életében. 
Fontos volt a zeneiskola szerepe az 
utánpótlás biztosításában. Számtalan 
karmester vezényelte a zenekart a 80 

év során. Elsőként Kelling Ferenc 
indította el a zenekari, később 
Vannay János igazgató. Gál Tamás, 
Tarják Vilmos és Gellért Zoltóni di
rigálta. Alkalmanként a karmester
versenyeken sikeresen szereplő fiata
lok is dolgoztak Kanizsán. Olyan hí
res énekeseket kísértek a szimfoniku
sok, mint Rost Andrea, Kalmár Mag
da, Hármai József és Zádori Mária. 
Jelen pillanatban anyagi okok miatt 
nincs állandó karmesterünk. Amíg 
1995-ben 2 millió forint volt a zene
kar költségvetése, 2000-ben már 
csak évi 800 ezer forintból kellel! 
gazdálkodnunk. A rendszerváltozást 
a zenekar úgy tűnik, megsínylette, 
mint a kultúra sok más területe. En
nek ellenére egyre több művészeti 
csoport van a városban. Tavasszal 
szeretnénk egy igazi születésnapi 
koncertet tartani, ősszel pétiig egy 
Farkas Ferenc emlékhangversenyt. 
Csak az önkormányzatra számítha
tunk. Ha a város gazdasága fejlődik, 
minden más fejlődik - mondotta Vá
mos Béla művészeti vezető. 

Bízzunk ebben! 
Bakonyi Zsóka 

MIKKAMAKKA 
TÁMOGATÁSI KÉRELME 

Legutóbbi ülésén tárgyalta az 
Oktatási, Kulturális és Sportbizott
ság a Mikkamakka Alapítvány ké
relmét. Mint az anyagból kiderült, 
az alapítvány vezetője a továbbiak
ban is költségmentességet szeretne 
kérni a rezsire vonatkozóan. A napi
rend kapcsán felvetődött, hogy nem 
lenne célszerű pontos információk 

nélkül döntést hozni, nem beszélve 
arról, hogy a civil szervezetek házá
ban mindenki fizet rezsit, ez alól ed
dig mentességet nem kapóit egy 
szervezet sem. A bizottság rövid 
tárgyalás után úgy döntött, hogy á 
számok tükrében a Gazdasági és 
Városüzemeltetési Bizottságnak kell 
döntést hoznia a kérelem ügyében. 

PSZICHOLÓGUST 
AZ ISKOLÁBA 

Az Oktatási, Kulturális és Sportbi
zottság támogatta azt a javaslatot, 
miszerint a közeljövőben - sikeres 
pályáztatást követően - pszicholó
gust foglalkoztatnak majd a Zsig-
mondy-Széchenyi Szakképző Isko
lában. Mint a napirend tárgyalása so
rán kiderült, egyre sokasodó és sú
lyosbodó problémák megoldását re
mélik az oktatási szakemberek a 
pszichológus alkalmazásától. Mint 

kiderült, nemcsak az összevont intéz
mény diákjai számára lesz elérhető a 
pszichológus, hanem a belvárosi in
tézményben kialakítói! rendelőben 
bármelyik középiskolás felkeresheti, 
ha szükségessé válik. Tüske Ágnes, a 
Nevelési Tanácsadó vezetője el
mondta, az iskolapszichológus fel
adata a pedagógusok munkájának se
gítése, valamint a napi problémák 
helyben való megoldása. 



EVEZREDKOSZONTO 
ÚJÉVI HANGVERSENY 

Az újévi koncerteknek nagyon szép 
példái vannak a világban. Megrendezése 
hagyománnyá vált Nagykanizsán is. A 
HSMK. és a Nagykanizsai Zenepártolók 
'Egyesülete rendezésében január 7-én tar
totta évezredköszöntő újévi hangversenyét 
a Nagykanizsai Szimfonikus Zenekar. A 
80 éves születésnapját ünneplő együttes 

IFJÚSÁGI A L A P 
Legutóbbi ülésén tárgyalta az 

Oktatási, Kulturális és Sportbizott
ság az Ifjúsági Alap létrehozására 
irányuló kérelmet. Létrehozása azért 
vált szükségessé, mert a városban 
mú'ködó' ifjúsági szervezetek nem 
rendelkeznek olyan forrásokkal, 
amelyek lehetővé teszik különböző 
pályázatokon való részvételüket, 
vagy akár programok szervezését, 
esetleg bérleti díjak fizetését. 
Tarnóczky Attila azt javasolta, négy
millió forintot különítsenek el e cél
ra, az alap fontosságára tekintettel. 
Az Oktatási, Kulturális és Sportbi
zottság, az eredeti javaslatot, a két
millió forintos alapot támogatta. 

mindig azt a kultúrát ápolta, és művelte, 
amely magyar, de egyben egyetemes is. 

Az esten a muzsika hangjai képzelet
ben visszarepítették a színházterem telt 
házas közönségét 100 esztendőnyit, Bécs 
mesés világába. A hangversenyen Johann 
és Joseph Strauss, Ziehrer, Loewe, 
Komszak, Stolz, Kálmán Imre és Lehár 
Ferenc művei csendültek fel, Prof. Mag. 
Kari Sctiabl dirigálásában. Közreműkö
dött Németh Krisztina énekművész. A 
színpadkép látványtervét Kotnyek István 
festőművész készítette, a dekoráció Zsá-
már Józsefné munkáját dicséri. 

Bakonyi Zsóka 

Károlyfi Zófia kiállítása 
a Hevesi Sándor Altalános Iskola Galériájában 

Károlyfi Zsófia grafika- és fest
ménytárlatát Lehota János esztéta, fő
iskolai tanár nyitotta meg január 10-én, 
a Hevesi Sándor Altalános Iskola Ga
lériájában. 

Károlyfi Zsófia 1952-ben született 
Zamárdiban. Képein gyakran fogalmaz 
meg vallási témákat. Emberábrázolásai 
közt találkozhatunk portrékkal, aktok
kal, félaktokkal, verseivel kiegészített, 
lelki kapcsolatot ábrázoló, kifejező 
művekkel. 1999-ben családjával négy 
hónapot Polinéziában a Samoa-szige-
teken töltött. Az ottani élmények nagy 

hatással voltak képei színvilágára, han
gulatára. A festőeszközök mellett 
gyakran vesz írótollat a kezébe, és bel
ső vívódásait versekben örökíti meg. 
melyek jól segítik a nézőkel képzőmű
vészeti alkotásai megértésében. Kísér
letező művész, egyéni kiállításainak 
száma meghaladja a százat. 

Jelenleg egy saját kézírása verses
könyvet készít, pasztell illusztrációk
kal, melyet április 2-án mutatnak be az 
Operaház Vörös szalonjában nyíló ki
állításán. 

Bakonvi Zsóka 

Képző- és iparművészek 
Zala megyében 

Az ezredforduló küszöbének (nem 
csak a) zalai művészei előtt óriási feladat
ként tornyosul a művészet új identitásá
nak meghatározása. A 20. század minden 
korábbi művészet-definíciót szétrobban
tott, minden határát rugalmassá, sőt átjár
hatóvá, az egész fogalmat viszonylagossá 
tette, olykor kifejezetten a megszüntetésé
re törekedett. Az új korszaknak meg kell 
találnia azokat az értékeket és funkciókat, 
amelyek mentén az új, a közönséghez kö-

Z A L A ' A R T 2 0 0 0 
zel álló, és annak nagyobb része által el
fogadott művészetfogalom kikristályosod
hat, és amelyek segítségével a mindenkori 
néző is különbséget tud tenni jó és rossz 
alkotás, művészi és blöff, világos és zava
ros, értékes és értéktelen között - olvas
hatjuk űr. Kostyál Liiszló, a Göcseji Mú
zeum művészettörténésze tanulmányában. 

Az igényes, szép kivitelű kiadvány Za
la megye kortárs képzőművészetének rö
vid áttekintése alkalmával ismerteti azt a 

nagy ívű fejlődést, amely u megyében a 
helyi képzőművészetnek a századelőn va
ló kialakulásától a századvég, pezsgő, 
több vonulatában országos elismerést is 
szerzett művészeti életének kibontakozá
sához vezetett. A magyar-angol nyelvű 
kiadványt Boncz Barnabás és ár. Kostyál 
László szerkesztette. A kiadványtervezést 
Orbán Ildikó, a reprodukciókat és fotókat 
Zóka Gyula fotográfus készítette. 

B. Zs. 
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KONZULÁTUS - MÁSFÉL ÉV UTÁN 
1999. június 18-án nyílott 
meg Nagykanizsán a Hor
vát Konzulátus. Ezzel a 
diplomáciai lépéssel Nagy
kanizsa régi vágya telje
sült, ugyanis Budapest és 
Pécs után a régiók kapuja 
feladatot magára vállalt 
város az országban har
madikként tölthetett be 
ilyen nemes szerepet. A vá
rakozás mindkét oldalról 
hosszú idő óta fokozódott, 
Horvátország is elégedett
ségének adott hangot már 
a megnyitóünnepségen, de 
azóta is többször, hiszen 
Zala mellett a konzulátusi 
hatáskör Vas megyére is 
kiterjed. így valóban egy 
egész régiót fog át a hor
vát-magyar közös érdek
képviselet és bizonyos ese
tekben a gyakorlati ügyin
tézés is. Dr. Karagics Mi
hállyal, a nagykanizsai 
Horvát Konzulátus tiszte
letbeli konzuljával két 
program közötti rövid idő
ben megpróbáltunk - nem 
mérlegkészítés szándéká
val - visszatekinteni az el
múlt másfél évre. 

- Beigazolódott-e a konzulátus 
szükségességének ténye? 

- A konzulátus elsősorban a 
nagykanizsai önkormányzat és 
Tiiltő István polgármester kezde
ményezésére jött létre. Maximáli
san támogatta ezt az. elgondolást a 
Zala és a Vas Megyei Közgyűlés 
is. A régióban Nagykanizsa lát
szott az. erre a célra a leginkább 
alkalmas településnek, ezért itt, a 
Rozgonyi utca I. szám alatt kap
tunk irodahelyiséget. Az még kü
lön is nagyszerű, hogy itt található 
a Nagykanizsai Horvát Kisebbségi 
Önkormányzat és a Hrvatski 
Glasnik nevű horvát újság szer
kesztősége is. Természetesen más 
megközelítésből lehetne most be
szélni, ha a konzulátust egy főállá
sú, ideakkreditált konzul irányíta
ná. Mivel erre nem volt mód, így 
karrierkonzul helyeit, mint tiszte
letbeli konzul látom el jeladato
mat. Erre a nemzetközi diplomá
ciai jog a bécsi konvenció alapján 
lehetőséget ad. S hogy miért rám 
esett a választás? Véleményem 
szerint a horvát diplomácia veze

tői, a Horvál Köztársaság Külügy
minisztériuma a személyemen ke
resztül ható gesztussal kívánta el
ismerni, hogy az. autonóm horvát 
kisebbség - ilyenek élnek Magya
rországon, Ausztriában, Romániá
ban, Olaszországban, Szlovákiá
ban és újabban Jugoszláviában -
történelmileg és kulturológiailag a 
horvál nemzethez tartoznak. Úgy 
gondolom, Nagykanizsa önkor
mányzata és polgármestere politi
kailag jól mérte fel, hogy a város 
földrajzi helyzetébél adódóan mi
lyen fontos szerepet tölt be a ma
gyar-horvát gazdasági, turiszti
kai, kulturális és egyéb kapcsoló
dások terén. Ez. a kapcsolatrend
szer nemhogy szűkülne, hanem -
véleményem szerint - egyre bővül
ni fog, egyre gyümölcsözőbbé vá
lik. Mindkét ország vezető politi
kusai az utóbbi időben egyre több
ször hangsúlyozzák a kialakult 
kedvező politikai légkört és a stra
tégia partnerséget. A konzulátus
nak csak az lehetett a célja, hogy 
kihasználja Nagykanizsa földrajzi 
feltevéséből adódó előnyöket, elő
segítse a horvát-magyar gazdasá
gi kapcsolatok erősödését, segítse 
az újabb partnerség kialakítását. 
Ez a tevékenység konzulátusi, ön
kormányzati, polgármesteri és ka
marai szinten egyaránt folyama
tos. Ezen túlmenően nem elhanya
golható a Magyarországon bajba 
jutott horvát állampolgárok meg
segítése sem. így egyértelműen azt 
válaszolhatom, hogy igen, a kon
zulátus beváltotta a hozzáfűzött 
reményeket. 

- Kik, milyen ügyekben fordul
nak a konzulátushoz? 

- Mint ahogy az előzőkben már 
jeleztem, elsősorban a bajba jutott 
horvátok. Különösen hétvégeken 

és nagyobb ünnepek előli növek
szik meg látogatottságunk. Elve
szett - vagy ellopott - személyi ok
mányok: útlevél, személyi igazol
vány, banki kártya miatt bizony 
gyakran találkozik munkatársam 
síró horvát állampolgárokkal. Na
gyon jó kapcsolatunk van a ható
ságokkal, így ritkán fordul elő, 
hogy a bajba jutottaknak Buda
pestre kell utazniuk a Horvát 
Nagykövetségre. Persze vannak 
más ügyek is. Jöttek már magyar 
állampolgárok, akik ingatlanvá
sárlásuk előtt kérnek információt, 
de nem ritka az utazás előtti tájé
kozódás sem. Előfordult már ál
lampolgárság igénylése is, hiszen 
a horvátul beszélő, horvál kisebb
séghez, tartozók benyújthatják ké
relmüket kettős állampolgárságra. 
Volt olyan kliensünk is, aki a két 
állam határa közli területen lévő 
jó állapotban lévő épületet szeret
te volna megvásárolni, és gazda
sági célra hasznosítani. Tájékoz
tattuk, hogy ötlete ugyan kiváló, 
de jogilag a „senki földjén" ilyen 
tevékenységet folytatni nem lehet. 
Egy polgármester határátkelő 
megnyitásához kért segítséget. Ké
rését - közbenjárásomra - a Ma
gyar-Horvát - Kormányközi Ve
gyesbizottság ülésén regisztrálták. 
A térség érdekeit minden illetékes 
fórumon, a magyar-horvát külön
féle delegációk találkozóin képvi
selni tudom (pl.: az M7-es korsze
rűsítése, építése). 

- Tekintettel arra, hogy fő mun
kája Budapesthez köti, hogyan ké
pes a kapcsolatokat kiépíteni és 
folyamatosan bővíteni'' 

- Valóban, mini az Országos 
Horvát Önkormányzat elnöke Bu
dapesten van a székhelyem, de 
minden lehetőségem adott, hogy 

megfelelő mértékben részt vegyek 
a konzulátus területileg is illetékes 
hatókörének munkájában. Ha csak 
a legutóbbiakat sorolom fel: jelen 
voltam az. Európa Napon, a ma
gyar-horvát jogásztalálkozón és 
legutóbb a magyar-horvát férfi 
kézilabda-válogatott mérkőzésén 
Nagykanizsán. Ha a kapcsolatok
ról beszélünk, akkor el kell mon
danom, hogy sikerüli Nagykani
zsa, Letenye, Zalaegerszeg, Zala 
megye és a szomszédos horvát me
gyék és városok vezetőivel is jó 
kapcsolatot kiépítenem. Ebben a 
munkámban is sok segítségei kap
tam Tüttő István polgármester úr
tól. Persze, ezen a téren is nagyon 
sok pótolni valóm van. annál in
kább is szeretnék az elvárásoknak 
megfelelni, mert tudom, hogy a 
Kanizsa környékén elő horvátok 
mekkora morális támogatást nyúj
tottak a konzulátus létrejöttéhez. 
Nem szabad elfelejtenünk, hogy a 
Zala megyei horvátok hosszú évti
zedeken keresztül milyen hátrá
nyos helyzetben voltak. Társadal
mi szerepük ' marginalizálódott, 
nyelvük a „délszlávság" ölvén 
évében nem volt kívánatos az okta
tásban. Az igazságtalanságok és 
nehézségek ellenére a Mura-menti 
horvátok megőrizték büszkeségü
ket, identitásukat, ősi nyelvükéi, 
vallásukat és hagyományaikai, bi
zonyítva ezzel kitartásukat és szel
lemi szilárdságukul. A horvát ki
sebbségi önkormányzatok önálló 
jogi személyek, ezért közvetlenül 
az ő tevékenységüket befolyásolni 
nem áll szándékomban, de a velük 
való együttműködés a konzulátus 
számára létérdek. Ugyanez mond
ható el a civil szervezetekkel, az 
iskolákkal és a kullúrcsoporlokkal 
való együttműködésről is. Ezen cé
lok jegyében kívánok tavaszra az 
érintettek bevonásával a: új hor
vát nagykövet jelenlétében egy ta
nácskozási összehívni. Feltétlenül 
szeretnék még megemlékezni há
rom nagykanizsai segítőmről. 
Vargovics Józsefné a helyi Horvát 
Kisebbségi Önkormányzat elnöke. 
Gulyás László a Hrvatski Glasnik 
című hetilap főszerkesztője, és Vuk 
Veronika titkárnő kapcsolataival, 
rugalmasságával, ügyszeretetével 
sok esetben még a lehetetlenre is 
talál megoldást. Munkájukat és 
önzetlen segítségüket csak megkö
szönni tudom, hiszen a tiszteletbeli 
konzulnak csak erre van lehetősé
ge. 

Büki Erzsébet 
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Egy-egy gyermekhalál 
különösen felzaklatja az 
embereket . Ezután m é g 
ott is kórokozókat keres
nek, ahol a fertőzés való
színűsége a lehető legki
sebb mértékű. I lyenkor 
előtérbe kerül a védőol
tás, roham indul a gyógy
szertárak ellen, aztán ha 
a veszélyérzet csökken, 
még a fo lyamatosan 
szükséges megelőzés is 

H érvényét veszíti. 
- Ezért fontos a korrekt tájé

koztatás, jelen esetben éppen a 
kisgyerekek védőoltásáról -
mondta, dr. Bárányi En ikő , a 
városi kórház Gyermekosztá
lyának osztályvezető főorvosa 
akkor, amikor az agyhártya
gyulladással kapcsolatos laikus 
mende-mondákról kérdeztük. -
Először is - folytatta - különb
séget kellene tenni a különféle 
típusú kórokozók között. Agy
hártyagyulladást többféle élő 
kórokozó okozhat, a köztudat
ban leginkább a vírusok és a 
baktériumok oki szerepe tudott, 
de gombák és protozoonok is 
okozhatnak központi idegrend
szeri gyulladást. Ez utóbbiak 
jelentősége csekély, mivel sú
lyos társuló alapbetegség mel
lett alakulhatnak ki, másrészt 
az összes agyhártyagyulladás 
között száma elenyésző. A bak
teriális, gennyes agyhártya
gyulladás jelentősége nagy, 
mivel gyakoribb, s időnként 
halmozott előfordulást mutat. 
A kezelés szempontjából fontos 
hangsúlyozni, hogy kialakult 
megbetegedés esetében a kor
szerű új antibiotikumos és ki
egészítő kezelés mellett is még 
a súlyos fertőző betegségek kö
zé tartozik. Kórokozójukat is
merjük, a fertőződés módját is. 
Legfontosabb azonban, hogy 

ma már mindhárom bakteriális 
eredetű agyhártyagyulladással 
szemben vannak védőoltások, 
de ez valamennyi bakteriális 
alcsoporttal szemben nem 
nyújt védelmet. A Haemophilus 
influenzae B csoportbeli bakté
riummal szemben biztosít vé
delmet, ez a védőoltás ActHIB 
és PedvaxHIB néven került 
forgalomba. Ma már a magyar 
oltási naptárban a kötelező vé
dőoltások között szerepel. A 
Pneumovax 23 is Magyaror
szágon forgalomban lévő vé
dőoltás, mely a légúti fertőzé
sek mellett a meningitisek egy 
részében biztosít védelmet. Ma 
a figyelem középpontjában a 
Meningococcus kiváltotta agy
hártyagyulladás áll. A megbe
tegedés előfordulási gyakori
sága „kiegyensúlyozott", 
hosszabb visszatekintő statisz
tikai adatok alapján a megbe
tegedések száma lényegesen 
nem változott. A lakosság az 
utóbbi hónapokban több alka
lommal kapott tájékoztatást ar
ról, hogy B típusú megbetege
dések előfordultak, szórványo
san az ország különböző terü
letén. Zala megyében ilyen 
megbetegedés nem fordult elő. 
A preventio, azaz a védőoltás 
szempontjából hangsúlyozni 
kell, hogy a B típusúval szem
ben oltóanyag nincs, így a 
szervezet védettsége vagy tü
netmentes hordozóknál alakul 
ki, vagy betegség átállása kap
csán. Az A és C csoportbeli 
Meningococcus tok kivonatá
ból előállított védőanyag azon
ban van. S hogy most beszé
lünk védőoltásról, annak az a 
szakmai indoka, hogy járvány
ügyi előjelzések vannak a vár
ható C típusú agyhártyagyulla
dás számának esetleges emel
kedéséről. 

- Praxisában előfordult már 
agyhártyagyul ladásos kis be
teg? 

- Előző munkahelyemen, 
Miskolcon több is, de itt Nagy
kanizsán - az utóbbi tíz évet 
értem alatta '- összesen csak 
két alkalommal. A gondokat 
többek között az is okozza, 
hogy nem lehet elég időben a 
diagnózist megállapítani, a be
teg a legkorszerűbb és legoda
adóbb kezelés mellett akár 
órákon belül is súlyos állapot
ba kerülhet. A helyzetet még az 
is árnyalja, hogy Európában, 
így Magyarországon régebben 
a B jelű meningococus bakté
rium okozott megbetegedése
ket, viszont az utóbbi egy-két 
évben feltűnt a C variáns is. 
Feltétlenül meg kívánom je
gyezni, hogy az agyhártyagyul
ladás elleni védőoltást sem sza
bad kiemelten kezelni. Fontos 
szólni és tudni arról is, hogy 
hatékony védőoltásunk van a 
vírusos influenza, a tüdőgyulla
dás és a hepatitis ellen is. Ezek 
egy része az előfordulási gya
koriság és a betegség súlyossá
ga alapján kötelező jellegű, 
vagy fertőzéses megbetegedés 
veszélye esetén adandó. Míg 
más oltóanyag adása egyéni 
mérlegeléssel az egészségügyi 
dolgozó javaslata és a szülő 
hozzájárulása esetén adandó. 

- Mivel egészí thetnénk ki a 
fentieket? 

- Mielőtt a.kötelező és adha
tó védőoltásokról szólnék, elő
rebocsátom, hogy minden vírus 
mellé nem lehet védőoltást állí
tani. A felnőtteknek maguknak 
kell eldönteniük, hogy például 
influenza vagy tüdőgyulladás 
ellen beoltatják-e magukat. 
Egészen más a helyzet a gyere
kek esetében. Általában az a 
tapasztalat, hogy a szüleik 

rendre kikérik a gyermekorvos 
tanácsát. Illetve a kötelező vé
dőoltásoknál - BCG, DPT, jár
ványos gyermekbénulás, ka
nyaró, mumpsz, rubeóla vagy 
hepatitis B esetében - a kötele
ző jelleget természetesnek ve
szik. A meningococcus fertőzés 
elleni védőoltás nem kötelező, 
de már beszerezhető, hiszen a 
vakcinák gyógyszertári forga
lomba kerültek. Tudomásom 
szerint Nagykanizsa gyógy
szertáraiban is kaphatók. Ez
után nézzük az. agyhártyagyul
ladás elleni védőoltást! Ez ad
ható védőoltás, sehol a világon 
nem tartozik a kötelező oltások 
jegyzékébe. Nem is olyan ré
gen egy nagymama azt kérdez
te tőlem, hogy mondjam meg 
őszintén, jelen esetben én beol
tatnám-e a gyermekemet agy
hártyagyulladás ellen. Őszintén 
mondtam ki az igent, mert az. a 
véleményem, ha van és elérhető 
az oltóanyag, akkor azt be kell 
adni. Említettem már a fertőzés 
három típuséit. Sajnos, a B tí
pusú meningococcus ellen még 
nem sikerült előállítani védőol
tást, az A és a C jelű ellen vi
szont igen. A házi gyermekor
vosok pontosan tudják, hogy 
melyik életkorban milyen vak
cina, meddig nyújt védettséget 
és mikor célszerű az oltást 
megismételni. 

- Mire hívjuk fel a kisgyere
kes szülők figyelmét? 

- A hirtelen magas láz min
dig tünete, valamilyen kezdődő 
betegségnek. Ha mellé még há
nyás, bőrvérzés, idegrendszeri 
tünetek is járulnak, ne késle
kedjünk, gondoskodjunk minél 
hamarabb kórházi elhelyezés
ről. Ilyenkor valóban igaz az a 
mondás, hogy aki időt nyer, 
életet is nyer. 

Büki Erzsébet 



AZ MONTINENCIA GYÓGYÍTHATÓ 
Az új műtéti eljárás dunántúli fellegvára Győr és Nagykanizsa 

Az inkontinencia - ismer
tebb nevén akaratlan vizelet
vesztés - népbetegségnek szá
mít Magyarországon. A hozzá
értők becslése szerint félmillió
ra tehető az érintettek száma. 
A kellemetlen tünet elviselői-
nek 75-80 százaléka nő, és el
sősorban a 40 év feletti korosz
tálynál gyakori. Összehasonlí
tó adatok szerint Magyarorszá
gon kétszer akkora az inkonti-
nenciában szenvedők aránya, 
mint Nyugat-Európában. So
kan nem is tudják, hogy a be
tegség enyhe stádiumában 
eredményesen kezelhető, sú
lyosabb változata műtéti leg 
megszüntethető. A betegség 
kezelésére, megszüntetésére 
többféle eljárás kínálkozott 
idáig is. Az eddigi műtéti eljá
rások nem kielégítő e redmé
nyéből kiindulva, svéd kutatók 
a vizelettartás mechanizmusá
nak tanulmányozása alapján, új 
módszert dolgoztak ki az in
kontinencia megszüntetésére. 
Kifejlesztettek egy szalagot, 
amit a szervezetbe felhelyezve 
a betegség, az akaratlan vize
let vesztés szinte azonnal, a 
műtétet követő 24 órán belül 
megszüntethető helyi érzéste
lenítéssel, és a műtét után n e m 
marad heg. A z . úgynevezett 
TVT-szalaggal végzett műté
tek eredményei - nemzetközi 
tapasztalatok alapján - nagyon 
jók. A betegek 90 százalékánál 
teljes a gyógyulás. 

Dr. Szabó Csaba, a kórház 
főigazgatója és Lipták József 
főorvos, sajtótájékoztatón is
mertette az újságírókkal az új 
műtéti eljárást, amellyel sok nő 
betegsége eredményesen gyó
gyítható. Dr. Szabó Csaba 
hangsúlyozta: nem szoktak új 

műtéti eljárásokat széles kör
ben propagálni , de szükségét 
érzik annak, hogy ez kivételes 
alkalom legyen. Az ellátandók, 
a lakosság körében el kell ter
jeszteni az információkat, hogy 
foglalkozzanak a betegséggel 
annak ellenére, hogy többé-ke
vésbé megtanultak vele élni. 
Egy olyan speciális témáról 
van szó, amit ún. diszkrét be
tegségnek nevezünk, amiről az 
emberek egymás között sem 
nagyon beszélnek, ezért az erre 
vonatkozó gyógyítási eljárások 
is egy kicsit a háttérben marad
tak eddig. Aki nem tudja meg
gátolni, hogy akarata ellenére a 
vizelete elcsepegjen, előbb 
utóbb másodrendű egészségű 
embernek fogja magát érezni. 
Ez egy igen sajátos állapot. El
jutott az orvosi tevékenység 

odáig, hogy megvannak a 
megoldások. 

Lipták József az urológiai 
osztály osztá lyvezető főorvosa 
rendelkezik mindazokkal a ta
pasztalatokkal , amelyek az új 
műtét bevezetéséről szólnak. 
A vizeletcsöpögés nem önál ló 
betegség, hanem kü lönböző 
betegségcsopor tok okozzák. 
Az új műtéti eljárás bevezeté
se fél éve kezdődöt t el Magya 
rországon. Miskolc , Budapest , 
Győr után a nagykanizsai vá
rosi kórház urológiai sebészeti 
osztálya vállalta fel az új mű
téti eljárás alkalmazását . A z 
osztály egy éve rendelkezik az 
inkontinencia pontos diag
nosztizálásáfa a lkalmas mű
szerrel. A műszeres vizsgála
tok eldöntik, hogy a beteget 
kell-e vagy lehet-e operálni . 

Fél éve a konzervatív kezelési 
el járások (intimtorna) terén is 
e redményeket értek el. A 
Nagykanizsai Városi Kórház
ban, az országban szinte egye
dülál lóan teljes a betegség le
hetséges gyógymódjainak kö
re, amióta az urológiai sebé
szeti osztályon a TVT-műté te-
ket is elvégzik. Az első kilenc 
műtét sikerrel zárult. A műté
tek során alkalmazott 
120000 forintba kerülő -
TVT-szalagér t a betegeknek 
nem kell fizetni, jóllehet a 
Társadalombiztosí tásnál még 
nem ért célba az eszköz finan
szírozásának ügye. 

A nagykanizsai kórház, a za
lai régió betegeit tudja fogadni, 
beutaló nélkül kereshetik fel a 
betegek az osztályt. 

Bakonyi Zsóka 

ÁTADTAK AZ OTTMff 
2 0 0 1 . január 17-én. szerdán 

11.15 órakor került sor Nagy
kanizsa Megyei Jogú Város 
Idősek Otthona Idősek Gondo
zóháza ünnepélyes avatására. 

Az ünnepélyes megnyitó so
rán Tüttő István polgármester 
köszöntője után Harrach Péter 
szociális és családügyi minisz
ter úr avatóbeszédére került 
sor. 

A szalag átvágásánál közre
működött Dr. Csákai Iván, a 
Szociális és Egészségügyi Bi
zottság elnöke. 

Az ökumenikus áldás és 
szentelést követően a Nagyka
nizsa Állami Zeneiskola Orff 
ütőegyiittese adott műsort. 



KÉZILABDA 
A kanizsai sportbarátok kézilabdázás 

iránti szeretetét jól érzékeltette a magyar 
férfiválogatott városunkban töltött néhány 
napja, melynek keretében felkészültek a 
horvát válogatott elleni összecsapásra. Az 
edzések népes látogatottsága, majd a mér
kőzés minden előzetes várakozást felül
múló nézettsége jelezte, hogy női és férfi-
csapataink kilencvenes évekbeli élvonal
beli szereplése nem múlt el nyomtalanul a 
szurkolók emlékezetében. Igaz, mindkét 
gárda a hazai bajnokság harmadik vonalá
ban küzd a pontokért, immáron második 
évadja. Egyik csapatban sincsenek már 
nagynevű idegenlégiósok, gyakorlatilag 
színtiszta kanizsai játékosokból állnak az 
együttesek. Ennek ellenére becsülettel 
helytálltak az alsóbb osztály jó néhány je
lentősen megerősített csapatával szemben, 
s az őszi szezonban a váltnál is jobb telje
sítménnyel rukkoltak elő. Az izzós fér-
fígárdának egyfajta erősítést jelentett, 
hogy néhány egykori kiválóság, közte a 
legendás kapus Kálóczy László, valamint 
Bazsó Gábor és Bánlaki Tibor is visszatért 
az aktív játékosok sorába. A fiatalok is 
,,felnőttek" a feladathoz, Babati Szabolcs, 
Siti Tamás, Takács Pál és a többi egykori 
ifista is már bizonyította tehetségét a baj
noki találkozókon. Nem voltak vérmes re
ményeik, az 1-6. hely megszerzését tűzte 
ki a szakvezetés. Az első négy fordulót ve
retlenül zárták, majd a nagy favoritok -

AUTOCROSS 
Városunk technikai sportját,' i l letve 

annak helyi rendezvényeit évek óta már 
csak a motocross- és az autocross-ver-
senyek jelentik. Immár hagyományos 
rendezvényeik a tavaszi és őszi magyar 
bajnoki futamok, amelyek kapcsán Ka
nizsára zarándokolnak a sportág hazai, s 
nemegyszer külföldi kiválóságai is. A z 
autocross hazai bajnoksága a kanizsai 
évadnyitó futammal rajtol évek óta, s itt 
is zárul a Csónakázó-tó melletti pályán. 
Az elmúlt években olykor több kanizsai 
szakosztály vonultatta fel versenyzőit -
Sörgyár SE. IPOSZ SE. Thury SE. 
Autocross SE, Magic Team színeiben 
- , váltakozó sikerrel. A kanizsai verse
nyekre je l lemző volt, hogy a helyiek 
nem voltak ,.próféták" saját hazájukban, 
sikereiket többnyire az idegenbeli futa
mokon érték el. Több országos bajnoki 
címmel büszkélkedhetnek autocrosso-
zóink, a legeredményesebb Radák Sán
dor, aki az 1600 ccm alatti kategóriában 
négyszer érdemelte ki a legjobbnak járó 
trófeát. A képzeletbeli stafétabotot Atti
la fia vette át idővel, aki ifistaként már 
aratott babérokat, s 1994-ben felnőtt 
magyar bajnoki címet is szerzett. A z 
aranyérmes helyet természetesen szeret
te volna megvédeni , vagy idővel ismét 
elhódítani, ám az eltelt j ó fél évtized 
alatt sajnos nem sikeredett. A bosszan
tó az egészben, hogy ez többnyire nem 
a versenyzői adottságok, hanem műsza
ki problémák, a sokat emlegetett „tech
nika ördöge" jelenléte miatt adódott. A z 
utóbbi években Magic Team néven sze
replő kanizsai csapatot tavaly már csak 

Csurgó és Simontornya - ellen vesztettek 
idegenben. A szinte „betervezett" veresé
gek után aztán ismét sorozatban jöttek a 
győzelmek, s a Marczinka Csaba edző ál
tal vezérelt gárda végül a harmadik helyen 
zárta az őszi szezont. A tavaszi, visszavá
gó sorozat sorsolása jóval kedvezőbb az 
őszinél, hiszen a riválisokkal hazai -
Zsigmondy-Winkler-csamok - pályán 
mérkőznek, s valószínűleg itt fog majd el
dőlni a bajnokság végső kimenetele. Az 
persze nem biztos, hogy a riválisokkal 
szemben nyernek, s ezzel nagy lépést tesz
nek a bajnokság megnyerése és az NB 
I/B-be visszakerülés felé. de felcsillanthat
ják a reményt, hogy van reális lehetősége 
a minőségi kézilabdasport visszahozására 
városunkban. A férfiak produkcióját, ha 
úgy tetszik, az évtizedeken át olajos szí
nekben szereplő női kézisek mintegy 
„megfejelték". Tették ezt annak ellenére, 
hogy az új évadban indulásuk eleinte kér
déses volt. Az Olajbányász SE megszűné
sével ugyanis kérdésessé vált létezésük, s 
ha a M Á V NTE vezetése nem nyújt segítő 
kezet, talán szét is szélednek. Szerencsére 
a felkészülést is már a MÁV NTE-csar-

a „kis" Radák képviselte a hazai és 
nemzetközi versenyeken, mivel az egy
kori csapattárs „papa" és Papp Sándor 
anyagi okok miatt abbahagyta a ver
senyzést, s a junior bajnok ifjú Balta 
Ferenc a kedvezőbb anyagi kondíciókat 
felkínáló Botka Team-hez igazolt. A z 
anyagi nehézségek ellenére Radák Atti
lának (képünkön) sikerült elindulnia va
lamennyi magyar és két nemzetközi zó -

nokban végezhették, még olyan „áron" is, 
hogy a kosárlabdapalánkokat nekik kellett 
a ..parkolóba" tolniuk, hogy edzeni tudja
nak. Ezek a tréningek nem voltak amolyan 
könnyed játszadozások, hiszen az egykori 
játékostárs, a TF-en edzői képesítést szer
zett, s a Marcali NB l-es csapatában to
vábbra is aktív játékot folytató Szloboda 
Judit személyében keménykezű edzőt kap
tak, aki élvonalbelihez hasonló szintű fel
készülést vezényelt az együttesnél. A ke
mény munka aztán meg is hozta az ered
ményt. A jelentősen megerősített Hévíz 
otthonában szenvedtek csak vereséget a 
második fordulóban, s utána zsinórban 
hozták a győzelmeket. A hévíziek sem 
maradtak veretlenül, s ezzel Lászlóék lis
tavezetővé léptek elő. Sajnos az évadzárón 
kikaptak Tamásiban, s ezzel elúszott az 
őszi elsőség, ám a második hely megszer
zése sem lebecsülendő a lehetőségek és az 
erőviszonyok tekintetében. Egy hasonló 
tavaszi szezonnal a dobogó legfelsőbb fo
ka sem látszik elérhetetlennek, ami a ma
gasabb osztályba jutást eredményezhetné. 
A z mindenesetre megfontolandó, amit 
Hajdú János, a magyar férfi kézilabdavá-

nafutamon, s főleg a túrkevei verseny 
megnyerésével bebiztosítania ezüstér
mes helyét a hazai és zónaversenyben. 
A z idei évadra ismét négykerékmegha
jtású, felújítás alatt álló Audi-motoros 
autójával készül, s ha megfe le lő támo
gatást is kap, nem tartja elérhetetlennek 
az újabb magyar bajnoki c ím megszer
zését. 

B.Z. 

lógatott szövetségi kapitánya mondott, 
hogy félig profi, félig amatőr - munka 
mellett sportoló - játékosok foglalkoztatá
sával akár 5 millió Ft-ból is működtethető 
egy kézilabdacsapat a második vonalban. 
Erre példát is hozott fel. mégpedig a 
Szentendre együttesét, amelynél elnökhe
lyettesként tevékenykedik. Remélhetőleg a 
neves szakember nem csalódik sem város
unk vezetésében, sem a kézilabdázást sze
rető és értő sportbarátokban, s hamarosan 
ismét magasabb osztályokban szereplő 
csapatok, valamint ehhez méltó helyszín, 
jelesül egy valódi sportcsarnok áll majd 
rendelkezésre. 

B.Z. 

VÍVÁS 

NŐI KARDCSAPAT 
VILÁGKUPA-PREMIER 

MÁJUSBAN 
Az idei évtől módosult a verseny

kiírás a női kard Világkupa verseny
sorozatában. Azon országokban, ahol 
eddig két egyéni viadalt rendeztek, az 
egyik csapatversennyé változik. Ez 
valójában rangosabb, mint az egyéni 
versenyek, hiszen országonként a há
rom legjobb alkotja a csapatokat, s az 
elért helyezés befolyásolja a világbaj
nokságra történő besorolást. Többek 
között erről is tájékoztatta Kovács 
Tamás, a Magyar Vívószövetség 
technikai igazgatója Tüttő István pol
gármestert és a sajtó képviselőit azon 
a megbeszélésen, amelynek fő témája 
a világkupa-versenyekben történt vál
tozások városunkat is érintő kérdései 
voltak. A nemzetközi szövetség veze
tői is elismeréssel nyilatkoztak az 
előző évi kanizsai női kard VK rende
zéséről, s a hazai szövetség szeretné, 
ha a következő négy évben is Nagy
kanizsa lenne az egyik viadal, jelesül 
a csapatverseny helyszíne, s ehhez 
kérte a város vezetésének támogatá
sát. Tüttő István polgármester meg
erősítette a város fogadókészségét. 
Kovács Tamás a szövetség hathatós 
segítségét ígérte. Az idei női kaid 
csapat VK-versenyre május 12-13-án 
kerül sor, várhatóan népes részvétel
lel. A technikai igazgató szólt a vívó
szövetségben várható változásokról, 
amely a márciusi közgyűlésen kerül 
megtárgyalásra. A szövetség vidéki 
vívócentrumok kialakítását szorgal
mazza, s ezek között kiemelt helyen 
szerepel városunk. A találkozó végén 
átadta Bálits Károlynak, kanizsai és a 
megyei vívóélet kiemelkedő egyéni
ségének, vezetőjének a Magyar Vívó
szövetség kitüntetéséi, egy arany 
díszkard kicsinyített mását, s vala
mennyi sportbarát jókívánságait is 
tolmácsolta közelgő hetvenedik szü
letésnapja alkalmából, 

B.Z. 

RADAK ISMÉT 
WÍ TCf Í?P MIT C 
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LABDARÚGÁS OLVASÓI LEVÉL 

Megkezdték... 

PÉNZ ÉS EDZŐ 
IS VAN MAR 

A Nagykanizsa FC sorsa a bajnoki 
szezon végéig rendeződni látszik. A 
fociklubot működtető önkormányzati 
kft-nek - ha nyögve-nyelősen is - , a ja
nuár 2-ai újabb soron kívüli közgyűlé
sen megszavazta a kért támogatást (35 
millió Ft) a testület, s ennek (is) kö
szönhetően Marton István továbbra is 
elvállalta az ügyvezetői teendők ellátá
sát. Azt viszont elérték a halogatással, 
hogy az edzői posztra kiszemelt Őze 
Tibor elállt a további tárgyalásoktól, s 
új tréner után kellett nézni a klubveze
tésnek. Nem mondhatni, hogy csak 
szűkebb környezetükben néztek szét, 
hiszen a határon túlról, jelesül Jugosz
láviából szerződtettek mestert a csapat
hoz. A vajdasági Szabadkáról érkezett 
Slobodan Kustudic (ejtsd: Kusztudity) 

SAKK 

ORSZÁGOS 
IFJÚSÁGI SAKK 

CSAPATBAJNOKSÁG 
A 7 fordulós svájci rendszerű 

versenyen a csapatok 6 fővel álltak fel. 
18 év alatti játékosok indulhattak, ebből 
egy lány és egy 1988. 01. 01. után 
született fiatal indítása volt kötelező. 
Magyarország legrangosabb, és az után
pótlás-neveléssel foglalkozó egyesületek 
kiemelten legfontosabb versenyére óriási 
létszám jött össze, 43 csapat adott le 
nevezést. 

A Nagykanizsai Tungsram Sakk-klub 
ismét indult - igaz erősen tartalékosán, 
de így is a tavalyi eredményétől csupán 
fél pontra maradt el és a 11. helyen 
végzett. 30,5 ponttal a Barcza BEAC 
csapata nyert, az utóbbi idők legjobb 
csapatát, a Paksot előzték meg. 

Mi 24,5 pontot szereztünk, a har
madik táblán Molnár Márton 5,5 ponttal 
a csapat legjobb pontszerzője lett, 
Flumbort András és Biskopics Boglárka 
5 pontot ért el, előbbi az ország legjobb 
ifijének tartott Bokros Albertet 20 lépés
ben verte (!), míg Bogi a tavalyi teljesít
ményhez képest 100%-ot javult. Szabó 
Virág 3,5 pontot ért el, lány 2. táblán, 
rajta kívül csak az olimpikon Gara Anita 
volt képes erre. Két újoncot senki nem 
avatott rajtunk kívül, Molnár Regő 3, 
míg Simon Kriszti 2,5 ponttal zárt. A 
versenyen a Dunántúl második legjobb 
csapata lettünk, megelőzve a szinte csak 
utánpótlással foglalkozó Szombathely és 
Tapolca csapatát is. 

A verseny alatt ülésezett az MSSZ 
utánpótlásért felelős szervezete. 
Bagonyai Attila három új dologról szá
molt be. Az általános iskolásoknál 
felújítják az egyéni országos döntőt és 
Debrecenben rendezik áprilisban. Újra 
lesz 20 év alattiak szuperbajnoksága 

nem ismeretlen a hazai focibarátok 
előtt, hiszen három éve már tevékeny
kedett a Videotonnál. A több jugoszlá
viai élvonalbeli együttesnél, sőt a válo
gatottnál is edzősködő, mesteredzői 
minősítéssel rendelkező Kustudié-tyal 
fél plusz egy éves szerződést kötöttek, 
amelynek változatait a csapat tavaszi 
szereplése is befolyásolhatja. A mester 
munkáját Nyári József, egykori focis
tája is segíti pályaedzőként, Iványi La
jos mellett. Hétfőn (január 8-án) talál
kozott először a csapattal, s tartotta az 
első edzést. Vasárnap Zalaegerszegen 
már tétmeccseket játszottak a teremtor
nán, szerdán pedig elkezdték a szabad
téri előkészületi mérkőzések sorát is. 
Kusztudic mesternek január végéig kell 
kiválasztani a jelenlegi keretből azt a 
22 labdarúgót, akikkel nekivágnak az 
őszinél jóval sikeresebbnek remélt baj
noki szezonnak. A jugoszláv edző hit
vallása mindenesetre szimpatikusnak 
tűnik, hiszen a támadó foci híve, s elve, 
hogy az edzőtől a játékosokig izzadság
gal kell megkeresni minden forintot. 

B.Z. 

Budapesten, ezen bárki indulhat, ha 
értékszáma adott, akár 10-12 évesen is! 
A harmadik: a játékidő gyorsul, és 
bevezetik a Fischer-sakkórákat, ezt már 
a Lékó-Kramnik párosmeccsen többezer 
néző is láthatta. Volt egy negyedik dolog 
is, de erről nem szívesen beszélt, hiszen 
negatív kritikát kapott azért, hogy a 
régiójából csak a Nagykanizsa indult és 
ez évek óta így van már. 

* * * 
20 fővel startolt Nagykanizsa városi 

sakkbajnoksága, mely Bori Ferenc az 
egykori kiváló játékos és szervező nevét 
viselte. 

Három forduló után már csak 
Kercsmarics József 100%-os a mezőny
ben. Egységes játékkal vette az eddigi 
akadályokat. Ot szintén esélyesek köve
tik. Papp Nándor ellen Zámbó Tamás -
az NB Il-es csapat vezetője - rabolt el 
bravúrosan fél pontot, és ugyanezt tette 
Molnár Márton is, aki Flumbort András 
- aki fiatal kora ellenére már kétszeres 
címvédő - a verseny első számú esélye
se ellen volt eredményes. A két 15 éves 
fiatal nagy csatában osztozott a ponton. 
A legfiatalabbak közül Biskopics Bogi 
és Molnár Regő teljesítménye érdemel 
figyelmet. 

Érdekesebb eredmények: 
Első forduló: Flumbort-Lukács 1-0, 

Biskopics-Papp 0-1, Kercsma-
rics-Vlasics 1-0, Molnár M.-Simon K. 
1-0, Somogyi-Szilárd 1-0, Tóth Já
nos-Szűcs 0-1. 

Második forduló: Szűcs-Flumbort 
0-1, Kardics-Kercsmarics 0-1, Simon 
M.-Molnár M. 0-1, Mátés-Somogyi 
0-1, Papp-Zámbó 0,5-0,5, Luk-
ács-Biskopics B., Simon K.-Molnár R. 
0,5-0,5. 

Harmadik forduló: Flumbort-Mol-
nár M. 0,5-0,5, Kercsmarics-Somogyi 
1-0, Szűcs-Papp 0-1, Zámbó-Kardics 
1-0, Biskopics-Szilárd 1-0, Molnár 
R.-NémethR. 1-0. 

Nagykanizsa, 2001. január 8. 
Bagonyai Attila technikai vezető 

MINŐSÉG - KÉZILABDA - DOPPING(?) 

Tisztelt Szerkesztőség! 
A Kanizsa Hetilap legutóbbi számában (I. II.) remek és jól sikerült 

cikket közölték a kézilabdáról, csakhogy: 
- Vitaindítónak idézném a megjelent első mondatot: „A kézilabdázás 

szeretete nem új keletű Nagykanizsán, a már-már legendás emlékű 
Gazdász férficsapata alapozta meg annak idején a sportág iránti ra
jongást a sportbarátok körében. " Ez a bővített kijelentő mondat sántít! 

Volt egyszer egy Kőolajbányászati és Mélyfúróipari Technikum, azaz 
a KBMT. A kötelező bányászegyenruha, az egyensapkán azzal a körbe
futó kék-fehér csíkkal és sok-sok jó kézilabdással, akiket Kollmann Pál 
testnevelő tanár (akit a néhai iskolaválogatottak nevében e sorok írója 
szeretettel és tiszteletlel köszönt) gyűrt, faragott és liajtott az újabb és 
újabb kézilabdasikerek felé. A minőségi kézilabda 1957-ben indult sze
retett városunkban. 
A teljesség igénye nélkül: 
1. 1959-ben új pálya Celldömölkre, úgyszintén új, bitumenes pálya 

avatására Bázakerettyére a KBMT válogatottját hívták meg váro
sunkból. 

2. 1960-ban a KBMT III. a osztálycsapatát kihívta a Russay Olivér ta
nár úr vezette Mezőgazdasági Technikum Gazdász válogatottja egy 
mérkőzésre, az eredmény 40-0 volt, ide. A Gazdász csapatából való 
többek között: Szőke Feri, Horváth Misi, Gerő Bandi. 

3. A Kanizsai Dózsa Laktanya csapata az NB Il-re történő osztályozó
ra, felkészülésre mindig a KBMT csapatát kérte fel edzőpartnernek, 
a „ ruha " minden alkalommal kétszámjegyű különbséggel oda. 

4. 1960-ban a tsz-ek szervezésekor napirenden voltak az ifjúsági-mun
kás-paraszt találkozók. Ilyen alkalomból kerültünk a technikumba)! 
május végén ingyenvonattal Gelsére. Több sportág mellett az. ottani 
kézilabdacsapat új szerelésben (lábszárvédő is) várta az ideális el
lenfelet. Hát megkapta! A KBMT válogatottja előzetesen nem tudott 
a gelsei igényről, ezért fürdőnadrágban és mezítláb „szerelésben" is 
lelépte az ellenfelet. 

5. 1960-ban a nyári szünetben önként-kötelező (!) titulussal „nyaralt" 
többek közt véletlenül a KBMT kézilabda-válogatottja is a hansági 
szabadonválasztott vízelvezető-árokásó tanfolyamon két hétig. A 
munka utáni sportversenyek közül a Kézilabda Hanság Kupát a du
nántúli középiskolák közül utcahosszal, veretlenül nyertük meg. 
A fenti eseménynaptár eltörpül a tanévenként kétszer megrendezett 

Olaj-Gimi kézilabda-összecsapások mellett. A Gimiből Szántó Zoltán 
tanár úr vezetésével Gruttó Józsi, Béres Sanyi, Uz.soki Laci, Lehota 
Jancsi, Kassai Árpi. Az Olajból: Balogh Gyuszi, Horváth Lali, Viola 
Tomi, Kuzsner Pityu, Plander Pisti neve maradt meg - 40 év távlatából 
- bennem. 

Minden alkalommal - vérre is menő - presz.tízsmeccset vívtunk 5-
600 tanuló (néző) állandó hangorkánja mellett. A félidőkben - emlé
keim szerint - szeretett tanárunk kiosztotta a doppingszert, azaz. 2-3 db 
szőlőcukrot, melyet a mai nyelven sztárgázsinak is lehelne nevezni. A 
végeredmények mindig, minden alkalommal győzelem ide. 

Amikor elballagtunk a technikumból - Pintér Pisti - a kézilabda vá
rosi szaktekintélye - vadászott a volt olajos kézilabdásokra. hogy erő
sítsék a MAVNTE kézilabdacsapatát. Sajnos, csak rövid ideig segíthet
tünk, mert mindenkit szólított a hivatása. 

A teljesség igénye nélkül - nagy vonalakban - vázoltam, hogy kik 
alapozták meg a minőségi kézilabdát Kanizsán. Az. úttörőmunkát az. 
olajos „nagyapa" játékostársaimmal együtt nem engedjük át senkinek 
semmi áron. 

Tisztelt Öcsém-Uram, Bacskay Zoltán! 
Úgy tudom, hogy Te is a Zsigmondyban végezlek tagja vagy a nagy 

olajos csalóidnak, családon belül pedig nem magázódunk. 
Az elkövetkezőkben kívánok minden jón neked és JÓ SZERENCSÉT! 

A balkezes Végvári Zoltán - jobb I. 



„AKINEK EGYSZER MEGÉGETTE A SZÁJAT A FORRÓ TEJ, 
UTÁNA MEGFÚJJA A TEHENET IS." 1 

MMMMAMMMMSSMMMMMMX (ISILICRCTLÍÍLL) 

K U L T U R Á L I S 
P R O G R A M O K 

HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI 
KÖZPONT 

A Pécsi Tudományegyetem BTK Gyakorló Intézménye 
, Széchenyi tér 5-9. Tel./fax: 310-465 

E-mail: h.smk@iiagykaniz.sa.hu, vagy llsmk@kanizsa.dhs.org 
Jegyárusítás 14-18 óráig. Tel.: 311-468 

Január 22. 14.1)0 óra: A MAGYAR KÖZMŰVELŐDÉS AZ ÚJ 
ÉVEZREDBEN. 

Január 22. 17.00 óra: FÁTH LAJOS NÉPMŰVÉSZETI GYŰJ
TEMÉNYÉNEK KIÁLLÍTÁSA. Megnyitja: Katona Edit 
néprajzkutató. Megtekinthető: február 8-áig. 

Január 22. 18.00 óra: A MAGYAR KULTÚRA NAPJÁNAK 
ÜNNEPE. Köszöntői mond: Tüttő István. Nagykanizsa Me
gyei Jogú Város polgármestere. 

Január 23. 19.00 óra": FEKETE PÉTER - operett (BRÓDY-
BÉRLET). A zalaegerszegi Hevesi Sándor Színház előadása. 
Főbb szerepekben: Kricsár Kamill. Farkas Ignác. Pap Lujza. 
Tánczos Adrienn. Rendező: Megyeri Zoltán. Belépődíj (pót
szék): 900 Ft. 

Január 24. 19.00 óra: FEKETE PÉTER - operett (RÁTKAI-
B ÉR LET). Belépődíj (pótszék): 900 Ft. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HÁZA 
(Kiskastély) 

Erzsébet tér 14-15., Telefon: 313-920 

SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS BRUNNER ERZSÉBET fes
tőművészek kiállítása. 
Z. SOÓS ISTVÁN festőművész állandó kiállítása. 
A Képzőművészetek Háza nyitva: 10-17 óráig, hétfőn szünnap. A 
belépés díjtalan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
K5 út 5. Telefon: 314-596 

EMI-ÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A THURY GYÖRGY 
MÚZEUM. Megtekinthető; hétfőtől péntekig 10-17 óráig, szom
bat, vasárnap szünnap. Belépődíj; felnőtt 170 Ft/fő. diák. nyugdí
jas: 85 Ft/fő. csoportos: 110 Ft/fő családi jegy (minimum 4 fő): 
280 Ft. Elfíre bejelentett iskolai csoportoknak a kiállítás látogatása 
ingyenes 

ERKEL FERENC 
OLAJIPARI MŰVELŐDÉSIHÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 

Január 25. 15.00 óra: OLAJIPARI NYUGDÍJASOK FARSAN-
GI BATYUSBÁUA. 

Január 26. 18.00 óra: IRODALMI KÁVÉHÁZ. Vezeti: Bako
nyi Erzsébet. 

Január 27. 8.00 óra: A NAGYKANIZSAI MÉHÉSZ EGYESÜ
LET ESZKÖZBEMUTATÓVAL EGYBEKÖTÖTT SZAK
MAI ELŐADÁSA. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa* Ady u, 14. Információ 311-163, 

Bővebben olvashatnak programjainkról honlapunkon: 
WWW.vkkanizsa.c3.hu, e-mail: adinin@vkkanizsa.c3.hu 
Gyermekkönyvtár, Zrínyi u. 33. Információ: 312-180, 

e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

2001. JANUÁR L-JÉTŐL A KÖNYVTÁR NYITVATARTÁSI IDEJE: 
HÉTFŐ 13.0(1-18.30 óráig. KEDD 13.00-18.30 óráig. SZER
DA 13.00-18.30 óráig. CSÜTÖRTÖK 13.00-18.30 óráig, 
PÉNTEK 13.00-18.30 óráig, SZOMBAT 8.00-12.00 óráig. 

KISKANIZSAI FIÓK (HAJGALÓ S. u. I.): hétfő-szerda: 13.00-18.1X) 
óráig. kedd. csütörtök, péntek: 10.00-18.00 óráig. 

HEVESI ÚTI (HEVESI S. U. 6.): hétfő-péntek: 13.00-18.00 óráig, 
szerdán 9.00-12.00 óráig is. 

GYERMEKKÖNYVTÁR (ZRÍNYI U. 33): hétfő-péntek: 12.00-18.00 
óráig, szombaton 8.00-12,00 óráig. 

Január Boldogasszony hava, Télhó hava, Bak ha
va. A hónap 31 napos, melyből a 4. hét első napja a 
22. 
22. hétfő Vince napja. A latin Vincentius rövidülése. 
Jelentése: győztes. Egyéb névnapok: Artúr. Dorián, 
Cintia. Azt tartja fáma erre a napra: ha olvad, akkor 
jó lesz az ez évi szőlőtermés. Hát úgy látszik, ez 
most nem így lesz. 

23. kedd Zelma. Az Anzelma - az Anzelm férfinév
ből származik, amely germán eredetű, és jelentése: 
istenség + (védő)sisak - és a Szalóme - héber erede
tű bibliai név. jelentése bizonytalan: béke, épségben 
lévő - német megfelelőinek a becézője. Egyéb név
napok: Alfonz. János, Rajmund, Emese. Mária. 

24. szerda Timót. A Timót a Timóteusz név magyar 
rövidülése. Eredetének folyamata: a görög 
Timotheosz név latin Timotheus formájából szárma
zik. Jelentése istentisztelő. Egyéb névnapok: 
Bertram, Erik, Ferenc, Erika, Xénia, Oxána. 

25. csütörtök Pál. Ez a név a latin Paultts névből 
származik. Jelentése: kicsi. Egyéb névnapok: Apos
tol, Henrik, Henriett. Henrietta. 

26. péntek Vanda. Lengyel eredetű név, egy monda
beli királylány neve. Jelentése vend nő. Egyéb név
napok: Balambér. Ticián. Paula. Titánia. Vanda. 

27. szombat Angelika. Latin eredetű név. Jelentése: 
angyali, angyalhoz hasonló. Egyéb névnapok: János, 
Angéla, Angelika. Ulászló. 

28. vasárnap Károly. Eredetileg régi magyar sze
mélynév, a török eredetű kárul, karvaly madárnévből 
származik. Már a középkorban azonosították azon
ban a germán eredetű német Kari névvel. Történhe
tett ez azért, mert ennek latinosított Carolus formája 
-us nélkül hasonlóan hangzott, mint a magyar név. A 
germán név jelentése: szabad (férfi), legény, paraszt. 

SPORTPROGRAMOK 
Kosárlabda: XIII. Thury Kupa középiskolás fiú nemzet
közi verseny, szombat 9.30, Thury SZK1 tornaterme. NB 
l/B-s női: MÁV NTE-Monor, vasárnap 17 óra. MÁV 
NTE-csarnok. 
Ökölvívás: Magyar csb-mérkőzés: Dél-Dunántúl-Buda
pest II., szombat 17 óra, MÁV NTE-csarnok. 
Teremlabdarúgás: Téli Kupa városi terembajnokság cso
portmérkőzései, vasárnap 8 óra. Olajbányász-csarnok. 

Januári programok a Kanizsa Plazában 
Január 21. (vasárnap) 9.30 órától: FITNESS P L A Z Á -

játékos torna, tánc a FITNESS CENTER bemutatójával 
és irányításával. 

Január 27. (szombat) 15 óra: UTAZÁS BOHÓCIÁBA 
A POM-POM EGYÜTTESSEL. Vidám gyermekműsor 
- felnőtteknek is! 

H A B A J 
V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16—7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 313-274. • 
Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től bél tőn 7 
óráig: 313-380. Címük: Nk. Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9-14 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 313-131 -es telefonszámon. 

Mentők: 104 
Tűzoltók: 105 

Rendőrség: 107 

Két rendőr bemegy egy 
gyorsbüfébe. 

- Kérünk két hamburgert, 
- Pechetek van. a hamburger 

elfogyott! - mondja a pultos. 
- Jó. akkor kérünk két peche

teket. 

A skót elmegy egy kupleráj
ba. Kiválasztja a neki tetsző le
dért, megegyeznek. Felmennek a 
szobába, ódaadja a skói az 50 
fontot, majd leül. Telfk-nuílik az 
idő. 

- Na. nem dugunk'.'! 
- Hogy gondolod, kaptál 

pénzt, meg még élvezni is 
akarsz? 

* * -Í. 

Egy zsidónak elpusztul a ku
tyája. Elmegy a katolikus pap
hoz, hogy temesse cl: 

- Meghalt az én hű barátom, a 
kutyám, kérlek, temesd cl! 

- Nem lehet, hogyan gondol
ja, az egy állat, nem ember! - fe
leli a pap. 

A zsidó a többi vallás papjai
nál is hasonlóképpen jár. Utoljá
ra megpróbálkozik a zsidó rab
binál. 

- M e g h a l l az én hű barátom, a 
kutyám, kérlek, temesd cl! 

- Hogyan gondolod, egy álla
tot'?! - feleli a-pap. 

- De rabbi, adnék én neked 
100.000 Ft-ot. ha megtenned. 

- Hogy hívták az elhunytat? 
- Roth Weiler. 

22 2001 . január 18. 
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A P R Ó H I R D E T É S E K 
H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

INGATLAN 
Nk-án keleti városrészben ga
rázs bérleti joga eladó. Érd.: 
30/290-4233, 30/957-3561 
(4011 K) 
Magyar u. 212. alatt 4,5 szobás, 
komfortos, telefonos, egyedi 
gázfűtéses, önkormányzati, víz
órás, felújított földszintes laká
somat elcserélném: 1 szobás, 
komfortos lakásra. (Faház szük-
séges) Érd.: 322-537 (4012 K) 

BÉRLET 
Berzsenyi utcában kétszobás la
kás kiadó. Érd : 318-995 (4001 
K) 
Nagykanizsán 1 és 1/2 szobás 
lakás február 1-től albérletbe ki
adó. Érd.: 30/929-1632.(4002 K) 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora 
felhangolatlan állapotban eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Eladó teatűzhely, gáztűzhely 
gázpalackkal és kétszárnyas vas
kapu kisajtóval. Érd.: 324-333 
(4010 K) 
Gazdáját várja egy aranyos, ka
rácsony előtt talált tacskó-kopó 
keverék kiskutya. Érd.: 311-070 
(4013 K) 

Irodának keresek helyiséget az 
alábbi feltételekkel: kis szoba, 
konyha, WC, telefon. Címeket, 
(névvel és telefonszámmal) a 
szerkesztőségbe (Pf.: 154) ké-
rek, „Iroda" jeligére. (4006 K) 

TÁRSKERESŐ 

51 éves özvegyasszony vagyok, 
szeretném megtalálni a párom 
érzelemgazdag, alkoholmentes, 
komoly szándékú özvegy vagy 
elvált, jólelkű férfi személyében. 
„Tudom, hogy létezel" jeligére a 
szerkesztőségbe (Pf.: 154). 
(4007 K) 
Érzékeny nő találkozna, érettsé
gizett, angolul vagy németül jól 
tudó férfival 25^19 éves korig. 
Jelige: angol vagy német levele
zés, majd találkozás. Érd.: a 
szerkesztőségben. (4014 K) 

SZOLGÁLTATÁS 

Szobafestést, mázolást, tapétá
zást és gipszkartonozást válla
lok. Érd.: 30/902-0542 (4004 
K) 
Kis presszóba-vendéglőbe kere
sek szakácsot és felszolgálót. 
Horvát nyelvtudás előny! Neve
ket és telefonszámokat a szer
kesztőségbe (Pf.: 154) kérek, 
„Vendéglő" jeligére. (4005 K) 

GYARAPÍTSA TUDÁSÁT, NÖVELJE ESÉLYEIT 
A BGF PÉNZÜGYI ÉS SZÁMVITELI FŐISKOLA 

ZALAEGERSZEGI INTÉZETE 
TANFOLYAMAIN! 

- Felvételizőknek: 80 órás felvételi előkészítő tanfolyam matema
tikából. Kezdés: 2001. január 26. 

- Mérlegképes könyvelői (utoljára régi rendszerű!) „számvitel" 
szakvizsgára jelentkezőknek: 24 órás felkészítő. Kezdés: feb
ruár 2. 

- Számviteli szakembereknek: 2x5 órás konzultáció a Számviteli 
Törvény változásáról. Kezdés: február 2. 

KEZDJE AZ ÚJ ÉVEZREDET IS VELÜNK! 
VÁRJUK JELENTKEZÉSÉT: 

BGF PSZF Továbbképzési Osztály 
8900 Zalaegerszeg, Gasparich u. 18/a. 

Telefon: 92/509-922, 509-923 

FELHÍVÁS 
Január 22-én 

Fö ldeák András 

tervezett előadása 

a H S M K - b a n 

E L M A R A D . 

A Nagykanizsai Cukor
betegek Egyesülete tájé
koztatja az érdekelteket , 
hogy évi első foglalkozá
sát január 26-án, 15.30-
kor tartja a Kórház ta
nácstermében, amire 
minden érdeklődőt sze
retettel vár. 

Téma: A diabetes mellitus 
szindróma új szemlélete. 

Előadó: Dr. Sebestyén 
Miklós főorvos. 
A Nagykanizsai Cukorbe
tegek Egyesülete ezúton 
mond köszönetet mind
azoknak, akik 2000-ben 
személyi jövedelemadójuk 
1%-ával segítették az 
egyesület munkáját, egy
ben kér mindenkit, hogy ez 
évben is szíveskedjenek tá
mogatni az egyesületet 
személyi jövedelemadójuk 
1%-ával. 

Az egyesület adószáma: 
18955912-1-20 

Tájékoztatunk végül min
den érdeklődőt, hogy az 
egyesület székhelye: Nagy
kanizsa, Petőfi u. 5. II. 
emelet 215-ös szoba, ahol 
lehetőség van minden csü
törtökön 10-12 óra között 
az érdeklődők vérnyomás
illetve vércukormérésére. 

Dr. Varnava Charalanibos 

A g y o m o r é g é s 
é s a G E R D 

A gyomorégés világszerte sok millió 
ember életét nehezíti meg. A szegycsont 
mögötti feszítő, égető érzést a nyelőcső
be visszaáramló gyomorsav és egyéb 
emésztőnedvek idézik elő. A GERD. 
vagyis a gastrooesophagealis reflux be
tegség gyakori, kínzó, az étkezés és a fi
zikai akiivitás ölöméit megzavart) gyo
morégés formájában jelentkezik. 

A GERD elnevezést már mintegy 20 
éve ismerjük, de a betegség csak a kö
zelmúltban került az érdeklődés közép
pontjába. Az Egyesült Államokban kö
rülbelül 95 millióan észlelnek gyomor
égést vagy egyéb GERD-tüneteket ha
vonta legalább egyszer és a felnőtt né
pességen belül mintegy 15 millióan min
dennapos gyakorisággal. A GERD szin
te bárkivel előfordulhat, életkortól füg
getlenül, de gyakorisága 40 éves kor fö
lött meredeken nő. A GERD-ben szen
vedő betegek több mint 50%-a 45-64 
éves. A betegség egyformán gyakori 
mindkét nemben és olykor gyermekek, 
sőt csecsemők is szenvednek tőle. Ter
hesség alatt, a gyomortartalom megnö
vekedett nyomása következtében a gyo
morégés meglehetősen gyakori. A terhes 
nők mintegy 25t/í-ánál előforduló gyn-
morégés azonban a szülés után rendsze
rint megszűnik. 

Mik a tünetek? 
A GERD leggyakoribb tünetét, a 

gyomorégést rendszerint a nyelőcső és a 
gyomor határán levő záróizom gyenge
sége vagy átmeneti elernyedése okuzza. 
aminek következtében a gyomnrsav 
visszaáramlik a nyelőcsőbe. Ez a panasz 
időnként szinte mindenkinél előfordul, 
ha azonban gyakoribbá válik (több héten 
át, hetente többször ismétlődik), akkor 
feltétlenül orvoshoz kell fordulni vele. 

A gyomorégésen kívül a GERD tüne
tei közé tartozik az emésztési zaVar. u 
mellkasi fájdalom és a lefekvéskor je
lentkező köhögés, fulladás. Néha foko
zott nyáltermelődés, étkezés utáni alvás
zavar és alvás közbeni asthma szerű tü
netek is fellépnek. 

{Folytatjuk.) 
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S A S K A B A R E 

a HSMK-ban február 5-én, hétfőn 20 órakor. 
Közreműködik: H e l l e r T a m á s , B e r e g i Pé te r . 

Belépődíj: 1600 és 1400 Ft. 

D O N P A S Q U A L E 
- vígopera három felvonásban, 

az Opera Stagione előadásában a HSMK-ban, 
február 7-én (szerdán) 19 órakor. 

Szereplők: 
G y i m e s i K á l m á n , V á g h e l y i G á b o r , K ő v á r y E s z t e r Sá ra , 

K o v á c s h á z i I s t ván , M e r á n Bá l in t . 

Belépődíj: 600 Ft, diákoknak ingyenes. 

MEGJELENT 
A PANNON TÜKÖR 
Jelentős szánni zalai témával megjelent az első - Czupi Gyula főszer

kesztő által szerkesztett - Pannon Tükör. A címlapon, a borító belső olda
lain és a műmellékleten közölt képek a ZALA'ART 2000 című, a zalai 
képző- és iparművészek munkáit bemutató kiadványból valók. A címlapon 
Ludvtg Zoltán „Madonna" című műve látható. A hátsó borítón Németh Já
nos keramikusművész Százhalombattán elhelyezett millenniumi emlékmű
véről készült fotó látható. Építésztervezője Szerdahelyi Károly. A háttérben 
Makovccz Imre építészmérnök által tervezett kápolna áll. A kiadványban 
Kocsis Katalin emlékezik az elmúlt év októberében elhunyt, nagykanizsai 
születésű Farkas Ferenc zeneszerzőre. „Farkas Ferenc volt egyik legsokol
dalúbb és legtermékenyebb zeneszerzőnk; több mint hét évtizednyi alkotó
munka jutott osztályrészéül. Irt kamarazenét és operát, népies daljátékot és 
balettet, kórusműveket, zenekari darabokat, dalciklusokat, kantátákat, de 
sanzont és filmzenét is. S ez a sokféleség mégis csodálatosan egységes élet
művet alkot. Stílusát úgy szokták jellemezni, hogy az a magyar és európai 
zenei hagyományok, a mediterrán dallamosság és a klasszikus, világos latin 
formálás egyedi, XX. századi ötvözete." Olvashatjuk Pomogáts Béla elő
adásának anyagát, mely november 24-én Lendván, a millennium tiszteleté
re rendezett muravidéki irodalmi találkozón hangzott el „Nemzet és iroda
lom" címmel. „Azok között a fogalmak között, amelyeket a magyar törté
nelem szentesített és a közmegegyezés elfogadott, a nemzet és az irodalom 
fogalma mindig egymással szoros kapcsolatban állt. Bence Lajos tanulmá
nya a szlovéniai magyar irodalomról elhangzott a magyar írók és műfordí
tók ÍJ. világtalálkozóján. Bacsa Gábor tanulmánya a magyar kormány di
lemmáit elemzi a trianoni békeszerződés aláírása előtt. Elolvashatjuk Orsós 
Jakab „Hívatlan vendég" című elbeszélését, mely németül is megjelent az 
elmúlt évben. Péntek Imre, Major-Zala Lajos legendáiról szól. A fotókat 
Zóka Gytda, zalaegerszegi fotográfus készítette. 

B. Zs. 

A HSMK - „Szülőföldünk Ma
gyarország" - című, népszerű 
rendezvénysorozatának újabb 
kiállításán, Papp Ferenc igazga
tó köszöntötte a megjelenteket. 
A január 8-án megnyílt kiállítá
son Somogy megyéről adott át
fogó képet Károly Irma, a So
mogy Megyei Művelődési Köz
pont igazgatónője. 

meri sok gazdagság, érzelem for
rása, ami napjainkban egy kissé 
hiányzik. A paraszti használati 
tárgyak, viseleti darabok mindig 
nagyon praktikusak és mindig dí
szítettek voltak. Ez a hagyomány a 
régi paraszti társadalom jelbomlá
sáig körülölelte az. éleinek minden 
mozzanatát, a munkál, a szórako
zást, az ünnepeket. Somogy u 

- A hagyományt a mai fiatalok
nak is meg kell tanulniuk. Régen 
belenőttek az. emberek, és a külön
böző alkalmak során elsajátítot
ták. Ha valaki egy régi falusi vá
sárba, vagy búcsúba elment, első 
ránézésre meg tudta mondani, 
hogy a viseletbe öltözött nő, vagy 
férfi, melyik községből származik, 
és milyen korosztályhoz, tartozik. 
Ránézésre sokféle információt 
megtudtak egymásról. Ez ma mái-
nem működik. Azért kell folytono
san beszélni a népművészetről, 
hogy megismerjük, vissza tanuljuk, 
és alkalmazzuk a mai életünkben. 

pásztorok világa volt, faragásaik
ban megörökítenék a mindennap
jaikat. Ezek láthatók a faragó ha
gyományokat őrzők munkáiban. A 
hímzések, szövések vász.onsz.őlle-
sek, újrafogalmazzák a régi mintá
kat, és készítőik nagy sikert arat
nak velük - mondotta az igazgató
nő. 

A kiállításon, a lentieken kívül, 
gyapjúszőttesek, női ruhák, és szí
nes mintázatú fazekasmunkák lát
hatók. A szépszámú közönséget, a 
somogyjádi ifjúsági citerazenekar 
szórakoztatta. 

15. Zs. 
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A nagykanizsai 

Batthyány Lajos Gimnázium 

a nyolcosztályos gimnázium 

iránt érdeklődő tanulók és 

szüleik számára 

2 0 0 1 . február 10-én 
9 órai kezdettel 

NYÍLT NAPOT 
szervez az iskola aulájában. 

Iskolavezetés 

Napirend előtt Kiss László kérte, 
hogy a fogászat privatizációjáról 
szóló napirendről ne tárgyaljanak, hi
szen véleménye szerint egy teljes 
anyagot újra meg kellene tárgyalni a 
bizottságoknak éppen a korábbi ha
logatás! ok - a privatizáció - minden 
lehetőségét figyelembe kell venni. 
Felhívta a figyelmet arra is, fontolóra 
kell venni, hogy Miklósfa kaphassa 
vissza a fogászati ellátást. Tóth Lász
ló mint bizottsági elnök tájékoztatta 
a közgyűlést arról, hogy az ÜJB egy 
ingatlan-bérbeadási ügy körülményei 
miatt vizsgálatot folytatott - részle
tek olvashatók erről lapunk ... olda
lán. Budai István a pénzügyi bizott
ság nevében mondta el, hogy két 
vizsgálatot folytatott le a PB is, 
mindkettőnek önálló napirendként 
kell a közgyűlés elé kerülnie. Röst Já
nos az MSZP és a Fidesz képviselő
csoportjai között '98-ban létrejött 
megállapodás felmondása kapcsán 
hangsúlyozta: többször kérte már, 

hozzák nyilvánosságra, ha van koalí
ciós szerződés, amelynek meglétéről 
mindkét fél tekintetében voltak tagok, 
akik nem is ismerték a megállapodást. 
Véleménye szerint rendeznie kellene 
végre a közgyűlésnek a sorait, amely
hez soron kívül szükség van pártközi 
tárgyalásokra. Kelemen Z. Pál 
MSZP-s frakcióvezető elmondta, be
mutatták a megállapodást a sajtónak, 
de '98-ban azt teljes egészében nem 
tette közzé a média. Mint mondta, 
rendezték soraikat, tegye ezt képvise
lőtársa is. A Röst János által bírált 
módszer, amelynek alapján a bizottsá
gi helyek és funkciók kialakultak, a 
választások után létrejött erőviszo
nyokat tükrözik. Gyalókai Zoltán rá
mutatott, hogy '94-ben hasonló meg
állapodást kötött az SZDSZ és az 
MSZP. A válaszból kiderült, hogy 
nem jött létre akkor ilyen megállapo-' 
dás. de a két párt '97/98-ban kötött 
egy egyezséget. Györek László arra 
mutatott rá, hogy a Kormány által is 

támogatott informatikai fejlesztési 
programot kihasználva tovább kell 
folytatni azt az utat, amelyet helyesen 
elkezdett az önkormányzat a 
KanizsaNet létrehozásakor. A polgár
mesteri tájékoztató kapcsán Röst Já
nos ismételten elfogadhatatlannak tar
totta azt, hogy a lejárt határidejű hatá
rozatok nagy része esetében határidő 
módosítást kémek. Ehhez kapcsolód
va szintén magyarázatot kért Kiss 
László is, felvetése kapcsán ígéret 
hangzott el: megvizsgálják az adott 
esetet, megnevezik a felelősöket. 
Cserti Tibor szerint vagy irreális a 
határidőszabási gyakorlat vagy nem 
dolgozik rendesen a hivatal. A képvi
selő arra is rámutatott, hogy a sánci 
ravatalozó kapcsán olyan határozat 
hatályon kívül helyezését kérik a pol
gármesteri tájékoztatóban, amely 
megkezdett beruházás. Marton István 
csatlakozott az elhangzottakhoz, mint 
fogalmazott, a megkezdett beruházást 
a kivitelezési szerződéskötés előtt 

függesztenék fel, mert valaki elszabo
tálta a megállapodást. Bicsak Miklós 
a mozi további sorsával kapcsolatos 
felvetésére a polgármestertől azt a vá
laszt kapta, hogy azt az IKI kezelésé
be adták hasznosítási céllal. A képvi
selő a korpavári csatornázást is sür
gette, majd szóvá tette, hogy a szociá
lis otthon melletti rendezetlen önkor
mányzati terület felől állandó vadve
szély fenyeget. Ennek megoldására 
intézkedést kér. Bicsak Miklóst a le
mondott dr. Fodor Csaba helyére a 
Nagykanizsai 1. FC Kft. Felügyelőbi
zottságába választották. 

Lapzártakor az olaszországi be
fektetni kívánkozó Redilco cég kép
viselői szóltak a képviselőtestület
hez és sor került egy demonstrációra 
is a tervező által, aki az általa meg
álmodott ipari park és logisztikai 
központ terveit mutatta be. 

A még megtárgyalt napirendekről 
és a folytatólagos közgyűlésről kö
vetkező lapszámunkban számolunk 
be olvasóinknak. 

L.I. 

Amit naponta hallani fogunk 

AMIT NAPONTA HALLANI FOGUNK 
A zsűri már túljutott több for

dulón, kialakult a mezőny, 

amelyből a kanizsai lakosság 

véleményét is figyelembe véve 

kiválasztásra kerül az a három 

zenemű, amely az Ady utca 1. 

számú házon minden reggel, 

délben és este megszólaló ha

rangjáték dallamait tartalmazza. 

A képen láthatóhoz hasonló 

harangjáték a tervek 

szerint az épület első 

erkélyét venné körül 

két oldalról. 

Hogy milyen dal

lam szóljon, milyen 

zenére kapjuk fel az 

adott időpontban a 

helyszín közelében el

haladva a fejünk, és 

- remélhetőleg -

mit tekintsünk a mi

énknek, a szívünk

höz közelállónak, 

lokálpatrióta büsz

keségünk egyikének 

- azt most a Zala 

Rádiót hallgatva, a 

Kanizsa Televíziót 

figyelve lapunkon ke

resztül saját szavaza

tával minden városla

kó befolyásolhatja. 

Lapunk következő 

számában - és csu

pán egyszer - megje

lenik az a szavazó

lap, amelyet kivágva 

és a kiválasztott, leg-

ZALA RÁDIÓ: (FM 71.03) KANIZSA TELEVÍZIÓ 
Február 5. Február 2. és 7. 
6.50 reggeli dallam 19.20-19.30 reggeli dallam 
7.50 reggeli dallam ismétlése 22.35-22.45 reggeli dallam ismétlése 
Február 6. Február 3. és 8. 
6.50 déli dallam 19.30-19.40 déli dallam 
7.50 déli dallam ismétlése 22.50-23.00 déli dallam ismétlése 
Február 7. Február 4. és 9. 
6.50 esti dallam 19.20-19.30 esti dallam 
7.50 esti dallam ismétlése 22.40-22.50 esti dallam ismétlése 

jobban tetsző dallamot megje

lölve a polgármesteri hivatalba 

levélben vagy a február 5-től 

kihelyezésre kerülő ládába el

juttatva Ön, kedves olvasó vok

solhat egészen február 13-ig. A 

levélben érkező szavazatokat a 

polgármesteri hivatal az alábbi 

címre kell küldeni: 8801 Nagy

kanizsa, Erzsébet tér 7. A borí

tékot Tarnóczky At

tila alpolgármester

nek címezzék és írják 

rá: „HARANGJÁ

TÉK" 

A dallamokat az 

alábbi helyeken és 

időpontokban hall

hatják. 



IPARI PARK
HÍREK 

MEGFELELŐ SZEMÉLYI 
ELLÁTOTTSÁGGAL 

A nagykanizsai Ipari Park 
KHT. folyamatosan alakítja ki 
az ellátandó feladatok nagysá
gához mért személyi állomá
nyát. A társaság ügyvezetője 
szerint az esztendő első hónap
jaiban ez a tevékenység lezá
rul. Amennyiben a kht. alkal
mazni tudja az erre a tevé
kenységre megfelelően felké
szült szakembereket, úgy 
azonnal elkezdődhet egy évek 
óta húzódó jelentős program. 
A Nagykanizsai Gazdasági 
Kamarával együttműködve 
szeretnének egy vállalkozói in
formációs bázist elkészíteni, 
amelyben feltüntetnék Nagy
kanizsa és környéke több mint 
száz vállalkozójának adatait, 
közöttük a legfontosabbat, a 
pontos tevékenység megjelölé
sét. Ez a regiszter nagy segít
séget nyújthat pályázat készí
tésénél, valamint források fel
kutatása terén is. 

Schmidt László ügyvezető
től megtudtuk, amennyiben 
lesz rá kapacitásuk, úgy elkép
zelhető egy úgynevezett térin
formatika készítése is, amely
ben a fentieken túl a jelenlegi 
és leendő vállalkozási helyszí
nek összes mutatója szerepel
ne, kezdve a terület nagyságá
tól, folytatva a közművekre 
vonatkozó tényeken át egészen 
a talajszerkezetre jellemző 
adatokig. 

B . E . 

Betörtek 
a rendelőbe 

Folytatódik az egészségügyi 
alapellátás rendelői ellen irá
nyuló betöréssorozat. A múlt 
héten a Hevesi 6-ban jártak a 
betörők, és az ott működő or
vosi rendelőkből vittek el szá
mítástechnikai eszközöket. 
Kercsmaricsné Kövendi Ibo
lya elmondta, hogy folyamat
ban vannak az alapellátáshoz 
tartozó ingatlanok biztosítása. 

ÓVODAI 
ELLÁTÁS 

A város közoktatási intéz
ményhálózati, működtetési és 
fejlesztési terve szerint Nagyka
nizsán 18 intézményi egység
ben 9 önkormányzati, 1 alapít
ványi óvoda. (MÁV) működik. 
1576 férőhelyen 1642 fővel. 
Városkörnyékről 21 kisgyerek 
veszi igénybe a nagykanizsai 
óvodákat. A csoportok átlaglét
száma 24,5 fő (a törvényi korlát 
25 fő). 

1993-ben az óvodáskorúak 
85%-a, 1996-ban 89%-a járt 
óvodába, 1999-ben 84.4%. Az 
óvodáztatás a felmenő rendszer
rel párhuzamosan nő: a 3 éve
sek 70%-a, a 4 évesek 89%-a az 
5-6 évesek 100%-a jár óvodá
ba. 

Az óvodai integráció eredmé
nyeként 6 csoportnál kisebb 
óvoda nem önálló intézmény
ként működik, így magasabb ve
zetők száma 9, a tagin
tézmény vezetők száma 8. A vá
ros két óvodája, Miklósfa és Pa
lin településrész iskolájával egy 
egységben működik. A 3-7 éves 
korú fogyatékos kisgyerekeket a 
Rózsa úti Általános Iskola és 
Speciális Szakiskola látja el. 

ALLAS • ALLAS • ALLAS 
A Zala Megyei Munkaügyi Központ Nagykanizsai Kirendeltsége az alábbi 
szakmákban, illetve munkakörökben kínál elhelyezkedési lehetőséget: 

Munkakörök Végzettség Bérezés (Ft-ban, bruttó) 

Élelmiszerbolti eladó szakmunkás 
Hidegburkoló szakirányú 
Szobafestő-mázoló szakirányú 
Kőműves szakirányú 
Varrónő szakirányú 
Asztalos szakirányú 
Vas- és fémszerkezet lakatos szakirányú 
NC gépkezelő szakirányú 
Villanyszerelő szakirányú 
Raktárkezelő-árukiszállító szakirányú 
Kereskedelmi menedzser főiskola 
(kf. olasz vagy angol nyelvismeret), 
Marketingmenedzser főiskola 
Villamosmérnök főiskola v. egyetem 
(angol vagy német nyelvismeret), 
Gépészmérnök főiskola v. egyetem 
(angol vagy német nyelvismeret), 
Kereskedelmi ügyintéző főiskola v. egyetem 
(angol vagy német nyelvismeret), ., 
Bővebb felvilágosítást a munkahelyi ajánlatokról ZMMK kirendeltségén, 
Nagykanizsa, Fő út 24. szám alatt adunk. Telefon: 93/311-032. 
Ügyfélfogadási idő: 

h-k-sze.: 8.00-12.00 és 13.00-16.00 óra között, 
péntek: 8.00-13.00 óra 

40.000-55.000 
60.000-90.000 
40.000-45.000 
60.000-90.000 
40.000-60.000 
40.000-50.000 
40.000-50.000 

55.000 
KJT. szerint 

60.000-75.000 
megegyezés szerint 

100.000-120.000 
70.000 

70.000 

70.000 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 
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Ü l VIA HÍREI 
Felhívjuk a város közterületeit 

folyamatosan igénybe venni kívá
nók figyelmét, hogy reklámtáblák
ra, hirdető-berendezésekre, előker
tekre és előtetőkre vonatkozó 
2001. évi közterület használati 
megállapodásokat 2001. január 
31-ig társaságunknál szíveskedje
nek megkötni. A megállapodások 
meglétének ellenőrzését a Közte
rület-felügyeleti Iroda folyamato
san végzi. 

A város közterületén lévő fák 
körüli régi hengeres hirdetőoszlo-
pokat társaságunk elbontotta és 
helyettük 10 db új 2 nr-es hirdető
táblákat helyeztünk ki a reklámoz
ni kívánó szórakoztató létesítmé
nyek üzemeltetői számára az osz-

lopok helyszíneihez közel, vala
mint olyan területekre, ahol nem 
volt közterületi hirdetési lehető
ség. 

Az elmúlt napok hideg időjárá
sa ellenére nem javasoljuk a Csó
nakázó tó jégfelületének használa
tát. Felhívjuk a téli sportok kedve
lőinek figyelmét, hogy csúszkálás
sal és korcsolyázással egyelőre ne 
kísérletezzenek. 

Megkezdődött az elvégzendő 
feladatok meghatározásával a ját
szóterek szemléje. A beszállítható 
balesetveszélyes és hiányos ját
szószerek és parkberendezési tár
gyak javítási munkálatait a szol
gáltató cég a telephelyen végzi el. 

Felhívjuk a lakosság szíves fi

gyelmét, hogy a kertekből kikerü
lő ágnyesedék és az ingatlanról ki
kerülő törmelék és egyéb hulladék 
díjmentes elszállítása a városüze
meltetési szerződéses vállalkozók
nak nem feladata. Az említett hul
ladékok a bagolai lerakóra havon
ta egy alkalommal 1 m'-ig ingye
nesen elhelyezhetők a lakosság ré
széről. 

Ismételten jelezzük, hogy a 
2000. évre vonatkozó parkolóbér
letek megújításáról mind a lakos
ság, mind a közületek és vállalko
zók szíveskedjenek időben gon
doskodni a pótdíjak elkerülése vé
gett. 

Gáspár András 
ügyvezető 

2 2001 . január 25. 



P E R / P A T V A R 
/ A NEP SZAVA 

Amikor Kiskanizsán felerősödött és formát kezdett önteni az 
igény, hogy részönkormányzat alakuljon meg, nem igen akadt el
lenvetés. Nem is lehetett, hiszen a településrésznek törvényadta 
joga van, hogy ezen az úton is gyakorolja az önkormányzatisá
got. Voltak olyanok is, akik fennen hirdették - Táncsics Mihály 
után szabadon - , hogy a nép szava, isten szava, s örülni kell, 
hogy az igény igazán alulról indult el. Ha Kiskanizsa népe meg
elégelte mellőzöttségét, akkor lehetőséget kell adni számukra, 
meg ez is egyfajta párbeszéd lehet a nép és a hatalom között. So
kan reménykedtek, hogy saját önkormányzatukkal talán többre 
mennek, néhányan nyilvános fórumokon meg is fogalmazták a 
miérteket. 

És ezután eljött a január 14-e. A Választási Bizottság elvégez
ve munkáját, várta a döntnököket. Vagyis a szavazókat, azokat, 
akik kérték, igényelték, mi több, páran el is harsogták, hogy le
gyen vége Kiskanizsa elnyomattatásának. Ha egy idegen olvassa 
ezt a jegyzetet, akkor most arra gondol, hogy ezután csak az kö
vetkezhetett, hogy a szavazás rendben lefolyt, s az itt élők töme
gesen járultak az urnákhoz. Hát ennek az állításnak csak fele 
igaz. A részönkormányzat-választás ugyan rendben lefolyt, de az 
illetékeseknek csak egyötöde - pontosabban 22 százaléka - tett 
hitet szavazócédulájával amellett, hogy mit is akar. Ismert az az 
országos adat - s sajna, egyre rosszabb képet mutat - , hogyha ma 
lennének Magyarországon a választások, mekkora lenne a 
nemválasztók aránya. Ez a szám lassan már a 40 százalék fölé 
emelkedik. Ehhez képest a kiskanizsai nemválasztók 78%-án bi
zony fennakad a tekintet, elmélázik a gondolat. A véleménysza
badság ebben az esetben és itt csak ekkor érték volt? 

Mit tehet ilyenkor az újságíró? Kérdezgetni kezd. Pusztán csak 
az okokról, semmi pártszimpátiáról. Pechjére többnyire olyan 
emberekkel futott össze - a Vásárcsarnokban meg a Bajcsy-Zsi
linszky utcában - , akik egészen másképp látták ezt az egészet, 
mint amiről eddig hallottunk. Csokorba szedve ezeket a vélemé
nyeket, döntsék el az olvasók a „miérteket"! 

Volt, aki egyenesen telibe találva azt mondta, hogy ez a de
mokrácia nyomora, előrejelzés 2002-re, általában ennyire elfor
dultak az emberek a politikától. Mások a településrész kettőségé
ről beszéltek, arculati problémákról: ugye mást akar a „tüke" 
kiskanizsai, mint az „úri" rész, lakótelep. Aztán legalább ketten 
egymás után megfogalmazták, hogy ez az egész egy nagy pénz-
pocsékolás - fordították volna útra, belvíz elvezetésre, járdára - , 
azért is, mert van két agilis képviselőjük, „kijárnak" azok min
dent, minek fizetni újabb embereket. A szándékról meg úgy véle
kedtek, hogy kik is fogalmaztak meg ilyen szándékot? Nézzek 
utána - én vagyok az írástudó - , hogy kik ragaszkodtak annyira a 
részönkormányzathoz. 

Ezek után a vélemények után bizonytalanodtam csak el igazán. 
Valóban, a demokráciának ez a megnyilvánulási lehetősége 
ennyire elnyomorodott? 

Büki Erzsébet 

KEDVES OLVASOK! 
Olvasói levél ismerte

tése nélkül ebben a 
számban is az ajándéko
zással szeretnék foglal
kozni, mert számos levél 
és telefon érkezett a szer-
kesztőségez e témában. 

Induljunk ki az aján
dékozás Ptk. szerinti 
meghatározásából: 
„Ajándékozási szerződés 
alapján az egyik fél saját 
vagyona rovására a má
siknak ingyenes vagyoni 
előny juttatására köte
les." Kiemelném a meg
határozásból az „ingye
nes" és a „köteles" szót. 

Az ajándékozás csak ingyenes 
juttatás lehet. Az ilyen adománnyal 
szemben, ezért semmilyen vagyoni 
értékkel bíró kötelezettségvállalás 
nem állhat. Gyakori, hogy a felek 
megállapodása értelmében a meg
ajándékozott, az erről szóló szerző
dés kikötése alapján köteles az aján
dékozót természetben ellátni, őt be
tegségében ápolni, gondozni. Ekkor 
ajándékozási szerződésről már nem 
beszélhetünk. Nem ritka eset, hogy 
a szerződő felek ezt írásba nem fog
lalják, de a megajándékozott ennek 
teljesítését szóban vállalja. Jogvita 
esetében, ha az ingyenesség tekinte
tében vita merül fel, azt az arra hi
vatkozónak kell bizonyítania. Aján
dékozásról csak akkor beszélhetünk, 
ha a felek akarata is erre irányul. 
Önmagában az a körülmény, hogy a 
kikötött szolgáltatás és ellenszolgál
tatás között jelentős értékkülönbség 
mutatkozik, nem alapozza meg ezt a 
minősítést. Az ajándékozási akarat
nak az ajándékozó nyilatkozatából 
egyértelműen és aggálytalanul ki 
kell tűnnie. 

Az ajándékozó az ajándékozási 
szerződés alapján teljesíteni köteles, 
kivéve: ha a szerződés megkötése 
után körülményeiben, különösen a 
megajándékozotthoz fűződő viszo
nyában olyan lényeges változás állt 
be, hogy a teljesítés tőle többé már 
nem várható el. A változásnak lé
nyegesnek kell lennie. Olyannak, 
amely mellett a közfelfogás szerint 
az ajándékozótól a teljesítés már 
nem várható el. Ez a szabály arra in
ti az ajándékozót, hogy helyzetének 
ismeretében, körülményeit mérle
gelve fontolja meg nyilatkozatát. 
Kellő körültekintés nélkül, meggon
dolatlanul senki ne tegyen jognyilat

kozatot, mert hiába a megbánás, an
nak jogkövetkezményei beállnak. 

Az ajándék visszakövetelésére 
adhat okot a teljesítés után bekövet
kező körülmény-változás is a követ
kezők szerint: a még meglévő aján
dékot a megajándékozott visszakö
vetelheti annyiban: 

- amennyiben arra létfenntartása 
érdekében szüksége van, és az aján
dék visszaadása a megajándékozott 
létfenntartását nem veszélyezteti. 

- a megajándékozott, vagy vele 
együttélő közeli hozzátartozója az 
ajándékozó vagy közeli hozzátarto
zója rovására súlyos jogsértést kö
vet el, 

- a feltevés, melyre figyelemmel 
az ajándékot adta, utóbb véglegesen 
meghiúsul és enélkül az ajándéko
zásra nem került volna sor. 

Az ajándékozással szerzett jog 
véglegességében a megajándékozott 
alappal bízhat, vagyis amit ajándék
ba kapott, annak tulajdonosa lesz. 
Ezért a visszakövetelés kivételes jo
gosultság. Nem elég rá hivatkozni a 
perben, azt bizonyítani is kell. 

Ajándékozni ingó dolgot (autó, 
pénz, ékszer, stb.) és ingatlant lehet. 
Ingatlan ajándékozásának érvényes
ségéhez a szerződés írásbafoglalása 
szükséges. 

Kedves Olvasók! Az ajándékozás 
látszólag „egyszerű" jogügylet. A 
fentiekkel szerettem volna érzékel
tetni, hogy milyen bonyolult 
jogkövetkeznényei lehetnek, és ak
kor még nem érintettem kapcsolatát 
pl. a hagyatékkal. Tanácsom az, 
hogy amikor szerződést kötnek, 
mindig alaposan fontolják meg, és 
kérjenek felvilágosítást annak kö
vetkezményeiről. 

Dr. Stepán Annamária 
ügyvéd 



Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatal 

Tüttő István Polgármester Úr részére 

Nagykanizsa • Nagykanizsa, 
2001. január 8. 

Erzsébet tér 7. Tárgy: önálló képviselői 
indítvány 

TISZTELT POLGÁRMESTER ÚR! 

Tekintettel arra a tényre, hogy az elmúlt év folya
mán a Polgármesteri Hivatal átszervezése kapcsán 
jelentős változásokra került sor, kérem, hogy a Pol
gármesteri Hivatal telefonjegyzékét szervezeti egy
ségenkénti és konkrét ügyintézői bontásban szíves
kedjen közzétenni. Ismereteim szerint a hivatal mo
dem telefonközpontján keresztül minden ügyintéző 
közvetlenül elérhető. A közvetlen telefonszámok 
szélesebb körű ismerete révén a lakosság telefonon 
történő ügyintézése, tájékozódása során gyorsabban 
elérheti az illetékes munkatársat, továbbá csökken a 
telefonközpont kezelőjének terhelése. 

Hálózati javaslat: 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése je
len határozatával utasítja a Polgármesteri Hivatal 
vezetését, a hivatal aktualizált (2001. 01 . 01) álla
potnak megfelelő) telefon névsorának közzétételé-

Határidő: 2001. február 15. 

Felelős: Tüttő István polgármester 

Kiss László 
önkormányzati képviselő 

Nagykanizsa, 2001. január 17. 
Tárgy: önálló képviselői indítvány 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatal 

Tüttő István Polgármester Úr részére 

Nagykanizsa 
Erzsébet tér 7. 

TISZTELT POLGÁRMESTER ÚR! 

Tekintettel arra a tényre, hogy a város nagyobb volumenű munkahelyteremtési el
képzelései terén eddig konkrét tények, események, időpontok nem körvonalazódnak, 
halaszthatatlannak látom, hogy az önkormányzat önálló, aktív lépéseket tegyen a la
kosság foglalkoztatottságának elősegítése, városunk lakosságmegtartó képességének 
növelése érdekében. 

Ezért korábbi javaslatomnak megfelelően indítványozom, hogy a közgyűlés a 
2001. év költségvetésében 200 millió forintos keretösszeget önálló költségvetési té
telként hagyjon jóvá, aktív munkahelyteremtés céljára. 

Ezen összegből - pályázati úton - azon, már hosszabb ideje helyben működő kis-
és középvállalkozásokat támogathatna az önkormányzat, amelyek vállalnák a létreho
zott munkahelyek 5 éven keresztüli folyamatos fenntartását. 

A támogatást igénybevevő cégek körét célszerű lenne az iparűzési adórendelet leg
utóbbi módosításában szereplő mutatók alapján meghatározni. 

Véleményem szerint egy-egy munkahely létesítésének támogatására 5 éves fenn
tartási kötelezettség, ennek be nem tartása esetén visszafizetési kötelezettség vállalá
sa, valamint erre vonatkozó anyagi biztosítékok nyújtása esetén 400-500 ezer forint 
összeget lenne célszerű biztosítani. 

Kérem indítványom sürgősséggel történő megtárgyalását, hogy annak eredménye 
már a 2001. évi költségvetésben szerepelhessen. 
Határozati javaslat: 
1. A Közgyűlés felkéri a Gazdasági és Városüzemeltetési-, a Városfejlesztési- vala
mint a Pénzügyi Bizottságot a fenti javaslat megtárgyalására. 
Határidő: 2001.02.10. 
Felelős: Tüttő István polgármester 
2. Közgyűlés felkéri a Polgármestert, hogy a Gazdasági Osztállyal dolgoztassa ki a 
fenti támogatás igénybevételét szabályozó pályázati rendszert. 
Határidő: 2001.02.10. 
Felelős: Tüttő István polgármester 

Kiss László 
önkormányzati képviselő 

A KAPITÁNY BESZÁMOLÓJA 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város 1999-2000. évi bűnügyi, közbiztonsági, közlekedésbiztonsági helyzetéről 

Horváth István alezredes, kapitányságvezető beszámolója 

A Rendőrkapitányság Nagyka
nizsa Megyei Jogú Város Közgyű
lése előtt utoljára 1999. április 6-ai 
ülésen számolt be. A Közgyűlés a 
beszámolót elfogadta. 

Akkor főbb következtetéseket, 
illetve célkitűzéseket fogalmaztak 
meg. A bűnözés növekedésének 
ütemét 1998-ban mérsékelték. 
Rendőrkapitányság a rendelkezés
re álló humán erőforrás tartaléko
kat teljesen feltárta. A rendőrkapi
tányság illetékességi területén, így 
Nagykanizsa város területén is a 
vagyon elleni bűncselekmények 
dominanciája folytán a rendőri 
erőkifejtés fő iránya a vagyon elle

ni bűncselekmények, ezen belül 
kiemelten és súlyozottan a betöré
ses lopások számának visszaszorí
tásában lett megjelölve. A vagyon
védelem rendőri feladatain túlme
nően fokozni kívánták a város la
kossága folyamatos tájékoztatását, 
a vagyonvédelmi intézkedések, 
technikai eszközök alkalmazásá
nak szorgalmazását. Célul tűzték 
ki, hogy tovább javítják társadalmi 
megítélésüket, erősítik a fegyel
müket, szélesítik kapcsolataikat a 
lakossággal, a társadalmi és egyéb 
szervezetekkel. A bűnözés növe
kedését sikerült célirányos intéz
kedésekkel mérsékelni, jelentősen 

csökkentettük a betöréses lopások 
számát. A rendőrkapitányság a 
közbiztonsági, bűnügyi helyzetet 
megfelelően kezelni tudta. A jövő
re vonatkozóan erősíteni kívánjuk 
tömegkommunikációs tevékenysé
günket, a bűnüldözésben segítsé
get nyújtani képes és kész társa
dalmi erőket aktivizálni kívánjuk. 
Erősítjük együttműködésünket a 
város Közterület-felügyeletével. 
Bűnmegelőzési tevékenységünk
ben a fő erőkifejtés iránya a gyer
mek- és ifjúságvédelem (beleértve 
a kábítószer-használat elleni pro
paganda erősítését), valamint a 
megelőző vagyonvédelem. 

A kapitány javasolja Nagykani
zsa Megyei Jogú Város Közgyű
lésének, hogy az alábbi témakörö
ket vitassák meg: 

- a gyermek- és ifjúságvédelem 
helyzetét, különös tekintettel a 
„diszkókultúra" kapcsán je
lentkező jelenségekre. 

- a város központját érintő ke
rékpáros közlekedés helyzetét, 
a szabályozás, vagy újraszabá
lyozás kérdését. 

- a közgyűlés munkabizottsága
ként működő közbiztonsági 
bizottság létrehozásának lehe
tőségét. 

4 2 0 0 1 . január 25. 



A helyi iparűzési adó kedvezményezetti körbe való kerülésért 

A helyi iparűzési adórendeletben meghatározott adóalanyokat az 
adó 3%-ára rendelkezési jog illeti meg. Ennek alapján támogatásban 
részesülhetnek azok a helyi érdekeket képviselő és a városban műkö
dő egészségügyi, szociális, kulturális és sportszervezetek, akik erre 
vonatkozó igényüket benyújtják. 

A támogatásra való bejelentkezésnek tartalmaznia kell: 
• a szervezet cégbejegyzési másolatát 
• adószámát 
• bankszámlaszámát 
• a támogatás felhasználás rövid leírását (maximum egy gépelt 

oldal) 

A kérelmeket: 
- az egészségügyi és szociális témakörökben Nagykanizsa Megyei 

OKMÁNYIRODAI TELEFONSZÁMOK ÜGYTÍPUSONKÉNT 
Lakcím változások 500-869 

Személyigazolvány, útlevél 500-870 

Vállalkozói igazolvány 500-865 

Vezetői engedély 500-864 

Gépjármű, rendszám, forgalmi engedély 500-891 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
a 2001 . évi Kulturális Feladatok támogatás elnyerésére 

A pályázat célja: 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város mű
vészeti és közművelődési életének tá
mogatása. Pályázhat: helyi magánsze
mély, közösség, csoport, non-profit 
szervezet és művelődési intézmény. 
Pártot, pártpolitikai tevékenységet, 
egyházat, vallási felekezetet nem tá
mogat az alap. 

Pályázni az alábbi célokra lehet: 
1. Nagykanizsán megrendezésre ke

rülő képzőművészeti, zeneművé
szeti, irodalmi, színházi, közgyűj
teményi és egyéb kulturális ren
dezvények támogatása. 

2. A nagykanizsai művészeti csoportok, 
együttesek magyarországi és külföldi 
fesztiválokon való részvételének és 
vendégszereplésének támogatása -
elsősorban a testvérvárosokban. 

3. Nagykanizsán megrendezésre kerü
lő nemzetközi, országos és regioná
lis művészeti vagy egyéb kulturális 
rendezvények támogatása. 

4. Kulturális, irodalmi, helytörténeti 
és közhasznú információs szolgál
tatások támogatása. 

5. Közösség, csoport, non-profit szer
vezet működése. 

A céltámogatás elnyerésének módja: 
1. Pályázni 2002. március 31-ig meg

rendezésre kerülő, fent meghatáro
zott célokra lehet. 

2. A pályázatokat a Polgármesteri Hi
vatal portáján, illetve a Hevesi Sán
dor Művelődési Központ informá
ciós szolgálatnál átvehető adatla
pon kell benyújtani. 

3. Egy pályázó több célra is nyújthat 
be pályázatot. Ez esetben célonként 
külön űrlapot kell kitölteni. 

4. A pályázatot a Polgármesteri Hiva
tal Művelődési Osztályára kell két 
példányban benyújtani. 
A beadás határideje: 2001. január 5. 

31. 
Oktatási, Kulturális 

és Sportbizottság 

Jogú Város Polgármesteri Hivatal Szociális és Egészségügyi Osz
tályára (Nagykanizsa, Eötvös tér 16. számra) 

- a kulturális és sport témakörökben a Művelődési és Sportosztá
lyára (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. számra) kell eljuttatni. 

BEADÁSI HATÁRIDŐ: 2001. JANUÁR 31. 

A támogatási kör kijelöléséről a Szociális és Egészségügyi Bizott
ság és az Oktatási, Kulturális és Sportbizottság javaslata alapján a 
közgyűlés dönt. 

Nagykanizsa, 2001. január 15. 

Szociális és Egészségügyi Oktatási, Kulturális 
Bizottság és Sportbizottság 

elnöke elnöke 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala 

NYILVÁNOS ÁRVERÉSEN 
BÉRBEADJA 

a Nagykanizsa, 1214/3. hrsz-ú, udvar megjelölésű ingatlanon található 

79 nm nagyságú raktárhelyiséget. 

Az árverés helye: Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hi

vatala földszinti tárgyalóterme (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 

Az árverés ideje: 2001. január 31.10 óra 

Részletes kiírási anyag a Polgármesteri Hivatal földszint 13/a szá

mú irodájában. 

j r KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
BUDAI ISTVÁN önkormányzati képviselő a 7. számú választókerület pol

gárait várja 2001. január 26-án (pénteken) 17 és 19 óra között a 
Kazanlak körút 7. számú épület „A'"'lépcsőházában lévő irodahelyiség
ben. 

KISS LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2001. január 27-én (szomba
ton) 10-11 óráig várja fogadóóráján a 13. számú választókerület polgá
rait Miklósfán, a Mindenki Házában. 

TÓTH ZSUZSA önkormányzati képviselő 2001. január 31-én (szerdán) 
16 órától 17 óráig várja a 11. számú választókerület polgárait a Fl-
DESZ-MPP nagykanizsai irodájában a Rozgonyi u. 1. szám alatt. 



PÓTSZILVESZTER A KÖNIG PANZIÓBAN 2001. FEBRUÁR 3-án SZOMBATON 
• Aperitive 
VACSORA 
• Tárkonyos-tejszínes raguleves - burgo

nyagombóccal 
• Serrel locsolt sült csülök - gyömbéres, 

párolt káposztával 
• Gombás, májjal töltött sült csirkecomb 
• Fűszervajjal töltött, óvári bélelt pulyka

mell 
• Petrezselymes pirított burgony 
• Házirétes 

ÉJFÉLKOR 
• Virsli, debreceni 

Zene: Mura Band 

Jegyek vásárolhatók 
a Kánig Étterem - Panzióban 

Jegyek árai: 3.500 Ft/fő 

Érdeklődni: Kőnig Étterem Panzió (74-es Főút Fűzvölgyi elágazó) 
Tel.: 93 /556-033, Fax: 93/556-032 • Törő József - üzletvezető 30/256-2615 

MILYEN IS EGY 
LAKÓPARK? 

LENNE RÁ KERESLET 
Egy-egy szép épülettömbre hajlamosak vagyunk azt mondani, 

hogy lakópark, annak ellenére, hogy ismernénk azokat a jellemző
ket, amelyek megkülönböztetik a tömegszerű lakásépítéstől. Valójá
ban, mit is takar a lakópark elnevezés? - tettük fel a kérdést Balassa 
Béla építész-vezetőtervezőnek. 

T<TANIZSA Kft. 
B ú t c_> r s t ú * á I t > 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2 /B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI BÚTOROK 

TERVEZÉSE, KIVITELEZÉSE 

IGÉNY SZERINT. 
NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 

- Magas zöldkultúrájú, általában 
elkerített, őrzött terület, ahol a be
járatokat az illetéktelen látogatóktól 
beléptetőzóna védi. Vagy kártyás 
sorompó, vagy őrző szolgálat, attól 
függően, hogy mennyi pénz van rá. 
A lakóegységekben többek között 
biztosított a fokozott zaj, por és más 
környezetkárosítók elleni védelem. 
A lakóközösség közösen finanszí
rozza az elkerítetten is védett terület 
közüzemi díjait, a világítást, a ter
mészeti és épített környezet gondo
zását és karbantartását fedező költ
ségeket. A közös használatban lévő 
helyiségeken kívül általában a 
sport, a kikapcsolódás, a rekreáció 
területén lehetőséget nyújtanak, pl. 
teniszpálya, szauna, ritkán kismére
tű uszoda kialakításával. A lakott 
terek, helyiségek komfortfokozata 
az átlagosnál magasabb színvonalú, 
az ergonómia (testre szabott, embe
ri léptékű) kívánalmait is kielégíti, a 
jó pszichológiai közérzetet biztosít
ja. A lakópark rengeteg fokozatát 
lehet megkülönböztetni távol a za
jos főútvonaltól. Nem nagy léptékű, 
néhányszor tíz családot fogad be. Jó 
fizetőképes kereslet kell az építteté
séhez. Városunkban is lenne rá ke
reslet - összegezte a tudnivalókat az 
építész. B. Zs. 

Sokaknak jól kezdődött az idei esztendő a keleti városrészben, mert csendes környezetbe, megfi
zethető áron, szép új lakásba költözhetnek. A felvételt a Péterfai utcában készítettük, ahol takarít
ják a lakásokat és szállítják a bútorokat a boldog tulajdonosok. A képen látható szép épületet, a 
letenyei Kostár Ferenc által vezetett Baumeister Kft. készítette. 



MINISZTERI AVATÓ 
Harrach Péter szociális és családügyi miniszter avatta fel az Idősek Otthonát és Idősek Gondozóházát 
A beruházással az önkormányzat az 

idősellátás terén 15 éves lemaradását 
pótolta. Az intézmény háromszintes, 
lifttel ellátott, újonnan kialakított kor
szerű központifűtés-rendszerrel műkö
dő épület. A 28 lakószobája - egy, két, 
három és négy ágyas - bútorzattal, nő
vérhívóval, telefonnal és televízióval 

10 millió forintot a Szociális és Csa
ládügyi Minisztériumtól pályázat útján 
nyertek el, amelyet 5 millió forinttal a 
Zala Megyei Vöröskereszt egészített 
ki. További 5 millió forintnyi ado
mányból tették az épületet lakhatóvá. 
Az önkormányzat az épület térítésmen
tes használatba adásával és 5 millió fo-

otthon. Ez egy 173 millió forintból 
épült intézmény, amelyet teljes egé
szében az önkormányzat fedezett, a 
mosoda létrehozását pedig a miniszté
rium segítette. Egyfajta szemléletvál
tást próbáltunk megvalósítani a szo
ciális ellátásban. Ha már a rászorulók
nál tartunk, ne hagyjuk ki azt. hogy 

Harrach Péter szociális és család
ügyi miniszter avatóbeszédében ki
emelte: 

- Nagyszerű környezetben, egy csa
ládot pótló otthont adunk át, és nem 
egy lakhatási lehetőséget. A társada
lom egésze valamiképpen szívén viseli 
az otthonnak a sorsát. Kialakításában 

van ellátva. Az egy lakóra jutó alapte
rület 8-10 négyzetméter. Az idősek 
szórakozását társalgók, ellátását orvosi 
szoba, étkezőhelyiségek biztosítják. 
Az épülethez nagy területen parkosí
tott, ülőbútorokkal ellátott udvar tarto
zik. A korszerű mosodát a Szociális és 
Családügyi Minisztériumtól, pályázat 
útján kapott hárommillió forintból ala
kították ki. Nagykanizsa város lakossá
ga 53.951 fő, ebből 18 év alatti 11.201 
fő. A nyugdíjas korú lakosság aránya 
17%. A város 2000-ben 500 millió fo
rintot fordított szociális ellátásokra. Az 
igények megnövekedése miatt új, 40 
férőhelyes családok átmeneti otthona 
került kialakításra a volt Thury-lakta-
nya egyik épületében. Az átalakításhoz 

rint anyagi támogatással segíti az ellá
tást ebben az évben. Tervezik az intéz
ményből való kivezetést rehabilitációs 
otthonok és hajléktalanok szociális ott
honának kialakításával. Az önkor
mányzat egy 70-80 fős bölcsőde létre
hozását is tervezi. 

Az intézmény felavatása előtt tartott 
sajtótájékoztatójában Harrach Péter 
szociális és családügyi miniszter hang
súlyozta: 

- Ünnepi pillanat, amikor 71 idős 
ember számára átadhatjuk az otthon 
teremtésének lehetőségét. Nem vélet
lenül hangsúlyozom az otthon kifeje
zést, mert az idős számára éppúgy, 
mint bármelyik életszakaszban levő 
ember számára nélkülözhetetlen az 

példaértékű modellkísérletet indítot
tunk útjára a hajléktalanok foglalkoz
tatását illetően. Ebben a rendszerben, 
a hajléktalanságot, mint egy tünetet 
kezeljük, tehát a teljes embert a maga 
összes problémájával együtt, mert 
egész életvitelük, életcéljuk, érték
rendjük más, mint a társadalom egé
szének, A program első eleme a meg
felelő szakemberek képzése volt -
mondta a miniszter. 

Az avatóünnepségen Tüttő István 
polgármester köszöntötte a meghívott 
vendégeket. Abban a reményben adta 
át a szót a miniszternek, hogy az új lé
tesítmény, amely megítélésünk szerint 
európai színvonalú, nem az utolsó ak
ció az önkormányzat életében. 

azok az emberek fognak a legtöbbet 
tenni, akik itt dolgoznak, itt laknak, és 
részesei lesznek egy közösségépítő fel
adatnak. Mindent megteszünk azért, 
hogy az ágazat nem túlfizetett dolgo
zói valamelyest jobb bért kapjanak. 
Talán nem dicsekvés az, ha elmon
dom, ebben az évben, és az elmúlt év
ben sikerült is tenni ezért. De bármi
lyen nagy is lenne az ő bérük, nem el
lenértéke annak a munkának, amit vé
geznek. 

Harrach Péter a szalag átvágásával 
felavatta az otthont, melyet Fiiszár 
Károly plébános, Balogh Tibor refor
mátus és Deme Dávid evangélikus lel
kész áldott meg. 

Bakonyi Zsóka 



TERET 
Magyarországon a területfejlesztés te

rületén elért eredmények mellett azok
ban a fejlesztés-politikai kérdésekben 
van szükség továbbfejlődésre, amelyek 
az Európai Unió területfejlesztési politi
kájának alapelveit képezik. Az állami 
fejlesztésfinanszírozással kapcsolatos te
vékenységek ma még alapvetően az ága
zati minisztériumok hatáskörében foly
nak. Több mint 500 milliárd forint érté
kű éves államháztartási területfejlesztési 
típusú fejlesztési forrásból nevesítetten. 
annak mintegy 6% -a kerül a megyei és a 
regionális területfejlesztési tanácsokhoz 
decentralizált felhasználásra. Cél a he
lyi, regionális fejlesztés-finanszírozás 
növelése, hiszen az Európai Unión belül 
átlagosan a fejlesztési források 25-30, de 
néhol 50%-a decentralizált stratégiai 
tervezés, döntéselőkészítés, döntés és 
végrehajtás során kerül felhasználásra. 

A magyar régiók ezért üdvözölnek 
minden konkrét előrelépést, amely már 
2001 és 2002 folyamán megerősíti a re
gionális szereplők részvételét a nemzeti 
fejlesztési források felhasználásának 
előkészítésében, döntéshozatalóban és 
végrehajtásában, mivel egyedül ezáltal 
biztosítható, hogy a régiók 2002-ig már 
megfelelően felkészüljenek az Európai 
Unió fejlesztés-finanszírozási gyakorla
tának átvételére. 

A régiók a közös célok mielőbbi meg
valósulása érdekében úgy határoztak, 
hogy megalakítják a Területfejlesztési 
Régiók Egyeztető Tanácsát (TERET). 
Az alakuló ülésre 2001. j a n u á r 18-án 
Budapesten került sor. 

PANASZKÖNYV 
Tudja Ön, kedves olvasó, 

hogy a Fogyasztóvédelmi 
Felügyelőségnek van egy 
újságja?? Egyáltalán hallott 
már arról, hogy létezik a Fo
gyasztóvédelmi Felügyelőség 
és Főfelügyelőség? No, e 
szervezet lapja sorra számol 
be olyan esetekről, amikor 
valakit valamely vásárlás, 
szolgáltatás igénybevétele so
rán becsaptak. 

És Ön? Csapták már be 
önt, károsították meg boltban, 
piacon, szolgáltatónál? Kit 
nem? No de Ön, kedves olva
só az átverés miatt kért kárté
rítést, szóvátette vagy csak 
otthon, munkahelyen, autóbu
szon szentségeit egy ideig -
talán a következő átverésig? 

Kérjük, ne tegye csak ez 
utóbbit! Ma is minden üzlet
ben kötelező tartani vásárlók 
könyvét, melybe a régi pa
naszkönyv mintájára minden 
észrevétel, reklamáció beírha
tó. Fordulhatunk első fokon 
fogyasztóvédelmi panasszal a 
település jegyzőjéhez és ter
mészetesen a Fogyasztóvé
delmi Felügyelőséghez is. 

Emellett a Kanizsa Dél-Za-
lai Hetilap is közreműködik a 

jövőben a fogyasztók-vásár
lók érdekeit védő megmozdu
lásokban. Erre az Önök leve
lei, telefonos, személyes 
megkeresései és saját tapasz
talataink késztetnek bennün
ket. A bizonyítható átverések, 
megkárosítások hangot kap
hatnak most induló „Panasz
könyv" rovatunkban és mun
katársaink is árgus szemekkel 
járják - akár magánember
ként újságírói inkognitóban is 
- az üzleteket, szolgáltatók 
hivatalait, a megtörtént ese
tekről szóló cikkeket pedig 
elküldjük a Fogyasztóvédel
mi Felügyelőségnek. Ne en
gedjük, hogy következmé
nyek nélkül lehessen pl. a 
Bonbonettinél romlott salátát 
kapni és elintézni azzal, hogy 
már többen visszahozták. Az 
eladó a reklamáció ellenére a 
másnap már lejárt szavatossá
gú árut minden gátlás nélkül 
árusította. De említhetnénk 
azt a szintén megtörtént ese
tet, amikor a hét végén a 
kiskanizsai húsboltba betérő 
nyugdíjas és cukorbeteg ked
vezményről érdeklődők az el
árusítótól azt a választ kap
ták: ja, az csak reklámfogás 

volt,' hogy a hirdetést olvasók 
bejöjjenek a boltba. Bizonyá
ra nem menne el szótlanul a 
Fogyasztóvédelem, és tán az 
ANTSZ sem amellett, ha a 
Király utcai gyorsbüfé ham
burgerének salátáját corpus 
delictiként mellékelve kapná 
meg cikkünket - mindazzal a 
tíz-húsz főnyi etológiai isme
retek hiányában meghatároz
hatatlan rovarral együtt, ame
lyek a szendvicset jelenlétük
kel gazdagították és színesí
tették. 

Vigyázat, jövünk! Nemcsak 
az azonnal látható, érzékelhető 
bajoknak adunk nyilvánosságot, 
de védjük a vásárlók érdekeit 
hosszabb idő alatt kiderült átve
rések, mindig a másik fél elő
nyét hozó „tévedések" esetén is. 
Olvasóinkat is kérjük, amint ha
sonlókat tapasztalnak, jelent
kezzenek szerkesztőségünkben 
a bizonyítékokkal, amelyek bir
tokában akár helyszíni szemlét 
is tartunk, de ha a károsult érde
ke azt kívánja, személyes ada
tait a nyilvánosság elől elzárva 
közreműködünk abban, hogy az 
ügyek az illetékes hatóságok elé 
kerüljenek. 

L. I. 

A MAGYAR KULTÚRA NAPJÁN 
A Magyar Kultúra Napjának városi rendezvényei sorában dr. 

Kerecsényi Edit néprajzkutató nyitotta meg január 22-én városunk 
szülöttének, Fáth Lajosnak néprajzi gyűjteményét. Fáth Lajos 
1957-1991 között Svájcban dolgozott, 23 éven át egy gyógyszeripari 
cég tudományos munkatársaként tevékenykedett. Életpályájának 
egyik meghatározó tevékenysége volt a magyarság népművészetével 
és kultúrájával való foglalatosság. A luzerni UNESCO Club elnöke
ként működtette a Romániai Magyar Irodalom Baráti Körét, írók és 
művészek külföldi bemutatkozó szerepléseit biztosította. Több mint 
1200 darabos gyűjteménye három részből, textilekből, kerámiákból 
és fafaragásokból áll. Köszönet érte, hogy felajánlotta szülővárosának 
évtizedek során gyűjtött és vásárolt, régi hazai és főleg erdélyi párna
gyűjteményét, az eredeti viseleti darabokat, kerámiákat, valamint fá
ból faragott kincseit. 

A kiállítás megnyitóját követően a Magyar Kultúra Napja alkalmá
ból Tüttő István polgármester köszöntötte a közgyűjteményi és mű
velődési terület megjelent dolgozóit. A polgármester pohárköszöntő
jét követően, a Fantázia tánczenekar szórakoztatta a jelenlévőket. 

B . Z s . 

Lefizetett illetékesek? 
Legutóbbi ülésén egy névtelen 

bejelentésről tárgyalt zárt ülésen 
az Ügyrendi és Jogi Bizottság. 
Mint Tóth László elnöktől meg
tudhattuk, egy névtelen levél va
lóságtartalmáról győződött meg 
az ÜJB a téma tárgyalása során. 
A bejelentés szerint egy vállalko
zás a városban évek óta bérelt he
lyiségeiért nem a piaci értéknek 
megfelelő bérleti díjat fizeti az 
IKI-vel kötött szerződése szerint, 
a valóságban használt területnek 
csak a feléért fizet, és évek óta 
nem emelkedett a bérleti díj. A 
levélíró azt állítja, tudhattuk meg 
az ÜJB elnökétől, hogy a jogtalan 
előnyhöz a vállalkozás úgy jutott, 
hogy lefizette az illetékeseket. Az 
Ügyrendi és Jogi Bizottság ülésén 

a tény, miszerint az önkormány
zatot komoly anyagi kár érte (3 
millió forint + kamatok), megerő
sítést nyert. A témát a Pénzügyi 
Bizottság is megtárgyalja soron
következő ülésén, és azt követően 
az Ügyrendi és Jogi Bizottság 
előterjesztésében a közgyűlés is 
napirendjére tűzi. A közgyűlés 
döntésétől függ, hogy az önkor
mányzat folytat-e majd saját ha
táskörben vizsgálatot az esetből 
kifolyólag az IKI-nél, vagy az 
Ügyészséghez tesznek bejelen
tést. 

A téma kapcsán megkerestük 
az ingatlankezelési intézmény ve
zetőjét, Kámán Lászlót, aki el
mondta, nem kíván reagálni a bi
zottság ülésén elhangzottakra. 



KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT ALAPÍTVÁNY 

IDEGENFORGALMI ÉS SZÁLLODA SZAK 
Nappali tagozat, alapképzés, 8 félév 

(Veszprémi Egyetem kihelyezett képzése) 

A főiskolai szintű képzésen 40 államilag finanszírozott és 20 költ
ségtérítéses helyen kezdhetik el tanulmányaikat a Nagykanizsa Ki
helyezett Képzési Hely hallgatói. 

Szakirányok (a 4. félévtől): 
• Programtervezés 
• Vendégfogadás 

Felvételi adatok a 2000/2001-es tanévben: 
A szakra 40 fő nyert felvételt. A felvételi ponthatár 96 pont volt. 

Felvételi tárgyak: 
matematika, angol, francia vagy német. 

Jelentkezés határideje: 2001. március 1. 
A jelentkezési lapon a Nagykanizsa hely megjelölésre kerül. 

A szakról és vizsgamentességről részletes felvilágosítást ad a Felső
oktatási felvételi tájékoztató. (658-659. oldal) 

ÚJRA INDUL A MENEDZSERKÉPZÉS 
NAGYKANIZSÁN 

Négy szakirány: 
• Humánmenedzser 
• Gazdasági elemző 
• Minőségi menedzsment 
• Logisztikai és termelésmenedzsment 

A képzés 3 féléves, ami diplomavédéssel és záróvizsgával zárul. A 
sikeres diplomázók a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi 
Egyetem Menedzser szakirányú diplomáját kapják. 
Jelentkezés feltétele: főiskolai vagy egyetemi diploma megléte, 
nem előírás a nyelvvizsga. 
Jelentkezési határidő: 2001. február 28. 
Óriási lehetőség, hogy a kurzus elvégzése után csatlakozni lehet a 
Műegyetem MBA (Master of Business Administration) képzéséhez 
úgy, hogy a befizetett tandíjat és az elvégzett szemesztereket 
beszámítják. 
Az előadásokat a Budapesti Műszaki Egyetem neves oktatói tartják. 
(Előadások kéthetente, hétfő-kedd) 

Kedvezmény (a tavalyi évhez képest) • 
Tandíj: 200 ezer Ft/félév 
Kismamáknak a GYES ideje alatt fizetendő tandíj összege: 30 
ezer Ft 
A 3. félévi oktatás Budapesten folyik, ezért ez idő alatt a diákok 
25%-os tandíjkedvezményben részesülnek. 

FŐISKOLAI SZINTŰ GÉPÉSZMÉRNÖKI SZAK 
Levelező tagozat, 7+1 félév 

(Miskolci Egyetem kihelyezett képzése) 

Választható szakirányok: 
• Környezetvédelmi 
• Termelésirányítási és logisztika 
• Minőségbiztosítási 
• Gyártásautomatizálási 

(Min. 18 fő esetén a 4. félév végén) 

Felvételi adatok a 2000/2001-es tanévben: 
A szakra 298 fő nyert felvételt, a felvételi ponthatár 72 pont volt. 

Felvétel módja a 2001/2002-es tanévben: 
Felvételi vizsga van, mely az előző évek gyakorlata alapján szó
beli elbeszélgetés. 

A jelentkezés határideje: 2001. március 1. 
a hivatalos jelentkezési lapon a Miskolci Egyetemre 
Nagykanizsa megjelölésével 

Költségtérítés mértéke: 
A 2000/2001-es tanévben egy félévre 85.000 + 5.000 Ft volt. Az 
oktatás péntek délután, szombaton és vasárnap délelőtt folyik. 

(Felvételi tájékoztató 399^*00. oldal) 

FŐISKOLAI SZINTŰ 
NÉMET NYELVTANÁRI KÉPZÉS 

Esti tagozat, távoktatás, 6 félév 
(Szombathelyi Berzsenyi Dániel Főiskola kihelyezett képzése) 

Elsődiplomás és második alapdiplomás főiskolai, esti képzés. 

Heti két délutáni-esti elfoglaltságot jelent. 

Felvétel módja: 
Közös német írásbeli a most érettségizőknek, illetve a főiskola 
által összeállított írásbeli feladatok a korábban érettségizőknek. 
Szóbeli felvételi vizsga mindkét esetben kötelező. 

Jelentkezés határideje: 2001. március 1. 
a hivatalos jelentkezési lapon a szombathelyi Berzsenyi Dániel 
Főiskolára Nagykanizsa megjelölésével. 

Költségtérítés: 
A 2001/2002-es tanévben egy félévre 80.000 Ft. 

ÉRDEKLŐDNI LEHET: 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 33.; Tel./fax: (93) 312-052; e-mail: kfa@mail.sienet.hu 

2001 . január 25 . 9 

mailto:kfa@mail.sienet.hu


VÁLLALKOZÓK A KAMARAI TAGSÁGRÓL 
BICSAK MIKLÓS 

(vállalkozó, könyvrestaurátor, 
bélyegzőkészítő) 

- Több mint 30 éve vagyok ipa
ros - újabb elnevezés szerint vállal
kozó -. így van egy kis áttekintésem 
az érdekképviseletről. Az iparos, a 
kereskedő mindig tartozott valaho
vá, rangja volt egyesületüknek. Itt 
Nagykanizsán meg különösképpen. 
A hajdani KIOSZ, az IPOSZ - az 
akkori politikai, gazdasági követel
mények szerint is - az emberek 
összetartását tartotta egyik legfon
tosabb feladatának. Én nem feljegy
zésekről ismerem ezt az időszakot, 
hanem koromnál fogva át is éltem. 
A kötelező kamarai tagság - véle
ményem szerint - azért sem volt 
megfelelő, mert adminisztratív és 
nem . mindig szakmai célorientált
sággal rendezte egybe a sorokat. 
Mondom ezt annak ellenére, hogy a 
Zala Megyei Gazdasági Kamara 
megyei elnökségének tagja voltam. 
Leszögezem, hogy egyértelműen a 
helyi szerveződést kell támogatni, a 
Nagykanizsai Gazdasági Kamarát, 
s meg is indokolom, hogy miért. 
Egy vállalkozás vezetőjének a piac 
szorítása közepette is szem előtt kell 
tartania azt a közeget, annak az ér
dekeit, ahol él. Ez a mi városunk, itt 
élünk, itt van ránk szükség, többsé
günk csak Nagykanizsán tudja el
képzelni életének, szakmájának a 
kiteljesedését. A városban és von
záskörzetében mintegy 1200 iparos, 
kereskedő, kisebb-nagyobb vállal
kozó él. Meg kell ismerniük egy
mást hivatalból és emberközelből. 
Érdekeik egyeztetésére is a helyi 
közeg a legmegfelelőbb. Erre nagy
szerű keretet nyújt a helyi kamara. 
Szeretnék egy-két szót ejteni még az 
anyagiakkal kapcsolatos, felemás 
helyzetről. 1994-től fizettük a tagdí
jat, s nem is keveset. Mint vezetősé
gi tag tudom, hogy erről a terület
ről az összbevételnek mintegy 20%-
a termelődött. Az csak természetes, 
hogy korrekt vagyonmegosztási vá
runk el. 

HORVÁTH FERENC 
(egy faipari cég vezetője) 

- Egyáltalán nem vitatom a ka
marák létjogosultságát. De azt 
azért megfogalmazom, hogy a vál
lalkozások érdekképviseletének ki
emelt szerepet kellett volna kapnia. 
Ez nem így történt. A mi cégünknél 
- amelyik különféle faipari munká
kat végez.' bútorvázat gyárt, 

barkácskellékeket forgalmaz, bú
torlapot állít elő - nem mondhatom 
azt a foglalkoztatott 120 embernek, 
hogy azért nincs munka, mert a ka
mara nem közvetített. Nem érvelhe
tek azzal sem, hogy a kötelező ka
marai tagság idején kft.-nk kifize
tett évente mintegy kétszázezer fo
rint tagdíjat - no, de mit kaptunk 
érte cserébe? Semmit! Tapasztala
taim szerint csak önerőre vagyunk 
ítélve, akár a termelést, de főként 
ha a piacot nézem. Az októberben 
nekünk ítélt ISO 9002 minősítés is 
azt példázza, a cég színvonala csak 
saját erőfeszítésünk eredménye. 
Nyugodtan kijelenthetem: a jelen
legi, magyar gazdasági élet nem 
vállalkozóbarát. Itt az utóbbi évek
ben fontosabbak lettek multinacio
nális cégek ügyei, mint a helyi vál
lalkozások éráekei, ami ugye azért 
település-ellátási érdek is lenne. 
Hiányosságnak tartom azt, hogy a 
gazdasági kamara nem hallatta 
eléggé hangját a nagykanizsai köz
gyűlésben. Legjobb példa erre: a 
pályázatok elbírálásánál zömmel 
mindig csak egy szűk kör lett a 
nyertes. Nemcsak nekem ilyenek a 
tapasztalataim, más vállalkozókat 
is megkérdezhet erről. S így aztán 
lassan kialakul: nem a közösség, a 
kamarai szerveződés erejében hisz
nek a vállalkozók, hanem csak a 
személyes tapasztalásunkban, szak
értelmükben, odaadásukban. Nem 
lenne szabad, hogy a piac törvé
nyeit kevéssé ismerő - jogász, pe
dagógus, orvos - tisztségviselők 
döntsenek vállalkozásokról, mun
kavégzésről, komoly pénzekről. No, 
hát ezek azok az indokok, amelye

kel én fel tudtam sorakoztatni an
nak alátámasztására, hogy önként 
miért nem vállaltam eddig a helyi 
kamarában a tagságot. A helyzet 
azonban változhat, de csak akkor, 
ha a kamarák szolgálatnak tekintik' 
tevékenységüket. 

POLGÁR ERVIN 
(igazgató - sütőipar) 

- Ha azt kérdezi, hogy cégünk 
képviseletében miért a helyi kama
rához csatlakoztunk, akkor az a vá
laszom, hogy csak ez lehet a jövő 
útja. A kötelező jelleg helyett a va
lódi kamarai működésről csak úgy 
lehet képet alkotni, ha egy szabad 
döntés alapján szerveződött gazda
sági érdekérvényesítést ismerünk 
meg, felvállaljuk annak minden kö
telmét, s mi egyben, mint Nagykani
zsa gazdasági létét meghatározó 
egyik jelentős nagyobb cég, példát 
is akarunk mutatni. Azt is tudom, 
hogy sokan elkedvetlenedtek, mert 
nem láttak az elmúlt években igazi 
kamarai munkát, nem tapasztalhat
ták meg a kamarai szolgáltatáso
kat, különféle lehetőségeket. Az uni
formizált világnak minden területen 
lassan befellegzik, s abban is biztos 
vagyok, hogy elérkezik az az idő, 
amikor kialakul egy reális egyen
súly a vállalkozás szabadsága és a 
vállalkozás biztonsága között. Az 
önkiválasztódást, az igazi klasszi
kus értelemben vett lakossági ellá
tást is segítheti a helyi kamara, az, 
amelyik minden szempontból a leg
jobban ismeri a település igényeit, 
adottságait és lehetőségeit. Sajnos 
anyagi szempontból a helyi kamara 
minimális feltételekkel indult el. Je-

NINCS ELMOZDULÁS 
Lapunk előző számaiban már utaltunk arra, hogy az október 6-án 

megalakult Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara anyagilag mi
lyen nehéz helyzetbe került. Mivel nem történt vagyonmegosztás - a 
kötelező tagsági viszony ideje alatt befolyt tagdíjakkal, azok részará
nyos részével továbbra is a megyei kamara gazdálkodik - , Nagyka
nizsán helyiség, ügyintéző és egyéb tekintetben is gondok vannak. 

A megyei és a helyi kamara együttműködése céljából 17-én Nagy
kanizsán találkozott a két illetékes vezetőség, ahol vagyonmegosztási 
ügyben elmozdulás továbbra sem történt. Mint Kovács Antal elnök
től megtudtuk, a négytagú delegáció elsősorban azért érkezett Nagy
kanizsára, hogy ismertesse a megyei kamara által kidolgozott együtt
működési listát, a térségi szervezetek besorolásának feladatait és a 
különböző tagozatok tennivalóit. Farkas Imre megyei kamarai elnök 
megfogalmazta, hogy együttműködési készségük töretlen, de a va
gyonmegosztás kérdését továbbra sem tudják elfogadni tárgyalási 
alapként. 

len pillanatban még nem látható a 
tagdíjbevételek nagysága sem. Le
hetne jogi útra terelni a vagyon
megosztás kérdését, de nem tudom, 
hogy bárminemű kuruckodás ered
ményre vezethet. Farkas Imrét, a 
megyei gazdasági kamara elnökét 
én korrekt embernek ismertem meg, 
remélem, nem kell csalódnom ben
ne. A legfontosabb, amit az indulás 
első lépésének tartok: Nagykani
zsán rendbe kell tenni az adatszol
gáltatást, egy megfelelő injormá-. 
ciós bázis nélkül nem lehet előre 
lépni. 

SNEFF ANTALNÉ 
(alvállalkozó - varroda) 

- Előre megmondom, a kamarai 
tagsággal kapcsolatosan én vára
kozó álláspontra helyezkedtem. 
Egészen más oldalról közelítem 
meg az érdekképviseletet, mim 
mondjuk egy nagyobb cég. Varro
dám bérmunkát végez. Igyekszünk 
több oldalról is bebiztosítani ma
gunkat, hogy folyamatosan legyen 
munkánk, mert ellenkező esetben 
ezt a húsz-huszonöt asszonyt szél
nek kellene eresztenem. Ha orszá
gosan is képviselte volna valaki az 
ilyen kisvállalkozások érdekeit, ak
kor nem alakult volna ki az a fele
más helyzet, hogy például egy nad
rágot ma is - de öt éve is - ötszáz 
forintért varrunk, a minimálbért vi
szont emelnem kell. Egyetlen kap
csotatom az volt a megyei kamará
val - amikor elmaradtam a tagdíj
jal -, hogy felszólítottak a fizetésre, 
mondván, ellenkező esetben vissza
vonatják a működési engedélyemet. 
Mi. kisvállalkozók azt várjuk a he
lyi kamarátok hogy olyan távlatot 
mutasson nekünk, amiben növekszik 
a biztonságérzetünk, ahol egyforma 
elbírálást kap minden vállalkozó. 
Az optimális gazdasági környezet 
egyik fontos jellemzője a támogatá
sokhoz, forrásokhoz jutás. Sokszor 
még egy-egy pályázat értelmezése, 
gyakorlati továbbjuttalása is gond, 
hiszen mi a könyvelőn kívül nem al
kalmazunk egyetlen olyan szakem
bert sem, aki egy ilyen csomagot 
megfelelően elő tud készíteni. Egy 
mikrohitel elnyeréséhez is meg kel
lett fizetni a menedzsert. Ilyen, és 
ehhez hasonló tanácsadásra, segít
ségre van szükségünk. A közeledés 
legyen kétoldalú: a helyi kamara is 
keressen bennünket, de mi kisvál
lalkozók is érdeklődhetünk. 

Büki Erzsébet 
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NEM ALKOTMÁNYELLENES A HULLADÉKRENDELET 
Az Alkotmánybíróság megküldte önkormányzatunknak azt a határozatát, amely

ben egy indítvány nyomán megvizsgálta a város hulladékrendeletét, illetve annak ki
fogásolt részeit. 

Az alkotmányellenességet firtató beadványt egy kanizsai állampolgár írta, aki el
mondta, nem elégedett az Alkotmánybíróság határozatával. Tartalmi indokai is van
nak e véleményének, de az is, hogy a kifogásolt mintegy húsz elem nagy részét vagy 
nem vizsgálta a bíróság, vagy nem tájékoztat a vizsgálatról. 

Lapunkat a polgármesteri hivatal munkatársa, Erdős Péter tájékoztatta a határo
zatról, annak kivonatát rendelkezésünkre bocsátotta. Ezt az alábbiakban ismerhetik 
meg olvasóink: 

Kivonat a Magyar Köztársaság Alkotmánybírósága 2000. december 13-án kelt 
1288/B/l 996. sz. határozatából: 

A MAGYAR KÖZTÁRSASÁG NEVÉBEN 
Az Alkotmánybíróság önkormányzati rendeleti előírások alkotmányellenességének utó

lagos vizsgálatára irányuló indítvány tárgyában meghozta a következő határozatot: 
1. Az Alkotmánybíróság Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata Közgyűlé

sének a hulladékgazdálkodásról szóló 10/1996. (III. 10.) számú rendelete 8. § (I). (3) és 
(5) bekezdései, a 19. § (2) és (10) bekezdései, valamint a 22. § (I) bekezdése, továbbá a 
hulladékgazdálkodási díjakról szóló 1/2000. (I. II.) számú rendelete 3. S-a és 4. (j-a alkot
mányellenességének megállapítására és megsemmisítésére irányuló indítványt elutasítja. 

2. Az Alkotmánybíróság Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata Közgyűlé
sének a hulladékgazdálkodási díjakról szóló 28/1996. (VIII. 27.) számú, a hulladékgazdál
kodási díjakról szóló 42/1996. (XI. 26.) számú, a hulladékgazdálkodási díjakról szóló 
2/1998. (II. 17.) számú és a hulladékgazdálkodási díjakról szóló 35/1998. (XII. 15.) számú 
rendeletei alkotmányellenességének vizsgálatára irányuló indítvány tárgyában az eljárást 
megszünteti. 

Indokolás 
I. 

Az indítványozó Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata Közgyűlésének a 
hulladékgazdálkodásról szóló.... 

II. 
Az alkotmánybíróság az indítvánnyal összefüggésben az alábbi jogszabályokat vizsgál

ta: ... 
III. 

Az indítvány nem megalapozott. 
1. ... Mindezekre tekintettel az Alkotmánybíróság az indítványozónak a tárgykört érintő 
szabályozás két rendeletben történő megállapítását kifogásoló indítványát alaptalannak ta
lálta, ezért azt elutasította... 
2.... Az Ör. 1. bek.-nek azok a rendelkezései [8. § (1) és (3) bekezdések], amelyek szerint 
a tulajdonosok kötelesek a hulladékgazdálkodási rendszerhez csatlakozni, az ingatlanon 
keletkező hulladék elszállításáról, ártalmatlanításáról a kötelező közszolgáltatás igénybe
vételével gondoskodni és a közgyűlés által meghatározott mindenkori kötelező közszolgál
tatási díjat a pályázatot elnyerő szolgáltatónak megfizetni, törvényes előírásokon alapul
nak, nem sértik az Alkotmány 44/A. § (2) bekezdésének előírását, ezért az indítványnak 
ezt a részét az Alkotmánybíróság elutasította. 
3. Ugyancsak nem törvényellenes az a rendeleti szabály [Ör. 1. 8. § (5) bekezdés] sem, 
amely a város lakosságának lehetővé teszi, hogy a saját háztartásban keletkezett hulladé
kot, amennyiben azt saját szállítóeszközzel szállítja el, egy köbméter mértékig a kijelölt 
hulladéklerakó helyen, mennyiségi korlát nélkül pedig a hulladékgyűjtő udvarban díjtala
nul helyezheti el 
4.... Az alapdíj a közszolgáltatási díj egyik eleme, az ehhez kötődő másik számítási mód
dal együtt (a szemétgyűjtő edények térfogata, és ürítésük havi gyakorisága) okkal vélel
mezhetően vezet a szolgáltatás és az ellenszolgáltatás egyenértékűségéhez. Az Alkotmány
bíróság véleménye szerint nem törvénysértő a szemétdíjak megállapításának az a jogilag 
nem tiltott és a gyakorlatban esetenként alkalmazott azon kiszámítási módja, amely egy, 
két vagy akár több tényező együttes figyelembe vételével határozza meg a szemétszállítási 
szolgáltatás mennyiségének megfelelő szolgáltatási díj összegét... 
5. Az Alkotmánybíróság vizsgálta az indítványozónak azt a felvetését is, mely szerint az 
Ör. 1. és Ör. 2. sérti az Alkotmány 70/A. jj-át azzal, hogy a szemétszállítási és ártalmatla
nítási szolgáltatások díjmegállapítási módját eltérően szabályozta a családi házanként és a 
társasházanként fizetendő esetekben, ami a társasházakat érintően hátrányos helyzetet idéz 
elő. 
Hátrányos megkülönböztetést az Alkotmánybíróság nem állapított meg e két csoport szol
gáltatási dijának rendeleti szabályozásában, mert a társasházak lakói is háztartásonként fi
zetik a szolgáltatási díjat. 
Ugyancsak nem találta az Alkotmánybíróság a kifogásolt rendeleti szabályozást (Ör. 2. 4. 
§) az Alkotmány 70/1. §-ában ütközőnek... 

6. ... Annak érdekében, hogy a környezetvédelmi és közegészségügyi célok érvényesülését 
ne hiúsítsa meg az ingatlan tulajdonosának, használójának tevékenysége, az Ör. I. jogsze
rűen tartalmaz rendelkezést az ingatlant ténylegesen használók szolgáltatási díjfizetési kö
telezettségére... 
7. ... Erre tekintettel az Alkotmánybíróság nem találta az Alkotmány 44/A. § (2) bekezdé
sébe ütközőnek az Ör. I. bek.-nek a szemétszállítási és ártalmatlanítási helyi szabályok 
végrehajtásának elősegítését célzó, ezek biztosítására szabálysértési tényállásokat megálla
pító és az előírások megsértőivel szemben szankciót is kilátásba helyező rendeleti előírása
it, ezért az indítványt e részében is elutasította 

Budapest. 2000. december 13. 
Dr. Bihari Mihály s.k., I)r. Strausz János s.k, 

alkotmánybíró alkotmánybíró 
Dr. Tersztányszkyné dr. Vasadí Éva s.k., 

alkotmánybíró" 

A határozattal kapcsolatban munkatársunk kérdéseire is válaszolt az illetékes. Erdős Péter: 
- Tudomása szerint minden felvetett problémára válaszolt az Alkotmánybíróság? 

(itt nem arra gondolok, hogy mi az, ami nem tartozik a feladatkörébe, vagy más kezdemé
nyezésre vizsgálja csak. hanem, ami elől kitért a válaszoló) 

- Nem tudom volt-e ilyen, mivel nem ismerem az indítványozó átlát benyújtott kérelmet. 
Az Alkotmánybíróság határozatának indokolását azonban az indítványban előterjesztett 
kérelem ismertetésével kezdi, ami feltételezem valamennyi felvetett kérdési tartalmaz. 

- A rendeletalkotó számára a határozat egyfajta megerősítés is, amelynek alapján 
kijelenthető, hogy jó a rendelet? Más körülmény, elvárás, határozat hatására várha
tó korrekció? 

- Napirenden van a hulladékgazdálkodásról szóló önkormányzati rendelet módosítása, 
mert az elmúlt évben megjelent törvény a hulladékgazdálkodásról néhány ponton ezt szük
ségessé teszi. A változtatásra azonban nem a rendelet törvényessé tétele miatt van szükség, 
hiszen az Alkotmánybíróság mostam határozata szerint az nem jogszabálysértő, lianem a 
magasabb szintű, új jogszabállyal kell az összhangot biztosítani. Alapvelő és elvi jelentősé
gű változtatásra azonban egész.en biztosan nincs szükség. 
' - Egy kicsit sántít az a megállapítás, hogy az űrtartalomra plusz a gyakoriságra IS 

a díjmegállapító, hiszen éppen az az „is" az alapdíj, amely valóban nem ténylegesen 
meghatározható szolgáltatás-ellenszolgáltatási arányosságra vezethető vissza a tár
sasházak esetében. Ugyanis a határozattal ellentétben a társasházak lakói nem ház
tartásonként fizetik a szolgáltatási díjat, hanem a társasház együtt rendelt meg üríté
si gyakoriságot és térfogatot is. A szolgáltatási díj társasházon belüli felosztása tár
sasházi magánügy. A szolgáltatás igénybevevője nem az az x számú társasházi lakó 
vagy család, hanem maga a társasház, az kéri és veszi igénybe a szolgáltatást és az is 
fizet érte. Erről mi a véleménye? 

-Az ön kérdésében foglalt állítás leves. A díjrendszerrel kapcsolatban is egyértelmű az 
Alkotmánybíróság állásfoglalása, amely szerint az nem alkotmány-, vagy töiTénysértő. A 
szemétszállítási díj kél elemből (alapdíj és ürítési díj) tevődik össze. Az ürítési díj az összes 
díjban nagyobb súlyt képvisel, mint az. edényméret, valamint az ürítési gyakoriság megvá
lasztásával - amire a rendeletünk lehetőségei ad - az. a szolgáltatást igénybe vevő igényei
hez igazitható. Az alapdíj egyébként a szolgáltatás állandó költségeit, illetve az ingyenesen 
nyújtóit szolgáltatások (pl. veszélyeshutladék-gyűjtések. hulladékudvar-működtetés) költsé
gei! hivatott fedezni. 

Társasházak esetén szintén az egyes háztartások veszik igénybe a szolgáltatást, a társas
ház csupán összegyűjti a díjat, és egyösszegben továbbítja a szolgáltató felé. A társasházi 
lakások abban a szerencsés helyzetben vannak, hogy az edényt közösen használva - ha 
odafigyelnek -, annak méretét és az ürítési gyakoriságot tökéletesen optimalizálni tudják, 
vagyis szemben a családi házakkal egyetlen liter üres edénytérfogat után sem kénytelenek 
fizetni a díjat. Ennek következtében a tényszámok is azt bizonyítják, hogy a társasházi la
kások mindig kevesebb díjat fizetnek, mint a családi házak. Azaz a jelenlegi díjrendszer 
nemhogy hátrányos lenne a társasházaknak, ellenkezőleg, minél többen használnak közö
sen edényt, annál előnyösebb. 

Ez utóbbi kérdésben is más a véleménye a beadványt benyújtónak. 
Gondolkodjunk egy kicsit a logikán - már ha igaz, hogy a társasházak háztartá

sonként kell, hogy fizessék a szolgáltatási díjat - a családi házas övezetben fizetendő 
díj kapcsán: egy családi házban megválaszthatom, hogy mekkora űrtartalmú 
edényzetet hetente hányszor üríttetek. Ugyanígy egy társasház esetén ki választhatja 
meg? Nem az egyes háztartás, hanem a közösség, amely közösen rendeli meg a szol
gáltatást. A családi ház egyetlen - vagy akár több - kukája után hány alapdíjat fizet
nek? És az egy társasházban lakók hány alapdíjat fizetnek? 

Lehet, hogy alkotmányos, de diszkriminatív? A rendelet esetleges módosítása során ta
lán a probléma még úgy is kiküszöbölhető, hogy nem éri kár a szolgáltatót, de nem ad ala
pot arra sem, hogy - akár egy, akár több - állampolgár fel-felbukkanó alkotmányossági 
aggályait folyamatosan fenntartsa. Bízzunk a kollektív bölcsességben! 

L. I. 
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HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI 
KÖZPONT 

A Pécsi Tudományegyetem BTK 
Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9. Tel./fax: 310-465 
E-mail: hsmk@upc.hu, 

vagy hsmk.nk@broadband.hu 
Jegyárusítás 14.00-18.00 óráig, tel.: 311-468 

Február 5.16.00 óra: „JEL-KÉPEK"- A Piarista Álta
lános Iskola és Gimnázium tanulóinak kiállítása az If
júsági Galériában. Megnyitja: Veréb Zsolt igeizgató. 
Megtekinthető: március 3-áig. 

Február 5. 20.00 óra: SAS-KABARÉ. Közreműköd
nek: Sas József, Heller Tamás, Beregi Péter. Kísér: 
Kertész János - zongora, Ölvedi Ferenc - dob. Belé
pődíj: 1600 és 1400 Ft 

Február 7.19.00 óra: DON PASQUALE - vígopera az 
Opera Stagione előadásában. Főbb szerepekben: 
Gyimesi Kálmán, Vághelyi Gábor, Kőváry Eszter Sá
ra, Kovácsházi István, Pataki Antal. Belépődíj: 600 Ft. 

Február 9. 17.00 óra: UDVARDI ERZSÉBET 
MUNKÁCSY-DÍJAS FESTŐMŰVÉSZ KIÁLLÍTÁ
SÁNAK MEGNYITÓJA. Megnyitja: Harkány Lász
ló tanár. Megtekinthető: március 2-áig. 

Február 10. 14.30 óra: TARKA-BARKA MŰHELY. 
Állatok készítése csuhéból. Vezeti: Pulai Lászlóné. 

Február 14. 15.00 óra: „IDŐSEN IS EGÉSZSÉGE
SEN" - előadássorozat. Láng-lézer gyakorlati hasz
nálata. Előadó: dr. Budai Éva belgyógyász. A HSMK 
és a TIT szervezésében. 

Február 17. 18.00 óra: SZOMBAT ESTE - szórakoz
tató rendezvénysorozat fiataloknak. Bemutatkozik a 
ZSERBÓ DUÓ. Raj Szilvia - ének, Tóth Tamás -
ének, billentyűk, szaxofon. Belépődíj: nincs. Hely

szín: Thury György Kereskedelmi Szakközépiskola. 
A rendezvénysorozatot a Nyugat-Dunántúli Regioná
lis Ifjúsági Tanács támogatja. 

Február 21. 15.00 óra: „IDŐSEN IS EGÉSZSÉGE
SEN" - előadássorozat. A méz hatása az emberi szer
vezetre. Előadó: dr. Kustán László. 

Február 27. 17.00 óra: „VERDI, AZ OPERA VA
RÁZSLÓJA" - előadássorozat diákoknak. Verdi pá
lyakezdése: Nabucco, Lombardok. Előadó: Kocsis 
Katalin. 

Február 28. 12.30 és 15.00 óra: LUDAS MATYI -
zenés, táncos mesejáték. A Honvéd Táncszínház elő
adásában. 12.30 óra: MAZSOLA-BÉRLET. 15.00 
óra: TAPSI-BÉRLET. 

Március 1. 10.00 és 14.00 óra: LUDAS MATYI - ze
nés, táncos mesejáték. 10.00 óra: TÁLTOS-BÉR
LET. 14.00 óra: HÁPI-BÉRLET. 

Március 2. 10.00 és 14.00 óra: LUDAS MATYI - ze
nés, táncos mesejáték. 10.00 óra: VACKOR-BÉR
LET. 14.00 óra: MANÓ-BÉRLET. Belépődíj: 300 Ft. 

INFORMÁCIÓ: 
A HSMK felvételt hirdet induló tanfolyamaira: 
Haladó társastánc 14 éven felülieknek (24 órás. heti 

1x3 óra). Részvételi díja: 3000 Ft. Vezeti: Füstös Gá
bor. 

Kosárfonó-tanfolyam kezdőknek (40 órás). Részvételi 
díja: 10.000 Ft. Vezeti: Hadiné Szálai Gabriella. 

Foltvarró-tanfolyam (20 órás, heti 1x3 óra). Részvételi 
díja: 2.900 Ft. Vezeti: Békési Józsefné. 

Csipkekészítő-tanfolyam (40 órás, heti 1x4 óra). Rész
vételi díja: 8.000 Ft. Vezeti: Takács Zsuzsanna, népi 
iparművész. 

Haladó szabó-varró tanfolyam (35 órás). Részvételi dí
ja: 5.000 Ft. Vezeti: Pulai Lászlóné. 

Jelentkezni és érdeklődni lehet a 311-468-as telefonszá
mon. 

Az Európai Uniós Információs Gyűjtemény továbbra is 
várja az érdeklődőket: kölcsönzéssel és INTERNET-
hozzáféréssel, valamint a kiadványok helyben történő 
tanulmányozásának lehetőségével. 
Nyitva tartás: hétfőtől péntekig 13-17 óráig. Igény sze
rint délelőtt is fogadunk érdeklődőket, előzetes időpont
egyeztetéssel. Információ és felvilágosítás a 311-468-as 
telefonszámon. 

„VERDI, AZ OPERA VARÁZSLÓJA" 
A HSMK zenei előadássorozata diákoknak, Giuseppe 
Verdi halálának 100. évfordulója alkalmából. A sorozat 
szerkesztője és előadója: Kocsis Katalin 

RÉSZLETES PROGRAM: 
Február 27. 17.00 óra: Verdi pályakezdése: Nabucco, 

Lombardok. 
Március 13.17.00 óra: Rigoletto, Trubadúr. 
Március 27.17.00 óra: Traviata. 
Április 3.17.00 óra: Don Carlos. Aida, Rekviem. 
Április 17.17.00 óra: Otelló, Falstaff. 

Az eladásokra a belépés díjtalan. 
Minden érdeklődőt szeretettel várunk! 

MÁRCIUSI ELŐZETES: 
„Dalok régről és nemrégről., 
március 8-án 19.30 órakor. 

Presser Gábor koncertje 

KÉPZŐ
MŰVÉSZETEK 

HÁZA (Kiskastély) 
Erzsébet tér 14-15. 

Telefon: 313-920 

„CSÖNDESEN ÉS VÁRATLA
NUL ÁTÖLELT AZ ISTEN" -
irodalmi előadássorozat. A H.N. 
Adventista Egyház és a HSMK 
közös szervezésében 
Február 6. 16.30 óra: KI VA

GYOK ÉN? Ady Endre: Ádám 
hol vagy? Előadók: dr. Dobó 
László és dr. Hangyás László. 

Február 15. 16.30 óra: ME
RED-E VÁLLALNI KÜLDE
TÉSED? Babits Mihály: Jónás 
könyve. Előadók: Lehota János 
és Kormos Tivadar. 

Február 22. 16.30 óra: LEHE
TEK-E BOLDOG? Juhász 
Gyula: A hegyi beszéd. Elő
adók: Dezső Ferenc és Szilvási 
József. 

A rendezvénysorozat látogatása in
gyenes. 

SASS BRUNNER ERZSÉBET 
ÉS BRUNNER ERZSÉBET fes
tőművészek kiállítása. 

Z. SOÓS ISTVÁN festőművész 
állandó kiállítása. 

A Képzőművészetek Háza nyit
va: 10-17 óráig, hétfőn szünnap. 
A belépés díjtalan. 

A ZENEISKOLA FARSANGI 
HANGVERSENYE a HSMK-
ban február 15-én 18.00 órakor. 
Közreműködnek az Állami Zene
iskola tanárai és növendékei. Be
lépődíj: 500 Ft, nyugdíjasoknak, 
diákoknak: 300 Ft. Fő támogató: 
Hevesi Sándor Művelődési Köz
pont. 

THURY GYÖRGY 
MÚZEUM 

Fő út 5. Telefon: 314-596 
EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 
ÉVES A THURY GYÖRGY 
MÚZEUM. Megtekinthető: hét
főtől péntekig 10-17 óráig, szom
bat, vasárnap szünnap. Belépődíj: 
felnőtt 170 Ft/fő, diák, nyugdíjas: 
85 Ft/fő, csoportos: 110 Ft/fő 
családi jegy (minimum 4 fő): 280 
Ft. Előre bejelentett iskolai cso
portoknak a kiállítás látogatása 
ingyenes. 
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MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HAZ 
Hajgató S. u. 1. Telefon: 319-202, mobil: (60) 468-430 

Február 10-11. 9.00 óra: V. MÓ
RICZ KUPA ASZTALITENISZ-
VERSENY (egyéni és páros). 

Február 13. 19.00 óra: MÓRICZ-
BÉRLET - MŰSORVÁLTO
ZÁS!! LOVE STORY - zenés ro
mantikus történet (A Márton part
jelző fázik című darab helyett). 
Szereplők: Nagy Miklós, Brunner 
Márta, Cs. Németh Lajos. Marik 
Péter. Helyszín: Hevesi Sándor 
Művelődési Központ. 

Február 15. 9.30 és 14.00 óra: KÖ-
LYÖK-BÉRLET. A VILÁG LEG
OKOSABB EMBERE - mesejá
ték. A budapesti Kincses Színház 
bérletes előadása kisiskolásoknak. 
Helyszín: Hevesi Sándor Művelő
dési Központ. 

Február 17. 18.00 óra: TÁNCHÁZ 
A BOJTÁR EGYÜTTESSEL. Ve
zeti: Tóth István néptáncoktató. 

Február 25. 15.00 óra: A KISKA-

NIZSAI POLGÁRI OLVASÓ
KÖR GYŰLÉSE. 

Február 27. 9.30 és 14.00 óra: KÖ-
LYÖK-BÉRLET. MÁTYÁS KI
RÁLY MEG AZ ÖRDÖG - mese
játék. A budapesti Pitypang Szín
pad előadása óvodásoknak. Hely
szín: Hevesi Sándor Művelődési 
Központ. 

A művelődési ház jó hangú, az ének
lést és vidámságot kedvelő lányokat, 
fiúkat, asszonyokat és férfiakat keres 
alakuló kórusába. A kórus vezetője: 
Dávidovics Lászlóné, a kiskanizsai is
kola ének szakos pedagógusa. Jelent
kezni lehet személyesen, vagy a 319-
202 telefonon a művelődési házban. 

MÁRCIUSI ELŐZETES: 
Kiskanizsai borverseny 3-án 16.00 
órakor, a feltételek a sajtóban és a 
plakátokon megtalálhatók. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
A Városi Könyvtár honlapjain már hónapok óta olvasható 

a Kanizsai műsor: www.vkkanizsa.c3.hu, vagy 
ww.kanizsa.hu/konyvtar 

Nagykanizsa, Ady u. 14. Információ 311-163, 
E-mail: admin@vkkanizsa.c3.hu 

GYERMEKKÖNYVTÁR, Zrínyi u. 33. 
Információ: 312-180, e-mail: gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu 

Február 1. 14.00 óra: FELOLVA
SOM LEGKEDVESEBB TÖRTÉ
NETEM (az Olvasás éve prog
ramsorozat februári találkozója 
felnőtteknek és gyerekeknek). He
lye: Városi Könyvtár Gyermek
könyvtára. 

VÁROSI KÖNYVTÁR (Ady u. 
14.) NYITVA: hétfőtől péntekig: 
13.00-18.30 óráig, szombaton 
8.00-12.00 óráig. Információ: 311 . 
163. 
Számítógépterem: 536-370, fax: 
311-163. 
Honlap: www.vkkanizsa.c3.hu 

GYERMEKKÖNYVTÁR (Zrínyi 
u. 33.) NYITVA: hétfőtől pén
tekig: 13.00-18.00 óráig, szomba
ton (július és augusztus kivételével) 
8.00-12.00 óráig. Tel: 313-065. 

KISKANIZSAI FIÓKKÖNYV
TÁR (Hajgató Sándor u. 1.) 
NYITVA: hétfőn és szerdán 
13.00-18.00 óráig. kedden, 
csütörtökön és pénteken 10-18 
óráig. Tel.: 319-211. 

HEVESI ÚTI FIÓKKÖNYVTÁR 
(Hevesi u. 6.) NYITVA: hétfőtől 
péntekig 13.00-18.00 óráig. 
Szerdán 9.00-12.00 óráig is. Tel.: 
310-854. 

HONVED KASZINÓ 
Ady E. u. 7. Telefon: 311-036 

Február 2.14.00 óra: RENDŐRÖK 
NYUGDÍJAS TALÁLKOZÓJA. 

Február 3. 19.00 óra: VESEBETE
GEK BÁLJA. 

Február 7. 18.00 óra: VIZ1TÁ-
CIÓK - KIÁLLÍTÁS BALOGH 
ISTVÁN PÉTER FESTŐMŰ
VÉSZ ALKOTÁSAIBÓL. 

Február 9. 19.00 óra: A VIVERE 
ALAPÍTVÁNY BÁLJA. 

Február 15 18.00 óra: „A SZÓ 
IGAZ HŐSE AKAROK LENNI" 

- Verbászi Beáta Radnóti-díjas 
versmondó zenés, verses összeállí
tása. 

Február 16.: MOTOROS FAR
SANG. 

Február 17.: SAKKOZÓK BÁLJA. 
Február 21. 15.00 óra: ULTIVER-

SENY A NYUGDÍJAS KLUB 
TAGJAINAK. 

Február 24. 19.00 óra: SEGÍTSÉG 
A FIATALOKÉRT EGYESÜLET 
BÁLJA. 

ERKELFERENC 
OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 312-325 
Február 10. 8.00 óra: A MÉHÉ-Február 2. 18.00 óra: KANIZSAI 

MŰHELY. Kanizsai írók, költők 
randevúja. Vezeti: Bakonyi Erzsé
bet. 

Február 3. 19.00 óra: ROCK AND 
ROLL DISCO. 

Február 9.: AZ OLAJIPARI TER
MÉSZETBARÁT EGYESÜLET 
FOTÓKIÁLLÍTÁSA. Megtekint
hető: február 21-éig. 

SZET ADÓZÁSI RENDJE. 
Február 17. 8.00 óra: AZ ŐSTER

MELÉS JOGI SZABÁLYOZÁSA. 
Február 17. 19.00 óra: SZEGFŰ

BÁL. 
Február 23. 18.00 óra: IRODALMI 

KÁVÉHÁZ. „Múzsaúr kincsei" -
Erdős Attila estje. Vezeti: Bakonyi 
Erzsébet. 

MIKLOSFA MINDENKI HAZA 
Kápolna tér, tel.: 318-27 

Február 01. 18.00 óra: KAROLYFI 
ZSÓFIA FESTŐMŰVÉSZ KIÁL
LÍTÁSÁNAK MEGNYITÓJA. 
Megnyitja: dr. Kotnyek István. 

Február 17. 20.00 óra: A MIK
LÓSFAI ÓVODA ALAPÍTVÁ
NYI BÁLJA. 

Február 24. 10.00 óra: AMIT A 
FARSANGI FÁNK SÜTÉSÉRŐL 
TUDNI KELL (lányoknak és kez

dő háziasszonyoknak). A foglalko
zást Pál fi Zsuzsa vezeti. 

Nyitva tartás: 
Mindenki Háza Könyvtár 
10-20 csütörtök 
14-21 péntek 17-21 
9.30-12.30 szombat 9.30-12.30 
14-16 vasárnap 14-16 
A könyvtárban mindig új olvasniva
lót talál és sok friss újságot is átla
pozhat. 

KODÁLY ZOLTÁN 
VASUTAS MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Csengery u. 67. Telefon: 311-195 
VASÚTTÖRTÉNETI Február 1.: KIÁLLÍTÁS SZOR-

CSÖK KATI MESTERREMEK
DÍJAS NÉPI HÍMZŐ ÉS LAKA
TOS BENŐ FAFARAGÓ ALKO
TÁSAIBÓL. Megtekinthető: feb
ruár 28-áig. 

Február 8. 16.00 óra: A NYUGDÍ
JAS KLUB FARSANGI BÁLJA. 
Fánkverseny, maszkaverseny, va
csora, tombola. Zene: Zöld Mező 
Zenekar. 

Február 12.: 
KLUB. 

Február 17.: A MÁV ÓVODA 
FARSANGI BÁLJA. 

Február 22.: MAGVETÉSI, PA
LÁNTANEVELÉSI JÓ TANÁ
CSOK KERTBARÁTOKNAK. 
Előadó: Szabó Péter kertészmérnök. 

Február 23.: A VASÚTÁLLOMÁS 
DOLGOZÓINAK HAGYOMÁ
NYOS FARSANGI BÁLJA. 

KIEMELKEDŐ SPORTRENDEZVÉNYEK 
Február 3. 8.00 óra: VÁROSI TE

REMLABDARÚGÓ BAJNOK
SÁG. Olajbányász-csarnok. 

Február 4. 8.00 óra: VÁROSI TE
REMLABDARÚGÓ BAJNOK
SÁG, Olajbányász-csarnok. 

Február 4. 10.00 óra: KANIZSA 
NYUGAT KFT.-SZÁZHALOM-
BATTA NB l-es férfi sakkmérkőzés. 
Belvárosi Kaszinó. 

Február 4. 10.00 óra: N. TUNGS
RAM SK-CSUT1 SK NB l-es férfi 
sakkmérkőzés, Belvárosi Kaszinó. 

Február 4. 17.00 óra: MÁV 
NTE-SZENIÉP-SZEGED NB I/B-s 
női kosárlabda-mérkőzés, MÁV-
csarnok. 

Február 8. 14.00 óra: ZALA 
MEGYEI TORNA DIÁKOLIMPIA 
(I-1V. korcsoport). Hevesi S. Általá
nos Iskola. 

Február 10. 8.00 óra: VÁROSI 
TEREM LABDARÚBÓ BAJNOK
SÁG DÖNTŐ. Olajbányász
csarnok. 

Február 11. 17.00 óra: MAV 
NTE-MAFC NB l/B-s női kosár
labda-mérkőzés, MÁV-csarnok. 

Február 11. 8.00 óra: „KOMÁROMI 
JÓZSEF' EMLÉKTORNA. Város
környéki labdarúgócsapatok tornája 
Olajbányász-csarnok. 

Február 17-18.: ÁB-KANIZSA KU
PA Országos Teremlabdarúgó Tor
na, Olajbányász-csarnok. 

Február 24.: FARSANG KUPA. Or
szágos Öregfiúk Teremlabdarúgó 
Torna, Olajbányász-csarnok. 

Február 25.: „KOMÁROMI JÓ
ZSEF' EMLÉKTORNA. Városkör
nyéki labdarúgócsapatok tornája, 
Olajbányász-csamok. 

Február 25. 10.00 óra: AQVA PRO
FIT KFT - ZALA VOLÁN TE NB 
Il-es férfi sakkmérkőzés, Belvárosi 
Sakkterem. 

Február 25. 17.00 óra: MÁV 
NTE-BAJA1 EFSK NB I/B-s női 
kosárlabda-mérkőzés, MÁV-csar
nok. 

2001 . január 25 . 13 

http://www.vkkanizsa.c3.hu
http://ww.kanizsa.hu/konyvtar
mailto:admin@vkkanizsa.c3.hu
mailto:gy_kvt@vkkanizsa.c3.hu
http://www.vkkanizsa.c3.hu


Civilben 

Önkormányzati képviselők. Gyakran látjuk őket a városi ty-
ben, amikor éppen a „köz" ügyeiért dolgoznak. Kritizáljuk 
őket, ha nem a kedvünkre valóan szólnak vagy szavaznak. Sike
res munkát várunk tőlük, a városért, mindannyiunk boldogulá
sáért. Vajon mit csinálnak civilben, hol dolgoznak, amikor nem 
a közért tesznek, hanem választott hivatásukat gyakorolják? 
Sorozatunkban képviselőinket mutatjuk be munkahelyükön, ci
vilben, de szólnak azokról a témákról is, amelyek képviselőként 
foglalkoztatják őket. 

A XXI. század munkahelye a 
nagykanizsai villamos vonal szol
gálati főnökség idén korszerűsített 
diszpécserközpontja. A kényelmes, 
légkondicionált munkahelyen telje
sít napi 12 órás szolgálatot Kele
men Z. Pál. A diszpécserek felada
ta, hogy felügyeljék, biztosítsák a 
Kanizsához tartozó 280 km-es fel
ső vezeték energiaellátását. A szá
mítógépek hang- és fényjelzései 
alapján itt érzékelik először, ha pél
dául egy vad ütközik a vonattal, ka
rambol történik a vasúti átjáróban, 
villámcsapás vagy zárlat okoz ve
zetékszakadást. Kikapcsolják a fe
szültséget, és jelzik az érintett szol
gálattevőknek, hogy készítsenek 
védőföldelést azon a szakaszon a 
további intézkedésekig. A kiadott 
rendelkezéseket nemcsak a számí
tógép rögzíti, hanem hagyományos 
módon, az asztalon látható villa
mos üzemi napló is. 

- Mi a hobbija, mi jelent pihe
nést önnek? 

- Családi körben a természetjá
rás, a gombaszedés, baráti körben 

az ultizás. Mindenek felett és első 
helyen áll a négy és fél éves Abel 
unokám. Ha a szülők elfoglaltak, a 
nagypapára mindig számíthatnak. 
S amikor csendre, elmélkedésre 
van szükségem, a mai modern ma
gyar költészet bőven nyújt kikap
csolódási lehetőséget. Kiterjedt 
családom van, ővelük töltöm a 
legtöbb időt, ha lehet, és a vas
úton. Unokámnak is ez a hobbija, 
a mozdonyok. Már volt fönn a vo
naton, a mozdonyvezetői állásban. 

- Sokan ismerik nyakkendő
gyűjteményét! 

- Mindenkinek van valami bo-
londériája. Nekem a nyakkendő. A 

százai meghaladja számuk. Van 
söröskorsós, kutyás, autós, számí
tógépes, de akad olyan is. amelyet 
nem hordtam, mert hozzá illő ru
hát kellene vásárolni előbb. 

- Önkormányzati képviselőként 
milyen megoldásra váró gondola
tok foglalkoztatják? 

- A szociálpolitika. Ertünk el si
kereket ezen a téren, a következő 
lépés a lazsnaki otthon átköltözte
tése, és végleges helyének kialakí
tása az Űrhajós utcai óvodában. A 
másik, a támogatási rendszer mó
dosítása a rászorultság elve sze
rint. Minden segélyezés alapja a 
rászorultság kell, hogy legyen. Aki 

nehéz anyagi körülmények között 
él, akár egyedül neveli valaki a 
gyermekét, vagy egyedülálló idős 
ember, mindig bizonyosfajta jöve
delemhez legyen kötve a segélye
zése, és ne valami élethelyzethez. 

- A keleti városrészben, a Ko
dály, a Bartók, a Rózsa utca és a 
Csokonai utca egy részének ön
kormányzati képviselője. Milyen 
teendők vannak napirenden lakó
körzetében? 

- A járdák kérdése a legfonto
sabb. Az épületekkel együtt hajrá
munkában készültek, megfelelő 
alapok nélkül a '70-es években. 
Javításukra a városüzemeltetésnek 
pénzt kell biztosítani, mert áldat
lan állapotok uralkodnak! A Liszt 
Ferenc utcában 25 éve lakom. Jó 
ott lakni. Egy pihenő-, gyermekne
velő körzet, még kocsilopások sem 
történtek, szerencsére. A Plaza 
megépülése óta nőtt a fiatalok szó
rakozási lehetősége, nem igazán 
örülnének szórakozóhelyeknek a 
választókörzetemben 

B. Zs. 

KOZVELEMENY-FORMALAS 
A hír szent, a vélemény sza
bad, olvasható egy országos 
napilap oldalain, mint mottó. 
A véleményformálás szabad
ságáról, szabadosságáról is 
egyre több szó esik, főként an
nak kapcsán, hogy kinek van 
joga hozzá. Lapunk Fiiszár 
Károly plébános véleményét 
kérdezte, annak apropóján, 
hogy az utóbbi időben ismét 
sokat lehet hallani az egyház 
véleményformáló szerepéről. 

- Az ön véleménye szerint dol
ga-e a papnak a véleményformá
lás? 

- Igen. Mindig is dolga volt, és 
ma is az. Az utóbbi időben nem az 
egyház, hanem bizonyos médiák 
kétes véleményformáló szerepéről 
lehet sokat hallani. Kinek van joga 
hozzá? Szerintem mindenkinek. 
Miért éppen az egyháznak ne len
ne joga hozzá? Jézus is azt mond
ta az apostoloknak: „Menjetek el 
az egész világra és tegyetek tanít
ványommá minden népet!" A hit 

terjesztése, a Biblia gondolatainak 
közvetítése, az ősi emberi értékek, 
erkölcsi törvények tanítása a mi 
dolgunk. Ez, már ha úgy tetszik, 
egyfajta véleményformálás, szem
léletformálás. A prédikációk gyak
ran szólnak a mindennapok jelen
ségeiről, a családok válságáról, a 
munkanélküliség gondjairól, arról 
milyen magatartást kellene egy hí
vő embernek ezekben a helyzetek
ben tanúsítani. Nemcsak a gon
dokról szólunk, hanem a hívőket 
hitükben is szeretnénk megerősíte
ni, abban, hogy az Isten segíti azo
kat, akik hozzáfordulnak. 

- A napi politika kapcsán is jel
lemző az orientáció? 

- A napi politizálás - az elmon
dottakból következik - nem elsősor
ban az egyház feladata. A nemzeti 
egység erősítése szükségessé, az ál
lam és az egyház egészséges kap
csolatánakfejlődése pedig lehetővé 

teszi, hogy a papok és a hívő embe
rek nagyobb mértékben kapcsolód
janak be az társadalmi, politikai 
életbe. Miért is kellene elhallgatni 
véleményünket? Vagy tűrni, hogy 
egy maroknyi ember akarata érvé
nyesüljön a többség felett? Évtize
deken át a hatalomnak problémája 
volt a papsággal. Egyfajta közel
lenségnek, a régi rend kiszolgálói
nak titulállak bennünket. A becsü
letesen gondolkodó emberek és a 
hívek akkor is jól tudták, hogy ez 
nem így volt. A Szovjetunióban 
másfél emberöltő nem volt elég a 
vallás gyökeres kiirtására. Vajon 
miért nem? Az örök emberi értékek 
mellett hitet tenni, arra buzdítani, 
akár egy-egy kortársunk emberi 
helytállását - nagyságái taglalva, 
ismertetve a prédikációban és ezál
tal formálni a közvéleményt - ez 
egyenesen a hivatásunkból eredő 
kötelességünk. 

- Pontosan azért, mert önök 
széles tömegekkel érintkeznek, 
véleményformáló erejüket a min
denkori hatalom jól hasznosíthat
ja, vagy akár az egyház céljai va
lósíthatók meg így... 

- Nem tapasztalom sajnos azt, 
hogy a helyi, illetve az állami ha
tóságok túlságosan figyelembe 
vennék, az általunk képviselt több
ség érdekeit, hisz a plébániákon 
működő civil szerveződések még 
mindig diszkrimináció alá esnek 
az állami támogatások elnyerésé
nél. Ami az egyház céljait illeti, 
közismertek: az ember szolgálata 
és megszentelése, azaz Istenhez 
vezetése. A világegyház, de a ma
gyar egyház története, s benne 
sok-sok kiváló papi sors azt bizo
nyítja: kísértések ugyan előfordul
nak, de az egyház isteni küldetése 
az elsődleges. 

D.É. 
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SEGÉLYEKBŐL ELNI 
VAGY DOLGOZNI? 

A kormány a minirftálbér meg
emelésével a segélyből élés techni
kájának üzent hadat. Az elmúlt kö
zel másfél évtized alatt hatalmas 
méreteket öltött a jelenség, több 
generáción át családok rendezked 1 ' 
tek be arra, hogy segélyekből tart
sák fenn magukat, és ez sok eset
ben több bevételt jelenthetett, 
mintha munkát vállaltak volna. A 
negyvenezerre emelt minimálbér 
talán megoldást jelenthet, ám ez 
csak akkor lesz így, ha munkahe
lyek is lesznek. A szociális szférá
ban dolgozó szakemberek már rég
óta hangoztatták, tenni kellene va
lamit a segélyekből élés ellen, hi
szen vannak családok, amelyeknek 
más megélhetési forma nem is jut 
eszébe. A gyermekvédelemmel 
foglakozó szakember mesélte a 
minap: egy sokgyermekes család
anya kereste fel őt az iskolában, 
azt kérve, intézze el, hogy az ott 
tanuló gyerekek után ne kelljen ét

kezési díjat fizetni, vállalja át az 
önkormányzat. Szó szót követett, 
és kiderült, hogy a családban az 
egy főre jutó jövedelem majdnem 
húszezer forint, amelynek nagy ré
szét, közel százezer(l) forintot kü
lönböző jogcímeken megjáró segé
lyekből, támogatásokból, teljesen 
jogszerűen szedik össze. Amikor a 
gyermekvédelemmel foglalkozó 
szakember közölte, hogy vélemé
nye szerint ekkora jövedelem mel
lett nem lehet gond a térítési díj 
már amúgy is támogatással csök
kentett összegét kifizetni, a szülő 
felháborodott, mert úgy vélte ez a 
támogatási forma is alanyi jogon 
illeti meg. A szakemberek számos 
ilyen és ehhez hasonló esettel talál
koznak nap, mint nap, ami nem 
csoda, hiszen évtizedes rögzülése
ket nem lehet egyik napról a má
sikra megváltoztatni, de mostanra 
már legalább lépéseket tettünk. 

D.É. 

ÜGYFÉLFOGADÁS 
MINDEN NAP 

Január közepétől minden nap 
van ügyfélfogadás a Szociális 
és Egészségügyi Osztályon. 
Mint Simánné Mile Évától 
megtudhattuk, a mindennapos 
ügyfélfogadásra abban a re
ményben tértek át, hogy így ta
lán öt napra oszlik el az a tö
meg, amely eddig három nap 

alatt keletkezett, ezáltal a zsú
foltság is csökkenhet. Hétfőn, 
kedden és csütörtökön 8-12 óra 
és 13-16 óra között, szerdán 17 
óráig, pénteken pedig 8-12 óra 
között várják az ügyfeleket az 
Eötvös tér 16-ban a Szociális és 
Egészségügyi Osztály munka
társai. 

Míg a szülő ügyeit intézi, addig a 
gyermek önfeledten játszhat a Szo
ciális és Egészségügyi Osztály ügy
félfogadójának játéksarkában. A 

rendszert azért alakították ki, hogy 
a szüleikkel együtt érkező gyerekek 
elfoglalhassák magukat, míg a szü
lő az ügyintézővel tárgyal. 

FENNAKADÁS VOLT 
Lapunk múlt heti számában 

foglalkoztunk a Polgármesteri Hi
vatalban zajló gépkocsiátírással. A 
lapzártát követően Partiné Dr. 
Sznwdics Györgyi tájékoztatta la
punkat, hogy a nyilatkozatot köve
tő időszakban sajnos volt fennaka
dás az ügyintézésben. Az egyik 
ügyfélfogadási napon például a 

számítástechnikai rendszer hibája 
miatt egyetlen ügyet sem tudtak 
elintézni, ezért ezúton is elnézést 
kér az érintettektől. Az osztályve
zető reményét fejezte ki, hogy a 
későbbiekben ilyen esetek nem 
fordulnak elő, de mert a rendszer 
új, ezért minden érintett türelmét 
kéri. 

A diagnózist rendszerint a kor
történet és a tünetek alapján ál
lítják fel. Olykor röntgenvizsgá
latra is sor kerül, és esetleg haj
lékony, száloptikás eszközzel -
endoszkóppal - ellenőrzik a 
nyelőcső állapotát. A tünetek 
enyhítése érdekében: 
- Hagyja abba a dohányzást! 
- Ne fogyasszon kávét vagy 

egyéb koffeintartalmú ételt, 
italt, valamint szeszesitalt, zsí
ros, fűszeres és savas ételt! Dr. Vantava Charalambos 

Hogyan diagnosztizálják 
és kezelik a GERD-et? 

- Ha túlsúlyos, fogyjon le! 
- Egyszerre csak keveset egyen, 

és ne nassoljon lefekvés előtt! 
- Eves után ne sportoljon, ne ha

jolgasson, és ne feküdjön le 
rögtön pihenni! 

- Emelje meg 10-20 cm-rel az 
ágy feji végét! 

A gyomorsavcsökkentők enyhít
hetik a tüneteket, de a panasz
mentesség nem lesz tartós. 
Egyéb, recept nélkül kapható 
gyógyszerek is alkalmasak a 
gyomortermelés csökkentésére. 
Ezeket hisztamin-receptor-
gátlóknak hívjuk, közéjük tarto
zik a cimetidin, a ranitidin, a 
famotidin és a nizatidin. 
A gyomorsavtermelés legered
ményesebben a receptre kapható 
úgynevezett protonpumpagátlók 
csökkenthető. A gyógyszerek 
másik csoportja a motilitás-
serkentő szerek élénkítik a gyo
morműködést, és elősegítik a 
savvisszaáramlásáért felelős 
nyelőcsőzáró-izom megerősödé
sét. Az orvos mindig az egyedi 
körülmények alapján dönti el, 
hogy melyik gyógyszer a legal
kalmasabb a panaszok csökken
tésére. Néha műtéti beavatko
zásra van szükség. 

Veszélyes-e a GERD? 

A GERD tünetei gyógyszeres 
kezeléssel és életmódbeli változ
tatásokkal a legtöbb esetben 
megszüntethetők. Egyes esetek
ben, például a terhesség alatt, a 
tünetek átmenetileg, de gyako
ribb ennél, hogy tartósan fennáll
nak. Ilyenkor - kezelés hiányá
ban - a nyelőcső nyálkahártyája 
károsodhat, fekélyek alakulhat
nak ki. 

A nyelőcsőben a sav néha hege-
sedést és szűkületet okoz, ami a 
nyelést megnehezíti és fájdal
massá teszi. A Barett-oesopha-
gus nevű állapot kialakulásakor 
a nyelőcsövet bélelő hámszövet 
a gyomor, illetve a vékonybél 
nyálkahártyájához válik hason
latossá. Ez egyfajta védekezési 
reakció: a szervezet megpróbálja 
kiküszöbölni a gyomorsav to
vábbi károsító hatását. Ugyanak
kor a Barett-oesophagus kiala
kulása nagymértékben növeli a 
nyelőcsőrák veszélyét. A leg
jobb védekezés ez ellen a korai 
diagnózis és orvosi kezelés. 

Gyomorégés vagy szívinfarctus? 
A mellkasi eredetű fájdalom for
rásának azonosítása nem könnyű 
feladat. A gyomorégés a szívin-
farctus tüneteit is utánozhatja. Ha 
kétsége van a tünetek jellege fe
lől, azonnal forduljon orvoshoz! 

Szívrohamra utaló tünetek: 
- égető, nyomó, feszítő érzés a 

mellkas középső részén 
- fájdalom a karban, a vállban, a 

nyakban vagy az állkapocs
ban, 

- szédülés, 
- légszomj, 
- izzadás, 
- hidegrázás, hányinger, ájulás. 
A gyomorégés tünetei: 
- égető érzés a mellkasban, 
- keserű vagy savanyú szájíz, 
- evés után 1-4 órán át fennálló 

fájdalom, 
- böfögés, 
- nyelési nehézség, 
- lefekvéskor jelentkező köhö

gés vagy fulladás, 
- étkezést követően jelentkező 

alvászavarok. 



Talán vannak, akik emlékez
nek Michelle Pfeiffer híres 
filmjére, a Veszélyes köly-
kökre. Amikor Magyaror
szágon a filmet bemutatták, 
többen vélték úgy, ez csak 
Amerikában történhet meg, 
nálunk nincsenek iskolai ga
lerik, és nem fordulhat elő, 
hogy egyik diák megöli a 
másikat, A szakemberek 
már akkor is tudták, hogy 
baj van a magyar oktatási 
intézményekben, és a baj 
egyre növekszik, ha nem jön 
létre a segítő hálózat, és nem 
lesz törvényi támogatás. A 
három éve életbelépett Gyer
mekvédelmi Törvény értel
mében az oktatási intézmé
nyekben gyermekvédelmi 
szakemberek, pedagógusok 
dolgoznak, akiknek feladata 
többek között az iskolában 
adódó mentális, magatartási 
és egyéb problémák feltárá
sa. A problémákból akad bő
ven, mi több egyre inkább 
úgy látszik, oly mértékben 
sokasodnak, hogy szinte 
megoldhatatlan feladatok elé 
állítják az iskolákban dolgo
zó szakembereket. 

- Amit mi tapasztalunk, az saj
nos csak a jéghegy csúcsa. A gye
rekek legtöbbje úgy meg van fé
lemlítve, hogy el sem jön hozzánk, 
nem is mer szólni. Nagyon nehéz 
elhitetni a megfélemlített gyerek
kel, hogy a fenyegetések mögött 
olykor nincs semmi, ők mégis elhi
szik, hogy ha segítségek kérnek, 
kicsinálják őket. Előfordul, hogy a 
szülő jön el hozzánk, ő mondja el, 
hogy gond van, és segítséget kér, 
ugyanakkor a gyerekkel még nem 
is találkoztunk. Sajnos a jelzések a 
legtöbb esetben nagyon későn ér
nek el hozzánk, addigra már-már 
megoldhatatlan a probléma, vala
mi visszafordíthatatlan, jóvátehe
tetlen dolog következett be -
mondja Ozorai György, a Zsig-
mondy-Széchenyi Szakképző Is
kola gyermekvédelmi felelőse. 

- Mi mindennel találkozott eb
ben a három évben? 

- Az iskola falai között épp úgy 
zajlik az élet, mint azon túl. A kül
világ jelenségei ide is belopóznak, 
itt is gyökeret vernek. A külvilág
ban megnőtt a bűnözés, ez az isko
lában is érződik. Volt itt már az el
múlt három évben lopás, testi erő
szak, élet elleni bűncselekmény is. 
Gyakoriak az erőszakos cselekmé
nyek, a testi erőszak, a zsarolás, 
bántalmazás. Vannak bandák, 
amelyek hatalmukban tartanak 
védtelen gyerekeket. 

- Ha ennyire súlyosak a problé
mák, miért nem ismertek ezek a 
társadalom előtt? 

- Az újságok írnak ezekről a 
dolgokról, de nyilván nem úgy, 
mintha nagykorú elkövetők állná
nak egy-egy tett mögött, hiszen a 
fiatalkorúak személyiségi jogait 
még fokozottabban védi a törvény. 

- Van-e megoldás ezekre a 
problémákra? 

- A három éve életbelépett tör
vény alkotójának nyilván a megol
dáskeresés volt a célja. Létrejöttek 
a segítő szervezetek, szakemberek 
vannak az iskolákban, de három 
év nagyon rövid idő arra, hogy 
látványos eredményt tudjunk fel
mutatni. Folyamatosan dolgozunk 
azon, hogy újabb és újabb megol
dásokat keressünk az iskolai lógá-
sok kivédésére. Ez azért is nagyon 
fontos, mert az iskolai lógások 
hozzák helyzetbe a legtöbb fiatalt. 
Ez alatt az idő alatt juthat alko
holhoz, járhatja a játéktermeket. 
Mindenhez pénz kell, és minden

áron, akár bűnelkövetés árán is 
megszerzik. Tapasztalataink azt 
mutatják, hogy a társadalom egé
sze nem igazán kíván partner len
ni a felnövekvő korosztályok vé
delmében, a pillanatnyi hasznot, 
bevételt szem előtt tartva egész 
nemzedékek kerülhetnek a bűn lej
tőjére. A füstös kocsmák, a játék
termek mellett nincs is más alter
natíva, az értelmes szabadidős 
programoknak híján vagyunk, an
nak ellenére, hogy az iskolában 
dolgozó szabadidő-szervezők és a 
művelődési házak mindent meg
tesznek. Tudomásul kell vennünk, 
hogy ebben a körben nagy az ér
dektelenség. 

- Mekkora gond a lógás? 
- Sajnos vannak olyan notórius 

iskolakerülők, akikkel nem tudunk 
mit kezdeni, mert orvosi igazolás
sal maradnak távol az iskolától 
heteken, hónapokon át. Ilyenkor 
nincs mit tenni, holott sok esetben 
nyilvánvaló, hogy lógást fedez jó 
szándékúan a doktor, olykor a szü
lő, sőt öntörvényűén a diák. 

- A szülők mennyire tekinthe
tők partnernek? 

- A tapasztalataink azt mutat
ják, ahol a gyerekkel gond van, ott 
legtöbb esetben a családban is 
van probléma. Már találkoztam 
olyan esettel, ahol a szülő vitte el 
a gyereket lopni, ő kényszerítette 
bűncselekmény elkövetésére. A 
család szerepe napjainkban meg
változott, az elsődleges vélemény
formáló ma már a kortárscsoport, 

EREDMÉNY HAMAROSAN 
Az elmúlt tanévben a város középiskoláiban átfogó felmérésekre 

került sor, amelyek célja az volt, hogy kiderüljön, a korábbi felmé
rés óta eltelt időben hogyan változtak a fiatalok drog- és alkoholfo
gyasztási szokásai. A korábbi felmérés is megdöbbentő eredmé
nyekkel zárult, hiszen a megkérdezettek negyven százaléka már ak
kor is találkozott a droggal, valamelyik formát ki is próbálta. Mint 
Kercsmaricsné Kövendi Ibolyától az alapellátási intézmény vezető
jétől megtudhattuk, a tavalyi felmérés során 1200 kérdőívet adtak ki 
a védőnők, és ebből több mint ezer kitöltve vissza is került. A kér
dőíveket név nélküliek voltak. A feldolgozás jelenleg is folyik, vár
hatóan egy-két hónapon belül eredmény is lesz. 

ők közvetítik az értékeket, a nor
mákat. 

- Mennyiben tud nevelési fel
adatokat felvállalni egy középis
kola? 

- Sajnos nagyon kevés lehető
ség van erre. A tananyag olyan 
nagy, hogy annak átadása is prob
lémát jelent. Az oktatási rendszer 
nem tud mit kezdeni azokkal a diá
kokkal, akiknek a nevelésére is 
gondot kellene fordítani, és nem
csak tanítani kell őket, hányódnak 
a rendszerben mindaddig, míg az 
iskolakötelezettségük tart. Evek 
óta beszélünk arról, hogy meg kel
lene ilyen szempontból is refor
málni az iskolát, a nevelésre hang
súlyt kellene fordítani, és legalább 
az iskola falai között szót ejteni 
azokról az alapvető normákról, 
amelyekkel sajnos sehol másutt 
nem találkozott a diák. Hiába ke
rül a tananyagba a személyiségfej
lesztés, vagy önismeret, önmagá
ban kevés, minden tanórának tar
talmaznia kellene valamiféle neve
lési anyagot. 

- Felkészült erre a pedagógus 
társadalom? 

- Nem igazán. Ismeretátadásra 
oktatták ki őket, a nevelés eszkö
zeinek csak kevesen vannak birto
kában. Nagyon sokan nincsenek 
felkészítve a problémás gyerme
kekkel való bánásra. 

- Sikeres pályáztatás esetén eb
ben az iskolában foglalkoztatnak 
elsőként Nagykanizsán pszicholó
gust. Mit remélnek ettől? 

- A nevelés egy folyamat, 
amelyben részes a szülő, és min
den oktatási intézmény is, amely
ben a gyermek élete során megfor
dul. Mindannyiunk munkáját tük
rözi a mostani helyzet, és ezt nem 
lehet egyetlen szakember bevoná
sával megoldani. Lehet a problé
mák megoldását segíteni, de egy-
emberes, pánikszerű megoldások 
nincsenek. Ha száz esetből kettő
ben sikerül eredményt elérnünk, 
már nagyon sokat tudtunk tenni, 
mert a mi munkánkban jelenleg 
nincsenek látványos nagy eredmé
nyek, a mostani erőfeszítések talán 
évtizedek múltán hoznak ered
ményt. 

D.É. 



TUDOMÁNYOS DOLGOZATOK 
Minden hónap második keddjén a Nagykanizsai Tudományos Kutatók Kanizsai Egyesülete összejövetelt tart, 

ahol egy-két előadás hangzik el a kutatók munkájából. Ezt a hallgatóság megbeszéli, megvitatja. Ezzel is bővíti 
ismereteit, a kutatókat pedig megerősíti a végzett tevékenységben. 

A Kanizsai Dél-Zalai Hetilap minden hónap utolsó számában ízelítőt ad a végzett munka kis szeletéből. Dómján 
Károly dolgozatával kezdjük a sort, és rendszeresen jelentkezni fogunk. 

A KOMMUNIKÁCIÓ 
ALAPJAI 

A K O M M U N I K Á C I Ó | 
M E G H A T Á R O Z Á S A | 

A kommunikáció tájékoztatást, 
közlést jelent, az információk 
közlését vagy cseréjét valamilyen 
erre szolgáló eszköz, illetve jel
rendszer útján. Társadalomtudo
mányi szempontból a kommuniká
ció olyan társadalmi folyamat, 
melynek lényege az emberek tár
sadalmi viselkedésében, és társa
dalmi kapcsolataiban létrejövő je
lentésközlésből áll, melyben jele
ket hoznak létre és visznek át, ér
zékelnek és kezelnek olyan közle
ményként, amelyből jelentés kö
vetkeztethető ki. 

A téma fontosságát jelzi, hogy 
nem lehet a társkapcsolatokban 
vagy egy szervezetnél úgy működ
ni, hogy ne legyen kommuniká
ciós tevékenység. Természetesen 
nem mindegy, hogy hogyan kom
munikálunk, mennyi információt 
juttatunk el az illető személyhez 
vagy célcsoporthoz, esetleg na
gyobb létszámú közösséghez. 
Minden kommunikációban megta
lálható a kommunikáció általános 
jegyei: 

- a kommunikátor: tájékoztató, 
informáló, vagyis a közlő 

- a kommunikáció tárgya 
- a közlemény: a közölt üzenet 
- a közlés célja 
- a közlés eszköze: az a közeg, 

amely az információt közvetí
ti 

- befogadó: akihez az informá
ció szól 

- a kommunikáció hatása, ered
ménye 

A kommunikációs tevékenység 
úgynevezett kommunikációs mo
dellben egy csatornarendszeren 
történik, amelynek lényege, hogy 
az információ a kibocsátástól eljut 
a befogadóhoz. 

A kommunikáció folyamatában 
meghatározó szerepet játszik a 
kommunikációs cél, amely alapján 
elkülöníthetők a különböző célú 
kommunikációk, így a marketing
kommunikáció is. Ebben az eset
ben a közlő egy profitorientált 

cég, egy vállalat terméke, szolgál
tatása, illetve maga a vállalat, a 
közlemény ezekről információ
szolgáltatás, a közlés célja a ter
mék, illetve a szolgáltatás forgal
mának növelése, a felhasználó be
folyásolása. A közlés eszköze le
het bizonyos PR-tevékenység 
vagy reklámeszköz. Ezért szüksé
ges, hogy a vállalatoknál legyen 
PR szakember, aki ezen tevékeny
séget kellő hatékonysággal tudja 
végezni. 

A K O M M U N I K Á C I Ó jj 
F U N K C I Ó I | 

Ha a kommunikációt a legszéle
sebb értelemben vizsgáljuk, a kö
vetkezőképpen lehet meghatározni 
fő funkcióit: 

Tájékoztatás: a szükséges hírek, 
adatok, képek, tények és üzenetek, 
vélemények és megjegyzések 
összegyűjtése, tárolása, feldolgo
zása és terjesztése abból a célból, 
hogy megértsük a személyes, kör
nyezeti, nemzeti és nemzetközi 
körülményeket, a kellő ismeretek 
birtokában tudjunk reagálni rájuk, 
és helyes döntéseket tudjunk hoz
ni. 

Szocializáció: olyan közös tu
dásalap biztosítása, mely lehetővé 
teszi, hogy az emberek hasznos 
tagjai legyenek annak a közegnek, 
amelyben élnek, és amely fejleszti 
az összetartó erőt és tudatosságot, 
s ezáltal lehetővé teszi az aktív be
kapcsolódást a közéletbe. 

Motiváció: minden közösség 
közvetlen és távolabbi céljainak 
támogatása, személyes választások 
és törekvések ösztönzése, a közös 
célokra irányuló egyéni és közös
ségi tevékenységek elősegítése. 

Vita és eszmecsere: a közérdekű 
kérdésekben létrejövő megegye

zéshez vagy az eltérő álláspontok 
tisztázásához szükséges tények és 
kicserélésük biztosítása. 

Oktatás: az ismeretek átadása 
annak érdekében, hogy elősegítse 
az intellektuális fejlődést, a sze
mélyiségformálódást, a szaktudást 
és a készségek elsajátítását az élet 
minden szakaszában. 

Kulturális fejlődés: a kulturális 
és természeti termékek terjesztése 
a múlt örökségének megőrzése 
céljából, a műveltség fejlesztése, 
az egyén látóhatárának kiszélesíté
se, képzeletének megmozgatása 
esztétikai érzékének és alkotó 
készségének ösztönzése révén. 

Szórakoztatás: színdarabok, 
tánc, képzőművészeti és irodalmi 
alkotások, zene, sport... közvetíté
se egyéni és közös kikapcsolódás 
és szórakozás céljából. 

Integrálás: annak a biztosítása, 
hogy minden személy, csoport és 
nemzet hozzáférjen az egymás 
megismeréshez és megítéléséhez, 
valamint mások életkörülményei
nek, nézeteinek és törekvéseinek 
megítéléséhez szükséges informá
cióhoz. 

A fő funkciók közül legfonto
sabbak a tájékoztatás és a motivá
ció, a közvélemény befolyásolása, 
alakítása. 

A K O M M U N I K Á C I Ó b 
R É S Z T V E V Ő I 

• 

Egyének: ahogy a kommuniká
ció társadalmilag szervezett folya
mattá válik, az egyén kettős sze
rephez jut: egyrészt közlő lesz sa
ját felelősségére, másrészt a köz
vélemények befogadója. Joga van 
megkapni a számára szükséges in
formációkat, továbbá véleményt 
mondhat. 

Csoportok és önkéntes szerveze

tek: nyilvánosságot követelhetnek 
a csoport nézőpontjainak és olyan 
problémák megvitatásának, ame
lyekről a tömegtájékoztatási esz
közök nem vesznek tudomást. 

Közösségek: alapvető szerepük 
van a nemzeti lét kialakulásában. 

Hivatásos közlők: a kommuni
kációban dolgozó szakemberek 
(informatikus, PR-menedzser, mé
diaszakember). 

Belföldi és transznacionális 
kommunikációs vállalatok: üzene
teiket közvetett befolyásolással 
gyakorolják. 

Állam: az ország kommuniká
ciójának feltételeivel foglalkozik, 
vagy az üzenetek és tartalmak to
vábbításával. 

Nemzetközi testületek: kiterjedt 
nyilvános tájékoztatási tevékeny
séget folytatnak. Ide tartoznak pél
dául az UNESCO, az ILO (Nem
zetközi Munkaügyi Szervezet), az 
UNIDO (Egyesült Nemzetek Ipar
fejlesztési Szervezet). 

Kommunikációs eszközök: 

Verbális, nonverbális: beszéd, 
jelek, gesztusok ... útján történik a 
kommunikáció. A kettő együtt ha
tékony. 

Olvasás, írás: pótolhatatlan kom
munikációs eszköz. 

Posta és telefon: melynek léte 
létfontosságú az országon belül és 
kívül. 

Helyi és csoporteszközök: a cso
portokat érintő problémák megol
dásához is kommunikációra van 
szükség (helyi rádió, tv, újságok, 
plakátok, kiállítások, vásárok). 

Műholdak: széles tömeghez jut
tatnak el információt, (üzleti élet, 
bankok, kereskedelem hálózatai
nak szerves részévé váltak). 

Számítógépek: lehetővé teszik a 
felhasználó és a számítógéprend
szer, valamint egyes számítógép
rendszerek közti kommunikációt. 

Tömeghírközlési eszközök: leg
jelentősebbek a sajtó, rádió, tv. 
Lehetővé teszik, hogy a kommuni
káció rövid időn belül nagy em
bertömegeket érjen el. 

Dómján Károly 
PR-menedzser 



„MIT RABOLT EL 
TŐLÜNK A NYUGAT? AZ ÉVEZRED ELSŐ 

KANIZSAI BÁLJA 
MEGKEZDŐDÖTT A BÁLI SZEZON 

A január 13-ai Liberális Bállal 
megkezdődött a kanizsai báli sze
zon. 

A tizedik alkalommal megren
dezett Liberális Bál házigazdája 
Kovács Kálmán, az SZDSZ or
szággyűlési képviselője volt. Po
hárköszöntőt mondott: Tormássy 
Zsuzsanna, a Friedrich-Naumann 

Idén - január 20-án - nyolca
dik alkalommal rendezte meg a 
„Batthyány Középiskoláért Ala
pítvány" a Batthyány-bált. A 
kezdetben csak az iskola nagy 
aulájára méretezett bál lassan ki
nőtte az intézményt, s tágasabb 
teret keresett magának, amit a 
Zsigmondy-Széchenyi Iskola 
tornacsarnokában talált meg. 

A zártkörű estélyt Tüttő István 
polgármester nyitotta meg, majd 
a Honvéd Táncegyüttes tagjai, 
hat pár, először verbunkossal, 
majd az „Arany-ezüst" keringő-
vel adta meg a báli alaphangula
tot. Az est folyamán fellépett 
egy „világsztár", Tom Jones is 
(imitálta Kovács Péter), aki a 
girlandokkal, léggömbökkel fel
díszített, gyertyafényes bálte
remmé avanzsált sportcsarnok
ban a hatszáz bálozónak amúgy 
is emelkedett hangulatát csak to
vább fokozta. Az alapítvány ku
ratóriumának egyik tagja, Remé
nyi István elmondta, hogy az is
kola céljai megvalósításának ér
dekében az idei tanévben is je 
lentős szervezőmunkát végeztek. 
Sikerült tovább bővíteni a támo
gatók körét, akik nemcsak szü
lőkből állnak, hanem a város ki
sebb-nagyobb cégeinek a vezetői 
is egyre többen respektálják az 
iskola céljait, s alapítványi kere
tek között ezért tesznek is. Meg
tudtuk, hogy a bál bevétele első
sorban az iskola tanulóinak kül-

Alapítvány magyarországi vezető
je-

A színvonalas programban fel
lépett Nádas György humorista, 
Somló Tamás és egy egzotikus 
hastáncosnő. A Röst János által írt 
és szerkesztett Röst Team Show-
ban helyi és országos politikai hu
mor hangzott el. 

és belföldi tanulmányútjait, a te
hetséggondozás támogatását és 
az eszközfejlesztést szolgálja. 
Ezen kívül a kuratórium odafi
gyel a szakmai táborozásokra, a 
tanulmányi versenyekre, a sport
tevékenységre, sőt az iskolai 
számítógéppark fejlesztésére is. 
A kuratóriumi üléseken szinte 
mindig napirend a nehezebb 
szociális körülmények között 
élő tanulók támogatása is. Re
ményi István hozzátette még, 
hogy személy szerint is nagy 
megtiszteltetésnek tartja, hogy 
egy ilyen nemes célokat szem 
előtt tartó grémium tagja lehet, 
bár már nincs itt tanuló gyereke, 
de ő is más hasonló helyzetű bá-
lozóval egyetemben vallja, hogy 
ez a nagyszabású rendezvény -
az itt megnyilvánuló hatalmas 
szponzori támogatás - egyfajta 
kifejeződése annak, ahogy a vá
ros polgárai az iskola iránt érez
nek. 

Mayer Ferenc iskolaigazgató 
szerint mindezeken túlmenően 
azt is nagyszerűnek tartja, hogy 
több mint félezer ember itt 
összegyűlt, együtt kívánt szóra
kozni, fesztelenül asztaltól aszta
lig vonulva beszélgetett. Nagy
kanizsa közéletének, j ó értelem
ben vett polgári léte őszinte 
megnyilvánulásának is mércéje 
az évről évre szélesedő Bat-
thyány-bál. 

Büki Erzsébet 

A minap elhunyt Sinkovits Im
rére emlékeztek a „Kanizsai esték" 
második előadása előtt. A refor
mátus templom zsúfolásig megtelt 
közönsége megrendülten hallgatta 
a szinte mindenki által tisztelt mű
vésznek, a „nemzet színészének" 
utolsó - decemberi Erkel Színházi 
- rádiófelvételét, ahol a beszélge
tés mellett sor került Márai Sándor 
„Mennyből az angyal" című ver
sének elszavalására is. 

A meghívott vendég, Lakatos 
Pál, a Kossuth Rádió Vasárnapi 
Újság című adásának főszerkesz
tője csak ezután fogott hozzá elő
adásához, aminek „Mit rabolt el 
tőlünk a Nyugat?" címet adta. Ré
gebbi példákat is felhozhatott vol
na - mondta - , de csak a Németh-
kormányig megy vissza a tetemre
hívással. Azóta - beleértve az An
tall-, a Boros-, a Horn-kormányt, 
egészen a mai napig, az Orbán
kormányt sem felmentve - sziszte
matikusan és gálád módon folyik 
az ország kifosztása. Az Antall-
kormány által hozott privatizációs 
törvények hatása az elmúlt évek
ben a képtelen eladási ötletektől a 
legdurvább magánosítási eljáráso
kig terjedt ki - állította Lakatos 
Pál - , s akiknek fáj ez a rablás, 
azok igazán a szájukat sem nyit
hatják ki. 

A főszerkesztő állításait példák 
sokaságával támasztotta alá, bizo
nyítékokat hozva arra, hogy a ma
gyar cementipar, növényolaj-gyár
tás, hengermalmok, konzervgyá

rak, ' tejipar, mosószer előállítás 
lassan, de biztosan szinte teljes 
egészében, hogyan kerül a nyugati 
tőke kezébe. Beszélt még az olaj
szőkítés kezdetéről, majd elkené-
séről is. Mindenhogyan kiszolgál
tatottak lettünk - fakadt ki kese
rűen - , hiszen a multinacionális 
cég csak multit támogat, ezek a 
vállalkozások tulajdonképpen nem 
is akarnak megtelepedni, a létszá
mot lecsökkentik, a hasznot kivi
szik az országból, s gyakran az is 
előfordul, hogy a nyugati érdekelt
ségeik veszteségét itt írják le. 
Napjaink Magyarországának gaz
dasági életéből a MALÉV privati
zációjának szennyesét teregette ki. 

Ezután Lakatos Pál az újságírók 
felelőségét boncolgatta, akiknek a 
zömét szavai szerint nem is tart 
kollegáinak, mert rendszerfüggők, 
megalkuvók, legtöbben híjával 
vannak mindennemű bátorságnak, 
sőt emberi tisztességnek is. A Va
sárnapi Újságot úgy állította be, 
mint a tisztességes sajtóorgánum 
mintaképét, éppen ezért kell folya
matosan megküzdeniük az őket 
beperlő médiákkal, közéleti sze
mélyiségekkel, jobb- és baloldali 
politikusokkal egyaránt. Előadásá
nak végén a főszerkesztő úgy 
summázott, hogyha a 2002-es vá
lasztásokon nem érvényesül a ra
dikalizmus, a nemzeti érték és a 
polgári érték együttesen, Magyar
ország nem tud kikászálódni jelen
legi helyzetéből. 

Büki Erzsébet 

Fotópályázatunk egyik nyertese Baján Józsefné. A képen: Maya és Ben-
dzsia kutyaágyban. A legjobb képeket folyamatosan közöljük. 
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Az országban 100-200 évenként 
adódhat olyan nagyjelentőségű 
feladat, mint Rétfalvi Sándor 
szobrászművész számára adó
dott. December 30-án avatták 
fel Orbán Viktor miniszterelnök 
jelenlétében az évszázad, az év
ezred és millenniumi évünk jel
képes zárásaként a Pécsi Székes
egyház Bronz Kapuját, melyet 
két és fél éves feszített munká
val, művészi alázattal végzett. 
Azóta tévések, újságírók, sok
szor fárasztó sokasága keresi fel, 
iskolások kíváncsiak az alkotó
ra, hogy jelenlétükben csodál
hassák meg a méretében és lát
ványában nem mindennapi al
kotást. Rétfalvi Sándor szob
rászművészt, a Pécsi Janus 
Pannonius Tudományegyetem 
tanszékvezető tanárát rövid, 
hétvégi itthon tartózkodása alatt 
kértük fel egy képzeletbeli mű
vészettörténeti órára. Rétfalvi 
Sándor Munkácsy-díjas, Érde
mes Művész, Nagykanizsa Me
gyei Jogú Város Díszpolgára. Az 
I. Magyar Szobrász Szimpozion 
alapítója, szervezője, a Pécsi 
Szobrász Szövetség vezetőségi 
tagja. 

- Eredetileg 2003-ban kellett 
volna átadni. A pécsi egyházme
gyét Szent István - a jelenlegi tu
dásom szerint - kb. 1004-1006 
között alapította, ily módon ez az 
ezeréves évforduló az egyháztól 
kiindulóan a Pécsi Egyházmegye 
alapításának jubileuma is egyben. 
A kiindulópont és a megrendelés 
mottója ez volt. A millenniumi év

hez nagyon sok rendezvény kap
csolódott az országban, ami befo
lyásolta a pécsi püspökség hozzá
állását. Emiatt a munka elképesz
tően nagyléptékű volt, ezért az 
egyetemről másfél évre alkotói 
szabadságra kellett mennem. Gya
korlatilag éjjel-nappal az öntödé
ben dolgoztam ötödmagammal. 

Még november közepén is bi
zonytalan volt, hogy át tudjuk-e 
adni december végén a munkát, 
melynek lényege az, hogy a Pécsi 
Székesegyháznak van egy ún. déli 
bejárata, ami építészetileg mellék
bejáratnak épült, ugyanakkor ez 
funkcionál állandó jelleggel. Ez 
néz a város felé, a kialakult tér 
meghatározó pontja, az épület
együttesnek a centruma. A bazilika 
legutolsó jelentős átépítése 108, 
110 évvel ezelőtt történt. Erre a 
bejáratra került rá egy bejárati aj
tó, ami bronzkapuként működött, 
és működik a mai napig is. A kapu 
az épület homlokzati síkjától 6-8 
méterrel van beljebb. Úgy kell el
képzelni, hogy van egy kicsi előte
re, egy olyan nyitott boltívvel a 
homlokzatból, ami nem volt sem
milyen szinten lezárva. A feladat 
az volt, hogy a nyitott boltív le
gyen egyszer lezárva, és a meglé
vő - ¡05 ével ezelőtt készült -
bronzkapu üresen maradt 22 da
rab kazettáját fel kell ékesíteni, to
vábbá a külső nagy síkot vagy te
ret le kellett zárni egy bronzszer
kezettel. Ez sok mindenre kötelezte 
az embert, mert a templomnak 
meghatározott formarendje van. 
Olyanfajta elképzelések voltak a 

tudatomban, mely nem kovácsolt
vas kapuszerkezetre jellemző, ha
nem teljes értékű szobrászt plaszti
ka létrehozását jelentette. Mérete 
3,60 x 4,20 méter. Az első felada
tom az volt, hogy olyan motívum
rendszert válasszak, ami a román 
ábrázolási formába is belefér, 
ugyanakkor a krisztusi tanítások 
szimbolikus értelemben legyenek 
megjelenítve. így jött a gondolat, 
hogy lugas-rendszerbe fűzött, há
rom szőlőtőkét ábrázol az egész. 
Tulajdonképpen egy óriási szőlő
lugas-kapun lép be az ember, ami 
egy kicsit a bibliai magyarázatok
kal is összefüggésben van. Ebben 
a rendszerben gondolkodva lehe
tőségem volt arra, hogy a román 
stílusra jellemző mindenfajta játé
kos forma megjelenjen. Pl.: gyí
kok, békák, indák, szőlőfürtök. 

A másik kívánság az volt, hogy 
a kapun jelenjen meg az a két 
alapmotívum, amiért készült a 
templom. Szimbolikusan a balol
dali kapuszárnyon a szőlőkben 
megjelenik Szent István, ahogy a 
négytornyű templomot Boldog 
Mór püspöknek adja át. A jobbol
dali kapuszárnyon az a pillanat 
látható, hogy Krisztus a kapukul
csot átadja Péternek. A középső 
kapuszárny felső csücskében pedig 
megjelenik a Szent Lélek Galamb. 
A román stílusra jellemző a fél
köríves építészeti motívumrend
szer, e fölött volt a másik félkörív, 
ami a timpanonra emlékeztet, és 
Kiss György szobrászművész na
gyon szép plasztikája látható raj
ta. Az építészeti forma még egy

szer ugyanúgy nem ismétlődhet 
meg, ezért át kellett váltani. 
Emiatt alakult ki a külső kapunak 
a szőlőindás szerkezete úgy, hogy 
a meglévő félkörív zárul egy másik 
félkörívvel, és egész kört ad ki, 
amelynek a centrumában jelenik 
meg a Szent Lélek Galamb. Kékes
zöld színre van patinázva, jelenleg 
még nem látható igazából, majd a 
nyár elejére fog beállni a színe 
úgy, ahogyan elképzeltem. A dom
borművek aranyozva vannak, ily 
módon a kapu egy csillogó arany
kapuvá vált, előtte kékeszöld tó
nusban jelenik még a belső zárt 
kapu, a kettőnek együtt nagyon 
szép hangulata van. A kapu 96 ön
tőformára lett szétvágva, és 2,7 
tonna bronz lett hozzá felhasznál
va. Technikailag úgy készült, hogy 
a helyszínen kellett mindjárt be
formázni, mert direktben viaszba 
készült a szobor. Eletemben ilyen 
jellegű munkám soha nem volt, és 
nem is lesz. 

Nekem mindenféle szempontból 
egy csúcs volt. Sok izgalommal 
járt. Amikor helyére került a kapu, 
úgy éreztem, hogy minden szerszá
mot eldobok, nem veszek többet a 
kezembe semmit, de hát nem fog 
menni ez sem, mert egy komoly 
feladatom van Budapesten, és na
gyon sok elmaradásom van az 
egyetemen is - fejezte be e sza
vakkal a Pécsi Székesegyház 
Bronz Kapujának történetét Rét
falvi Sándor szobrászművész, me
lyet remélhetően sok kanizsai 
megcsodálhat. 

Bakonyi Zsóka 

KONCERTSOROZAT FRANCIA KARMESTERRFL 
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- Az ősszel városunkban járt gróf Alexandre 
de Urechia, a Colmari Francia-M'agyar Baráti 
Társaság, valamint a Colmari Rádió elnöke 
egy különleges koncertsorozatot szeretne útjá
ra indítani a megyében - kaptuk a tájékoztatást 
Kollonay Zoltán zongoraművésztől, Nagyka
nizsa Város Vegyeskarának karnagyától. 

- Zalaegerszeg, Keszthely és Nagykanizsa 
város kórusainak részvételével, elvezényelné 
Mozart „Requiem" című művét. A produkció 
költségeinek negyedrészét finanszírozná. Meg
szerezte a megyegyűlés elnökének a támogatá
sát. Szívesen állunk elébe a felkérésnek, hiszen 
jelentős zenei eseménye lenne a megyének. 

Tervbe vette azt is, hogy francia színpadon is 
előadja, bár elég bonyolult a program utazta
tása. Levelében egy orgonahangverseny-meg-
hívást is említett számomra Franciaországba, 
illetve egy zalaegerszegi koncertet, ahol kar
mesterként vennék részt. Mindezek egyelőre 
szóbeli meghívások. A gróf úr május végén is
mét jön Magyarországra. Az ősszel elvitte Zala 
megye és Nagykanizsa jó hírét. Megköszönte az 
itteni szíves fogadtatást. A tőlem kapott „Kará
csonyi Orgonamuzsika", a „Görög Zongora
verseny „és a „ Via Crusis" című CD-imet - ez 
utóbbi három évvel ezelőtt készült a debreceni 
Nagytemplom orgonáján - magával vitte, és az 

itt rögzített felvételeivel együtt már sugározta 
saját rádiójában. A „Görög Zongoraverseny" 
című művemet, egy szerzői est keretében sze
retném bemutatni a közeljövőben. Minél több
ször megfordultam Görögországban és talál
koztam a görög zenével, annál jobban megsze
rettem. Zenészként kielemeztem és rájöttem, 
hogy nem áll messze tőlem. A klasszikus zongo
ratanulmányaim, a görög dallam- és ritmusvi
lág, valamint az improvizációs nyelv, amivel 
tudok beszélni, arra késztetett, hogy megpró
bálkozzam a zeneszerzéssel. Ez új utat jelent 
számomra - mondta Kollonay Zoltán. 

Bakonyi Zsóka 
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JUBILEUMI MŰSORRA KÉSZÜLVE 
Akik december végén a HSMK-
ban a jubileumi gálán részt vettek, 
azok a műsor végén az ERAKLIN 
Táncklub bemutatójában gyö
nyörködhettek. Fiatal emberek 
pompázatos ruhákban szinte át
táncoltak az új évbe, évszázadba. 
Felgyorsult világunkban a kerin
gő, az angolkeringő finom dalla
maira egy ma már klasszikussá 
vált mozgáskultúrát közvetítettek 
tehetségesen, odaadóan. 

Az ERAKLIN Táncklub egy évti
zede ott van városunk kulturális éle
tében, nem egyszerűen, mint egy 
színfolt, inkább olyan együttesként, 
amelyik felvállalta, hogy a társastán
cot méltó pozícióba helyezi, betölti 
azt az űrt, ami Nagykanizsa sokrétű 
mozgásművészeti csoportjai között 
keletkezett. Az ERAKLIN nem csak 
egyszerűen táncklub, de példája is 
annak, hogy fiatal emberek - szinte 
önerőből - fel tudtak építeni maguk
nak, de mások szórakoztatására is 
egy olyan kulturális egyesületet, 
amelyikben nem a versenyzés, a min
denáron való pódiumra jutás a cél. A 
tánc - a mozdulat, a klasszikus lépés
kombináció, a két ember együttes és 
a társakra is ráfelelő ritmusa, a ha
gyományokat tisztelő, de gyakran 

megújuló koreográfia - öröme az 
összetartó erő, ez lendíti előre a cso
port tevékenységét. Pedig - mint 
Lekszikov Csaba egyesületi elnöktől 
megtudtuk - a kitartó munka, a látvá
nyos szereplések sora se elég az 
együtt maradáshoz, hiszen a fiatalok 
továbbtanulnak, elköltöznek, munka
helyi kötöttségeik adódnak, besoroz
zák őket katonának, családot alapíta
nak, szülnek, s hiába szeretnék foly
tatni a táncolást, mégis abba kell 

hagyniuk. A barátság azonban akkor 
is megmarad, ha az életvitel már nem 
engedi meg a heti kétszeri táncpróbát. 

Az anyagi problémák sem mellőz
hetők, hiszen a fellépőruhák nagyon 
sokba kerülnek - akármiben egyéb
ként sem lehet átlibbenni a színpa
don, s más öltözék dukál a csacsa-
csához, megint más a tangóhoz - , s 
hiába forgatják vissza a bálokon, 
egyéb rendezvényeken „összetán
colt" fellépti díjakat, messze nem 

elég. A táncklub a várostól nagyobb 
anyagi támogatást vár, de az sem ár
tana, ha többen szponzorálnák az 
ERAKLIN-t . 

Lekszikov Csaba elmondta, hogy 
a táncklub életében március 10-e je
les nap lesz. Jubileumi műsort mu
tatnak be, éppen ott, ahol ez a műfaj 
Nagykanizsán a '70-es években ne
vet szerzett magának, rangos ren
dezvényeken mutatkozott be. Ugya
nis a Cserháti Sándor Szakközépis
kola tornacsarnoka az a hely, ahol a 
falak igazán mesélni tudnának a haj
dani Kanizsa Kupa Táncversenyről. 
A nagy elődök, a példaképek verse
nyeinek szellemében itt rendezi meg 
a táncklub jubileumi műsorát egy ki
csit a maga örömére, de mindnyá
junk kedvére is, akiket ez a nosztal
gikus szereplés az átlagosnál jobban 
érdekel. 

Ezen az esten a parkettra vonul
nak az alapítók és a mai táncosok, 
mintegy 20-20 pár lejti a standard 
táncok finom lépéseit és a latin tán
cok vérforraló ringó mozdulatait. A 
felnőttek mellett ott lesz majd az 
utánpótlás, a gyerektáncosok, akik 
az előző évek országos versenyein 
helyezettek lettek. 

Büki Erzsébet 

Lengyák István tanár összeállításában elkészült a 
Hevesi Sándor Altalános Iskola és a dr. Mező Fe
renc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 
Galériáinak ez évi kiállítási programja. 

Az alábbiakban részletesen ismertetjük olva
sóinkkal a kiállítások időpontjait. 

A HEVESI ÁLTALÁNOS ISKOLA 
GALÉRIÁJÁNAK 

(Nagykanizsa, Hevesi Sándor út 2., 
Tel./fax: 93/311-265) 

2001. ÉVI KIÁLLÍTÁSAI 
(A megnyitóünnepségek - két kivétellel - minden 
alkalommal a kezdő kiállítási napon, 14.15 órakor, 
a művészek részvételével kerülnek megrendezésre) 

Január 10-január 26.: Károlyfi Zsófia, Lovászi
ban élő festőművész és költő „Természet - Lélek" c. 
festmény- és grafikakiállítása. 

Január 31-február 16.: Torró Vilmos erdélyi 
(Kovászna) grafikus „Erdély - Emlékek" c. linómet
szet-kiállítása. Megnyitó: 18 órakor. 

Február 21-március 16.: Hohl Zoltán - Papp 
Valter nagykanizsai fotóművészek „Az elmúlás uszá
lyán" c. fotókiállítása. 

Március 21—április 11.: Polyákné Végh Márta 
balatonfüredi festőművész „Hitem ikonjai" című 
festménykiállítása. 

Április 18-május 6.: Pintér Éva mosonmagyaró
vári grafikus-festőművész „Tavaszi tárlat" című gra
fikai és festménykiállítása. 

Május 9-május 18.: „Az én városom". Városi 
gyermekalkotások pályázatválogatott munkáinak ki
állítása és díjkiosztója. 

Május 23-június 17.: Kassainé Szarjas Gertrúd 
nagykanizsai tanár-festő selyemképeinek kiállítása. 

Augusztus 29-szeptember 22.: „Természet - va-

dak" címmel Dr. Pásztor László nagykanizsai festő
művész bemutatkozó kiállítása. Megnyitó: 18 órakor. 

Szeptember 26. - október 14.: Osváth Miklós 
hévízi festőművész „Erdélyi emlékeim" c. akvarell-
kiállítása. Megnyitó gyerekeknek 14.15-kor, meghí
vottaknak 18 órakor. 

Október 17-november 9.: „Gyertyaláng". Cson
ka Katalin zalaegerszegi festőművész olajviasz-fest
ményeinek és Cliff Boyce (Anglia, London) iparmű
vész viasz-díszgyertyáinak kiállítása. 

November 14-november 24.: Az „Ősz színei". 
Városi gyermekalkotások pályázatkiállítása és díjki
osztója. 

November 28-december 22.: „Karácsony előtt". 
Járási Ildikó nagykanizsai iparművész tűzzománc-al
kotásainak kiállítása. 
Még előkészítés alatt álló rendezvények: 
- „Jókedvű alkotások". Haraszti Janka budapesti 

iparművész díszlet- és jelmezkiállítása. 
- „Csak tiszta forrásból". Hermán Edit murake

resztúri fazekas népművész kerámiáinak kiállítása. 

A DR. MEZŐ FERENC GIMNÁZIUM ÉS 
KÖZGAZDASÁGI SZAKKÖZÉPISKOLA 

GALÉRIÁJÁNAK 
2001. ÉVI KIÁLLÍTÁSI PROGRAMJA 

(Nagykanizsa, Platán sor 3., 
Tel./fax: 93/537-410) 

Január 8-január 26.: Göcsey József - G. Szabó 
Pálma festőművészek és Szántó Sándor tűzzománc
művész kiállítása. 

Január 29-február 9.: „Mi is bemutatkozunk". A 
Dr. Mező Ferenc Gimnázium tanulóinak alkotásaiból 
készült kiállítás. 

Február 12-március 9.: „Gyertyaláng". Csonka 
Katalin selyem- és olajviasz-képeinek és Cliff Boyce 
(Anglia, London) iparművész viasz-díszgyertyáinak 
kiállítása. 

Március 12-március 30.: Torró Vilmos „Erdély -
Emlékek" c. linómetszet-kiállítása. 

Április 2-április 30.: „Hazai tájakon". Czigányné 
Németh Márta festőművész kiállítása. 

Április 23-május 12.: ICELAND „Utazás a jég és 
a geysirek országában." Kerekes György világjáró 
fotóművész kiállítása. 

Május 14-június 1.: Pintér Éva mosonmagyaró
vári grafikus-festőművész „Tavaszi tárlat" című kiál
lítása. 

Június 5-június 15.: „Újra jelentkezünk". Kiállí
tás a Dr. Mező Ferenc Gimnázium diákjainak alkotá
saiból. 

Szeptember 3-szeptember 21.: „Jókedvem szülöt
tei". Ambrus Márta kerámiáinak kiállítása. 

Szeptember 24-október 12.: „Természet - vadak" 
címmel Dr. Pásztor László festőművész kiállítása. 

Október 15-november 2.: Osváth Miklós „Erdélyi 
emlékeim" című akvarell-kiállítása. 

November 5—november 23.: „Mező Gimis alkotá
sok" címmel kiállítás az iskola tanulóinak munkái
ból. 

November 26.-december 21.: „Találkozás a ter
mészettel" címmel a Nimród Fotóklub természetfotó
kiállítása. 

Még előkészítés alatt álló rendezvények: 
- „Jókedvű alkotások". Haraszti Janka kosztüm- és 

díszlettervei. 
- Hohl Zoltán és Papp Valter fotókiállítása. 
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4 JAVA CSAE EZÜTáW JÖN TEREMFOCI 
A szervezett keretek között folyó 

kispályás labdarúgásnak több évtize
des hagyománya van városunkban. A 
Városi Labdarúgó Szövetség és a 
Polgármesteri Hivatal Sportirodája 
közös szervezésében zajló, évek óta 
öt osztályra bővült, majd a kezdet óta 
már „senior" korba lépett játékosok
ból verbuválódott együttesek részére 
is beindított öregfiúk bajnokságával 
kiegészült szabadtéri verseny szinte 
párját ritkítja kis hazánkban. A kaniz
sai focikupákon pedig már-már köte
lező elindulni egy magára valamit is 
adó kispályás együttesnek az ország 
minden részéből. Mindezek vonat
koznak természetesen a teremben 
zajló versenyekre is. A szabadtéri 
szezon végeztével rövid pihenőt kap
nak csak a csapatok, ugyanis legké
sőbb december elején indul a hagyo
mányos városi teremlabdarúgó-baj
nokság, a Téli Kupa. A szabadtéri 
bajnokságban szereplő, immár fél
száznál is több együttes többsége 
rendszeresen elindul a tornán, de ba
ráti társaságokból alakult új csapatok 
is rendre beneveznek, s kedvet kapva 
a jó hangulatú küzdelmekben, több
nyire folytatják pályafutásukat a sza
badtéri versengésben is. A 
2000/200l-es, december 9-én kezdő
dött városi teremlabdarúgó-bajnok
ságra 36 együttes nevezett. A szabad
téri „erősorrendet" is figyelembe vé
ve, három 12 csapatos csoportba ke-

ÚSZÁS 

A fedett uszoda „feltalálása" óta 
az úszóknak, vízilabdázóknak nin
csenek szezonális gondjaik még 
szinte az „örök tél" birodalmához 
tartozó országokban sem. Lehető
séget teremt a folyamatos edzés
munka végzése mellett versenyek 
rendezésére is az év bármely sza
kában. CWG-NVSE úszói a lehe
tőségekhez mérten maximálisan 
kihasználják a városunkban régóta 
áhított, sajnos csak jó évtizede 
épített, s nem is a legideálisabb lé
tesítményt. Tervszerű program ke
retében elindulnak számos verse
nyen, mintegy megmérettetni, 
hogy mennyire hatékonyak az 
edzések, fejlődtek-e a kemény 
munka eredményeként, sikerült-e 
akár néhány tized-, vagy század
másodpercet faragni a legutóbbi 
viadal óta. No, és ha itthon nincs 
éppen valamilyen kupa, vagy baj-

rültek besorolásra. A csoportokon be
lül körmérkőzéses formában döntöt
ték el a helyezéseket, az első négy 
kvalifikálta magát a Téli Kupa kö
zépdöntőjébe, s mérkőzhet tovább a 
„nagy" kupáért. A selejtezők 5-12. 
helyezett gárdái sem maradnak játék
lehetőség nélkül, ők a Vigasz Kupá
ért küzdhetnek a folytatásban. Az 
Olajbányász-csarnokban hétvégeken 
rendezett fordulókban reggel nyolctól 
este nyolcig folytak a csatározások, s 
szinte az utolsó játéknapig nyílt volt a 
továbbjutó helyek sorsa. A teremtor
na egyik „varázsa", hogy a szabadtéri 
bajnokság különböző osztályaiban 
szereplő együttesek kerülnek egy 
csoportba, melynek folytán a most 
még „kis" csapatok tétmérkőzéseken 
mérhetik össze tudásukat jó nevű, 
„menő" együttesekkel. Olykor bi
zony borul a papírforma, s volt rá 
példa a mostani csatározásokban is. 
Egetverő meglepetések azért összes
ségében nem születtek, a szabadtéri 
élvonalban szereplők legtöbbje a cso
portok továbbjutó helyein végzett, de 
néhány, még alacsonyabb osztályban 
játszó gárda, mint a Pr-Vill., 
Winners, Gösser K. és a Konzultax is 
beverekedte magát a csoportok első 
négy csapata közé. A legnagyobb 
bravúrt talán az utóbbi hajtotta végre, 
hiszen a szabadtéri IV. osztály ötödik 

noki forduló, jól jön a sportbarát
ság. Nem új keletű a kapcsolatuk 
cseh és szlovén klubokkal, így ter
mészetes volt, hogy elfogadva a 
szlovéniai Ravne város egyesüle
tének meghívását, idén is képvi
seltették magukat hagyományos 
versenyükön. A vízműves úszópa
lánták most is mentek, úsztak, és 
ha nem is mindig győztek, de 
többször felállhattak a dobogó va
lamelyik fokára. A legeredménye
sebb ezúttal is Silló Dániel volt, 
aki 50 m-es pillangóúszásban új 
rövidpályás korosztályos országos 
csúcsot (0:29,69) úszott, több mint 
egy másodperccel megjavítva a ré
gi (0:30,94) rekordot. Csúcsjavítá
sa mellett aranyérmet szerzett 100 
m delfin- (1:05,21) és 200 m ve
gyes úszásban (2:33,81), 100 m 
gyorson pedig harmadik lett. Ha 
nem is javított csúcsot, de jól sze
repelt még a fiúk közül Császár 
Krisztián, aki megnyerte a 200'm 
mellúszást (3:02,36) és második 
lett 200 m gyorson. A vízműves 
úszólányok közül Jerausek Dóra 
teljesítménye emelkedett ki, aki 
második helyen ért célba a 200 m 
hátúszás döntőjében. 50 m pillan
gón, valamint 50 és 100 m háton 
bronzérmet szerzett. 

B.Z. 

helyén végeztek a múlt szezonban, 
most pedig az első osztály bronzér
mesét, az AFESZ együttesét utasítot
tak maguk mögé a „C" csoportban el
ért második helyükkel. A selejtezők 
után „állva" maradt 12 csapat négy 
3-as csoportban játszik körmérkőzést, 
s az első kettő jut az elődöntőbe, a 
legjobb nyolc közé. Itt már egy 
összecsapás dönt a csoportelsők és 
második helyezettek keresztbejátszá
sa során, s alakul ki a négyes döntő 
mezőnye. A teremtorna középdöntő
jébe jutott csapatok (a csoportban el
ért helyezések sorrendjében): „A" 
csoport: Autójavító, Tobelo, Gösser 
K, Főposta, „B" csoport: Tip-Top-
Forrás. Ch. Szalonsör, Mu-Vill., Pr-
Vill., „C" csoport: Tintahal, Konzul
tax, ÁFÉSZ-Betonelem Kft., Win
ners. Természetesen izgalmas csaták 
várhatók a Vigasz Kupa küzdelmei
ben is, hiszen itt egyenes ági kieséses 
rendszerben zajlik a versengés, majd 
a legjobb három körmérkőzéses for
mában dönti el a végső sorrendet. A 
Téli Kupa küzdelmei február 3-án és 
4-én folytatódnak, a helyosztókra és a 
döntőkre 10-én kerül sor az Olajbá
nyász-csarnokban. Ugyancsak az Olaj

bányász-csarnokban zajlanak még feb
ruárban rangos régiós és országos mé
retű teremfoci tornák. 11-én és 25-én 
lesz a Komáromi József Emléktorna, 
a városkörnyéki csapatok hagyomá
nyos versengése, mellyel tisztelegnek 
az egykori kiváló sportvezető emlé
kének, valamint felkészülési lehető
ség is a közelgő tavaszi szezonra. 17-
én és 18-án kerül megrendezésre a 
már nemzetközi hírnevet is szerzett 
AB-Aegon Kanizsa Kupa országos 
teremlabdarúgó-torna, amelynek küz
delmei a várható népes részvétel mi
att a Zsigmondy-Winkler- és a MÁV 
NTE-csarnokban is zajlanak. A pa
lettát a .farsang Kupa", az öregfiúk 
teremlabdarúgó-tornája is színesíti 
24-én, amelyre a dunántúli régió szá
mos településéből várhatók egykori 
kiváló focisták nevével fémjelzett 
csapatok, s remélhetőleg ismét emeli 
a toma színvonalát a magyar orvos
válogatott indulása. A teremlabdarú
gó-tornák java tehát csak most követ
kezik városunkban, s minden bi
zonnyal kielégítik a sportbarátok 
„fociéhségét", amíg nem kezdődik a 
szabadtéri szezon. 

B.Z. 

VÁLASZ EGY OLVASÓI LEVÉLRE 

Tisztelt Végvári Zoltán! 
Mindenekelőtt köszönöm, hogy figyelemre méltattad írásomat hetila

punkban, melyet a magyar férfi kézilabda válogatott zalai vendégszerep
lésének apropóján vetettem papírra. Arra pedig külön büszke vagyok, 
hogy a sportág „régi motorosaként" remek és jól sikerült cikknek titulál
tad, s csupán az első mondatban találtál pontatlanságot, miszerint váro
sunkban a kézilabdázás iránti rajongást a már-már legendás emlékű 
Gazdász férjicsapata alapozta meg... ". Több pontba szedve írtad le érvei
det, melyek szerint már az ötvenes évek második felében lett a kézilabdá
zás szeretete Nagykanizsán megalapozva, s nem a Gazdász - tudomásom 
szerint akkor még nem is létezett -, hanem a Kőolajbányászati és 
Mélyfúróipari Technikum (KBMT) diákjaiból, az általad is szeretett és 
tisztelt Kollmann Pál testnevelő tanár vezérelte gárdák sikereiben gyöke
rezik. A tényszerűen közölt adatok igazolni is látszanak mindezt, s nem is 
szállok vitába vele. Annak pedig felettébb örülök, hogy ismereteim ez irá
nyú hiányossága következtében, a már-már feledés homályába merülő 
kanizsai kézilabdás sikerek közel fél évszázad távlatából felelevenítésre 
kerültek. Mentségemre csupán azt tftdom felhozni, hogy csak a hetvenes 
évek elején kerültem Kanizsára, s nem a Zsigmondyban végeztem közép
iskolai tanulmányaimat - mint ahogy azt tudni vélted -, hanem Miskol
con, a Bláthy Ottó Villamosenergiaipari Technikumban a hatvanas évek 
elején, amelyre legalább olyan büszke vagyok, mintha a KBMT-be jártam 
volna. Azt viszont jól tudod, hogy az olajosok „családjához" tartozom, 
immár jó negyedszázada. No, és innen a tegeződő hangvétel szinte isme
retlenül is, hiszen mint írtad, családon belül nem magázódunk. Kézzel 
írott leveledet elteszem kedves emlékeim közé, s remélem mihamarabb 
személyesen is találkozunk, melynek révén további részletekkel gazdagít
hatom ismereteimet a kanizsai kézilabdázásról (is). Még egyszer köszö
nöm, hogy szerény írásom kapcsán tollat ragadtál, s talán olvasóinkban, 
az egykori játékostársakbem is felelevenedtek a régi szép emlékek, a fe
lejthetetlen sikerek. Tisztelettel üdvözöl és kíván kicsit megkésve is Bol
dog Új Evet, jó egészséget, bányászköszöntéssel Jó szerencsét! 

Öcséd-Urad: Bacskay Zoltán 
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„ VAGY LESZ UJ ÉRTELMÜK A MAGYAR IGÉKNEK, 
VAGY MARAD RÉGIBEN A BÚS, MAGYAR ÉLET." 

(Ady Endre) 

JANUÁRI PROGRAMOK 

Â KANIZSA PLAZAj^^pt' 
Január 27. (szombat) 15 óra: 

UTAZÁS BOHÓCIÁBA A 
POM-POM EGYÜTESSEL. 
Vidám gyermekműsor - felnőt
teknek is! 

Január 31. (szerda) 15 órától: 
ÉLMÉNYEIM A KANIZSA 
PLAZÁBAN - rajzverseny ál
talános iskolások számára. 

VETÉLKEDŐ 
HORVÁT

ORSZÁGRÓL 
A Kanizsai Horvát Ifjúsági Kör 

tagjai Járnecz Anita (Thury) véle
ménye szerint egy rendkívül érde
kes vetélkedőn vettek részt az el
múlt pénteken a Horvát Kisebbsé
gi Önkormányzat székhelyén. 
Járnecz István (Cserháti) a másod
ízben megrendezett „Ki tud többet 
Horvátországról?" vetélkedő kér
dései közül azokat emelte ki, ame
lyektől az iskolai földrajzkönyv
ből nem tanulnak, de Vargovics 
Józsefné elnök által a felkészülés
hez adott szakirodalom segítségé
vel megválaszolhatják. Kuzma 
Barbarának (Rozgonyi) a rejt
vény, meg az Aranykapu városa 
tetszett a legjobban. A közeli ten
gerparton és Zágrábban már járt, 
de egyszer Régészeti Múzeumba 
is szeretne elmenni. A vetélkedő* 
nyomán megtudta, hogy ez az 
Isztria csücskében lévő Pula vá
rosában van. 

A Vargovics Józsefné által 
szervezett és levezetett vetélkedőn 
- amit a zsűri elnöke Proszenyák 
István Zsolt igen színvonalasnak 
jellemzett - az alábbi eredmények 
születtek: 

1. Kuzma Barbara (Rozgonyi) 
2. Pásztori Patrícia (Batthyány) 
3. Kuzma Klaudia (Rozgonyi) 

B.E. 

Január Boldogasszony hava, Télhó hava, Vízöntő hava. A 
hónap 31 napos, melyből az 5. hét első napja a 29. A hold 
29-én dagadó, amely február l-jén tér az első negyedbe, 
majd 2-án újra dagadni kezd. A Csízió szerint a Boldog
asszony havában született gyermek jellemzői: tiszta termé
szetű, de nagyravágyó, kevély, magamutogató, minden szép
séget szerető, tékozló, nyájaskodó a szép személyekkel vala
mint részeges és kártyás. 

Február Böjtelő, Télutó, Vízöntő hava, a hónap 28 napos. 

Január 29. hétfő, Adél. A német Adele név francia formájá
ból származik. Eredetileg az Adel- kezdetű nevek rövidülése. 
Jelentése: nemes. Egyéb névnapok: Ferenc, Szaléz, Valér, 
Etelka. 

30. kedd, Martina. A latin Martinus (magyarul Márton) férfi
név n ő párja. A eredeti férfinév jelentése: Mars hadistenhez 
hasonló, harcias, bátor. Egyéb névnapok: Gellért, Gerhárd, 
Orgona, Sziringa. 

31 . szerda, Marcella. A Marcell férfinév női párja. A Marcell 
a latin Marcellus családnévből származik, ez pedig a Marcus 
(magyarul Márkus) becézőjéből. Egyéb névnapok: János, Pé
ter, Ludovika, Lujza, Zella. 

Február 1. csütörtök, Ignác. Az Ignác a latin Ignatius név 
rövidülése. Eredete és jelentése ismeretlen, bár kapcsolatban 
lehet a latin ignis (tűz) szóval. Egyéb névnapok: Efraim, Bri
gitta, ímogén, Kincső. 

2. péntek, Karolina. A Karolina a Karola továbbképzés, mely 
a Károly férfinév latin alakjának női párja. Egyéb névnapok: 
Apor, Brúnó, Brútusz, Johanna, Tifani. Ez a nap katolikus 
ünnep is: Gyertyaszentelő Boldogasszony napja. Ez a gyer
tyaszentelés napja a templomokban. A népi hit szerint szen
telt gyertya égetése megvéd a villámcsapás ellen. De más ba
bona is fűződik ehhez a naphoz: torokfájás ellen keresztbe 
tartottak két szentelt gyertyát a torkuk előtt - ezt egyébként 
balázsolásnak is nevezik, amit február 3-án, Balázs napján 
tesznek. A fáma szerint: ha a medve ezen a napon meglátja az 
árnyékát, akkor visszamegy a barlangjába és még negyven 
napig hideg lesz 

3. szombat , Balázs. Az ismeretlen eredetű latin Blasio csa
ládnévből származik. Egyéb névnapok: Izrael, Oszkár, Sebes, 
Belinda, Csinszka. A Csinszka Ady Endre játékos névalkotá
sa, a Csacsinszka becenév rövidülése. Ady felesége, Boncza 
Berta írói névként is használta. 

4. vasárnap, Ráhel. Héber eredetű bibliai név, jelentése: bá
rány, anyajuh. Egyéb névnapok: András, Gilbert, Holló, Or
mos , Androméda (Görög mitológiai név. A Perszeusz által 
megmentet t királylány neve, akit Athéné a csillagok közé 
emelt.) 

Összeállította: Hársfalvi Tímea 

H A B A J 
V A N . . . 

Felnőtt orvosi ügyelet: hétköznap 
16-7 óráig, pénteken 16-tól hétfőn 
7 óráig: 3 1 3 - 2 7 4 . 

Gyermekorvosi ügyelet: hétköznap 
17-7 óráig, pénteken 7-től hétfőn 7 
óráig: 3 1 3 - 3 8 0 . Címük: Nk. Pető
fi S. út 5. (a volt fiúkollégium). 

Fogászati ügyelet: vasárnap és ün
nepnap: 9 - I 4 óráig a (Szent Imre 
u. I.) 3 1 3 - 1 3 1 - e s telefonszámon. 

Mentők: 1 0 4 

Tűzoltók: 1 0 5 

Rendőrség: 1 0 7 

Nagykanizsa 1990 óta megyei 
jogú város. Feladata és hatás
köre az egyéb városokhoz ké
pest bővebb, területi feladato
kat is ellát. Jogállásában még 
sincs jelentősebb eltérés, mivel 
a hatályos jog szerint 1990 óta 
a megyei önkormányzatnak 
nincs irányítási és felügyeleti 
joga a települések felett. 1990 
előtt a megyéknek középirányí
tó szerepük volt, a jelenlegi ön
kormányzati törvény szerint ez 
a megyei jog megszűnt. Az ön
kormányzatok egyenjogúak. 

VICC 
Gobbi Hilda. Gina Lollo-

brigida és Erzsébet királynő ver
senyeznek, ki az erősebb diótö
résben. 

• Az első bemutatkozó Gobbi 
Hilda. Kezébe vesz egy diót, 
összemarkolja, összeroppan. A 
közönség: 

- Éljen a vasmarkúü! 
Gina a mellei közé veszi a 

diót. összecsapja. 
- Éljen a vaskeblűü! 
Erzsébet királynő kecses moz

dulattal megfogja a diót és felhe
lyezi magának. Csak recsegést, 
ropogást lehet hallani, s a dióhéj 
kihullik. A közönség meghök-
kenten hallgat, majd félszegen 
„felkiált": 

- Isten óvja a királyt!!! 



H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

INGATLAN 

Nk-án keleti városrészben ga
rázs bérleti joga eladó. Érd.: 
30/290-4233, 30/957-3561 
(4011 K) 
Magyar u. 2. szám alatt 4,5 szo
bás, komfortos,'telefonos, egye
di gázfűtéses, önkormányzati , 
vízórás, felújított földszintes la
kásomat elcserélném: 1 szobás, 
komfortos lakásra. (Faház szük-
séges) Érd.: 322-537 (4012 K) 
Vennék Nagykanizsa közelé
ben kisebb hétvégi házat telek
kel. Villany, víz szükséges. 
Tel.: 321-052 (4015 k) 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora 
felhangolatlan állapotban eladó. 
Érd.: 30/9932-534 (31028 K) 
Eladó teatűzhely, gáztűzhely 
gázpalackkal és kétszárnyas 
vaskapu kisajtóval. Érd.: 324-
333 ( 4 0 1 0 K ) 
Gazdáját várja egy aranyos, 
karácsony előtt talált tacskó
kopó keverék kiskutya. Érd.: 
311-070(4013 K) 

Használ t heverő, fotel, rekamié 
e ladó. Érd.: 93/536-591 (4017 
K) 

TÁRSKERESŐ 

Érzékeny nő találkozna, érett
ségizett, angolul vagy németül 
jó l tudó férfival 2 5 - 4 9 éves 
korig. Jelige: angol vagy né
met levelezés, majd találkozás. 
Érd.: a szerkesztőségben. 
(4014 K) 

SZOLGÁLTATÁS 

Szobafestést, mázolást , tapétá
zást és gipszkartonozást válla
lok. Érd.: 30/902-0542 (4004 
K) 

MUNKA 

Szállodai recepcióst nyelvtu
dással, Windows-ismeret te l 
felveszünk. Érd.: Nk, Attila u. 
4 „ tel.: 93/536-590. (4016 K) 
Idős hölgyek gondozását válla
lom. Érd.: a szerkesztőségben 
(Pf.: 154) „Gondoskodás" je l -
igére. (4003 K) 

ComputerElektronika 
. Számítástechnikai és 

Elektronikai Szerviz 
Nagykanizsa, Felsőerdő út 87. 

Tel./fax: 93/315-313, Mobil: 06/30/2771413 

- Új és használt számítógépek, 
nyomtatók, részegységek 

- Hálózatépítés 
- Számítógépjavítás, -bővítés 

- Nyomtató- és szünetmentes
javítás 

- Szoftvertelepítés, -karbantartás 

OLCSÓ KELLÉKANYAGOK 
Canon, HP, Epson nyomtatókhoz, 

különféle fénymásolókhoz. 

Nagykanizsa területén 
ingyenes kiszállás, helyzetfelmérés, 

szaktanácsadás. 

A Független Kisgazda-, 
Földmunkás és Polgári Párt 

Belvárosi Szervezete 
minden szerdán 

17 órától 18 óráig 
fogadóórát tart az új irodában, 

Zrínyi u. 42. szám alatt. 

VIVERE-BAL 
A V I V E R E Gyermekvívásér t Alapítvány bált rendez 

2001 . február 9-én 19 órától a Honvéd Kaszinóban, 
amelyre tisztelettel meghívja a sportot , a vívást szeretőket. 

Belépőjegyek a vívóteremben 
Kiss György vezetőedzőnél igényelhetők. 

HIRDESSEN NÁLUNK! 
Lapunk minden 

nagykanizsai 
családhoz 

ingyenesen eljut! 
Hirdetési áraink után érdeklődjenek 

telefonon vagy személyesen! 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Bakonyi Zsóka, 
Büki Erzsébet. Dukát Éva. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Benedek Miklós, Halász Gyula. Horváth István. Szerkesztőség: 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet. Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvé
tel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47.,1. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. 
Nagykanizsa. Király u. 47.1. emelet Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyom
ja a Zalai Nyomda Rt. Zalaegerszeg. Gorkij u. 1. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl 
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S A S - K A B A R E 

a HSMK-ban február 5-én, hétfőn 20 órakor. 
Közreműködik: H e l l e r T a m á s , B e r e g i Pé te r . 

Belépődíj: 1600 és 1400 Ft. 

Haladó társastánc 14 éven felü
lieknek (24 órás, heti 1x3 óra). 
Részvételi díja: 3000 Ft. Vezeti: 
Füstös Gábor. 

Kosárfonó-tanfolyam kezdőknek 
(40 órás). Részvételi díja: 
10.000 Ft. Vezeti: Hadiné Szálai 
Gabriella. 

Foltvarró-tanfolyam (20 órás, heti 

1x3 óra). Részvételi díja: 2.900 
Ft. Vezeti: Békési Józsefné. 

Csipkekészítő-tanfolyam (40 órás, 
heti 1x4 óra). Részvételi díja: 
8.000 Ft. Vezeti: Takács Zsu
zsanna, népi iparművész. 

Haladó szabó-varró tanfolyam 
(35 órás). Részvételi díja: 5.000 
Ft. Vezeti: Pulai Lászlóné. 

Jelentkezni és érdeklődni lehet a 311-468-as telefonszámon. 

M A S Z K O N Á T . . . 
K O M J Á T H Y P I R O S K A 

P A P J U D I T 
R . F Ü R T Ö S I L O N A 

I P A R M Ű V É S Z E K 
K I Á L L Í T Á S A 

A megnyitón-egny 
|*tCN*»TO-

február ^• 
csütörtök 1B óra 

'érheti Pap ludit egyik farsangi maszk\át 
MEGTEKINTHETŐ: 
február "M5. 

Petró Galéria 
Fő út 19. 
Tel.: 93/333-744 
30/9939-940 

nyitva* 

P E T R Ó 
G A L É R I A 

NÉGY ÉS FÉL KILOGRAMMOS 
KARALÁBÉ 2 3 FIÓKÁVAL 

Bőséges karalábétermést szed
hetett Kiskanizsán, a Szent Fló
rián téren lakó Bali Józsefné. A 
szép káposztafejek 
között észre sem vet
ték férjével, hogy ha
talmasra megnőttek. 
A homokos kiskani-
zsai földbe vetett nö
vényeket hordja piac
ra, mert idén, a szá
razság miatt, a 
homokkomáromi tel
kükön nem kelt ki 
semmi. Rozika néni 
ötven éve piacozik. 
Az ő és korosztálya 
munkája alapozta 
meg a mai fiatalság 
jólétét. 

- Ha a mi fajtánk 
kihal, a mai fiatalok 
nem tudom, fel tud
nak-e mutatni ennyi 
mindent. Keserves az 
eladás - összegezte 
gondjait töprengve. 

- Sokan vagyunk eladók, mert a 
sok munkanélküli ember rákény
szerül az eladásra. Akármilyen 

öreg valaki, ha van valamije, felül 
a buszra és behozza. A növények 
megtermeléséhez még nem is kell 

akkora türelem, mint az eladáshoz. 
Idegölő ez a piac. Édesanyámmal 
kezdtem a piacozást, később 

anyósházhoz kerültem 
és folytattam tovább. 
Szívesen emlékszem a 
Felsőtemplom előtti és 
az Erzsébet téri piac
ra. Mindegyik jó volt, 
mert el lehetett adni a 
terméket, de itt a vá
sárcsarnokban képte
lenség. Igaz, jóval ke
vesebben voltunk, a vá
rosi nép meg azért 
csak-csak jött vásárol
ni. Dolgoztam a ta
nácskonyhán, utána 
pedig Kiskanizsán a fa
iskolában. Nyugdíjat is 
kapok, s mellette piac
ra járok mindaddig, 
amíg az egészségem 
engedi. Ha hazaérek, 
már kérdik az unokák, 
hogy mit hoztál mami? 

B. Zs. 


